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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ   
1. Επικύρωση πρακτικών, σελ. 20803
2. Ανακοινώνεται ότι από 24 Σεπτεµβρίου διεξάγεται η γνω-

στή εθνική διακλαδική άσκηση «ΠΑΡΜΕΝΙΩΝ 21 - ΑΝΤΙΟΧΟΣ
21» που ολοκληρώνεται την 1η Οκτωβρίου, σελ. 20803

3. Ανακοινώνεται ότι η Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή για την Ανάπτυξη της Θράκης, που έχει συσταθεί στις
24.7.2020, σύµφωνα µε τα άρθρα 44 και 45 του Κανονισµού
της Βουλής και για την οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει
ορίσει προθεσµία υποβολής της  Έκθεσής της την 28η Σε-
πτεµβρίου 2021, ζητεί µε οµόφωνη απόφασή της, που ελή-
φθη στη συνεδρίασή της στις 24.9.2021, παράταση της
λειτουργίας της µέχρι την 28η Νοεµβρίου 2021, σελ. 20820-
20821

4. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν της 22-9-
2021, ποινική δικογραφία που αφορά στον τέως Υφυπουργό
Πολιτικής Προστασίας και Διαχείρισης Κρίσεων Νικόλαο
Χαρδαλιά , σελ. 20858

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20836, 20837, 20838,
20840, 20841, 20842, 20843, 20844, 20845, 20846, 20847,
20848, 20849, 20851, 20852, 20853, 20854, 20855, 20856,
20857, 20858, 20859, 20860, 20861, 20862, 20865, 20866,
20870, 20873

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 20835

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση της µε αριθµό 25/20/16.7.2021 επίκαιρης επε-

ρώτησης που κατέθεσαν πενήντα έξι Βουλευτές της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς-Προοδευτική Συµµαχία προς τους Υπουργούς Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «
Άµεση ανάγκη πρωτοβουλιών για την αντιµετώπιση των αυ-
ξήσεων των τιµών σε είδη πρώτης ανάγκης, αγροτικά και κτη-
νοτροφικά προϊόντα και την ενέργεια. Να σταµατήσει η
µετακυλήσει των αυξήσεων στον τελικό καταναλωτή», σελ.
20803-20848

2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κατοχύρωση

των ενσήµων των πρώην εργαζοµένων της Ελληνικής Βιοµη-
χανίας Οχηµάτων (ΕΛΒΟ ΑΒΕ)», σελ. 20849

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Τα αρδευτικά στους ιδιώτες και ο λογαριασµός
στους αγρότες», σελ. 20851

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Στελέχωση ΕΣΥ µε νέο ιατρικό και νοσηλευτικό

προσωπικό», σελ. 20853
ii.  µε θέµα: « Άµεση ανάγκη λειτουργίας της παιδιατρικής

κλινικής στο Νοµό Αργολίδας», σελ. 20855
iii. µε θέµα: «Συνεχιζόµενη υποβάθµιση και υποστελέχωση

του νοσοκοµείου Δράµας σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό - Κυβερνητική απροθυµία για ουσιαστική ενίσχυσή του
- Ανάθεση καθαριότητας σε εργολάβους - Σχέδια συγχώνευ-
σης και κατάργησης µονάδων και κλινικών του νοσοκοµείου»,
σελ. 20856

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 

i. µε θέµα: «Σοβαρές καταγγελίες για την τοποθέτηση κον-
τέινερς από τον Δήµο Αθηναίων ως προσωρινών σχολικών
αιθουσών των 153ου και 154ου νηπιαγωγείου Αθηνών στα
Πατήσια», σελ. 20858

ii. µε θέµα: «Συνεχίζεται η παράβαση νοµιµότητας και οι
αδιαφανείς διαδικασίες εις βάρος του δηµοσίου συµφέρον-
τος στο Φορέα Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων (ΦΟΔΣΑ) Ιο-
νίων Νήσων», σελ. 20862

iii. µε θέµα: «Καθαρισµός και προστασία του αισθητικού
δάσους Ιωαννίνων», σελ. 20867

iv. µε θέµα: «Οι καστανοκαλλιεργητές της Πιερίας δοκιµά-
ζονται σκληρά. Απαραίτητη η στήριξή τους», σελ. 20869

v. µε θέµα: «Ποια η πρόοδος των υδατικών έργων στη Θεσ-
σαλία;», σελ. 20870

vi. µε θέµα: «Επιτακτικό το αίτηµα ανοίγµατος των σµυρι-
δωρυχείων Νάξου», σελ. 20861 

ε) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Επικείµενες
ενέργειες της ελληνικής πλευράς για τις γερµανικές αποζη-
µιώσεις στη βάση του πορίσµατος της Ελληνικής Βουλής»,
σελ. 20865

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίων νόµων: 
i. Οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Οικο-

νοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και
Μεταφορών, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµι-
κών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 24 Σεπτεµβρίου του
2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση συµφωνίας τροποποίησης της
από 24 Ιουνίου του 2016 Σύµβασης Παραχώρησης που τιτ-
λοφορείται «Σύµβαση Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση
και την εκµετάλλευση ορισµένων χωρών και περιουσιακών
στοιχείων εντός του Λιµένος Πειραιώς» µεταξύ του Ελληνι-
κού Δηµοσίου και της Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς Α.Ε.»,
σελ. 20811

ii. Oι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Εθνικής  Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Προστασίας του Πολίτη,
Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Τουρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι
Υπουργοί Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Οικονοµικών, Εξωτερικών, Υγείας και Εσωτερικών κατέθεσαν
στις 24 Σεπτεµβρίου του 2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
από 26 Ιουλίου του 2021 τροποποίησης και αντικατάστασης
της από 3 Ιουνίου του 2019 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για
το  Έργο VI της από 6 Σεπτεµβρίου 2018 Σύµβασης Δωρεάς
µεταξύ του Ιδρύµατος «Kοινωφελές  Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και
αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας και των
παραρτηµάτων της και άλλες επείγουσες διατάξεις για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού. COVID-19»,
σελ. 20811
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Αθήνα, σήµερα στις 27 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.03’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-9-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�Ζ’ συνεδριάσεώς του της Παρασκευής
24 Σεπτεµβρίου 2021 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου:

1. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου
Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρ-
κικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος διά λογαριασµό της
Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας) σε σχέση µε τη σύ-
σταση, διοίκηση και λειτουργία του Κέντρου Αριστείας για Ολο-
κληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE
Operational MoU)».

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου
Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρ-
κικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος διά λογαριασµό της
Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας), καθώς επίσης και του
Στρατηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχηµατι-
σµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λειτουργική σχέση όσον αφορά
το Κέντρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντι-
πυραυλική Άµυνα (IAMD COE Functional Relationship MoU)».)

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη, επιτρέψτε µου µία
ανακοίνωση. 

Ενηµερώνεται το Σώµα ότι από 24 Σεπτεµβρίου διεξάγεται η
γνωστή εθνική διακλαδική άσκηση «ΠΑΡΜΕΝΙΩΝ 21 - ΑΝΤΙΟΧΟΣ
21», που ολοκληρώνεται την 1η Οκτωβρίου. Στην άσκηση συµµε-
τέχει, εκτός των Ενόπλων Δυνάµεων, όλος ο πολιτικός τοµέας της
χώρας, δοκιµάζοντας τα σχέδια για περιόδους έντασης, κρίσης,
πολέµου και έκτακτης ανάγκης γενικότερα. 

Η Βουλή των Ελλήνων συµµετέχει στην άσκηση µε τη Μονάδα
Πολιτικής Σχεδίασης Έκτακτης Ανάγκης και Πολιτικής Προστα-
σίας εφαρµόζοντας τα σχέδια που τις αφορούν. 

Έτσι, λοιπόν, µεταξύ των άλλων θα γίνει η ενεργοποίηση των
σειρήνων σε όλη την επικράτεια αύριο, Τρίτη 28 Σεπτεµβρίου, ως
εξής: Ώρα 11.00’ σήµανση συναγερµού αεροπορικής επιδροµής,

διάρκειας εξήντα δευτερολέπτων, µε ήχο διακοπτόµενης εντά-
σεως και ώρα 11.05’ σήµανση λήξης συναγερµού, διάρκειας
εξήντα δευτερολέπτων, µε ήχο σταθερής εντάσεως. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η µε αριθµό 25/20/16-7-2021 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς - Προοδευτική Συµµαχία κ.κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση,
Ευτυχίας Αχτσιόγλου, Σωκράτη Φάµελλου, Σταύρου Αραχωβίτη,
Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη, Ιωάννη Σαρακιώτη, Αικατερί-
νης Παπανάτσιου, Ελευθέριου Αβραµάκη, Ειρήνης - Ελένης Αγα-
θοπούλου, Αθανάσιου (Νάσου) Αθανασίου, Τρύφωνος Αλεξιάδη,
Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου, Άννας Βαγενά - Κηλαη-
δόνη, Σωκράτη Βαρδάκη, Γεώργιου Βαρεµένου, Καλλιόπης
Βέττα, Όλγας Γεροβασίλη, Χρήστου Γιαννούλη, Αναστασίας (Να-
τάσας) Γκαρά, Ιωάννη Γκιόλα, Ιωάννη Δραγασάκη, Θεόδωρου
Δρίτσα, Σουλτάνας Ελευθεριάδου, Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη, Νι-
κόλαου Ηγουµενίδη, Εµµανουήλ Θραψανιώτη, Διονύσιου - Χα-
ράλαµπου Καλαµατιανού, Ειρήνης (Νίνας) Κασιµάτη, Μάριου
Κάτση, Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη, Παναγιώτη Κουρουµπλή,
Κυριακής Μάλαµα, Κωνσταντίνου Μάρκου, Αλέξανδρου Μεϊκό-
πουλου, Κωνσταντίνου Μπάρκα, Ιωάννη Μπουρνού, Αθανάσιου
(Θάνου) Μωραΐτη, Αικατερίνης (Κατερίνας) Νοτοπούλου, Ανδρέα
Ξανθού, Μαρίας - Ελίζας (Μαριλίζας) Ξενογιαννακοπούλου, Θε-
οπίστης (Πέτης) Πέρκα, Παναγιούς (Γιώτας) Πούλου, Ιωάννη
Ραγκούση, Νεκτάριου Σαντορινιού, Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρ-
λέτη, Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου, Ελισσάβετ (Μπέττυς)
Σκούφα, Χρήστου Σπίρτζη, Νικόλαου Συρµαλένιου, Μερόπης
Τζούφη, Άγγελου Τόλκα, Νικόλαου Φίλη, Θεανώς Φωτίου, Δηµή-
τριου (Τάκη) Χαρίτου, Ραλλίας Χρηστίδου, Γεώργιου Ψυχογιού
προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη πρωτοβουλιών για την αντιµε-
τώπιση των αυξήσεων των τιµών σε είδη πρώτης ανάγκης,
αγροτικά και κτηνοτροφικά προϊόντα και την ενέργεια. Να στα-
µατήσει η µετακύλιση των αυξήσεων στον τελικό καταναλωτή». 

Τον λόγο έχει ο κ. Χαρίτσης για δέκα λεπτά. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να

συζητήσουµε ένα φαινόµενο που απασχολεί το σύνολο της ελ-
ληνικής κοινωνίας: τις εκρηκτικές αυξήσεις των τιµών. Δεν θα
χρειαζόταν κανονικά να πούµε πολλά γι’ αυτό το θέµα. Όποιος
έχει την παραµικρή επαφή µε την πραγµατικότητα γνωρίζει ότι η
χώρα µας βρίσκεται και θα συνεχίσει να βρίσκεται το επόµενο
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διάστηµα, αν δεν υπάρξει αλλαγή πορείας, στη δίνη µιας πρω-
τοφανούς αύξησης των τιµολογίων, που εκκινούν από την ηλε-
κτρική ενέργεια και περιλαµβάνουν όλα τα βασικά καταναλωτικά
αγαθά και τις αναγκαίες πρώτες ύλες για να λειτουργήσει η οι-
κονοµία. Είναι όµως µια συζήτηση που διεξάγεται δυστυχώς
εξαιρετικά αργά και η ευθύνη γι’ αυτή την αργοπορία βαραίνει
αποκλειστικά την Κυβέρνηση. 

Εδώ και µήνες, ήδη από την αρχή της άνοιξης, οικονοµολόγοι,
καταναλωτικές οργανώσεις, επιµελητήρια υπογράµµιζαν τα ανη-
συχητικά σηµάδια και προειδοποιούσαν για το επερχόµενο κύµα
ακρίβειας. Η Κυβέρνηση δυστυχώς αδιαφόρησε. Τον Ιούλιο ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κατέθεσε επίκαιρη επερώτηση,
προχώρησε δηλαδή στην ανώτερη κοινοβουλευτική παρέµβαση
που προβλέπει ο Κανονισµός της Βουλής, ακριβώς για να κατα-
δείξουµε τη σηµασία αυτού του ζητήµατος. 

Αυτή η επερώτηση είχε ως στόχο να γίνει µια σοβαρή συζή-
τηση και να αναδείξει αυτό που εµείς θεωρούµε αυτονόητο, ότι
δηλαδή σε συνθήκες δοκιµασίας της κοινωνίας η πολιτεία έχει
υποχρέωση να παρέµβει δυναµικά, να παρέµβει αποφασιστικά,
για να προλάβει τις αυξήσεις, να καταστείλει την κερδοσκοπία,
να διασφαλίσει το εισόδηµα και την ποιότητα ζωής των κατανα-
λωτών, τη βιωσιµότητα των επιχειρήσεων. 

Η Κυβέρνηση αδιαφόρησε. Και εδώ ακριβώς, κατά τη γνώµη
µου, είναι το κλειδί του προβλήµατος. Η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έχει εθιστεί εδώ και καιρό στην επικοινωνιακή δια-
χείριση των προβληµάτων. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει δηµι-
ουργήσει µία σχολή όπου το κύριο είναι η ανεύθυνη διασπορά
καθησυχαστικών υποσχέσεων. Θυµόµαστε πέρυσι τον Ιούνιο τη
φιέστα στη Σαντορίνη, θυµόµαστε εκείνο το περίφηµο «τελευταίο
µίλι της πανδηµίας». Και δυστυχώς, επίσης, η αποφυγή της ανά-
ληψης ευθύνης εκ µέρους του για τις προκλήσεις που βρίσκονται
µπροστά µας. 

Στο πνεύµα αυτό ακούσαµε διάφορα περίεργα, εξόχως αντι-
φατικά, θα έλεγα, µεταξύ τους για το κύµα των ανατιµήσεων. Τη
µία αυτό είναι αποτέλεσµα της διεθνούς συγκυρίας, την άλλη
οφείλεται στην επιστροφή της οικονοµίας σε θετικούς ρυθµούς
ανάπτυξης. Ακόµα και το εξωφρενικό, βεβαίως, ότι για όλα αυτά
φταίει ο κ. Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ. Ένα δεν ακούσαµε: Τι θα κάνει
η Κυβέρνηση για να αντιµετωπίσει αυτό το φαινόµενο, που είναι
«βόµβα» στα θεµέλια της ελληνικής οικονοµίας. 

Ο λόγος που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορεί
να αρθρώσει κάτι πειστικό για την καταπολέµηση της ακρίβειας
είναι, κατά τη γνώµη µου, πρωτίστως ιδεολογικός, είναι η προ-
σήλωση στην αυτορρύθµιση της αγοράς, η εµµονή µε το δόγµα
ότι ο ανταγωνισµός από µόνος του θα ρίξει τις τιµές, η δυσανεξία
στην ιδέα και µόνο της κρατικής παρέµβασης. 

Σήµερα η χώρα µας βρίσκεται αντιµέτωπη µε ένα ακόµα επει-
σόδιο οξείας κρίσης. Είναι αυτή η χώρα, η Ελλάδα, η οποία οδη-
γήθηκε στα πρόθυρα της χρεοκοπίας από το παλιό πολιτικό
σύστηµα. Πρόκειται για µια οικονοµία η οποία έχασε το 25% πε-
ρίπου του ΑΕΠ της πριν από µια δεκαετία, µια χώρα που βγήκε
µε τεράστιο αγώνα του λαού της από τη µνηµονιακή επιτροπεία,
µια χώρα που κατέγραψε κατά την πανδηµία, όχι µόνο ένα από
τα πιο υψηλά ποσοστά ύφεσης στην Ευρώπη, αλλά και άνοιγµα
της ψαλίδας, όξυνση των ανισοτήτων την ίδια ακριβώς αυτή πε-
ρίοδο της κρίσης. 

Αυτή είναι η χώρα η οποία απειλείται σήµερα από την ακρίβεια.
Και δεν πρόκειται για µία παρένθεση. Πρόκειται, δυστυχώς, για
ένα πλήγµα που απειλεί µεσοπρόθεσµα την κοινωνική συνοχή και
την οικονοµική ανάπτυξη. 

Η διάσταση αυτή, της στρατηγικής, δηλαδή, µετατροπής του
προβλήµατος σε µόνιµο στοιχείο της κοινωνικής και οικονοµικής
ζωής, σχετίζεται ακριβώς µε τις πολιτικές επιλογές της σηµερι-
νής Κυβέρνησης. Γιατί δεν είναι µόνο η αδράνεια -αδράνεια υπα-
γορευµένη, κατ’ αρχάς, από την ιδεοληψία, όπως περιέγραψα
πριν- αυτό που τη χαρακτηρίζει. Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση
αποδεικνύεται πάρα πολύ δραστήρια όταν το θέλει. Όµως, αυτή
η δραστηριότητα σχετίζεται µε την εµπέδωση στρεβλώσεων και
την ανάπτυξη πρακτικών που οδηγούν νοµοτελειακά στην πα-
γίωση αυτών των προβληµάτων. Και µιλάω, βεβαίως, πρωτίστως
για το ζήτηµα της ΔΕΗ.

Στη χώρα µας πλέον έχουµε τις υψηλότερες τιµές ηλεκτρικής
ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αν το έλεγες αυτό πριν από
µερικά χρόνια σε κάποιον, σε οποιονδήποτε, σε έναν κατανα-
λωτή, σε έναν επιχειρηµατία, θα σε πέρναγε για τρελό, γιατί όσοι
έχουν στοιχειώδη γνώση τού πώς οικοδοµήθηκε το αναπτυξιακό
υπόδειγµα της χώρας µετά τον πόλεµο -εδώ και επτά δεκαετίες
περίπου- γνωρίζουν πολύ καλά ότι αυτή η µεταπολεµική ανά-
πτυξη της ελληνικής οικονοµίας βασίστηκε πρωτίστως στις πολύ
χαµηλές τιµές της ενέργειας. Αυτό ήταν, αν θέλετε, το συγκρι-
τικό πλεονέκτηµα. 

Και όταν πηγαίνεις από το ένα άκρο της κλίµακας -από την
πολύ φθηνή ενέργεια- στο άλλο άκρο -στην πανάκριβη ενέργεια,
στην πιο ακριβή σε όλη την Ευρώπη- και, µάλιστα, αυτό το κάνεις
τόσο απότοµα, τόσο ξαφνικά, οι επιπτώσεις στο σύνολο της οι-
κονοµικής και κοινωνικής ζωής θα είναι τεράστιες παντού: από
την ενεργοβόρο βιοµηχανία και τον τουρισµό µέχρι και το τελευ-
ταίο νοικοκυριό. Διότι όλοι ξέρουµε ότι η αύξηση της τιµής του
ρεύµατος είναι αυτή που οδηγεί και στη χιονοστιβάδα συνολικά
των ανατιµήσεων στην οικονοµία, όλοι ξέρουµε ότι η σύγχρονη
συζήτηση για την ενέργεια σχετίζεται µε το κατεπείγον της κλι-
µατικής κρίσης, την ανάγκη του δηµόσιου σχεδιασµού, τη ρύθ-
µιση της ιδιωτικής δράσης στο πεδίο της ενεργειακής πολιτικής. 

Όµως, δυστυχώς, τίποτα από όλα αυτά δεν έχει σηµασία για
την παρούσα Κυβέρνηση. Την περασµένη Πέµπτη, δίχως καµµία
προηγούµενη συζήτηση, εντελώς αιφνιδιαστικά, ανακοινώσατε
την εκποίηση, ουσιαστικά, της µεγαλύτερης επιχείρησης της
χώρας. Τι σηµαίνει αυτό; Η πλήρης ιδιωτικοποίηση σηµαίνει απώ-
λεια του βασικού εργαλείου άσκησης εθνικής ενεργειακής πολιτι-
κής. Αντί -ειδικά σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία- να χρησιµο-
ποιήσετε αυτό το εργαλείο για να ρυθµίσετε την αγορά, την απορ-
ρυθµίζετε ακόµα περισσότερο, επιτρέποντας στους κερδοσκό-
πους να τη χειραγωγούν, χωρίς το δηµόσιο να µπορεί να κάνει
τίποτε γι’ αυτό. 

Πρόκειται για µια εξοργιστική επιλογή. Συγχαρητήρια σας αξί-
ζουν γι’ αυτή! Και ειδικά αξίζουν συγχαρητήρια στον Πρωθυ-
πουργό, που πριν από λίγες µέρες -ούτε είκοσι µέρες δεν έχουν
περάσει από την παρουσία του στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης- µίλησε για τα GB στους νέους, µίλησε για τις δωρεάν γονι-
κές παροχές στη µεσαία τάξη των 800.000 ευρώ, αλλά δεν βρήκε
να πει ούτε µία λέξη για το µέλλον της Δηµόσιας Επιχείρησης
Ηλεκτρισµού. Πρόκειται για µια θλιβερή περίπτωση συνειδητής
εξαπάτησης του ελληνικού λαού!

Με µια τέτοια Κυβέρνηση πώς θα µπορούσε κανείς να ελπίζει
ότι θα έχουµε µια ριζοσπαστική πολιτική ρύθµισης της τιµής του
ηλεκτρικού ρεύµατος; Δεν µπορούµε να περιµένουµε τίποτα από
µια Κυβέρνηση που επέλεξε να υποτάξει τα στρατηγικά συµφέ-
ροντα της χώρας στον πιο κρίσιµο, ίσως, αυτή τη στιγµή τοµέα
της οικονοµίας, στον τοµέα της ενέργειας, σε µικροπολιτικές και
επιχειρηµατικές σκοπιµότητες. Δεν µπορούµε να περιµένουµε τί-
ποτα από µία Κυβέρνηση που εγκαινίασε την εκλογή της µε αυ-
ξήσεις στις τιµές του ρεύµατος έως και 20% στη λιανική, ήδη
από τον Σεπτέµβριο του 2019, ακριβώς για να τροφοδοτήσει ένα
«success story», σε βάρος, όµως, της ίδιας της κοινωνίας. Δεν
µπορούµε να περιµένουµε τίποτα από µία Κυβέρνηση που άφησε
ανεξέλεγκτη τη χονδρεµπορική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας. 

Σας θυµίζω τις σχετικές καταγγελίες ακόµα και της ΕΒΙΚΕΝ,
της Ένωσης Βιοµηχανικών Καταναλωτών Ενέργειας, πολύ πρό-
σφατα, µε αποτέλεσµα να είµαστε οι πρώτοι, σύµφωνα µε τα επί-
σηµα στοιχεία για τον Αύγουστο, στην τιµή της MWh. Και,
βεβαίως, τον Σεπτέµβρη τα πράγµατα έχουν γίνει ακόµα χειρό-
τερα.

Τα δεδοµένα είναι ξεκάθαρα. Δεκάδες χιλιάδες οικογένειες
αυτόν τον χειµώνα δεν θα µπορούν να ζεσταθούν. Υπενθυµίζω
ότι σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ το 55,4% των
νοικοκυριών ανήκει στην κατηγορία του «οικονοµικά ευάλωτου»
και το 12,9% βρίσκεται κάτω από το όριο της φτώχειας, ένα από
τα υψηλότερα ποσοστά στην Ευρώπη. Η έρευνα της ΕΛΣΤΑΤ για
την υλική στέρηση το 2020 φανερώνει ότι χιλιάδες συµπολίτες
µας στερούνται βασικά αγαθά και υπηρεσίες. Το 96,7% των φτω-
χών νοικοκυριών και το 40,8% των µη φτωχών δεν µπορεί να κα-
λύψει έκτακτες αλλά αναγκαίες δαπάνες, ύψους περίπου 395
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ευρώ. Το 53% του συνόλου δεν µπορεί να πάει µια εβδοµάδα δια-
κοπές. Το 12% δεν µπορεί να εντάξει στη διατροφή του κάθε
δεύτερη µέρα βασικά είδη, όπως το κρέας ή το ψάρι, ποσοστό
που αυξάνεται στο 45,8% για τους φτωχούς συµπολίτες µας.
Αυτό ακριβώς είναι το οικονοµικό θαύµα της Κυβέρνησης!

Καταθέτω για τα Πρακτικά τα στοιχεία από την έρευνα της ΕΛ-
ΣΤΑΤ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ίδια στιγµή και στον επιχειρηµατικό κόσµο µία στις τέσσε-
ρις επιχειρήσεις δηλώνει -όχι τώρα, αλλά ήδη από τον περα-
σµένο Ιούνιο- ότι δεν µπορεί να ανταποκριθεί στα νέα τιµολόγια
του ρεύµατος, επιχειρήσεις που έχουν ζωτικό πρόβληµα ρευστό-
τητας, συσσωρευµένα χρέη και αβέβαιες προοπτικές, ενώ, βε-
βαίως, η ΕΛΣΤΑΤ και µε τον Γενικό Δείκτη Τιµών Καταναλωτή
περιγράφει τις εκρηκτικές ανατιµήσεις οι οποίες υπάρχουν σε
βασικά είδη διατροφής, αλλά ακόµα και σε κλάδους όπως οι τη-
λεπικοινωνίες, µε τη χώρα µας να είναι 73% ακριβότερη από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Καταθέτω το σχετικό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για δύο λεπτά.
Τέλος, η έρευνα κλίµατος του Ινστιτούτου Μελετών της ΓΣΕ-

ΒΕΕ καταγράφει ότι µία στις τέσσερις επιχειρήσεις ήδη µέσα στο
καλοκαίρι αύξησε τις τιµές των προϊόντων της. Το 22% ή µία στις
πέντε δηλώνει ότι θα αυξήσει αυτές τις τιµές το επόµενο διά-
στηµα. Μάλιστα, λέει το ΙΜΕ της ΓΣΕΒΕΕ ότι είναι η πρώτη φορά
από τότε που υπάρχουν αυτές οι έρευνες που καταγράφεται
τόσο µεγάλο ποσοστό επιχειρήσεων οι οποίες δηλώνουν ότι προ-
τίθενται να αυξήσουν τις τιµές τους.

Καταθέτω για τα Πρακτικά τη µελέτη του ΙΜΕ της ΓΣΕΒΕΕ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, µάλιστα, όλα αυτά συµβαίνουν όταν η ελληνική οικονοµία
παραµένει, σε σχέση µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα, σε επίπεδα
πληθωρισµού χαµηλότερα από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Υπεν-
θυµίζω ότι µέχρι τον Μάιο ο πληθωρισµός στη χώρα µας ήταν
αρνητικός µάλιστα, ο επίσηµος πληθωρισµός. 

Τι θα συµβεί, λοιπόν, όταν η ελληνική οικονοµία προσεγγίσει
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στον πληθωρισµό; Πόσο πιο οδυνηρά
θα γίνουν τα πράγµατα για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις; 

Και η Κυβέρνηση τι κάνει απέναντι σε όλο αυτό; Περιµένει τον
ανταγωνισµό που θα φέρει την πτώση των τιµών. 

Εξακολουθείτε σοβαρά να πιστεύετε στην αυτορρύθµιση της
αγοράς; Και προφανώς -για να σας προλάβω- υπάρχουν εξωγε-
νείς παράγοντες σε αυτή την κρίση. Όµως, εδώ ακριβώς είναι η
δουλειά της πολιτικής: να παρεµβαίνει και να καταπολεµά τις συ-
νέπειες από τις απρόβλεπτες δυσκολίες, να δηµιουργεί µηχανι-
σµούς και δοµές άµβλυνσης των συνεπειών αυτών στην κοινωνία
και στην οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα χρειάζεται µία νέα αρχή
και το πρώτο βήµα γι’ αυτή τη νέα αρχή είναι ο συγχρονισµός µας
µε τις διεθνείς αναζητήσεις ενός νέου κοινωνικού συµβολαίου. Ο
κόσµος όπου ζούµε δεν είναι ο κόσµος των νεοφιλελεύθερων βε-
βαιοτήτων, αυτών που διαµόρφωσαν την πίστη των Υπουργών της
Νέας Δηµοκρατίας στην αυτορρύθµιση των αγορών. Ο κόσµος
όπου ζούµε είναι ο κόσµος της επιστροφής της πολιτικής, δηλαδή
είναι ο κόσµος όπου δουλειά της πολιτικής δεν είναι να παρακο-
λουθεί απλώς µε απάθεια το τι συµβαίνει στην οικονοµία, αλλά να
σχεδιάζει, να παρεµβαίνει, να καινοτοµεί. 

Δείτε τι κάνουν αυτές τις µέρες που µιλάµε δύο άλλες χώρες
του ευρωπαϊκού Νότου για τα ζητήµατα τα οποία συζητάµε: Στην

Ισπανία η κυβέρνηση µειώνει προσωρινά τον ειδικό φόρο στο
ηλεκτρικό από το 5,11% στο 0,5%, µειώνει προσωρινά τον ΦΠΑ
του ηλεκτρικού ρεύµατος, ενώ προτίθεται να περιορίσει και τα
έσοδα που θα αποκοµίσουν οι εταιρείες ενέργειας χάρη στις αυ-
ξηµένες τιµές στις διεθνείς αγορές και θα επιβάλει πλαφόν στην
τιµή του φυσικού αερίου. Στη γειτονική της Ισπανίας Πορτογαλία
ο Υπουργός Περιβάλλοντος εγγυήθηκε ότι δεν θα υπάρχουν αυ-
ξήσεις στην ηλεκτρική ενέργεια για τα νοικοκυριά, ανακοινώνον-
τας µέτρα 430.000.000 ευρώ, που θα επιφέρουν µείωση 13% στο
γενικό τιµολόγιο ηλεκτρικής ενέργειας. 

Πέρα, όµως, από τα οικονοµικά δεδοµένα και τις παρεµβάσεις
που γίνονται για τη στήριξη των ευάλωτων νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων και κυρίως των µικροµεσαίων, το σηµαντικό εδώ
είναι και η αντίληψη η οποία υπαγορεύει αυτά τα µέτρα, µια πο-
λιτική αντίληψη που µάχεται την κερδοσκοπία, που διευρύνει τα
όρια του δηµόσιου σχεδιασµού και της κρατικής παρέµβασης.
Φτάσαµε στο σηµείο ο Υπουργός Οικονοµικών της Γαλλίας, ο κ.
Λεµέρ, πριν από τρεις µόνο µέρες, να περιγράφει την ενιαία ευ-
ρωπαϊκή αγορά ενέργειας ως µία ανωµαλία που πρέπει να διορ-
θωθεί. Φτάσαµε στο σηµείο η ισπανική κυβέρνηση να καταθέτει
πρόταση στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την αυστηροποίηση του
Ευρωπαϊκού Ρυθµιστικού Πλαισίου κατά -όπως λέει στην πρό-
τασή της- των κερδοσκόπων της αγοράς.

Καταθέτω τα σχετικά έγγραφα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η χώρα η δική µας, όµως, δυστυχώς είναι άτυχη σε αυτή τη
συγκυρία, σε αυτή την τόσο κρίσιµη συγκυρία, γιατί, παρ’ ότι εί-
µαστε η πιο εύθραυστη οικονοµία στην Ευρωζώνη, αυτή που
πλήττεται περισσότερο από κάθε άλλη από αυτό το κύµα ανατι-
µήσεων, έχουµε µια Κυβέρνηση που, αντί να παρεµβαίνει απο-
φασιστικά στη διεθνή συζήτηση, θεωρεί ότι η καταπολέµηση της
ακρίβειας θα έρθει µε 9 ευρώ τον µήνα ανά νοικοκυριό για το
εξωφρενικό κόστος της ενέργειας.

Και είµαστε διπλά άτυχοι, γιατί είµαστε σε µια συγκυρία κατά
την οποία υπάρχουν οι χρηµατοδοτικές δυνατότητες που δεν
υπήρχαν όλα τα προηγούµενα χρόνια και σε σχέση µε την άρση
των δηµοσιονοµικών περιορισµών και σε σχέση µε τα νέα ευρω-
παϊκά χρηµατοδοτικά προγράµµατα, ώστε να παρθούν ουσια-
στικά µέτρα προστασίας των καταναλωτών, τα οποία όµως
µένουν στα αζήτητα. 

Αυτές ακριβώς οι δυνατότητες, οι δηµοσιονοµικές, οι χρηµα-
τοδοτικές, είναι που συγκροτούν τη ραχοκοκαλιά της δικής µας
πρότασης, της πρότασης του ΣΥΡΙΖΑ για την άµεση καταπολέ-
µηση της ακρίβειας. 

Η ΔΕΗ πρέπει και µπορεί να παραµείνει υπό δηµόσιο έλεγχο
και να αναπροσαρµόσει τα τιµολόγιά της, ώστε να συµπαρασύ-
ρει προς τα κάτω ολόκληρη την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας. 

Οι ρυθµιστικές αρχές και κυρίως η ΡΑΕ και η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού µπορούν και πρέπει να ρυθµίσουν την αγορά ηλεκτρι-
κής ενέργειας και τις αγορές προϊόντων µε ιδιαίτερη εστίαση
στην καταπολέµηση φαινοµένων χειραγώγησης και κερδοσκο-
πίας. Η χώρα πρέπει και µπορεί να αποκτήσει σοβαρό πρό-
γραµµα επιδότησης του ενεργειακού κόστους µε εισοδηµατικά,
γεωγραφικά και κοινωνικά κριτήρια, τόσο για πολίτες όσο και για
επιχειρήσεις, µε ιδιαίτερη στήριξη ενεργοβόρων τοµέων, όπως
είναι η µεταποίηση. 

Στο ίδιο πνεύµα µπορεί και πρέπει να επεκταθεί το επίδοµα
θέρµανσης, ιδιαίτερα στη βόρεια Ελλάδα και τις ορεινές περιο-
χές, λόγω του πιο ψυχρού και µεγαλύτερου σε διάρκεια χειµώνα.
Και µια προοδευτική κυβέρνηση βεβαίως µπορεί και πρέπει και
θα προχωρήσει σε ριζική µείωση, στα κατώτατα όρια που ορίζει
η Ευρωπαϊκή Ένωση, του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο θέρµανσης, κίνησης, καθώς και στη βενζίνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Χαρίτση,
έχετε εξαντλήσει και τη δευτερολογία σας. Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Δώστε
µου µισό λεπτό. 
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Αυτό µεταφράζεται σε µείωση 20% για το πετρέλαιο κίνησης,
50% για τη βενζίνη, 93% για το πετρέλαιο θέρµανσης. 

Μια προοδευτική κυβέρνηση µπορεί και πρέπει και θα προχω-
ρήσει στην αύξηση του κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ, για να
τονώσει το διαθέσιµο εισόδηµα των εργαζοµένων και βεβαίως
µια προοδευτική κυβέρνηση µπορεί και πρέπει και θα προχωρή-
σει σε όλα τα αναγκαία µέτρα για να αποκτήσει το δηµόσιο τον
ουσιαστικό έλεγχο της ΔΕΗ και του ΔΕΔΔΗΕ, µε στόχο η ανα-
γκαία µετάβαση στη µεταλιγνιτική εποχή και στην πράσινη οικο-
νοµία να µην αποτελέσει αφορµή για ένα ακόµα πλιάτσικο στη
δηµόσια περιουσία, αλλά να γίνει µε όρους προστασίας της κοι-
νωνίας και βιώσιµης συµπεριληπτικής ανάπτυξης για όλους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Θα παρακαλούσα οι επόµενοι επερωτώντες, κατά το δυνατόν,
να τηρούν τον χρόνο. 

Η κ. Ευτυχία Αχτσιόγλου έχει τον λόγο. 
Κυρία Αχτσιόγλου, θα σας βάλω και τον χρόνο της δευτερο-

λογίας σας. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Θα ήθελα

και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, γιατί δεν µπορώ να µείνω
πολλές ώρες.

Κύριοι της Κυβέρνησης, σήµερα είναι ουσιαστικά η πρώτη
στιγµή που υποχρεώνεστε να ασχοληθείτε σοβαρά µε το ζήτηµα
της ακρίβειας και ενώ τόσους µήνες όχι µόνο εµείς, όχι µόνο η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όχι µόνο τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, παραγωγικοί φορείς της χώρας κρούουν τον κώ-
δωνα του κινδύνου για το τεράστιο κύµα των αυξήσεων και των
ανατιµήσεων και ενώ θα έπρεπε ήδη να έχετε αναλάβει σοβαρές
πρωτοβουλίες για το ζήτηµα, στην πραγµατικότητα µέχρι σή-
µερα δεν έχετε κάνει τίποτα. 

Υποβαθµίζετε διαρκώς το ζήτηµα και µάλιστα ο κ. Μητσοτάκης
στην πρόσφατη ΔΕΘ δεν το αντιµετώπισε καν ως σοβαρό, ως
υπαρκτό πολιτικό θέµα. Στην οµιλία του, δηλαδή, το υποβάθµισε
εντελώς, ως να µην είναι το πρώτο θέµα που απασχολεί αυτή τη
στιγµή την ελληνική κοινωνία και που επηρεάζει σχεδόν το σύ-
νολό της. 

Το µόνο που εξήγγειλε -και για να τελειώνουµε ευθύς εξαρχής
µε αυτή την εξαγγελία- ο κ. Μητσοτάκης για το ζήτηµα είναι ένα
πρόγραµµα επιδότησης µε το οποίο υποτίθεται -έτσι είπε στην
οµιλία του- θα προστατεύσει το σύνολο της κοινωνίας από το
κύµα των ανατιµήσεων, ένα πρόγραµµα επιδότησης ύψους 150
εκατοµµυρίων. 

Και για να καταλάβουµε το µέγεθος της πολιτικής εξαπάτησης
αυτής της εξαγγελίας, αρκεί να πω το εξής: Η επιβάρυνση από
τις αυξήσεις στη χονδρική τιµή του ρεύµατος µέχρι την άνοιξη
υπολογίζεται ότι θα είναι περίπου 1 δισεκατοµµύριο. Τι θα καλύ-
ψει ένα πρόγραµµα 150 εκατοµµυρίων; Είναι προφανές ότι δεν
πρόκειται να καλύψει τίποτα. Είναι προφανές ότι είναι ένα πρό-
γραµµα το οποίο δεν µπορεί να προστατεύσει την κοινωνία. 

Αυτό ήταν το µόνο που είπε ο κ. Μητσοτάκης για το τεράστιο
πρόβληµα των ανατιµήσεων και το κύµα των αυξήσεων στη
χώρα. Πλήρης, λοιπόν, υποβάθµιση του ζητήµατος εδώ και
µήνες. 

Ξέρουµε ότι θα µας πείτε ότι το φαινόµενο είναι εξωγενές, ότι
δηλαδή αυτή τη στιγµή το κύµα της ακρίβειας χτυπά το σύνολο
της παγκόσµιας οικονοµίας. Πράγµατι, υπάρχουν εξωγενή χα-
ρακτηριστικά. Υπάρχουν εξωγενή χαρακτηριστικά. Όταν οι οικο-
νοµίες είναι σε ένα αυστηρό lockdown και στη συνέχεια αρχίζουν
να λειτουργούν, υπάρχει µία εκτόξευση της ζήτησης, η οποία αυ-
ξάνει τις τιµές. Υπάρχουν και άλλοι λόγοι που θα µπορούσε κα-
νείς να πει ότι προσδίδουν -ας το πω έτσι- στο κύµα της
ακρίβειας εξωγενή χαρακτηριστικά, όπως η αύξηση των τιµών
του διοξειδίου του άνθρακα και τα λοιπά. 

Όµως, δεν είναι µόνο εξωγενές. Στην Ελλάδα υπάρχουν ειδικά
χαρακτηριστικά. Υπάρχουν ακραία χαρακτηριστικά στην Ελλάδα.
Το target model στη ΔΕΗ δεν λειτούργησε. Η Κυβέρνηση δεν
έκανε ελέγχους στην αγορά. Η Ελλάδα βρέθηκε πρωταθλήτρια
στην τιµή χονδρικής του ηλεκτρικού ρεύµατος ήδη από το 2020. 

Θα καταθέσω και στα Πρακτικά τα σχετικά στοιχεία, γιατί σε
πρόσφατη συζήτηση που ήµασταν µε τον κ. Σταϊκούρα αµφισβη-
τήθηκε αυτό το γεγονός, ενώ δεν είναι έτσι. Η Ελλάδα είναι πρω-
ταθλήτρια στην τιµή χονδρικής του ηλεκτρικού ρεύµατος. Ήταν
και το καλοκαίρι του 2020, είναι και σήµερα. Φαινόµενα αισχρο-
κέρδειας, φαινόµενα χειραγώγησης της τιµής και η Κυβέρνηση
στην πραγµατικότητα το µόνο που έκανε όλη αυτή την περίοδο
ήταν διά του νόµου του κ. Χατζηδάκη να αυξήσει τον αριθµό των
golden boys στη ΔΕΗ και να πολλαπλασιάζει τις αµοιβές τους.
Αυτό έκανε. 

Και πού βρισκόµαστε σήµερα; Ποια είναι η κοινωνική πραγµα-
τικότητα, µε την οποία αρνείστε να συνοµιλήσετε; Ότι ήδη το
24% των επιχειρήσεων αύξησε τις τιµές αγαθών και υπηρεσιών -
ήδη έχει συµβεί αυτό- και το 22% θα το αυξήσει το επόµενο διά-
στηµα, δηλαδή οι µισές περίπου επιχειρήσεις στη χώρα
αυξάνουν τις τιµές σε προϊόντα και υπηρεσίες. Το τσουνάµι των
αυξήσεων αφορά την ενέργεια, αφορά το ρεύµα, αφορά ιδίως
το φυσικό αέριο, αφορά το πετρέλαιο θέρµανσης, τα καύσιµα. 

Όµως, δεν αφορά µόνο την ενέργεια. Αφορά τα βασικά προ-
ϊόντα διατροφής, το ελαιόλαδο, το ψωµί, το κρέας, τα φρούτα,
τα λαχανικά. Αφορά και τη στέγαση. Άρα έχουµε πολύ µεγάλες
αυξήσεις και στις βασικές ανάγκες επιβίωσης ενός νοικοκυριού.

Πού έρχεται να επικαθίσει όλο αυτό; Έρχεται να επικαθίσει σε
µια κοινωνία εύρωστη; Έρχεται να επικαθίσει σε µια κοινωνία και
σε µια αγορά εργασίας που είναι ήδη συµπιεσµένη από την κρίση
της πανδηµίας και κυρίως από την οικονοµική διαχείριση που
έκανε η Κυβέρνηση. 

Τα στοιχεία της πρόσφατης έρευνας του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ είναι
νοµίζω αποκαλυπτικά. Τι λέει; Λέει ότι ήδη το 2020 το ποσοστό
των πολιτών και των εργαζοµένων που αντιµετωπίζουν κίνδυνο
υλικής στέρησης αυξήθηκε ήδη από το 2020, ενώ από το 2017
και µετά ήταν διαρκώς µειούµενο. Από το 2020 αυξήθηκε το πο-
σοστό των πολιτών και των εργαζοµένων σε κίνδυνο υλικής στέ-
ρησης. Δηλαδή, έχουµε µπροστά µας µια ανθρωπιστική κρίση.
Αυτό λέει.

Ήδη το κόστος διαβίωσης για τα νοικοκυριά, για να καλύψουν
τις βασικές τους ανάγκες, για να καλύψουν τις ανάγκες της δια-
τροφής και της µετακίνησης, χωρίς να υπολογίζεται το ενοίκιο,
ξεπερνά το ύψος του σηµερινού κατώτατου µισθού. Ήδη, πριν
δούµε το κύµα των αυξήσεων! Ήδη ένα στα τρία νοικοκυριά, όχι
φτωχά νοικοκυριά, ένα στα τρία νοικοκυριά της χώρας, έχουν
πολύ µεγάλη δυσκολία να καλύψουν τις βασικές δαπάνες δια-
βίωσης. 

Σε παρόµοια δεινή θέση βρίσκονται και οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Ήδη πριν από το ξέσπασµα της ακρίβειας οι µισές εξ
αυτών είχαν τροµερό πρόβληµα ρευστότητας υπό το βάρος σο-
βαρών χρεών -που αρνείστε επιµόνως να ρυθµίσετε µε έναν ρι-
ζικό τρόπο, µε κούρεµα, δηλαδή- και µε µία στις τρεις εξ αυτών
να βρίσκεται µπροστά στο λουκέτο. Σε αυτό το σκηνικό, σε αυτό
δυστοπικό σκηνικό έρχεται να επικαθίσει και το κύµα της ακρί-
βειας.

Και τι ακόµη λέει η έκθεση του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ; Το αυτονόητο, ότι
όσο δεν αυξάνεται ο κατώτατος µισθός, όσο δεν παίρνονται σο-
βαρά µέτρα για την αντιµετώπιση της ακρίβειας -η ακρίβεια που
αφορά πια όπως είπα και βασικά αγαθά επιβίωσης, διαβίωσης-,
θα υποβαθµιστεί περαιτέρω το επίπεδο διαβίωσης των νοικοκυ-
ριών και η κοινωνική συνοχή, θα έχουµε δηλαδή ανθρωπιστική
κρίση στη χώρα. 

Και λέει και κάτι άλλο, κάτι που σας το λέµε κι εµείς συχνά, ότι
δεν µπορείτε να απαντάτε µονίµως σε αυτό το πρόβληµα λέγον-
τας «έχουµε ανάπτυξη». Η τριµηνιαία µεγέθυνση του ΑΕΠ είναι
ένας δείκτης που δεν αποτυπώνει τις µεγάλες οικονοµικές ανι-
σότητες, που δεν αποτυπώνει τον κίνδυνο φτώχειας και φτωχο-
ποίησης πολλών νοικοκυριών, που δεν αποτυπώνει την
υπερσυσσώρευση ιδιωτικού και δηµοσίου χρέους, τα προβλή-
µατα βιωσιµότητας της κοινωνίας. 

Είναι προκλητικό, λοιπόν, σ’ αυτό το γενικευµένο πρόβληµα
εσείς να απαντάτε µε το «έχουµε ανάπτυξη». Για εµάς είναι πρω-
τίστως προκλητικό για την ελληνική κοινωνία να βρίσκεται στα
πρόθυρα µιας νέας ανθρωπιστικής κρίσης και να λαµβάνει αυτή
την απάντηση από την Κυβέρνηση. 
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Τι κάνετε γι’ αυτό, όπως σας ρώτησε πολλές φορές και ο κ.
Χαρίτσης; Παρακολουθείτε τις εξελίξεις. Με την πρόφαση της
αυτορρύθµισης της αγοράς -θα σας πω γιατί- αρνείστε να πα-
ρέµβετε στην αγορά για το σπάσιµο των καρτέλ στην αγορά
ενέργειας, για την τήρηση των κανόνων του ανταγωνισµού, για
την αντιµετώπιση της αισχροκέρδειας. Αρνείστε, όµως, να πά-
ρετε και σοβαρά µέτρα για την προστασία της κοινωνίας, να µει-
ώσετε τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης, να αυξήσετε τον
κατώτατο µισθό. Αρνείστε όλα αυτά τα βήµατα. 

Κρίσεις ακρίβειας και πληθωρισµού έρχονται και παρέρχονται
στην ιστορία µιας χώρας, αλλά το πώς αντιµετωπίζει µια κυβέρ-
νηση αυτές τις κρίσεις είναι που δίνει το πολιτικό της στίγµα και
είναι και αυτό που τελικά καθορίζει και το πώς ζει µια κοινωνία.
Εκεί είναι το διακύβευµα, αυτό είναι το πολιτικό διακύβευµα.

Σήµερα ένα ουσιαστικό σχέδιο ελάχιστης αντιµετώπισης του
προβλήµατος θα περιλάµβανε την αύξηση του κατώτατου µι-
σθού, πρωτίστως µάλιστα την παρέµβαση στην αγορά για την
τήρηση των κανόνων του ανταγωνισµού για το σπάσιµο των καρ-
τέλ, δηλαδή να χτυπήσεις το πρόβληµα στη ρίζα του, και εν συ-
νεχεία για την προστασία της κοινωνίας θα περιλάµβανε
τουλάχιστον την αύξηση του κατώτατου µισθού και τη µείωση
των ειδικών φόρων κατανάλωσης στα καύσιµα και στο πετρέλαιο
θέρµανσης για ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. Κάτι τέτοιο
θα ήταν ένα σχέδιο ουσιαστικής αντιµετώπισης του προβλήµα-
τος.

Εσείς, όµως, δεν επιλέγετε αυτό. Εσείς κάνετε άλλα. Εσείς επι-
λέξατε να µειώσετε ξανά τη φορολογία των κερδών των µεγάλων
επιχειρήσεων, επιλέξατε να µειώσετε τον φόρο συγκέντρωσης
κεφαλαίου, επιλέξατε να µειώσετε τον φόρο για τις γονικές πα-
ροχές σε γονείς που δίνουν προς παιδιά περιουσίες ύψους 1,5
εκατοµµυρίου, αν συνυπολογίσουµε και τους δύο γονείς. Αυτά
επιλέξατε να κάνετε, όχι τα άλλα, που θα έδιναν µια ουσιαστική
ανακούφιση στην κοινωνία. 

Ο κ. Χαρίτσης σάς προσάπτει ιδεοληψία για την αυτορρύθµιση
της αγοράς. Εγώ θα έλεγα µακάρι να ήταν µόνο η ιδεοληψία για
την αγορά που τάχα αυτορρυθµίζεται, γιατί δυστυχώς τα πράγ-
µατα είναι χειρότερα, διότι, όπως αποκαλύψατε τελικά την Πέµ-
πτη, το µόνο που αποφασίσατε να κάνετε αυτή τη στιγµή της
µεγάλης κρίσης είναι η πώληση της ΔΕΗ. Τη στιγµή, δηλαδή της
µεγάλης ενεργειακής κρίσης, τη στιγµή που οι τιµές του ηλεκτρι-
σµού και του αερίου αυξάνονται διαρκώς, τη στιγµή που ανεβαί-
νει το κύµα της ακρίβειας και σαρώνει τις επιχειρήσεις και τα
νοικοκυριά, εσείς εκχωρείτε τον ενεργειακό πόλο της χώρας.
Αυτή είναι η επιλογή που κάνετε. Επιλέγετε να χάσει το δηµόσιο
τον έλεγχο του ενεργειακού πυλώνα της χώρας, λέγοντας τελικά
στην κοινωνία τι; Ότι είναι απροστάτευτη και θα παραµείνει
απροστάτευτη. Αυτό τής λέτε. 

Άρα θα έλεγα ότι η πολιτική σας ήταν πάντα ιδεοληπτική, αλλά
µετά την απόφαση για την πώληση της ΔΕΗ έχει καταντήσει επι-
κίνδυνη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κυρία Αχτσιόγλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τριάντα δύο χρόνια
δολοφονήθηκε ο αείµνηστος Παύλος Μπακογιάννης. Βλέπετε
λουλούδια στο έδρανο πίσω σας. Είναι το έδρανο στο οποίο συ-
νήθως καθόταν.

Τον λόγο έχει ο κ. Σωκράτης Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, όταν προετοι-

µάζαµε αυτή την επερώτηση στα µέσα του Ιουλίου, µπροστά στο
ράλι των τιµών ενέργειας και µπροστά στην ακρίβεια που ταλαι-
πωρούσε και ταλαιπωρεί ακόµα και την επιχειρηµατικότητα και
την ελληνική κοινωνία, δεν φανταζόµασταν ότι η απάντηση της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη σ’ αυτή την κρίση ακρίβειας θα ήταν να
πουλήσει και τη ΔΕΗ. 

Μέσα σε µια εκρηκτική αύξηση τιµών σ’ όλα τα ενεργειακά
αγαθά, µε σοβαρά ερωτήµατα για την ενεργειακή µετάβαση, η
ελληνική Κυβέρνηση επιλέγει εδώ και δύο χρόνια να µην υπάρχει
ρύθµιση στην αγορά ενέργειας, να µη λειτουργούν αποτελεσµα-
τικά οι θεσµοί της εποπτείας ούτε στην Επιτροπή Ανταγωνισµού
ούτε στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, να µην υπάρχει παρέµ-
βαση από τη µεριά της ΔΕΗ, έτσι ώστε να προφυλαχθεί και η ελ-
ληνική παραγωγή αλλά και το ελληνικό νοικοκυριό, αλλά
αντίθετα να ιδιωτικοποιηθούν όλοι οι ενεργειακοί φορείς και όσο
προλαβαίνουν να τακτοποιηθούν «γαλάζια» παιδιά µε προκλητι-
κές αµοιβές σε δηµόσιους φορείς και στους ενεργειακούς φο-
ρείς της χώρας µας. 

Το προσχεδιασµένο έγκληµα επιβεβαιώνεται από το ότι ο κ.
Μητσοτάκης ανέµελα αµέλησε να αναφερθεί στην ιδιωτικοποί-
ηση της ΔΕΗ, στην εκχώρηση της ΔΕΗ, του ενεργειακού πυλώνα
της χώρας, στην οµιλία του στη ΔΕΘ, ενός περιουσιακού στοι-
χείου του ελληνικού λαού και της ελληνικής οικονοµίας µε επεν-
δύσεις επτά δεκαετιών. Το µόνο που βρήκε να πει ήταν για την
απορρόφηση του 80% τάχατες των αυξήσεων από τους επόµε-
νους λογαριασµούς, κάτι που διαψεύστηκε από τον συνήθως
σιωπηλό και απόντα αρµόδιο Υπουργό Ενέργειας λίγες µέρες
µετά σε συνέντευξη Τύπου, όταν ανακοίνωσε ένα υποτιθέµενο
µέτρο εννιά ευρώ τον µήνα, το οποίο δεν έχει έλθει ακόµα στη
Βουλή, για να καταλάβετε την προχειρότητα, την αποσπασµατι-
κότητα και το πόσο επικίνδυνη είναι η Κυβέρνηση για την ελλη-
νική οικονοµία και τα νοικοκυριά. Μάλιστα, σε ευχές περιο-
ρίστηκε ο Υπουργός προς τους παρόχους και προς τη ΔΕΗ να
απορροφήσουν και ένα ακόµα τµήµα των αυξήσεων.

Αναρωτιόµαστε όµως: Μια ΔΕΗ εκτός δηµοσίου ελέγχου,
όπως επιδιώκεται πια αυτές τις µέρες, θα µπορούσε να λάβει εν-
τολές από µια Κυβέρνηση να στηρίξει την οικονοµία και την κοι-
νωνία; Η απάντηση είναι όχι Άρα διαψεύδετε ακόµα και τα
υποτιθέµενα δικά σας µέτρα, τα οποία προετοιµάζετε τώρα, γιατί
στον ελληνικό λαό θα πρέπει να απαντήσει η Κυβέρνηση µε ποιο
δικαίωµα πουλάει, µάλιστα εκχωρεί χωρίς αντίτιµο την περιουσία
του. Και λέµε ότι είναι περιορισµένα και αποσπασµατικά όλα
αυτά τα µέτρα, όχι απλά γιατί δεν έχετε έλθει ακόµα στη Βουλή,
αλλά γιατί δεν έχει νοµοθετηθεί ούτε καν αυτό το µέτρο των
εννιά ευρώ, αλλά και γιατί σ’ αυτή τη στήριξη δεν περιλαµβάνον-
ται ούτε η επιχειρηµατικότητα ούτε οι δήµοι. Άρα από το ψωµί
µέχρι το νερό οι επιπτώσεις θα είναι µεγάλες και στο κόστος τέ-
τοιων βασικών αγαθών και οι µέρες θα είναι πιο δύσκολες για
τους µικροµεσαίους.

Γι’ αυτό το περιορισµένο µέτρο το οποίο έχει εξαγγελθεί και
το οποίο δεν έχει έλθει ακόµα στη Βουλή, προσέξτε: Δεν ξέ-
ρουµε τελικά. Θα είναι 150 ή θα είναι 200 εκατοµµύρια; Θα είναι
µέσα ο Σεπτέµβριος ή δεν θα είναι µέσα ο Σεπτέµβριος; Και από
ποιον λογαριασµό θα λείψουν, διότι θα χρησιµοποιηθούν πόροι
από το ταµείο για την κλιµατική µετάβαση που την έχετε κάνει κι
εσείς, όπως πρέπει, ευαγγέλιο, αλλά µόνο στα λόγια; Από πού
θα λείψουν; Θα λείψουν από τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας;
Θα λείψουν από την καταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας;
Θα λείψουν από τα έργα ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση,
που βλέπουµε πόσο µάς ταλαιπωρεί και πόσο αφύλακτη έχετε
αφήσει την Ελλάδα, γιατί δεν κάνετε έργα πρόληψης ούτε για
τις πληµµύρες ούτε για τις πυρκαγιές ούτε για τις άλλες φυσικές
καταστροφές; 

Όπως είδαµε από την εµπειρία που υπάρχει στην ενεργειακή
αγορά, το πρώτο µέτρο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη ήταν αυξή-
σεις στο ρεύµα και χρεοκοπία του λογαριασµού ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. Η πρώτη χρεοκοπία έγινε το ’13 - ’14 και το
πλήρωσε ακριβά η αγορά τότε. Η δεύτερη έγινε τώρα, επί Νέας
Δηµοκρατίας. Το αποτέλεσµα ήταν χαράτσι σε όλες τις ΑΠΕ και
φόρος στο πετρέλαιο κίνησης, ένα χαράτσι και ένας παράγοντας
ακρίβειας που δηµιουργήσατε εσείς. Τα λέω αυτά για να βλέ-
πουµε και να αποδεικνύουµε πώς δηµιουργείται η ακρίβεια και
ποιος ευθύνεται.

Η Ελλάδα εν µέσω ενεργειακής κρίσης στη διαδικασία της µε-
τάβασης µένει χωρίς ενεργειακά εργαλεία, χωρίς δηµόσιο
έλεγχο στο δίκτυο φυσικού αερίου, χωρίς δηµόσιο έλεγχο πλέον
στη ΔΕΗ, µε απώλεια του 49% του δικτύου διανοµής, γιατί έτσι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20807



χάνει τα εργαλεία για να στηρίξει τη µετάβαση και να την εγγυη-
θεί, διότι η ισχυρή παρουσία του δηµοσίου θα εξασφάλιζε ότι το
ηλεκτρικό ρεύµα δεν είναι µόνο εµπόρευµα, αλλά είναι και ένα
κοινωνικό και παραγωγικό αγαθό, κάτι βέβαια που δεν λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν στη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, διότι το
µόνο που βλέπουµε να κάνουν η ΔΕΗ και το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας εδώ και δύο χρόνια είναι αυξήσεις, αισχρο-
κέρδεια και χειραγώγηση τιµών, όπως καταγγέλλει η ίδια η
ελληνική βιοµηχανία, γιατί αυτό ήταν το µόνο πλάνο που είχατε. 

Από τον Σεπτέµβριο του ’19 επιβαρύνατε την αγορά µε 500
εκατοµµύρια ευρώ κόστος, γιατί ήταν αυξήσεις made by Mitso-
takis -το γράφει στην ούγια- και από εκεί και µετά ξεκίνησε να
πουλάει η ΔΕΗ τετραπλάσια τιµή από τη χονδρική µέσα στην
πανδηµία για όλο το πρώτο εξάµηνο του ’20. 

Τον Απρίλιο του ’20, αν θυµόµαστε καλά, ήταν τετραπλάσια η
τιµή της λιανικής από το χονδρεµπόριο, στη συνέχεια υπήρχε κό-
στος εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ στην αγορά εξισορρό-
πησης και τώρα έρχεται ξανά ο λογαριασµός, ο οποίος έρχεται
ακόµα µια φορά µε ποσό που ακόµα δεν έχει προσδιοριστεί, διότι
η ρήτρα αναπροσαρµογής θα αυξάνει κάθε µήνα. Θα αναφέ-
ρουµε τα στοιχεία αυτά και εδώ αν χρειαστεί, αν τυχόν τα αµφι-
σβητήσετε. Δεν ισχύει, δηλαδή, αυτό που είπαν, ότι είναι
προσδιορισµένη και σταθερή µέχρι 50% η αύξηση των τιµολο-
γίων. Αυξάνεται η ρήτρα αναπροσαρµογής µε ποσοστά κάθε
µήνα 15% έως 25%. Η ρήτρα αναπροσαρµογής από τον Αύγου-
στο στον Σεπτέµβριο θα αυξηθεί σε ποσοστό 25%, άρα και το
κόστος και οι αυξήσεις των λογαριασµών.

Και όλα αυτά δεν είναι παγκόσµιες και ευρωπαϊκές συνθήκες.
Γιατί αν ίσχυε αυτό, δεν θα ήταν η Ελλάδα πρωταθλήτρια τελικά
τον Αύγουστο στη χονδρεµπορική τιµή ενέργειας. Οφείλεται σε
δικές σας ελλείψεις, διότι ακόµα κι ο µηχανισµός παρακολούθη-
σης και εποπτείας της αγοράς νοµοθετήθηκε οκτώ µήνες µετά
την έναρξη του Target Model, του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας και
ακόµα -για να καταλάβετε-δεν έχει εφαρµοστεί, εργαλεία που κι
εσείς οι ίδιοι έστω και τώρα αναγνωρίζετε ότι χρειάζονταν. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω λέγοντας ότι το σχέδιο ιδιωτικο-
ποίησης των ενεργειακών φορέων ήταν πάντα σχέδιο της Νέας
Δηµοκρατίας. Επιχειρήσατε να το κάνετε στην κυβέρνηση Σα-
µαρά - Βενιζέλου, επιχειρήσατε να το περάσετε µέσα από µνη-
µόνια και να υποχρεώσετε και την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να το
υλοποιήσει. Εµείς καταφέραµε και κρατήσαµε και την πλειοψη-
φία και τον δηµόσιο έλεγχο στα ενεργειακά δίκτυα και κάτι ακόµα
πολύ σηµαντικό: Επί τεσσεράµισι χρόνια δεν αυξήθηκε ούτε κατά
ένα ευρώ το κόστος ενέργειας. Αντίθετα, µεσοσταθµικά σε πε-
ρίοδο µνηµονίου, µε πιέσεις χρεοκοπίας, η τιµή του ρεύµατος
µειώθηκε 12%. Με αυτό πρέπει να αναµετρηθείτε. 

Γιατί σε ένα ερώτηµα που κυκλοφορεί «τελικά τι ΔΕΗ θέ-
λουµε;» απαντάµε ότι εµείς θέλουµε τη ΔΕΗ του φθηνού ρεύµα-
τος, η οποία στηρίζει τα νοικοκυριά και τις ελληνικές
επιχειρήσεις, κάνει βιώσιµη και την κοινωνία και την οικονοµία
και προφανώς είµαστε µε τη µεριά που υποστηρίζει ότι η ΔΕΗ
πρέπει να είναι ενεργειακός πυλώνας της χώρας και να µπορεί
να στηρίζει και την κοινωνία και την ελληνική πολιτεία και να εξα-
σφαλίζει ενεργειακή ασφάλεια. 

Εσείς είναι ξεκάθαρο ότι είστε µε τη ΔΕΗ και την ενεργειακή
αγορά όπου λίγοι ολιγάρχες κάνουν παιχνίδια χειραγώγησης
τιµών, που περιορίζουν τον ανταγωνισµό και στην παραγωγή και
στην κατανάλωση και στο µόνο που οδηγούν τελικά µε έναν τρα-
γικό τρόπο είναι σε µία Ελλάδα ανασφαλή, η οποία δεν µπορεί
να ανταγωνιστεί και να επιβιώσει στην κλιµατική µετάβαση.

Για τον ΣΥΡΙΖΑ παραµένει η δέσµευση για τη συνταγµατική
προστασία του δηµόσιου ελέγχου και στην ενέργεια και στο
νερό, κάτι το οποίο δεν υποστηρίξατε. Από την αρχή της θητείας
είχατε επιλέξει την ιδιωτικοποίηση και την εκχώρηση τέτοιων βα-
σικών αγαθών, τα οποία αµφισβητούν όµως το αύριο της κοινω-
νίας. Κι αυτό πλέον η κοινωνία το καταλαβαίνει. Με την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη υπάρχει ανασφάλεια, υπάρχει άγνωστο
µέλλον και µόνο ακρίβεια. Γι’ αυτό και χρειάζεται µια πολιτική
προοδευτική αλλαγή στην Ελλάδα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Φάµελλε. 

Ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης έχει τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, ανακοινώ-

θηκε τον Αύγουστο από την ΕΛΣΤΑΤ µια αύξηση του πληθωρι-
σµού κατά 1,9%, χωρίς όµως ταυτόχρονη, αντίστοιχη αύξηση της
κατανάλωσης. Πρόκειται, λοιπόν, για την πλέον αντιπαραγωγική
και επικίνδυνη αύξηση του πληθωρισµού, που οφείλεται σε αυ-
ξήσεις των προϊόντων λόγω του κόστους παραγωγής και όχι
στην τόνωση της ζήτησης. 

Ο Γενικός Δείκτης Τιµών Εισροών στη γεωργία και την κτηνο-
τροφία για τον µήνα Ιούλιο του 2021 σε σύγκριση µε τον αντί-
στοιχο µήνα Ιούλιο του 2020 παρουσίασε αύξηση 6,7% έναντι
µείωσης 2,9% που σηµειώθηκε κατά τη σύγκριση Ιουλίου 2020
µε τον Ιούλιο 2019. Η αύξηση του Γενικού Δείκτη Τιµών στις εισ-
ροές κατά 6,7% οφείλεται στην αύξηση κατά 7,7% του δείκτη
τιµών αναλώσιµων µέσων, κυρίως στη µεταβολή των οµάδων που
έχουν να κάνουν µε την ενέργεια, τα λιπαντικά και τις ζωοτροφές.
Προσέξτε τώρα: Ο µέσος δείκτης εισροών του δωδεκαµήνου Αυ-
γούστου του 2020 µε Ιούλιο του 2021 παρουσίασε αύξηση µόλις
0,9% σε σύγκριση µε το αντίστοιχο διάστηµα του προηγούµενου
δωδεκαµήνου και ο Ιούλιος 2021 σε σύγκριση µε τον αντίστοιχο
µήνα του 2020 6,7%. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι είµαστε µόλις στην
αρχή. 

Επανειληµµένα, µε πολλές ερωτήσεις και µε τα µέσα κοινο-
βουλευτικού ελέγχου που διαθέτουµε σας έχουµε κρούσει τον
κώδωνα του κινδύνου, όλη η Αντιπολίτευση, οφείλουµε να ανα-
γνωρίσουµε. Ήδη οι λογαριασµοί του ρεύµατος που φτάνουν
στους αγρότες, είτε στο οικιακό είτε στο αγροτικό τιµολόγιο,
είναι αυξηµένοι. Τόσο στα αντλιοστάσια όσο και σε αποθήκες και
σταβλικές εγκαταστάσεις το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας έχει
αρχίσει να γίνεται δυσβάσταχτο πλέον. Οι κτηνοτρόφοι κατανα-
λώνουν ενέργεια τόσο σε µηχανήµατα, όπως σιλό, αρµεκτικές
µηχανές, χαρµανιέρες, όσο και στις παγολεκάνες, οι οποίες είναι
συνήθως στα σπίτια τους, άρα οικιακό τιµολόγιο, για λόγους
ασφαλείας βέβαια. 

Οι αντλήσεις σε ιδιωτικές γεωτρήσεις αλλά και σε γεωτρήσεις
των ΤΟΕΒ συνεχίζονται, καθώς η παρατεταµένη ανοµβρία επι-
βάλλει τη συνέχιση του ποτίσµατος. Η ελιά ας πούµε αρδεύεται
τώρα, τούτη την περίοδο, µε ρυθµούς καλοκαιριού ακόµα. Σε
λίγο καιρό από τώρα ξεκινούν τα οργώµατα. Τα τρακτέρ χρει-
άζονται πετρέλαιο κάθε πρωί. Μπαίνουµε στην εποχή της προ-
ετοιµασίας της σποράς.

Επίσης, ιδιαίτερα αυξηµένες ανάγκες σε καύσιµα έχουν και οι
µελισσοκόµοι, οι οποίοι και αυτοί λόγω της παρατεταµένης ανοµ-
βρίας -για να µη βάλουµε αυτούς που είναι σε πυρόπληκτες πε-
ριοχές- χρειάζεται να µετακοµίσουν για αρκετά χιλιόµετρα,
πολλά χιλιόµετρα µακριά, για να βρουν καλύτερες θέσεις που
µπορεί να είναι πολλά χιλιόµετρα µακριά από την έδρα τους. Άρα
η µετακίνηση και οι επιτηρήσεις χρειάζονται πολύ µεγαλύτερη
ενέργεια σε κίνηση. 

Αντίστοιχα οι ψαράδες βλέπουν και αυτοί την τιµή του πετρε-
λαίου να ανεβαίνει και τα αντίστοιχα έσοδα να µην ανεβαίνουν
ανάλογα, αλλά να συµβαίνει το αντίθετο, οι ψαριές να µειώνονται
χρόνο µε τον χρόνο.

Όµως πετρέλαιο χρειάζονται κάθε µέρα και οι κτηνοτρόφοι
που µεταβαίνουν για να επιθεωρήσουν, να ταΐσουν και να ποτί-
σουν τα κοπάδια τους. Όσον αφορά στις ζωοτροφές, το κόστος
των ζωοτροφών συµµετέχει σχεδόν κατά 60% στο κόστος παρα-
γωγής στις κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις. Συνεπώς µια αύξηση
της τάξης του 20% µε 30% στις βασικές ζωοτροφές καταλαβαί-
νετε ότι οδηγεί σε οικονοµική ασφυξία, κυρίως τις µικρές και πιο
ευάλωτες κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις.

Στη χώρα µας βέβαια έχουµε επιπλέον δύο διαρθρωτικά προ-
βλήµατα στις κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις: Έχουµε το ανά-
γλυφο µε την ορεινότητα και τη νησιωτικότητα και την έλλειψη
ρευστότητας µετά το ξεπούληµα της Αγροτικής Τράπεζας. Άρα
γίνεται πιο δυσεύρετο το χρήµα. 

Όλες οι εκτιµήσεις συγκλίνουν ότι στο επόµενο διάστηµα οι
αυξήσεις στην ενέργεια θα συµπαρασύρουν ανοδικά και τις
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άλλες εισροές και τα εφόδια και κυρίως τα λιπάσµατα. 
Σε αυτά όµως τα προβλήµατα θα πρέπει κανείς να προσθέσει

και δύο παραµέτρους ακόµα, που συγκυριακά συµβαίνουν στη
χώρα µας και επιδεινώνουν τα προβλήµατα του αγροτικού κό-
σµου. Η µία παράµετρος είναι η πανδηµία, που συµπιέζει ισχυρά
εδώ και σχεδόν δύο χρόνια το διαθέσιµο εισόδηµα, λόγω των
πολλαπλών επιπτώσεων των περιορισµών και του lockdown κυ-
ρίως στον τουρισµό. Και η δεύτερη παράµετρος είναι η κλιµατική
κρίση, που χτύπησε πολλαπλά τις επιχειρήσεις, τα νοικοκυριά,
αλλά κυρίως την αγροτική παραγωγή, µε κύρια επίπτωση τη µεί-
ωση του προσδοκώµενου τελικά εισοδήµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Οι όποιες αυξήσεις υπάρχουν σε κάποια από τα αγροτικά προ-

ϊόντα -και λέω «σε κάποια» γιατί οι αυξήσεις δεν είναι σε όλα-
αυτές εξαϋλώνονται από την πραγµατικά αλµατώδη αύξηση του
κόστους, που, όπως φαίνεται, είναι µπροστά µας. 

Ο Πρωθυπουργός βέβαια δεν βρήκε κουβέντα να πει από το
βήµα της ΔΕΘ για όλα αυτά τα προβλήµατα των αγροτών. Δεν
έκανε καµµία ουσιαστική παρέµβαση για τον τρόπο που προτί-
θεται να αντιµετωπίσει το πρόβληµα που έρχεται. 

Στον αντίποδα, ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο Αλέξης Τσίπρας,
ανακοίνωσε από το Βήµα της Βουλής µια σειρά από άµεσα και
ειδικά µέτρα για την αντιµετώπιση των άµεσων προβληµάτων,
αλλά κυρίως αναφέρθηκε στην εκπόνηση και ανάπτυξη ενός
νέου, βιώσιµου παραγωγικού µοντέλου, που θα ξεφεύγει από τη
λογική της καθηµερινής διαχείρισης των προβληµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ο καταναλωτής πληρώνει
ιδιαίτερα αυξηµένες τιµές στα είδη διατροφής του, αλλά και ο
παραγωγός δεν µπορεί να επιβιώσει πλέον. Αν δεν ληφθούν
άµεσα µέτρα, σε λίγους µήνες θα µιλάµε για µια πραγµατική πο-
λύπλευρη ανθρωπιστική κρίση και αυτή η κρίση θα είναι ταξική.
Οι µικροµεσαίοι αγρότες δεν θα καταφέρουν να επιβιώσουν, ενώ
τα πλέον αδύναµα στρώµατα και νοικοκυριά θα αντιµετωπίσουν
πραγµατικά επισιτιστικό πρόβληµα. Πολλοί παραγωγοί θα αναγ-
καστούν να εγκαταλείψουν τις εστίες τους, κάτι που επιτείνεται
στις πυρόπληκτες περιοχές και τότε πλέον θα µιλάµε για ζήτηµα
περιφερειακής ασφάλειας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Αραχωβίτη. 

Τον λόγο έχει ο επόµενος επερωτών κ. Χαράλαµπος Μαµου-
λάκης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου στην έναρξη της δικής µου πρωτοµιλίας να ξε-
κινήσω από ένα συµβάν που έλαβε χώρα πριν από τέσσερις ώρες
περίπου. Είναι ένα πολύ σηµαντικό και συγκλονιστικό συµβάν
στην Κρήτη. Όπως όλοι γνωρίζετε είναι ένας σεισµός ιδιαίτερα
µεγάλου µεγέθους, της τάξεως των 5,8 Ρίχτερ, όπως αναφέρουν
οι πρώτες πηγές. Υπάρχουν πληροφορίες από τον ξένο Τύπο για
ισχυρότερη δόνηση και επιτάχυνση εδάφους 2,3 µέτρα ανά τε-
τράγωνο. Εν πάση περιπτώσει, ήταν σε χερσαίο έδαφος, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Δυστυχώς, έχουµε θρηνήσει ήδη έναν νεκρό.
Οι πληροφορίες λένε ότι ενδεχοµένως υπάρχουν κι άλλες ζηµιές.
Υπάρχουν και αγνοούµενοι. 

Να µεταφέρω από πλευρά µου -φαντάζοµαι και από όλο το
Σώµα- τη συµπαράσταση στους σεισµοπαθείς σε όλες τις σει-
σµόπληκτες περιοχές. Να ελπίσουµε να µην υπάρχει ιδιαιτέρως
έντονη σεισµική εξέλιξη. Συνεχίζονται οι µετασεισµοί απ’ ό,τι µα-
θαίνουµε µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Γι’ αυτό θα παρακαλούσα,
κύριε Πρόεδρε, αν είναι δυνατόν να συµπτυχθεί ο χρόνος των
οµιλιών µου, έτσι ώστε να µπορέσω να µεταβώ άµεσα στην
Κρήτη, στο Ηράκλειο, ως οφείλω. Έφτασα το πρωί όταν συνέ-
βαινε ο σεισµός. Ελπίζω να γίνει αποδεκτό το αίτηµά µου. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, δεν θα εστιάσω την οµιλία
µου στην αναλυτική παρουσίαση των αυξήσεων που έχουν κα-
ταγράψει τα καύσιµα, οι πρώτες ύλες, αλλά και τα προϊόντα και
οι υπηρεσίες καθηµερινής χρήσης. Απ’ όσα ελέχθησαν νοµίζω

πως κατέστη σαφής η δυσβάσταχτη καθηµερινότητα που βιώ-
νουν όλοι πλέον οι συµπολίτες µας. Η Κυβέρνηση επιµένει να
ανάγει το πρόβληµα στη διεθνή συγκυρία. Η κυβέρνηση απο-
σιωπά τις ευθύνες που η ίδια δηµιούργησε µέσω των επιλογών
της. Αναφέροµαι συγκεκριµένα στην απόφασή σας να αντικατα-
στήσετε τις λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ µε µονάδες φυσικού αε-
ρίου ιδιωτών. Αντικαταστήσατε, δηλαδή, τον λιγνίτη µε ένα άλλο
ορυκτό καύσιµο, το φυσικό αέριο. 

Τι πετύχατε µ’ αυτή την εµµονική σας, θα έλεγα, επιλογή; Να
καταστήσετε την Ελλάδα ευάλωτη στον κλυδωνισµό και τις δια-
κυµάνσεις τιµών του φυσικού αερίου σε διεθνές επίπεδο, από-
φαση που λόγω της υφιστάµενης αλλά και της µελλοντικής
αύξησης φυσικού αερίου πρόκειται να οδηγήσει σε περαιτέρω
και µε µόνιµα χαρακτηριστικά αύξηση του κόστους ηλεκτρισµού
για όλους τους πολίτες. Αν υιοθετούσατε την κεντρική ιδέα της
ενεργειακής στρατηγικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
της σταδιακής, δηλαδή, απόσυρσης του λιγνίτη µέσω της αντι-
κατάστασής του µε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και όχι µε φυ-
σικό αέριο, τα πράγµατα θα ήταν διαφορετικά. 

Σας θυµίζω ότι η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
την περίοδο 2015 - 2019 επικεντρώθηκε στη διατήρηση σταθε-
ρών τιµών στην ενέργεια και µάλιστα µε τάσεις µείωσης µέχρι
και 12%. Επιδιώκαµε µε την ισχυροποίηση του κοινωνικού τιµο-
λογίου να περιορίσουµε σηµαντικά αυτό που ήταν προ των
πυλών εκείνη την εποχή, το οποίο δυστυχώς τώρα έχει εγκαθι-
δρυθεί: να µειώσουµε, δηλαδή, την ενεργειακή φτώχεια.

Αναφέροµαι, επίσης, στην επιλογή σας να µείνει η αγορά ηλε-
κτρισµού αρρύθµιστη και στην εγκληµατικώς καθυστερηµένη πα-
ρέµβαση, τόσο δική σας όσο και της Ρυθµιστικής Αρχής
Ενέργειας, προκειµένου να σχεδιαστεί και να εφαρµοσθεί ένας
εποπτικός µηχανισµός θωράκισης και παρακολούθησης κυρίως
της αγοράς της ηλεκτρικής ενέργειας. Είναι µια παρέµβαση που
έγινε µόλις τον προηγούµενο Ιούλιο που εισήχθη η νοµοθετική
ρύθµιση, αλλά ακόµα και τώρα που µιλάµε δεν έχει εφαρµοστεί. 

Από την άλλη επιλέγετε να προεξοφλήσετε ως αναπόφευκτο
το κύµα ακρίβειας στην αγορά. Επιλέγετε να µην παρέµβετε, να
παρακολουθείτε αµέτοχοι, µε παθητική -θα έλεγα- στάση και διά-
θεση, τις συνεχείς ανατιµήσεις και να περιµένετε την αυτορρύθ-
µιση, ως διά µαγείας, της αγοράς. Είναι αδιανόητο µετά από
ενάµιση χρόνο πανδηµίας και περιοριστικών µέτρων, µε τις δυ-
σµενείς συνέπειες που επέφεραν στην οικονοµία, την εργασία
και αλλού, να τηρείτε αυτή τη στάση. 

Ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Άδωνις Γεωργιά-
δης υποστήριξε ότι η αύξηση τιµών στα προϊόντα είναι αναπό-
φευκτη λόγω της εκρηκτικής ανάπτυξης που έχει επιτευχθεί στη
χώρα. Ξεχνάει όµως να αναφέρει ότι η αύξηση του ΑΕΠ το δεύ-
τερο τρίµηνο του 2021 κατά 16,2% ήταν αναµενόµενη, εφόσον
θα συγκρινόταν µε το αντίστοιχο τρίµηνο του 2020, που ίσχυε
ένα βαθύ και καθολικό lockdown στη χώρα. Αντίστοιχη αύξηση
εξάλλου κατεγράφη και στην Ευρωζώνη. Χώρες όπως η Ισπανία,
η Ιταλία, η Πορτογαλία, η Ιρλανδία κατέγραψαν υψηλότερη αύ-
ξηση του ΑΕΠ συγκριτικά µε τη χώρα µας. 

Το µείζον ζήτηµα είναι ποια µέτρα θα λάβετε εσείς και ποια
µέτρα λαµβάνουν συγκριτικά οι άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για να διευκολυνθεί η µερίδα των πολιτών που επιβαρύ-
νεται δυσανάλογα µε αυτό το ανηλεές κύµα των αυξήσεων. Εκεί
είναι η ειδοποιός διαφορά. Εδώ θα κριθούν και οι πολιτικές, η
προοδευτική λύση σε σχέση µε τη συντηρητική επιλογή της Κυ-
βέρνησης. 

Παρουσιάζω, λοιπόν, µέτρα. Είναι καλό τα good practices, οι
καλές πρακτικές, να παρατίθενται, να συγκρίνονται, να αξιολο-
γούνται και εν τέλει να καταλήγει και ο πολίτης. Τι µέτρα έχουν
λάβει οι άλλες χώρες; Η Ισπανία µείωσε προσωρινά τον ΦΠΑ
στους λογαριασµούς ρεύµατος και ακολούθως περιόρισε τα
κέρδη των εταιρειών προµήθειας ρεύµατος, για να διασφαλίσει
πόρους που θα της επιτρέψουν να ενισχύσει περαιτέρω τα νοι-
κοκυριά. Η Γαλλία προσφέρει ήδη κουπόνια αξίας 150 εκατοµ-
µυρίων ευρώ ετησίως σε πεντέµισι εκατοµµύρια νοικοκυριά της
χώρας. 

Η Ιταλία ανακοίνωσε µέτρα ύψους 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για την προστασία των καταναλωτών από τις αυξήσεις στις τιµές
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της ενέργειας. Η Αρχή Ηλεκτρισµού της Κύπρου αποφάσισε να
προβεί σε µείωση της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος, που αντι-
στοιχεί σε περίπου 10% στον λογαριασµό του µέσου οικιακού
καταναλωτή, δηλαδή µε κατανάλωση 800 KWh για περίοδο δύο
µηνών. 

Ως προς τις ανατιµήσεις για τα τρόφιµα πρώτης ανάγκης, αρ-
κετές χώρες χρησιµοποιούν τους χαµηλότερους συντελεστές
ΦΠΑ για την προστασία των τιµών σε βασικά τρόφιµα. Είναι µια
πρακτική που φαίνεται ότι κερδίζει έδαφος και έχει εξαιρετικά
θετική επίπτωση. 

Επιτρέψτε µου µερικά παραδείγµατα. Η Γερµανία είχε υιοθε-
τήσει χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ 7% για βασικά τρόφιµα. Η Πορ-
τογαλία έχει υιοθετήσει χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ 6% για βασικά
τρόφιµα. Η Γαλλία έχει υιοθετήσει χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ 5,5%
για βασικά τρόφιµα. Η Ιταλία, η Ουγγαρία, η Πολωνία, η Κροατία,
η Λετονία έχουν υιοθετήσει χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ 5% για βα-
σικά τρόφιµα. Η Ισπανία έχει υιοθετήσει χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ
4% για βασικά τρόφιµα. Το Λουξεµβούργο έχει υιοθετήσει χα-
µηλό συντελεστή ΦΠΑ 3% για βασικά τρόφιµα. Η Ιρλανδία και η
Μάλτα έχουν υιοθετήσει χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ 0% για βασικά
τρόφιµα. 

Αντιλαµβάνεστε ότι οι λύσεις συναρτώνται και µε τη διαπί-
στωση του φαινοµένου ότι, όταν βιώνουµε ακραίο φαινόµενο,
πρέπει να έχουµε και µια radical, µια ρηξικέλευθη προσέγγιση,
όσον αφορά τις λύσεις που θα παρέχουµε. Επιπλέον, να σηµει-
ωθεί πως σε κάποιες χώρες της Ευρωζώνης ισχύει η αυτόµατη
τιµαριθµική προσαρµογή, η γνωστή ΑΤΑ των µισθών. 

Εσείς από την άλλη επιλέξατε να διατηρήσετε για τα τρόφιµα
πρώτης ανάγκης, ψωµί, γαλακτοκοµικά κ.λπ. τον συντελεστή
13%. Οµοίως να διατηρήσετε αρκετά προϊόντα τροφίµων στον
υψηλότατο συντελεστή ΦΠΑ 24%. 

Ποιες είναι οι τρεις οµάδες αγαθών που συγκεντρώνουν το
50% του βάρους στον συνολικό δείκτη πληθωρισµού; Να σας
αναφέρω, λοιπόν, ότι πρόκειται για τις οµάδες Διατροφή και Μη
Αλκοολούχα Ποτά, Στέγαση και Μεταφορές. Να επισηµάνω ότι
αυτές οι οµάδες κυριαρχούν στις αγορές των χαµηλών εισοδη-
µάτων. Σε αυτές ο εναρµονισµένος πληθωρισµός ήταν τρεις
φορές υψηλότερος από τον µέσο συνολικό προϋπολογισµό του
1,2%. 

Έτσι, λοιπόν, εν κατακλείδι εκτιµώ ότι µε τη στάση σας, µε την
αδυναµία αντιµετώπισης της ακρίβειας επιτείνετε έτι περαιτέρω
την ανασφάλεια στην οικονοµία. Αδιαφορείτε για τους πολίτες
χαµηλού και µεσαίου εισοδήµατος, οι οποίοι θα χρειάζονται
ακόµα και τα διπλάσια χρήµατα για να γεµίσουν το καλάθι µε τα
απαραίτητα είδη διατροφής. Δική µας προτεραιότητα, που απο-
τυπώνεται ευδιάκριτα στις προτάσεις µας, είναι η συµπερίληψη
αυτού του κοινωνικού σώµατος, του συνόλου του κοινωνικού σώ-
µατος, θέτοντας ως προτεραιότητα τα πιο ευάλωτα εισοδηµα-
τικά κριτήρια. 

Έτσι, προτείναµε µεταξύ άλλων αύξηση κατώτατου µισθού,
µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης, επιδότηση του ενερ-
γειακού κόστους για νοικοκυριά και µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
επαναφορά του κοινωνικού τιµολογίου. Βλέπετε, δική µας προ-
τεραιότητα δεν είναι η περαιτέρω όξυνση των εισοδηµατικών και
κοινωνικών ανισοτήτων κλιµακώνοντας τον βαθµό φτωχοποίησης
του πληθυσµού. Αυτή είναι η δική σας επιλογή, η επιλογή του
συντηρητικού µοντέλου διαχείρισης. 

Δική µας επιλογή, η προοδευτική επιλογή που στηρίζουµε αε-
νάως και διαρκώς, είναι η µείωση αυτής της ψαλίδας, είναι η µεί-
ωση των ανισοτήτων, ώστε να υπάρχει ένα καλύτερο µέλλον για
µας και τα παιδιά µας. 

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Μαµουλάκη. 
Ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου

θα ήθελα να καλωσορίσω την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη και
τους Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας στην πραγµατικότητα
των αυξηµένων τιµών, της ακρίβειας που βιώνουν οι συµπολίτες

µας εδώ και αρκετούς µήνες. Καλώς ήρθατε, λοιπόν, και ας αρ-
γήσατε ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Αναδεικνύουµε τα ζητήµατα αυτά από τις αρχές του 2021, από
τις αρχές του τρέχοντος έτους. Θυµάµαι χαρακτηριστικά κοινο-
βουλευτική επίκαιρη ερώτηση για τις αυξήσεις στις ζωοτροφές
-διπλασιασµό, ουσιαστικά, των ζωοτροφών-, η οποία είχε απαν-
τηθεί τον Απρίλη του τρέχοντος έτους, όπου τότε από το Υπουρ-
γείο είχα λάβει την απάντηση ότι ευθύνεται η Κίνα και η κλιµατική
αλλαγή. Καµµία συζήτηση για πρωτοβουλίες, για δράσεις, παρά
το γεγονός ότι αναγνώρισαν το πρόβληµα.

Είχαµε καταθέσει στα τέλη της άνοιξης αρκετοί Βουλευτές του
κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κοινοβουλευτική ερώ-
τηση για τις αυξήσεις στον κατασκευαστικό κλάδο, τις πρώτες
ύλες του κατασκευαστικού κλάδου, αλουµίνιο, σίδηρο και τα
λοιπά, ένας κλάδος ο οποίος είχε πληγεί βάναυσα τα χρόνια των
µνηµονίων και από το 2018 και µετά -θα έλεγα- προσπαθεί και
έχει ορθοποδήσει. Δεν λάβαµε καµµία απάντηση από τα αρµόδια
Υπουργεία. Καµµία διάθεση για ανάληψη πρωτοβουλιών, προκει-
µένου να υπάρχει µια ανάσχεση στο κύµα αυτό των αυξήσεων.

Κι αν δεν ακούτε την Αντιπολίτευση και τους Βουλευτές της,
αναρωτιέµαι αν έχετε κάποια επαφή µε την κοινωνία, αν µπαίνετε
σε κάποιο σουπερµάρκετ, σε ένα κρεοπωλείο τους τελευταίους
µήνες και δεν έχετε ακούσει, δεν σας έχουν µιλήσει για τα ζητή-
µατα αυτά, της υπέρογκης αύξησης των τιµών των προϊόντων,
του ηλεκτρικού ρεύµατος.

Και επειδή είναι δεδοµένο -γιατί η πρώτη συζήτηση για τις αυ-
ξήσεις έγινε τον Σεπτέµβρη, ενώ όπως προανέφερα και όπως
προανέφεραν και οι συνάδελφοι, η συζήτηση στη Βουλή γίνεται
από τις αρχές του έτους- ότι µε την κοινωνία δεν έχετε επαφή,
αναρωτιέµαι αν έχετε µε τους επιχειρηµατίες. Με τους κορυφαί-
ους επιχειρηµατίες, ας πούµε στον ενεργειακό κλάδο, ούτε µε
αυτούς συζητάτε;

Και έρχοµαι τώρα σε συνέντευξη του κ. Μυτιληναίου προ ηµε-
ρών, ο οποίος αναφέρει «τέλεια καταιγίδα οι ανατιµήσεις στην
ενέργεια». Και τι κάνετε εσείς; Στην καταιγίδα κρατάτε οµπρέλα.
Τι αναφέρει ο γνωστός επιχειρηµατίας; Η άνοδος της τιµής στο
φυσικό αέριο έχει φτάσει σε τέτοια επίπεδα, ώστε αναλογικά
είναι σαν η βενζίνη από το 1,60 του ευρώ που πωλείται σήµερα
να έχει αυξηθεί στα 7 ευρώ. Είµαστε στο έλεος του χειµώνα και
εσείς µιλάτε για µια επιδότηση εννέα ευρώ -λέει- το νοικοκυριό.

«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» δεν διαβάζετε; «Ενέργεια: Η βιοµηχανία εκ-
πέµπει SOS» λέει άρθρο στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», όπου ουσιαστικά
γίνεται µια ανταπόκριση από ηµερίδα του Συνδέσµου Βιοµηχα-
νιών Ελλάδος, όπου αναφέρεται: «Τραγικές διαστάσεις παίρνει
το ζήτηµα του ενεργειακού κόστους και των επιπτώσεων στην
ανταγωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων και προϊόντων
στις νέες συνθήκες που έχει διαµορφώσει η ραγδαία αύξηση των
τιµών της ενέργειας.». Πώς απαντάτε;

Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη, να εύχε-
ται και να ελπίζει και να πιστεύει ότι το κύµα θα λήξει τους επό-
µενους µήνες. Με ευχές και µε προσευχές δεν λύνονται τα
ζητήµατα αυτά που απασχολούν τη συντριπτική πλειοψηφία της
ελληνικής κοινωνίας. Βεβαίως πράξατε και το άλλο, προσπαθή-
σατε να ρίξετε τις ευθύνες µία στην κλιµατική αλλαγή, µία στην
Κίνα, µία στον Αλέξη Τσίπρα, µία στην ανάπτυξη, µία στον διεθνή
παράγοντα. Αν µη τι άλλο, αποφασίστε για το ποιος ευθύνεται.
Γιατί κάθε φορά που ακούµε έναν Υπουργό της Κυβέρνησης να
τοποθετείται και να προσπαθεί να αιτιολογήσει αυτό το κύµα βρί-
σκει και µία άλλη δικαιολογία. Τουλάχιστον να έχετε µια ενιαία
γραµµή.

Οι συνάδελφοι ανέφεραν τις προτάσεις που καταθέσαµε και
για τα ζητήµατα της αύξησης. Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο Αλέξης
Τσίπρας, µίλησε ξεκάθαρα για τη µείωση του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στα κατώτερα επίπεδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένα
µέτρο που προσωπικά πιστεύω ότι σε συνδυασµό µε το κούρεµα
του ιδιωτικού χρέους, το οποίο δηµιουργήθηκε µετά την πανδη-
µία, θα µπορέσει να κρατήσει ζωντανές τις χιλιάδες µικροµεσαίες
επιχειρήσεις της χώρας µας. Αλλά και ο Αλέξης Χαρίτσης µίλησε
διεξοδικά για κοστολογηµένες προτάσεις που έχουν κατατεθεί.
Αν δεν θέλετε να εφαρµόσετε αυτά που προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ,
δείτε τι συµβαίνει σε άλλες χώρες.
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Έγινε αναφορά στην Κύπρο. Έχετε και µεταγραφή, ρωτήστε
τη µεταγραφή σας τι συµβαίνει στην Κύπρο. Δείτε τι συµβαίνει
στην Ισπανία, καθώς πλέον, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η αδιαφορία σας, η αδράνειά σας βλάπτει ουσιαστικά ολό-
κληρη την ελληνική οικονοµία, ολόκληρη την ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Σαρακιώτη.

Τελευταία επερωτώσα Βουλευτής είναι η κ. Αικατερίνη Παπα-
νάτσιου.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 ήταν

µια χρονιά που η ελληνική οικονοµία ενίσχυσε την ανθεκτικότητά
της. Αυτό δεν το ισχυρίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ. Αναγράφεται στο µεσο-
πρόθεσµο 2022 - 2025 της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Το 2020 µε την πανδηµία και την ατελή διαχείρισή της από την
Κυβέρνηση είχαµε δυστυχώς πολιτικές που δεν διαφύλαξαν τα
χαµηλά στρώµατα αλλά ούτε και τη µεσαία τάξη. Το αντίθετο,
µάλιστα. Το βλέπουµε στα πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Το
45,8% των φτωχών νοικοκυριών δηλώνει ότι στερείται διατροφής
που περιλαµβάνει τρόφιµα υψηλής θρεπτικής αξίας. Το 17,1%
των νοικοκυριών δηλώνουν οικονοµική αδυναµία να έχουν ικανο-
ποιητική θέρµανση τον χειµώνα. Το αντίστοιχο ποσοστό για τα
φτωχά νοικοκυριά είναι 39,1% και για τα µη φτωχά νοικοκυριά
12,4%. Ο πληθωρισµός και οι αυξήσεις των τιµών καταβροχθί-
ζουν την αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων και των συνταξι-
ούχων που δεν έχουν βέβαια τη δυνατότητα να ζητήσουν και να
επιβάλουν αύξηση των µισθών και των συντάξεων.

Πάµε λίγο πιο πίσω, όµως. Το 2019 έγιναν σηµαντικές κινήσεις
για την προστασία των εισοδηµάτων των νοικοκυριών. Με αυτό
σαν αρχή πορευτήκαµε τότε και προχωρήσαµε στην αύξηση του
κατώτατου µισθού. Καταργήσαµε το τέλος επιτηδεύµατος σε συ-
νεταιρισµένους αγρότες και συνεταιρισµούς και σε σειρά µει-
ώσεων στο ΦΠΑ, στην εστίαση, στα αγροτικά εφόδια, στις
συναυλίες και στην ενέργεια στο 6%. Ειδικά για την ενέργεια,
όπως αναφέρουµε και στην ερώτησή µας, αφήσατε να εξανεµι-
στεί αυτή η µείωση και οδηγηθήκαµε σε αυξήσεις έως και 20%
στην τιµή της λιανικής στα τέλη του 2019. 

Παράλληλα, θυµόµαστε τις εντονότατες και λαϊκίστικες αντι-
δράσεις Βουλευτών τής τότε αντιπολίτευσης για την τιµή της
βενζίνης, κραδαίνοντας αποδείξεις και πειστήρια για την κατα-
στροφική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Πού να βρίσκονται σήµερα
αυτοί οι συνάδελφοι να µας αναλύσουν την κατάσταση για την
τιµή της βενζίνης; Να µας πουν πόση βενζίνη βάζει σήµερα µε
80 ευρώ µε 1,82 και 2,15 ευρώ την τιµή του λίτρου στα νησιά;

Όµως, ας µη µείνουµε στο παρελθόν, γιατί σηµασία έχει τι κά-
νουµε τώρα. Καταθέσαµε µια πολύ σοβαρή πρόταση στη ΔΕΘ,
ένα πρώτο βήµα, στην προσπάθεια να ενισχύσουµε τους πολίτες
παρεµβαίνοντας σε βασικά αγαθά και µε τον χειµώνα, βέβαια,
µπροστά µας. Έτσι, σας ζητούµε να προχωρήσετε στη µείωση
των ειδικών φόρων κατανάλωσης των καυσίµων στα κατώτατα
όρια που θέτει και η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή στη µείωση του
ειδικού φόρου κατανάλωσης κατά 20% στο πετρέλαιο κίνησης,
κατά 50% στη βενζίνη και κατά 93% στο πετρέλαιο θέρµανσης.

Αυτό θα ανακουφίσει νοικοκυριά, επιχειρήσεις, αγρότες. Γιατί
δεν προχωράτε σε µια τέτοια πρόταση; Μήπως γιατί πιστεύετε
στην αυτορρύθµιση της αγοράς; Μήπως γιατί πιστεύετε στο λι-
γότερο κράτος; Αποδείχτηκε και στην περίοδο της πανδηµίας σε
περιόδους κρίσεων ότι όλοι εκεί προσφεύγουν. Βέβαια, το ιδεο-
λογικό σας αδιέξοδο σας έκανε να πατάτε σε δύο βάρκες, από
τη µια να δέχεστε την παρέµβαση, από την άλλη να την κατευ-
θύνετε σε συγκεκριµένα τµήµατα, από τη µια να προσπαθείτε να
µας πείσετε ότι παρεµβαίνετε, από την άλλη να µην µπορείτε να
ξεφύγετε από τους περιορισµούς της νεοφιλελεύθερης αντίλη-
ψης περί κράτους και αγοράς. 

Στην περιοχή µου, στη Μαγνησία, υπάρχει µια αγχωτική κατά-
σταση που εκφράζεται από τους αγρότες για τις αυξήσεις στα
λιπάσµατα -τα είπε και ο Σταύρος Αραχωβίτης πριν-, ζωοτροφές,

γεωργικά εφόδια, το αγροτικό ρεύµα, από όλους τους κατανα-
λωτές, ανεξαρτήτως εισοδήµατος, για τις ανατιµήσεις βασικών
ειδών διατροφής και σύµφωνα µε ανακοίνωση της Ένωσης Κα-
ταναλωτών Μαγνησίας το τελευταίο διάστηµα έχουν αυξηθεί οι
καταγγελίες από καταναλωτές που θέλουν να εκφράσουν την
αγανάκτηση αλλά και την απόγνωσή τους για τις αυξήσεις των
τιµών σε υπηρεσίες και αγαθά, όπως το ρεύµα και το ψωµί. 

Ακούµε την Κυβέρνηση να λέει πως για τις ανατιµήσεις ευθύ-
νεται η ανάπτυξη. Το προηγούµενο διάστηµα της ύφεσης δεν εί-
δαµε µειώσεις τιµών. Άρα κάτι γίνεται λάθος εδώ πέρα.

Από την άλλη πλευρά, στον βαθµό που ο πληθωρισµός είναι
εισαγόµενος, στον βαθµό που οφείλεται σε προσωρινές διακυ-
µάνσεις των διεθνών τιµών η Κυβέρνηση οφείλει να ενεργήσει,
ώστε να περιοριστεί όσο το δυνατόν περισσότερο η µετάδοσή
του στις τιµές καταναλωτών. Τι κατεύθυνση δίνετε, κύριοι της
Κυβέρνησης; Από την άνοιξη σας ζητάµε µέσω κοινοβουλευτικών
ερωτήσεων να προλάβετε τα γεγονότα. Τι κάνει η Κυβέρνηση,
όταν ο ίδιος ο Υπουργός Ανάπτυξης δίνει γενικευµένο σύνθηµα
για αύξηση των τιµών;

Αυτό είναι πρωτοφανές! Να τροφοδοτεί τις πληθωριστικές
προσδοκίες επιχειρήσεων και καταναλωτών αρµόδιος Υπουργός.
Το µάζεµα που επιχείρησε µετά ο ίδιος, λέγοντας ότι αυτό θα
κρατήσει λίγους µήνες, δεν θα έχει κανένα αποτέλεσµα. Αν δώ-
σεις σύνθηµα σε κάποιους κλάδους να αυξήσουν τις τιµές, θα
ακολουθήσουν και οι άλλοι. Αλλά αυτό το παιχνίδι, που αν αρχί-
σει δεν έχει τέλος, µπορούν να το παίξουν παίκτες που έχουν τη
δύναµη να ορίζουν τις τιµές των προϊόντων και των υπηρεσιών.
Αυτές είναι αυξήσεις που θα γίνουν µόνιµες, όσο η Κυβέρνηση
επιλέγει να µένει θεατής και όσο κλείνει το µάτι σε κάποιους,
αφήνοντάς τους να κερδοσκοπούν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Παπανάτσιου.

Έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι οι Υπουργοί Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών, Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 24 Σε-
πτεµβρίου του 2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση συµφωνίας τροπο-
ποίησης της από 24.6.2016 Σύµβασης Παραχώρησης που
τιτλοφορείται “Σύµβαση Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και
την εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων
εντός του Λιµένος Πειραιώς” µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου
και της “Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς Α.Ε.”».

Επίσης, οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Προστασίας του Πολίτη,
Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Του-
ρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι
Υπουργοί Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οι-
κονοµικών, Εξωτερικών, Υγείας και Εσωτερικών κατέθεσαν στις
24 Σεπτεµβρίου του 2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από
26.7.2021 τροποποίησης και αντικατάστασης της από 3.6.2019
επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VI της από 6.9.2018
Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “Κοινωφελές Ίδρυµα
Σταύρος Σ. Νιάρχος” και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας και
των παραρτηµάτων της και άλλες επείγουσες διατάξεις για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19».

Παραπέµπονται και τα δύο νοµοσχέδια στις αρµόδιες Διαρκείς
Επιτροπές.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκού-
ρας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ για τον λόγο.
Ευχαριστώ πάρα πολύ τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αν-

τιπολίτευσης για την επίκαιρη επερώτηση την οποία σήµερα συ-
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ζητάµε, γιατί µας δίνεται η δυνατότητα να µιλήσουµε ως Κυβέρ-
νηση µε σοβαρότητα, µε υπευθυνότητα, µε ειλικρίνεια, µε επιχει-
ρήµατα και στοιχεία µακριά από λαϊκισµούς, αερολογίες,
ανεύθυνες παροχές τουλάχιστον 10,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
λογικές δηµιουργικής ασάφειας, αυταπάτες και κινδυνολογίες.
Δεν άκουσα πολλές σήµερα. Μέχρι πρόσφατα άκουγα για µαζικά
λουκέτα, για ύφεση, για φτωχοποίηση.

Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Χαρίτση, είχατε πει για «φαύλο
κύκλο ύφεσης το 2021». Το έχω εδώ, στα Πρακτικά. Η κ. Αχτσιό-
γλου είχε πει «στην καλύτερη περίπτωση 3%». Το ΑΕΠ είναι του-
λάχιστον 6% και είναι φυσιολογικό. Δεν είναι ανάπτυξη, είναι κάτι
διαφορετικό.

Ας µιλήσουµε µε σοβαρότητα και εν πάση περιπτώσει να κα-
ταλάβουµε πώς κοστολογείτε τα µέτρα και ποια είναι. Διότι,
κυρία Αχτσιόγλου, επικαλεστήκατε µια συζήτηση που είχαµε στη
Θεσσαλονίκη. Αν δεν µε απατά η µνήµη µου -και δεν µε απατά
γιατί αναζήτησα το τι είπατε-, είπατε να καταργήσουµε και την
επιστροφή της επιστρεπτέας προκαταβολής. Σωστά; Ο Πρό-
εδρός σας δεν το είπε. Άρα βρείτε τα µεταξύ σας, πόση είναι η
παροχολογία που προτείνετε στην Κυβέρνηση. Εµείς την κοστο-
λογήσαµε και την αναδείξαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση από την πρώτη
µέρα διακυβέρνησης της χώρας έθεσε µεταξύ άλλων ως βασι-
κούς στόχους της οικονοµικής στρατηγικής την τόνωση του δια-
θέσιµου εισοδήµατος των πολιτών -γι’ αυτό θα σας µιλήσω
σήµερα-, τη βελτίωση της οικονοµικής κατάστασης της µεσαίας
τάξης -γι’ αυτό θα σας µιλήσω σήµερα-, τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων απασχόλησης -γι’ αυτό θα σας µιλήσω σήµερα- και την ενί-
σχυση της κοινωνικής συνοχής -γι’ αυτό θα σας µιλήσω σήµερα-
που υποτίθεται ότι κόπτει τον ΣΥΡΙΖΑ.

Προς αυτή την κατεύθυνση το Υπουργείο Οικονοµικών σχε-
δίασε και υλοποιεί όλο το προηγούµενο διάστηµα ένα συνεκτικό,
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο µε σκοπό τη δηµιουργία περισσότε-
ρου πλούτου και τη δικαιότερη διανοµή αυτού του πλούτου. Επι-
πρόσθετα, κατά τη διάρκεια της πανδηµίας εφάρµοσε ένα ευρύ
πλέγµα µέτρων στήριξης νοικοκυριών και επιχειρήσεων τα οποία
κατάφεραν να περιορίσουν σηµαντικά τον οικονοµικό αντίκτυπο
της πανδηµίας. Έτσι, την προηγούµενη διετία υλοποιώντας µε
συνέπεια και µεθοδικότητα µια συνετή δηµοσιονοµική πολιτική,
µια διορατική εκδοτική στρατηγική και µια αποτελεσµατική
δέσµη µεταρρυθµίσεων, παρά τις πρωτόγνωρες αντιξοότητες,
παρά την πράγµατι συνεχιζόµενη αβεβαιότητα επιτύχαµε συγκε-
κριµένους µετρήσιµους στόχους. Η χώρα σηµείωσε ισχυρούς
ρυθµούς οικονοµικής µεγέθυνσης, καταγράφοντας ανάπτυξη
υψηλότερη από αυτήν που εκτιµούσαν όλοι, εντός και εκτός Ελ-
λάδος, 16,2% το δεύτερο τρίµηνο του έτους. Η ανεργία συρρι-
κνώνεται και διαµορφώνεται στο 14,2% από 17,3% τον Ιούλιο του
2019.

Θα ήθελα δε να καταθέσω έναν πίνακα της EUROSTAT, σύµ-
φωνα µε τον οποίο από τον Μάρτιο του 2020 µέχρι τον Ιούλιο
του 2021 η Ελλάδα εµφάνισε τη µεγαλύτερη µείωση της ανερ-
γίας µεταξύ όλων των ευρωπαϊκών κρατών-µελών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το οικονοµικό κλίµα κινείται σε προ πανδηµίας επίπεδα. Αν θέ-
λετε, όλοι οι πίνακες είναι στη διάθεσή σας και µπορώ να τους
καταθέσω στα Πρακτικά. Οι επενδύσεις πολλαπλασιάζονται, οι
εξαγωγές ενισχύονται, η κατανάλωση ενισχύεται.

Άκουσα πριν από έναν συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι ο
πληθωρισµός ανέβηκε πολύ, χωρίς κατανάλωση. Μα, συγγνώµη,
η κατανάλωση ενισχύθηκε σηµαντικά. Περισσότερο όµως -και
ευτυχώς για τη χώρα-, αυξήθηκαν οι επενδύσεις και οι εξαγωγές.
Διότι, αυτό σηµαίνει και παραγωγική ανασυγκρότηση της ελλη-
νικής οικονοµίας.

Η βιοµηχανική παραγωγή καταγράφει για επτά µήνες σταθερή
ανοδική πορεία, οι επιχειρήσεις εκκινούν οικονοµική δραστηριό-
τητα -ο Υπουργός Ανάπτυξης εκτιµώ ότι θα µιλήσει γι’ αυτό-, η
µεταποίηση ενισχύεται, η οικοδοµική δραστηριότητα αυξάνεται,
οι καταθέσεις συνεχίζουν να αυξάνονται, παρά την ενίσχυση της

κατανάλωσης, η πιστωτική επέκταση αναθερµαίνεται µε τη χο-
ρήγηση νέων στεγαστικών δανείων να εκτιµάται ότι θα αυξηθεί
κατά 50% σε σχέση µε το 2020, οι ηλεκτρονικές συναλλαγές ενι-
σχύονται, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια µειώνονται, το κόστος
δανεισµού στις αγορές χρήµατος είναι σταθερά αρνητικό, το κό-
στος δανεισµού στις αγορές κεφαλαίου είναι σε ιστορικά χαµηλό
επίπεδο. Η χώρα αναβαθµίζεται, η ανταγωνιστικότητα της οικο-
νοµίας βελτιώνεται. 

Αυτή είναι αντικειµενικά, πραγµατικά µε στοιχεία, µε επιχειρή-
µατα η µακροοικονοµική κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας.

Αποτέλεσµα όλων αυτών στον πολίτη: Πρώτον, το διαθέσιµο
εισόδηµα των νοικοκυριών, αυτό είναι το πρόταγµα της οικονο-
µικής πολιτικής, κυρίως της µεσαίας τάξης έχει ενισχυθεί σύµ-
φωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ κατά 5,1% το πρώτο τρίµηνο του 2021. Άρα
έχουµε ένα βελτιωµένο διαθέσιµο εισόδηµα. Αυτό θα το δούµε
και στη συζήτηση αργότερα για την αύξηση των τιµών.

Δεύτερον, το πραγµατικό εισόδηµα των εργαζοµένων έχει ενι-
σχυθεί ως αποτέλεσµα της µείωσης των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, της αναστολής εισφοράς αλληλεγγύης, της µείωσης
φορολογίας εισοδήµατος, της µείωσης του ΕΝΦΙΑ, της αύξησης
-αυτής της αύξησης- του κατώτατου µισθού. Το συνολικό ετήσιο
όφελος για όσους αµείβονται µε τον κατώτατο µισθό κυµαίνεται
από 305 ως 533 ευρώ. 

Σας µίλησα συνεπώς για το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυ-
ριών, σας µίλησα για το πραγµατικό εισόδηµα των νοικοκυριών
και των εργαζοµένων.

Πάµε στην απασχόληση. Η απασχόληση σηµειώνει αύξηση
κατά 2,8% το δεύτερο τρίµηνο του έτους σε σχέση µε το πρώτο.
Είναι η δεύτερη µεγαλύτερη αύξηση της απασχόλησης στην Ευ-
ρωζώνη. Δεν είναι αντικείµενο πανηγυρισµού, γιατί η ανεργία πα-
ραµένει εξαιρετικά υψηλή, όµως, πλέον ο αριθµός των ανέργων
είναι ο χαµηλότερος από τον Οκτώβριο του 2010 και ο αριθµός
των απασχολούµενων είναι ο υψηλότερος από τον Αύγουστο του
2011. Πρέπει να κάνουµε πολύ περισσότερα πράγµατα προς
αυτή την κατεύθυνση, αλλά δεν µπορούµε να µην αποτυπώνουµε
µε αντικειµενικότητα και ρεαλισµό την πραγµατικότητα.

Τέταρτον, η εκτίµηση για τη φετινή ανάπτυξη διαµορφώνεται
πλέον στο 5,9%. Πρόκειται για ισχυρή ανάκαµψη, θα σας πω εγώ
και για το 2021 να µιλήσουµε για ανάκαµψη για να συνεννοη-
θούµε, που καλύπτει πάνω από τα 2/3 της απώλειας του 2020.
Και είναι µια πρόβλεψη απολύτως ρεαλιστική ή ίσως µάλιστα
αποδειχθεί και πάλι συντηρητική µε βάση τους πρώιµους δείκτες
της οικονοµίας.

Μου κάνει εντύπωση ότι από τότε που ανακοίνωσε ο Πρωθυ-
πουργός το 5,9% στη Θεσσαλονίκη δεν έχει έρθει κόµµα της Αν-
τιπολίτευσης να πει ότι δεν είναι ρεαλιστικό το 5,9%. Αυτό δεν
έχει γίνει ξανά στην ιστορία της χώρας. Εικάζω ότι µάλλον και
εσείς εκτιµάτε ότι µπορεί να είναι υψηλότερο. Σε αυτό συµφω-
νούν και οι θετικότερες προβλέψεις διεθνών και εγχώριων οίκων.

Σας µίλησα συνεπώς και για την ανάπτυξη. Απασχόληση, δια-
θέσιµο εισόδηµα εργαζοµένων και νοικοκυριών, ανάπτυξη. Θα
µου πείτε για το ποσοστό της φτώχειας. Το άκουσα. Το ποσοστό
του πληθυσµού σε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικού αποκλεισµού
κινήθηκε πτωτικά το 2020, ενώ το αντίθετο συνέβη µε το µέσο
ατοµικό εισόδηµα, το οποίο ενισχύθηκε. Το µέσο ατοµικό εισό-
δηµα αυξήθηκε κατά 7% το 2020 σε σχέση µε το 2019 και ανήλθε
στα 10.041 ευρώ.

Συνεπώς µε βάση τα διαθέσιµα στοιχεία για την περίοδο δια-
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας οι δείκτες ανισοτήτων δεί-
χνουν ενίσχυση της µεσαίας τάξης έναντι των πλουσιότερων
στρωµάτων, µείωση του κινδύνου φτώχειας και του κοινωνικού
αποκλεισµού στο σύνολο του πληθυσµού και σταθερότητα της
θέσης των φτωχότερων στρωµάτων έναντι των πλουσιότερων
στρωµάτων.

Σε αυτό, όµως, το τελευταίο στοιχείο ασφαλώς και θα θέλαµε
κι εµείς να δούµε µείωση και όχι σταθερότητα της διαφοράς µε-
ταξύ φτωχότερων και πλουσιότερων στρωµάτων. Πρέπει, όµως,
να αποτυπώνουµε, όπως σας είπα, µε ρεαλισµό την πραγµατικό-
τητα.

Εντούτοις, µε δεδοµένο ότι τα δύο τελευταία χρόνια η πανδη-
µία µείωσε βασικά τα εισοδήµατα αγοράς σε κλάδους όπως ο
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τουρισµός, η εστίαση, το λιανεµπόριο, εκεί δηλαδή που παρατη-
ρείται συγκέντρωση απασχόλησης των πιο ευάλωτων εισοδηµα-
τικών στρωµάτων, όπως εργαζόµενους µερικής απασχόλησης,
νέους και γυναίκες, το γεγονός ότι τα µέτρα στήριξης του εισο-
δήµατος που εφάρµοσε η Κυβέρνηση όχι µόνο συγκράτησε σε
απόλυτα µεγέθη τις απώλειες της αγοραστικής δύναµης, αλλά
και απέτρεψε τη διεύρυνση των ανισοτήτων, αποτελεί, υπό τις
τρέχουσες συνθήκες, επιτυχία της οικονοµικής πολιτικής, η
οποία αναγνωρίζεται διεθνώς, αντιθέτως απ’ ό,τι έγινε στις πε-
ρισσότερες ευρωπαϊκές χώρες. Η δυναµική ανάπτυξη της οικο-
νοµίας το 2021 και η σηµαντική αύξηση της απασχόλησης µας
επιτρέπουν να είµαστε αισιόδοξοι ότι φέτος θα καταγραφεί µεί-
ωση και αυτού του δείκτη ανισότητας.

Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, οι ανισότητες δεν µειώνονται µε
αναδιανοµή µέσω υπερφορολόγησης της µεσαίας τάξης. Αυτή
η στρατηγική που ακολουθήσατε καταλήγει σε συνολική φτωχο-
ποίηση όλων των στρωµάτων. Όπως αποτυπώνει πλήθος ερευ-
νών, αλλά και καταδεικνύει η διεθνής εµπειρία ο καλύτερος
τρόπος για να µειωθούν οι ανισότητες, αλλά και η απόλυτη φτώ-
χεια, είναι η αύξηση της απασχόλησης που φέρνουν οι επενδύ-
σεις σε φυσικό και ανθρώπινο κεφάλαιο και οι µεταρρυθµίσεις
στην πραγµατική οικονοµία.

Αυτή την πολιτική ακολουθεί η Κυβέρνηση και αυτή είναι µια
πολιτική που ήδη παράγει αποτελέσµατα για το σύνολο της ελ-
ληνικής κοινωνίας, κυρίως για τη µεσαία τάξη και τα χαµηλότερα
εισοδηµατικά στρώµατα. Αυτά ως προς την πρώτη ενότητα, γιατί
άκουσα από πολλούς συναδέλφους να αναπτύσσουν το ποια
είναι η κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας.

Είναι γεγονός, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τους
τελευταίους µήνες στις διεθνείς αγορές βασικών προϊόντων πα-
ρατηρούνται αυξήσεις τιµών οι οποίες σε κάποιες περιπτώσεις,
όπως είναι η ενέργεια, οι µεταφορές και ορισµένα τρόφιµα, είναι
πράγµατι απότοµες και σηµαντικές. Το βασικό, όµως, για να κά-
νουµε διάλογο και σε αυτή την Αίθουσα είναι να αναγνωρίσουµε
την ένταση και την έκταση του προβλήµατος.

Σε ό,τι αφορά τα αίτια συνεπώς των ανατιµήσεων αυτών υπάρ-
χουν παγκοσµίως δύο απόψεις: Η πρώτη άποψη, η οποία υπο-
στηρίζεται από τις µεγάλες παγκόσµιες τράπεζες, τις κεντρικές
τράπεζες, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και τη FED, είναι ότι
οι ανατιµήσεις είναι συγκυριακές και θα υποχωρήσουν εντός του
2022. Σύµφωνα µε αυτή την άποψη, η γρηγορότερη του αναµε-
νοµένου ανάκαµψη της παγκόσµιας οικονοµίας οδηγεί σε αυξη-
µένη ζήτηση προϊόντων. Αντίθετα, η πλευρά της προσφοράς
αποκαθίσταται, αλλά αποκαθίσταται µε πιο αργούς ρυθµούς. 

Αυτή η ασυµµετρία ανάκαµψης µεταξύ της παγκόσµιας ζήτη-
σης και της προσφοράς οδηγεί σε συγκυριακές αυξήσεις τιµών,
οι οποίες µεγεθύνονται εξαιτίας του αποτελέσµατος βάσης, δη-
λαδή της καταβαράθρωσης των τιµών που δηµιούργησε η καθί-
ζηση της παγκόσµιας οικονοµικής δραστηριότητας το δεύτερο
τρίµηνο του 2020. Εδώ αποτυπώνεται ακριβώς αυτή η καθίζηση
τιµών και η εκτόξευση φέτος.

Παρακαλώ, το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν διάγραµµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παράγοντες όπως η κατανάλωση των αποταµιεύσεων, που αυ-
ξήθηκαν σηµαντικά κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, εντείνουν
το πρόβληµα. Και αυτοί οι παράγοντες, όµως, είναι προσωρινού
χαρακτήρα.

Η δεύτερη άποψη είναι ότι οι ανατιµήσεις δεν είναι συγκυρια-
κές, αλλά το αποτέλεσµα πιο επίµονων πληθωριστικών πιέσεων.
Σύµφωνα µε αυτή την άποψη, οι ανατιµήσεις είναι το αποτέλεσµα
της εξαιρετικά επεκτατικής σε παγκόσµιο επίπεδο νοµισµατικής
πολιτικής των τελευταίων ετών, αλλά και της αύξησης του δηµο-
σίου χρέους που έλαβε χώρα σε όλες τις χώρες του κόσµου εξαι-
τίας της κρίσης του κορωνοϊού και η οποία δεσµεύει τη
νοµισµατική πολιτική σε επεκτατικό χαρακτήρα για το προβλεπτό
µέλλον.

Εκ πρώτης άποψης -και αυτό πρέπει να συζητήσουµε- και οι
δύο απόψεις στηρίζονται σε λογικά επιχειρήµατα. Κατά συνέ-

πεια, για να κρίνουµε ποια από τις δύο εξηγεί καλύτερα το φαι-
νόµενο των ανατιµήσεων και να υλοποιήσουµε συγκεκριµένες
πολιτικές, πρέπει να χρησιµοποιήσουµε ποσοτικά στοιχεία από
τις διεθνείς αγορές. Και µέχρι σήµερα τα στοιχεία αυτά δείχνουν
ότι συνολικά οι ανατιµήσεις που παρατηρούµε είναι παροδικού
χαρακτήρα.

Αυτό προκύπτει -και το ξέρει πολύ καλά ο αγαπητός συνάδελ-
φος κ. Τσακαλώτος- από την εξέλιξη της καµπύλης αποδόσεων
της ευρωπαϊκής και της αµερικανικής οικονοµίας, η οποία ερµη-
νεύεται ως ένδειξη πληθωριστικών προσδοκιών σε διαφορετι-
κούς χρονικούς ορίζοντες. Το ίδιο συµπέρασµα προκύπτει και
από τις απαντήσεις που δίνουν ανεξάρτητοι οικονοµικοί αναλυ-
τές σε εξειδικευµένες έρευνες γνώµης που διεξάγουν οι κεντρι-
κές τράπεζες.

Συνολικά τα διαθέσιµα στοιχεία σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, για
να ασκήσουµε οι Υπουργοί Οικονοµικών συγκεκριµένες πολιτικές
γι’ αυτό το φαινόµενο, δείχνουν ότι αν και πράγµατι έχει αυξηθεί
το επίπεδο του προβλεπόµενου πληθωρισµού για τους επόµε-
νους µήνες η αύξηση που παρατηρούµε στο επίπεδο τιµών θα
είναι παροδική και σε κάθε περίπτωση ο πληθωρισµός θα παρα-
µείνει κάτω από τον µεσοµακροπρόθεσµο στόχο του 2%.

Κατά συνέπεια µε βάση τα σηµερινά δεδοµένα, το φαινόµενο
των ανατιµήσεων, αν και σηµαντικό και προφανώς δυσάρεστο,
δεν αναµένεται να έχει διάρκεια ούτε καν να οδηγήσει σε µόνιµα
υψηλότερο πληθωρισµό. Αυτή είναι η εκτίµηση σε πανευρωπαϊκό
επίπεδο.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά -
γιατί έγινε- στις αυξήσεις τιµών που παρατηρούνται διεθνώς
στον τοµέα της ενέργειας.

Συνολικά τους τελευταίους µήνες η εξέλιξη του Γενικού Δείκτη
Τιµών Προϊόντων Ενέργειας στις διεθνείς αγορές δεν διαφέρει
σηµαντικά από αυτή του Γενικού Δείκτη Τιµών, αν και η µεγαλύ-
τερη καθίζηση των τιµών της ενέργειας το 2020 οδηγεί σε µεγα-
λύτερο ποσοστό ανατιµήσεων εξαιτίας, όπως σας είπα, ισχυρό-
τερου αποτελέσµατος βάσης. Καταθέτω στα Πρακτικά τον σχε-
τικό πίνακα τιµές και ενέργεια σε παγκόσµιο επίπεδο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με αυτό το δεδοµένο τα προηγούµενα σχόλια που έκανα για
παροδικό φαινόµενο, για παροδικό χαρακτήρα των ανατιµήσεων
εξακολουθεί να ισχύει και για την ενέργεια. Εν τούτοις µια πιο
προσεκτική µατιά στα συστατικά στοιχεία του Γενικού Δείκτη
Τιµών της Ενέργειας καταδεικνύει πράγµατι -το άκουσα αυτό-
ότι υπάρχει σηµαντική διαφορά µεταξύ των εξελίξεων στις τιµές
πετρελαίου και φυσικού αερίου µε τις ανατιµήσεις φυσικού αε-
ρίου να είναι σε ποσοστιαίους όρους ειδικά στην Ευρώπη πολύ
µεγαλύτερες από αυτές του πετρελαίου. Καταθέτω στα Πρα-
κτικά τον συγκεκριµένο πίνακα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το στοιχείο αυτό είναι πρωτοφανές τα τελευταία τριάντα χρό-
νια, αφού ιστορικά η διακύµανση των τιµών φυσικού αερίου ακο-
λουθούσε µεν, ήταν πάντοτε µικρότερη δε αυτής των τιµών του
πετρελαίου. Τα αίτια αυτής της εξέλιξης αποτελούν αντικείµενο
συζήτησης και έχουν συνδεθεί και µε παράγοντες εκτός της πε-
ριοχής των οικονοµικών. 

Σε κάθε περίπτωση οι εξελίξεις τιµών στον τοµέα της ενέρ-
γειας και προς αυτή την κατεύθυνση κινείται η Κυβέρνηση κατα-
δεικνύουν τη σηµασία της περαιτέρω ανάπτυξης των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας ειδικά στο πλαίσιο της πράσινης
µετάβασης, αλλά και της σηµασίας της στρατηγικής αυτονόµη-
σης της Ευρώπης και της Ελλάδος στον κρίσιµο αυτόν τοµέα, γι’
αυτό η χώρα υλοποιεί ήδη κρίσιµες στρατηγικές επιλογές σε
αυτό το πεδίο.

Συµπερασµατικά, επιστρέφοντας στην εξέλιξη του Γενικού
Δείκτη Τιµών Προϊόντων, θα ήθελα να σηµειώσω ότι η παγκόσµια
οικονοµία βίωσε αντίστοιχα και µάλιστα εντονότερη εµπειρία
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ανατιµήσεων βασικών προϊόντων συµπεριλαµβανοµένων των
τιµών ενέργειας και στην περίοδο της παγκόσµιας χρηµατοπι-
στωτικής κρίσης το 2007 και το 2008, αλλά και στα πρώτα στάδια
της ευρωπαϊκής κρίσης χρέους 2009 - 2011. Και στις δύο αυτές
περιπτώσεις οι ανατιµήσεις αποδείχτηκαν προσωρινού χαρα-
κτήρα και µάλιστα αυτό συνέβη -κορυφαία συζήτηση που πρέπει
να είµαστε προσεκτικοί όλοι- σε περιβάλλον πληθωριστικών
προσδοκιών, οι οποίες όπως προκύπτει από την εξέταση της
καµπύλης αποδόσεων εκείνης της περιόδου ήταν σηµαντικά
υψηλότερες από ότι σήµερα. Αυτό ακριβώς είναι και το στοιχείο
που θα καθορίσει τις µελλοντικές εξελίξεις. Αν παρατηρηθεί απο-
σταθεροποίηση των µεσοπρόθεσµων πληθωριστικών προσδο-
κιών η κυρίαρχη σήµερα εκτίµηση για προσωρινό χαρακτήρα των
ανατιµήσεων θα αλλάξει και τότε θα έχουµε ένα πολύ σοβαρό-
τερο και µονιµότερο πρόβληµα παγκοσµίως.

Είναι, λοιπόν, καθοριστικής σηµασίας, όπως έχει δείξει η διε-
θνής εµπειρία δεκαετιών, συγκυριακές ανατιµήσεις να µην οδη-
γήσουν σε ένα ανοδικό σπιράλ πληθωριστικών προσδοκιών και
αυξήσεων τιµών. Κάτι τέτοιο αναπόφευκτα θα κατέληγε σε τα-
χύτερη προσαρµογή της νοµισµατικής πολιτικής σε παγκόσµιο
επίπεδο, προκειµένου να αποφευχθεί η εδραίωση υψηλότερου
πληθωρισµού, η οποία θα επιβράδυνε τη δυναµική ανάκαµψης
και θα δηµιουργούσε αρνητικές παρενέργειες σε πολλαπλά επί-
πεδα.

Γι’ αυτόν τον λόγο νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή
την Αίθουσα ότι προσωρινές αυξήσεις τιµών, έστω και σηµαντι-
κές, δεν πρέπει να οδηγήσουν σε µια αυτοεκπληρούµενη πλη-
θωριστική προφητεία, της οποίας το κόστος θα είναι πολύ
υψηλότερο για την παγκόσµια, την ευρωπαϊκή και την ελληνική
οικονοµία, τόσο σε όρους ΑΕΠ όσο και σε όρους απασχόλησης
και πραγµατικού διαθέσιµου εισοδήµατος. Άρα σας ανέδειξα και
ποιο είναι το πρόβληµα, ποια είναι η ανάγνωση του προβλήµα-
τος, άρα τι πρέπει να κάνουµε για να το αντιµετωπίσουµε µε αυτά
τα δεδοµένα.

Με αυτά συνεπώς τα δεδοµένα η Κυβέρνηση έχει αποδείξει
ότι βρίσκεται δίπλα στην κοινωνία σε κάθε έκτακτη και απρόβλε-
πτη περίσταση. Για τον σκοπό αυτόν εφαρµόζει και θα συνεχίσει
να εφαρµόζει, για όσο απαιτηθεί, πολιτικές, προκειµένου οι
όποιες προσωρινές και απότοµες ανατιµήσεις που συµβαίνουν
διεθνώς να έχουν το µικρότερο δυνατό αποτύπωµα στον οικογε-
νειακό προϋπολογισµό. Και έχουµε ενεργήσει έγκαιρα και µεθο-
δικά παρά το γεγονός ότι αν επικαλούµασταν εκτιµήσεις,
προβλέψεις ή στοιχεία θα µπορούσαµε να πούµε ότι δεν έχουµε
τόσο έντονο πρόβληµα.

Άκουσα για τον πληθωρισµό ότι είναι 1,9%. Εάν δούµε τη σύγ-
κριση µε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες η Ελλάδα τον Αύγουστο
του 2021 είχε τον δεύτερο χαµηλότερο πληθωρισµό στην Ευ-
ρώπη 1,2%. Η Μάλτα είχε 0,4% και η Ελλάδα είχε 1,2%, όταν ο
µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι 3% και πολλές άλλες χώρες ήταν
πολύ ψηλότερα. Αυτό δείχνει ότι, ενώ έχουµε τον χαµηλότερο
ουσιαστικά πληθωρισµό στην Ευρώπη, ερχόµαστε έγκαιρα και
παίρνουµε µέτρα για να αντιµετωπίσουµε ένα πρόβληµα που
εκτιµούµε ότι θα έρθει. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άκουσα δε κάτι και για τις τιµές του ρεύµατος στα νοικοκυριά,
γιατί αυτό είναι απ’ ό,τι καταλαβαίνω το µείζον θέµα. EUROSTAT:
Η Ελλάδα το δεύτερο εξάµηνο του 2020 -αυτά είναι τα τελευταία
διαθέσιµα στοιχεία- έχει πολύ χαµηλότερο κόστος ρεύµατος µαζί
µε τους φόρους σε σχέση µε πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες
και τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Χαρίτση, νοµίζω σας αποδεικνύω ότι παρεµβαίνουµε δυ-
ναµικά και αποφασιστικά, παρά το γεγονός ότι οι δείκτες απο-
δεικνύουν ότι το πρόβληµα δεν έχει την ένταση και την έκταση
άλλων χωρών.

Τι κάνουµε συνεπώς; Πρώτον, υλοποιούµε µέτρα ενίσχυσης
του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών µόνιµα και παροδικά,
αλλά και διατήρησης και δηµιουργίας νέων θέσεων απασχόλη-
σης. Για παράδειγµα εισάγουµε την επιχορήγηση του πρώτου
ενσήµου. Για παράδειγµα χορηγούµε τον µήνα Δεκέµβριο διπλή
δόση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος συνολικού ύψους
εκείνου του µήνα 130 εκατοµµυρίων ευρώ. Για παράδειγµα µει-
ώνουµε το ποσοστό επιστροφής όλων των επιστρεπτέων προκα-
ταβολών ανάλογα µε την πτώση των ακαθάριστων εσόδων της
επιχείρησης. Για παράδειγµα επεκτείνουµε το πρόγραµµα επι-
δότησης δόσεων δανείων περίπου εβδοµήντα πέντε χιλιάδων νοι-
κοκυριών που επλήγησαν από την πανδηµία. Για παράδειγµα
επεκτείνουµε το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» µέχρι το τέλος του
’21. Για παράδειγµα επεκτείνουµε το πρόγραµµα επιδότησης
εκατό χιλιάδων θέσεων απασχόλησης για άλλες πρόσθετες πε-
νήντα χιλιάδες θέσεις απασχόλησης και αυξάνουµε το ποσό ενί-
σχυσης για το επίδοµα θέρµανσης κατά 20%. Έτσι το συνολικό
επίδοµα θέρµανσης ανέρχεται πλέον στα 100 εκατοµµύρια ευρώ.
Μένουµε σε αυτά;

Δεύτερος πυλώνας. Εφαρµόζουµε στοχευµένα µέτρα αντιµε-
τώπισης των ανατιµήσεων σε εθνικό επίπεδο και προσδοκούµε αν-
τίστοιχα µέτρα να ληφθούν και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, θα
µιλήσουν συνάδελφοι µου γι’ αυτό. Δεν θα µιλήσω για την επιδό-
τηση του συνόλου του πληθυσµού και για επαγγελµατικά τιµολό-
για χαµηλής τάσης, υπάρχει εδώ ο Υπουργός Ενέργειας να
µιλήσει. Ούτε θα µιλήσω για αυτά που θα µιλήσει υποθέτω ο
Υπουργός Ανάπτυξης για τα θεσµικά και τα οργανωτικά βήµατα
σε ό,τι αφορά την εποπτεία και τον έλεγχο της αγοράς, έτσι ώστε
να µην εργαλειοποιηθεί η εκτιµώµενη ως προσωρινή παγκόσµια
αύξηση τιµών και να µην παρατηρηθούν φαινόµενα αισχροκέρ-
δειας. 

Τρίτος πυλώνας. Προχωρούµε σε ακόµα µεγαλύτερες µει-
ώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών για να ενισχύσουµε το
διαθέσιµο εισόδηµα του πολίτη, δηλαδή να ενισχύσουµε τα χρή-
µατα στο πορτοφόλι του κάθε Έλληνα πολίτη. Υπενθυµίζεται ότι
αντιθέτως απ’ ότι έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση εµείς µει-
ώσαµε τον ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά 22% -θα το επαναλάβω-
µειώσαµε τον εισαγωγικό φορολογικό συντελεστή στα φυσικά
πρόσωπα, δηλαδή στη µεσαία τάξη και στα χαµηλότερα εισοδη-
µατικά στρώµατα από το 22% στο 9%, µειώσαµε το συντελεστή
παρακράτησης φόρου για τα µερίσµατα από το 10% στο 5%, µει-
ώσαµε την προκαταβολή φόρου για τα φυσικά πρόσωπα που
ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα από το 100% στο 55% και
για τις νοµικές οντότητες από το 100% στο 80%, µειώσαµε τις
ασφαλιστικές εισφορές κατά µία συν τρεις ποσοστιαίες µονάδες,
ενώ υφίσταται χαµηλός φορολογικός συντελεστής για όλα τα
αγροτικά σχήµατα ύψους 10%. 

Σε αυτές τις µόνιµες µειώσεις φόρων έρχεται να προστεθεί η
συνέχιση για το 2022 της απαλλαγής από την ειδική εισφορά αλ-
ληλεγγύης των εισοδηµάτων από τον ιδιωτικό τοµέα, η υπέρ
εταίρων µείωση του φόρου των εισοδηµάτων των επιχειρήσεων
σε µόνιµη βάση από το 24% στο 22% για όλα τα µεγέθη επιχει-
ρήσεων, και για µικροµεσαίες και για µικρές επιχειρήσεις, η επέ-
κταση της εφαρµογής των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στις
µεταφορές, τον καφέ, τα µη αλκοολούχα ποτά, τους κινηµατο-
γράφους, το τουριστικό πακέτο έως τον Ιούλιο του ’22, η µείωση
µιας σειράς άλλων φορολογικών συντελεστών, η κατάργηση του
φόρου γονικών παροχών-δωρεών για συγγενείς πρώτου βαθµού
για ακίνητες και κινητές περιουσίες, που φορολογούνταν από το
πρώτο ευρώ, και αφορά κατά κόρον τη µεσαία τάξη µε 10%, η
µείωση του τέλους συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας και η µεί-
ωση σε µόνιµη βάση στο 6% του ΦΠΑ των ζωοτροφών. 

Άρα σε τίτλους: Έχουµε ένα πρόβληµα. Το πρόβληµα δεν το
κρύβουµε κάτω από το χαλί, παρά το γεγονός ότι σήµερα δεν
έχει την ένταση και την έκταση άλλων χωρών της Ευρώπης. Το
αντιµετωπίζουµε µε µόνιµες παρεµβάσεις βελτίωσης του διαθέ-
σιµου εισοδήµατος των πολιτών. Το αντιµετωπίζουµε µε παρο-
δικά βραχυπρόθεσµα µέτρα τόνωσης του διαθέσιµου εισοδή-
µατος των πολιτών και µείωσης της αύξησης κυρίως στην ενέρ-
γεια. Το αντιµετωπίζουµε µε ελέγχους στην αγορά και το αντιµε-
τωπίζουµε και µε µεσοµακροπρόθεσµες στοχεύσεις σε ό,τι
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αφορά το µέλλον εταιρειών όπως είναι η ΔΕΗ.
Κύριε Πρόεδρε, κλείνω. Θα πάρω χρόνο και από τη δευτερο-

λογία µου, γιατί ούτως ή άλλως έχω κι άλλο νοµοσχέδιο σε λίγο.
Ο ΣΥΡΙΖΑ παριστάνει στη ΔΕΗ τον καταγγέλλοντα εκεί που

είναι κατηγορούµενος. Θα θέσω εγώ συνεπώς στον εαυτό µου
τρία-τέσσερα απλά ερωτήµατα, στα οποία θα δώσω και απαντή-
σεις.

Πρώτο. Για να κάνει κριτική ο ΣΥΡΙΖΑ, θα πρέπει η κατάσταση
που παρέδωσε το ’19 να είναι καλύτερη από την κατάσταση της
ΔΕΗ σήµερα. Δύο χρόνια µετά την αλλαγή κυβέρνησης και διοί-
κησης η ΔΕΗ αντικειµενικά έχει αναγεννηθεί. Η επιχείρηση από
ζηµιές 900 εκατοµµύρια ευρώ το 2018 και 1,6 δισεκατοµµύριο
ευρώ το 2019 πέρασε σε µικρή κερδοφορία 32,5 εκατοµµύρια το
2020 και αναµένεται να κλείσει µε κερδοφορία το 2021. Αυτά για
τα οικονοµικά στοιχεία. Η κεφαλαιακή αξία της ΔΕΗ επί ΣΥΡΙΖΑ
ήταν κάτω από 300 εκατοµµύρια και σήµερα έχει φτάσει στα 2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Συνεπώς πάει πολύ ο ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για
τη ΔΕΗ. 

Δεύτερο. Να θυµηθούµε λίγο τη µετοχική σύνθεση της ΔΕΗ.
Η ΔΕΗ από το 2001 πράγµατι είναι µια πολυµετοχική εταιρεία,
µε µετοχές εισηγµένες στο χρηµατιστήριο. Το 2011 - 2012 ένα
ποσοστό και συγκεκριµένα το 17% του µετοχικού κεφαλαίου µε-
ταβιβάστηκε από το δηµόσιο στο ΤΑΙΠΕΔ και το 2016 επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ το 34% έφυγε από το δηµόσιο και πού πήγε; Στο
Υπερταµείο αποκρατικοποιήσεων. Άρα η κατάσταση στη µετο-
χική σύνθεση είναι πολύ απλή: 17% πήγε στο ΤΑΙΠΕΔ από το
2011 και 34% έφυγε από το δηµόσιο και πήγε στο Υπερταµείο.
Πότε; Το 2016.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,

σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τρίτο.

Ποιες ήταν οι δεσµεύσεις του ΣΥΡΙΖΑ; Αν δεν απατώµαι, πολλοί
συνάδελφοι εδώ µέσα συµµετέχουν σε ένα Κυβερνητικό Συµβού-
λιο Οικονοµικής Πολιτικής. Σε αυτό στις 20 Δεκεµβρίου του 2018
υπάρχει αναφορά για το 17% του ΤΑΙΠΕΔ. Θυµάστε µήπως τι
έλεγε; «Αξιολόγηση από το ΤΑΙΠΕΔ των εναλλακτικών στρατηγι-
κών επιλογών αξιοποίησης», διότι τότε ο στόχος ήταν -πάντα
αυτό συµβαίνει στο ΤΑΙΠΕΔ- να αποκρατικοποιήσεις και να πάει
στο δηµόσιο χρέος. Υποθέτω το γνωρίζετε. Αυτή η αναφορά δεν
άλλαξε ούτε µεταγενέστερα.

Άρα είχατε στόχο να πουλήσετε το 17% του ΤΑΙΠΕΔ όπως
ακριβώς το είχατε βρει από την προηγούµενη κυβέρνηση, χωρίς
να το αλλάξετε. Και κράτησα µόνο το τελευταίο ΑDP, το οποίο
πέρασε από ΚΥΣΟΙΠ τον Φεβρουάριο του 2019. Πολλοί συµµε-
τείχατε στο τότε ΚΥΣΟΙΠ. Και η δέσµευση ήταν για αποµείωση
του χρέους.

Τέταρτο. Γιατί είναι επωφελής η αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
της ΔΕΗ; Η αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της ΔΕΗ είναι ένα
ακόµα βήµα για την ανάπτυξη της εταιρείας και τη µετεξέλιξή της
σε µια ισχυρή περιφερειακή δύναµη στον χώρο της ενέργειας.
Έχει πει πού θα γίνει η κατανοµή των ποσών: Σε επενδύσεις, σε
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας εντός Ελλάδος και σε εξαγορές πα-
ραγωγικών µονάδων πράσινης ενέργειας στα Βαλκάνια. 

Με αυτές τις κινήσεις η ΔΕΗ θα αυξήσει την παραγωγική της
δυνατότητα, θα περιορίσει στο ελάχιστο την εξάρτησή της και
µαζί µε αυτή της χώρας, από εισαγωγές, θα µειώσει το κόστος
παραγωγής και θα διασφαλίσει χαµηλότερες τιµές για νοικοκυ-
ριά και επιχειρήσεις. Και όλα αυτά αντλώντας κεφάλαια από την
αγορά, χωρίς να επιβαρυνθούν οι καταναλωτές ή το κράτος ως
βασικός µέτοχος της ΔΕΗ. 

Ερώτηµα που τίθεται: Θα χαθεί ο δηµόσιος χαρακτήρας της
ΔΕΗ; Είναι το τελευταίο ερώτηµα που θέτω στον εαυτό µου. Η
απάντηση είναι: όχι. Ένα ποσοστό του πλειοψηφούντος µετόχου
στο 34% µε ευρεία διασπορά µετοχών δεν οδηγεί σε απώλεια
του πραγµατικού ελέγχου επί µιας ανώνυµης εταιρείας από τον
πλειοψηφούντα µέτοχο. Το ελληνικό δηµόσιο θα παραµείνει βα-
σικός ρυθµιστής στη λήψη στρατηγικών αποφάσεων µε δικαιώ-
µατα καταστατικής πλειοψηφίας, που διασφαλίζει ότι ένα µεγάλο
εύρος στρατηγικών επενδύσεων, στρατηγικών αποφάσεων θα
παραµείνει υπό άµεσο δηµόσιο έλεγχο. 

Αυτή είναι άλλωστε η πρακτική που γίνεται και παγκοσµίως.
Γιατί θα πρέπει να βλέπουµε τι γίνεται και στις άλλες χώρες: Ιτα-
λία-ENEL, ποσοστό του δηµοσίου 23,58%. Γερµανία-EWI, συµ-
µετοχή του δηµοσίου 2,8%. Γερµανία-EON, συµµετοχή του
δηµοσίου 0%. Gaz de France, συµµετοχή του δηµοσίου 35%.
ENGIE-Γαλλία, συµµετοχή του δηµοσίου 23,64%. 

Σας έφερα πέντε χαρακτηριστικά παραδείγµατα που η συµµε-
τοχή στις περισσότερες περιπτώσεις είναι ακόµα χαµηλότερη.
Αν κάποιος βιαστεί να µου πει «υπάρχει και η EDF», αυτή έχει πυ-
ρηνικά και εκεί η Γαλλία έχει αποφασίσει, γιατί έχει ένα σηµαν-
τικό κοµµάτι παραγωγής πυρηνικών, να κρατήσει δηµόσιο
έλεγχο. Αλλά, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Συµπερασµατικά, µέσα από πέντε διακριτά ερωτήµατα και
πέντε απαντήσεις µε επιχειρήµατα καταδεικνύω ότι οι αλλαγές
και η αναγέννηση της ΔΕΗ της επιτρέπουν να λειτουργεί σήµερα
ως µοχλός ισορρόπησης της παγκόσµιας ανοδικής τάσης των
τιµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, έχουµε πλέον ως
Κυβέρνηση αποδείξει ότι διαθέτουµε την ικανότητα, όχι απλώς
να ανταποκρινόµαστε µε πρωτοφανή αντανακλαστικά και απο-
δεδειγµένη αποτελεσµατικότητα στις πολλαπλές προκλήσεις και
κρίσεις που κάλυψαν το µεγαλύτερο κοµµάτι της θητείας µας,
αλλά και να προοδεύσουµε µέσω αυτών, µε την Ελλάδα να ανα-
δύεται πιο ισχυρή και αξιόπιστη από ποτέ µέσα από το µεγαλύ-
τερο εξωγενές σοκ της σύγχρονης ιστορίας.

Το ίδιο συµβαίνει και τώρα. Είµαστε αποφασισµένοι, ανάλογα
µε τις εξελίξεις και τις συνέπειες που θα υπάρξουν για κατανα-
λωτές, νοικοκυριά και επιχειρήσεις, να προχωρήσουµε σε όλες
τις αναγκαίες παρεµβάσεις προκειµένου να αντιµετωπίσουµε επι-
τυχώς και αυτή την έκτακτη συγκυρία. Ο στόχος µας είναι µια
ισχυρή Ελλάδα µε δυναµική, παραγωγική, εξωστρεφή, κοινωνικά
δίκαιη και χωρίς αποκλεισµούς και ανισότητες οικονοµία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων
κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Αχτσιόγλου, αν µπορείτε, µη φύγετε ένα λεπτό, γιατί
έχω σηµειώσει να σας απαντήσω.

Κατ’ αρχάς, θέλω ιδιαιτέρως να ευχαριστήσω την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ που έκανε τη σηµερινή επερώτηση
σε µία σηµαντική συγκυρία για τους συµπολίτες µας, αλλά και
σε µια πάρα πολύ καλή συγκυρία για την ελληνική Κυβέρνηση
και τα αποτελέσµατα του οικονοµικού επιτελείου. 

Κυρία Αχτσιόγλου, ακούγοντάς σας προηγουµένως, κατάλαβα
γιατί ο κ. Τσίπρας έκανε αυτή τη µεγαλειώδη γκάφα στη συνέν-
τευξη Τύπου στη ΔΕΘ. Διότι µάλλον εσείς -από την αποστροφή
του λόγου σας πριν- δεν έχετε καταλάβει τι συµβαίνει µε την ελ-
ληνική οικονοµία και δεν τον ενηµερώσατε σωστά. Αναφέροµαι
συγκεκριµένα στην απάντηση του κ. Τσίπρα στη ΔΕΘ, ο οποίος
σε ερώτηση δηµοσιογράφου για την ανάπτυξη είπε: «Δεν πρέπει
να πανηγυρίζει η Κυβέρνηση για την ανάπτυξη, γιατί το 16,2 είναι
σε σύγκριση µε το 2020 που η οικονοµία ήταν κλειστή, ενώ στην
πραγµατικότητα…», mot a mot Αλέξης Τσίπρας, «…είµαστε δεύ-
τεροι από το τέλος σε ανάπτυξη την Ευρωπαϊκή Ένωση.».

Ακούστε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ: Μπορεί να διαφωνούµε
ιδεολογικά, µπορεί να διαφωνούµε πολιτικά, µπορεί να διαφω-
νούµε για ό,τι θέλετε, αλλά ως προς τους αριθµούς δεν µπο-
ρούµε να διαφωνούµε.

Έπρεπε, λοιπόν, κυρία Αχτσιόγλου, να έχετε ενηµερώσει τον
κύριο πρώην Πρωθυπουργό -που µου είχαν πει ότι θα ερχόταν
σήµερα εδώ, πολύ λυπούµαι που δεν ήρθε τελικά, ελπίζω να το
κάνει µέχρι το τέλος και να µη φοβηθεί- ότι υπάρχει στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή µία επίσηµη ιστοσελίδα στην οποία µπορεί ο
οποιοσδήποτε να µπει -ακόµα και ένας πρώην Πρωθυπουργός,
δεν είναι ντροπή- και να δει ποια είναι η θέση της κάθε χώρας σε
σχέση µε τις άλλες χώρες της Ευρώπης ως προς την οικονοµική
της επίδοση. 
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Και επειδή πολύ εύκολα προσπεράσατε πριν ότι ήταν αναµε-
νόµενη η ανάκαµψη µετά το έτος 2020, θα έπρεπε να ενηµερώ-
σετε τον κύριο πρώην Πρωθυπουργό ότι η Ελλάδα είναι για το
έτος 2021 στην έκτη θέση σε ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Ο κ. Τσίπρας µάς κατέταξε στην εικοστή έκτη. Από την εικοστή
έκτη που µας ανέφερε, είµαστε στην έκτη, κύριε Τσακαλώτε. Και
είναι ντροπή ένας πρώην Πρωθυπουργός να υποβιβάζει κατ’
αυτόν τον τρόπο τα οικονοµικά αποτελέσµατα της χώρας, που
δεν είναι επιτυχία του Υπουργού Ανάπτυξης ή του Υπουργού Οι-
κονοµικών ή του Πρωθυπουργού µόνον -προφανώς και αυτών
ως οικονοµικό επιτελείο- αλλά είναι πρωτίστως επιτυχία του ελ-
ληνικού λαού που κοπιάζει και τα καταφέρνει. 

Άρα, κυρία Αχτσιόγλου, ούτε αυτονόητο ήταν να έχουµε αυτή
την επίδοση ούτε απλό είναι. 

Επειδή, όµως, δεν θα πιστέψετε εµένα, θα καταθέσω κάποια
έγγραφα για τα Πρακτικά:

«Έτοιµος να αναβαθµίσει τις εκτιµήσεις του για την ελληνική
οικονοµία εµφανίζεται ο οίκος “MOODY’S”», επισηµαίνοντας ότι
αιφνιδιάστηκε θετικά από τις πολύ καλές επιδόσεις της χώρας
στο δεύτερο τρίµηνο. «Ήταν πολύ ισχυρότερες απ’ ό,τι περιµέ-
ναµε, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις», όπως επισηµαίνει
ο αντιπρόεδρος της «MOODY’S» Στέφεν Ντικ. «Συνολικά η ελλη-
νική οικονοµία έχει πλέον σηµειώσει τέσσερα συνεχόµενα τρί-
µηνα όπου το πραγµατικό ΑΕΠ αυξάνεται περισσότερο από 3%
σε τριµηνιαία βάση…». Λίστα Πέτσα η «MOODY’S». 

«Ισχυρή ανάπτυξη και στο δεύτερο εξάµηνο αναµένει από την
πλευρά της η S&P, η «Standard & Poor’s», η οποία πρόσφατα
αναβάθµισε την εκτίµησή της για την Ελλάδα, τονίζοντας ότι πα-
ραµένει αισιόδοξη για τις προοπτικές της χώρας.» Και δηλώνει:
«Η ανακοίνωση του ΑΕΠ δευτέρου τριµήνου επιβεβαιώνει την
ισχυρή ανάκαµψη της οικονοµικής δραστηριότητας, η οποία είναι
σύµφωνη µε τις προσδοκίες µας, καθώς παραµένουµε πολύ
εποικοδοµητικοί στις οικονοµικές προοπτικές της Ελλάδος. Τον
Ιούνιο αναθεωρήσαµε προς τα πάνω την πρόβλεψή µας και εκτι-
µάµε ότι θα αναθεωρήσουµε εκ νέου.».

«Από την πλευρά του ο οίκος “SCOPE RATINGS” εκτιµά ότι το
ελληνικό ΑΕΠ µπορεί φέτος να εκτιναχθεί ακόµα και άνω του
8%», όπως σηµειώνει ο Ντένις Σεν, νέος επικεφαλής της
«SCOPE» για την Ελλάδα. «Τον περασµένο Ιούνιο αναβαθµίσαµε
την εκτίµησή µας για την ανάπτυξη στο 6,5%, τώρα ετοιµαζόµα-
στε να την αναθεωρήσουµε εκ νέου, παρ’ όλο που ο οίκος…»
κ.λπ. 

Και κλείνω µε την τελευταία που δηµοσιεύτηκε. «”FITCH SO-
LUTIONS”: Εκρηκτική η ανάπτυξη της Ελλάδας το 2021». Και ση-
µειώνει: «Σε αναθεώρηση των εκτιµήσεών της για την ανάπτυξη
της Ελλάδας το 2021 προχωρά η “FITCH SOLUTIONS”, τονίζον-
τας πως το 2021 θα αποτελέσει το έτος όπου η χώρα σηµειώνει
την ταχύτερη ανάπτυξη των τελευταίων τεσσάρων δεκαετιών,
ενώ προβλέπει πως και το 2022 θα είναι επίσης ένα εξαιρετικά
ισχυρό έτος ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία.».

Τα καταθέτω όλα για τα Πρακτικά, κυρίως για να πάνε στα
χέρια της κ. Αχτσιόγλου, η οποία απαξίωσε τις επιτυχίες της ελ-
ληνικής οικονοµίας µε µία φράση -είναι και η αρµόδια τοµεάρχης
του ΣΥΡΙΖΑ- «ήταν αναµενόµενο». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Όχι, κυρία Αχτσιόγλου, δεν ήταν καθόλου αναµενόµενο. Όπως
πήγαµε πολύ καλύτερα το 2020, ενώ όλοι ανέµεναν ότι η Ελλάδα
θα ήταν η τελευταία, µε τη µεγαλύτερη ύφεση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και τελικώς κλείσαµε στην τέταρτη θέση από το τέλος
µαζί µε τη Γαλλία -σε πολύ µεγάλη απόσταση από την τελευταία
Ισπανία-, έτσι ακριβώς και το 2021 αυτό το οποίο επιτυγχάνει η
ελληνική οικονοµία ούτε αναµενόµενο ήταν ούτε δεδοµένο. Είναι
αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών, συγκεκριµένων ανθρώ-
πων και κυρίως -το επαναλαµβάνω- συλλογικό αποτέλεσµα της
προσπάθειας του ελληνικού λαού.

Και επειδή µε προκαλέσατε -ελπίζω ο κ. Τσίπρας να µάθει, επι-
τέλους, ότι δεν είµαστε στην προτελευταία θέση, αλλά ότι είµα-

στε στην έκτη θέση- και επειδή µου αρέσει η πολιτική να έχει και
λίγο αλήθεια και όχι µόνο να κάνουµε προπαγάνδα, ας δούµε τι
λένε τα νούµερα.

Κυβερνήσατε την Ελλάδα µόνοι σας -µε τον Καµµένο εννοώ-
τα έτη 2015, 2016, 2017, 2018. Το 2019 κυβερνήσατε τον µισό
χρόνο, τον άλλο µισό κυβερνήσαµε εµείς. Σήµερα έχουµε την
έκτη καλύτερη θέση στην Ευρώπη. Την έκτη! Στους είκοσι επτά
είµαστε οι έκτοι. Είκοσι µία χώρες είναι κάτω από εµάς. Πάµε να
δούµε λίγο, κύριε Κατρίνη, ένα, ένα τα χρόνια της διακυβέρνη-
σης από τον κ. Τσακαλώτο που ήταν ο αντίστοιχος Σταϊκούρας
της εποχής Αλέξη Τσίπρα, ο αντίστοιχος Γεωργιάδης ήταν ο κ.
Σταθάκης, ο κ. Χαρίτσης και όσοι περάσατε από εκεί: Το 2015 η
Ελλάδα βρίσκεται στην τελευταία θέση σε ανάπτυξη στην Ευ-
ρώπη. Το 2016 η Ελλάδα βρίσκεται στην τελευταία θέση σε ανά-
πτυξη στην Ευρώπη. Το 2017 η Ελλάδα βρίσκεται στην τελευταία
θέση σε ανάπτυξη στην Ευρώπη. Το 2018 είναι τέταρτη από το
τέλος και το 2019 πέµπτη από το τέλος, µισό εσείς, µισό εµείς.
Σήµερα είµαστε έκτοι. Κυβερνήσατε τέσσερα χρόνια και ήσα-
σταν πάντα τελευταίοι και τώρα είµαστε έκτοι και µας λέει η κ.
Αχτσιόγλου ότι ήταν αναµενόµενο. Θα σας έλεγα καµµιά βαριά
κουβέντα, αλλά είµαστε στη Βουλή των Ελλήνων και δεν µου επι-
τρέπεται.

Άρα ή θα µιλάµε µε πραγµατικά στοιχεία και αυτά που λένε τα
νούµερα και οι επιδόσεις µας -και η αλήθεια ότι πηγαίνουµε εξαι-
ρετικά καλά στην οικονοµία µας- ή απλώς θα χάνουµε χρόνο για
να λέµε ο καθένας ό,τι µας βολεύει.

Κυρία Αχτσιόγλου, τώρα µπορείτε να φύγετε. Το µάθηµα το
πήρατε. Ελπίζω να ενηµερώσετε καλά τον κ. Tσίπρα την επόµενη
φορά και να µη συνεχίσει να λέει ψέµατα στον ελληνικό λαό, αν
και θα µου πείτε ότι είναι το συνήθειό του αυτό, δεν µπορεί να
το κόψει. Έχει µία δικαιολογία.

Πάµε τώρα στην ερώτηση περί ακρίβειας. Για να απαντή-
σουµε, πρέπει να καταλάβουµε τι συµβαίνει. Η συνάδελφος από
τον Βόλο µε κατηγόρησε, άκουσον-άκουσον, ότι εγώ κάνω προ-
τροπή…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Η κ. Παπανάτσιου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Η κ. Παπανάτσιου, ναι. Από τον Βόλο δεν
είναι; Δεν έκανα λάθος.

Η κ. Παπανάτσιου, λοιπόν, µε κατηγόρησε και είπε ότι ο
Υπουργός Ανάπτυξης καλεί σε αυξήσεις. Ζείτε σε παράλληλο
κόσµο. Όταν είπα ότι δεν πρέπει να γίνουν αυξήσεις από τις εται-
ρείες, διότι το φαινόµενο είναι παροδικό, ποια είναι η διαφορά
όταν κάποιος από εµάς υποστηρίζει ότι το φαινόµενο είναι πα-
ροδικό, ακολουθεί, δηλαδή, την άποψη ότι οι σηµερινές αυξήσεις
στις διεθνείς τιµές είναι αποτέλεσµα διατάραξης της παγκόσµιας
εφοδιαστικής αλυσίδας και αυτό θα ισορροπήσει περίπου από
τα Χριστούγεννα και µετά -θα µιλήσω στη συνέχεια περισσότερο
για αυτό. Στην ουσία τι λέει στις εταιρείες; Μη βιαστείς να ανε-
βάσεις την τιµή, γιατί έχουν ανέβει οι πρώτες ύλες, διότι σε λίγο
καιρό αυτό θα γύρει προς τα κάτω και θα έχεις χάσει πελάτες.
Αυτό στην ουσία τους λες όταν υποστηρίζεις την άποψη ότι οι
αυξήσεις αυτές θα έχουν παροδικό χαρακτήρα. Κι αυτό έχω πει
σε όλες µου τις συνεντεύξεις ακριβώς για να τους αποτρέψω
από το να πάνε να κάνουν αυξήσεις, γιατί όλη την ηµέρα εσείς
µιλάτε για αυξήσεις. Θα δούµε µετά τι συµβαίνει στην πραγµατι-
κότητα.

Την επόµενη µέρα που το είπα, «Η ΑΥΓΗ» µου είχε, αγαπητέ
κύριε Χατζηδάκη, ολοσέλιδο: «Δεν ντρέπεται ο Γεωργιάδης να
λέει για παροδικές αυξήσεις όταν θα είναι µόνιµες;». Σαν να λέει
«Η ΑΥΓΗ», «αυξήστε τώρα όλοι τις τιµές». Και έρχεστε εδώ και
µου λέτε το ανάποδο και δεν ντρέπεστε; Εσείς τους ωθείτε σε
αυξήσεις, λέγοντας όλη την ηµέρα κάτι που δεν είναι αλήθεια.

Και έρχοµαι λίγο στην αλήθεια, κύριε Φάµελλε -σας είδα και
εσάς- για τη ΔΕΗ και το 17% που θα πουλάγατε, για να πάει το
χρέος στους τοκογλύφους δανειστές. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πότε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν µας τα είπατε αυτά. 
Το ξεχάσατε, κύριε Φάµελλε, και µε τη δική σου προσωπική

υπογραφή, για να µας το παίζεις και καµπόσος! Πάµε, λοιπόν.
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καταθέστε το!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ως κυβέρνηση Τσίπρα δεν ήσουν Υπουργός
της κυβερνήσεως; Άλλης κυβέρνησης ήσουν; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καταθέστε το!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κατατέθηκε προηγουµένως απόφαση του
Κεντρικού Συµβουλίου Υπουργών, του Συµβουλίου των Υπουρ-
γών της κυβέρνησης Τσίπρα του Φεβρουαρίου του 2019, κύριε!
Και ήσουν µέλος του Υπουργικού Συµβουλίου, κύριε! Και να ξέ-
ρουν και οι ψηφοφόροι σου ότι κι εσύ είχες υπογράψει να που-
ληθεί το 17% και να πάει στο δηµόσιο χρέος! Αφήστε τα
κροκοδείλια δάκρυα τώρα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πού είναι ο διαγωνισµός; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φάµελλε,

σας παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Α, δηλαδή, υπογράφατε και κοροϊδεύατε,
λέτε. Υπογράφατε και κοροϊδεύατε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς υποστηρίζατε…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Υπογράφατε ψέµατα στην Ευρώπη! Αυτό
λέτε. Αυτό λέτε; 

Λογικό! Τέτοιοι ψεύτες που είστε, ψέµατα θα υπογράφατε! Τι
θα υπογράφατε; Αλήθεια; Απατεώνες κανονικοί!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τώρα εσείς τα πουλάτε όλα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν καταφέραµε να φτάσουµε στα του Υπερ-
ταµείου που τα βάλατε όλα για ενενήντα εννέα χρόνια! Καµµία
κυβέρνηση δεν µπορεί να σας φτάσει! Δεν αφήσατε και τίποτα. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στα νούµερα της ΕΛΣΤΑΤ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ, να

µην απευθύνεστε σε Βουλευτές. Σας παρακαλώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εγώ απαντάω, κύριε Πρόεδρε, είναι η φύση
µου αυτή. Όταν βλέπω τέτοιους ανθρώπους απέναντι… Ο Φά-
µελλος να φωνάζει για τη ΔΕΗ και να έχει υπογράψει να πουλη-
θεί η ΔΕΗ και δεν ντρέπεται!

Πάµε τώρα στα νούµερα της ΕΛΣΤΑΤ. Θα τα πάρω µήνα-µήνα,
κύριε Χαρίτση, γιατί στα νούµερα πρέπει να συµφωνήσουµε.

Από τον Απρίλιο του 2020, ο πληθωρισµός περνά σε αρνητικό
έδαφος. Είναι η ώρα που ξεκινάει η πανδηµία. Μειώνεται κατά
µείον 1,4, συγκριτικά µε τον Απρίλιο του 2019. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Όµως, τότε παρατηρείται το εξής φαινόµενο: Τα νωπά φρούτα
αυξάνονται κατά 26,5. Γιατί αυξάνονται τα νωπά φρούτα, ενώ
όλη η οικονοµία έµπαινε σε αρνητικό πληθωρισµό; Γιατί αν θυ-
µάστε υπήρξε ξαφνική, µεγάλη ζήτηση για νωπά φρούτα και γι’
αυτό αυξήθηκαν οι εξαγωγές παγκοσµίως. Κάποιοι το συνέδεαν
και ψυχολογικά µε τις καραντίνες και την πανδηµία. Αυτό δεν
µπορώ να το εξηγήσω. Η αύξηση είναι πραγµατική. Το γιατί είναι
άγνωστο. Πάντως, υπήρξε αύξηση µόνο στα νωπά φρούτα. 

Το διάστηµα, λοιπόν, Απριλίου - Δεκεµβρίου 2020 -κρατήστε
το νούµερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- ο µέσος ετήσιος ρυθ-
µός του γενικού πληθωρισµού από Απρίλιο έως Δεκέµβριο του
2020 ήταν µείον 1,9. Μείον 1,9! Όλα έπεφταν. Δεν είδα τότε καµ-
µία συζήτηση για το τι κάνει η Κυβέρνηση που πέφτουν οι τιµές. 

Σχεδόν το ίδιο συνέβη και το πρώτο πεντάµηνο του 2021, προ-
σέξτε, το έτος που διανύουµε, Ιανουάριο µε Μάιο, αφού υποτί-
θεται σας νοιάζει το καλάθι της νοικοκυράς. Πόσο είναι ο
πληθωρισµός το πρώτο πεντάµηνο του 2021; Μείον 1,7, σύµ-
φωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ. 

Τον Μάιο του 2021, η Ελλάδα περνά οριακά σε θετικό έδαφος.
Τον Μάιο έχουµε συν 0,1. Τον Αύγουστο του 2021, ο πληθωρι-
σµός αυξάνεται κατά συν 1,9, συγκριτικά µε τον Αύγουστο του
2020. Όµως, προσέξτε. Συν 1,9 συγκριτικά µε τον Αύγουστο του
2020, που τον Αύγουστο του 2020 ήταν µείον 1,9! Άρα πάει να
κουµπώσει και να διορθώσει τη µεγάλη µείωση που είχε πέρυσι.

Δεν είναι αύξηση προς τα πάνω. Είναι διόρθωση προηγούµενης
µείωσης. 

Εποµένως τι έχει συµβεί µε τον πληθωρισµό; Όσο µειώνεται
µέχρι σήµερα το 2020 τόσο αυξάνεται το 2021. Ακριβώς όσο αυ-
ξάνεται το 2021 µειώνεται το 2020. 

Τώρα ο παγετός και ο παρατεταµένος καύσωνας κατέστρεψαν
µεγάλο µέρος της παραγωγής σε συγκεκριµένα προϊόντα, κυ-
ρίως σε φρούτα και λαχανικά, όπου εκεί σε ορισµένα έχουµε πε-
ρισσότερο αυξηµένες τιµές από τις κανονικές, επειδή η
παραγωγή σε πολύ µεγάλο βαθµό καταστράφηκε. 

Όµως, πάµε να δούµε τον πληθωρισµό µας, για να καταλά-
βουµε ότι όλη αυτή η φασαρία δικαιολογείται από το τι συµβαίνει
παγκοσµίως κι αν εµείς φταίµε -κατά την κ. Παπανάτσιου- που
καλούµε σε µεγάλη αύξηση των τιµών, λες και η Ελλάδα έχει µια
τέτοια µεγάλη αύξηση, αυτό νοµίζετε. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε. 
Ιανουάριος 2021: Η Ελλάδα έχει το χαµηλότερο πληθωρισµό

στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε µείον 2,4. 
Φεβρουάριος 2021: Η Ελλάδα έχει το χαµηλότερο πληθωρι-

σµό στην Ευρωζώνη µε µείον 1,9. Αρνητικός, ε! 
Μάρτιος 2021: Η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα µε αρνητικό

πληθωρισµό σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, µείον 2. 
Απρίλιος 2021: Η Ελλάδα είναι η χώρα µε το χαµηλότερο πλη-

θωρισµό στην Ευρωπαϊκή Ένωση µείον 1,1. Η Πορτογαλία
οριακά αρνητική µείον 0,1, αλλιώς θα ήµασταν πάλι µόνοι µας.

Μάιος 2021: Η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα µε αρνητικό πλη-
θωρισµό σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση µείον 1,2. 

Ιούνιος 2021: Η Ελλάδα είναι η τρίτη µε χαµηλότερο πληθωρι-
σµό συν 0,6.

Ιούλιος 2021: Η Ελλάδα έχει το δεύτερο χαµηλότερο πληθω-
ρισµό µε συν 0,7.

Αύγουστος -ο τελευταίος µήνας που έχουµε στοιχεία- 2021: Η
Ελλάδα έχει τον δεύτερο χαµηλότερο πληθωρισµό στην Ευρω-
ζώνη µε συν 1,2. Μέσος όρος Ευρωζώνης τον µήνα Αύγουστο -
που εµείς έχουµε 1,2- είναι 3%, είναι κάτω από το µισό του µέσου
όρου!

Η αγαπηµένη σας Ισπανία, που µας είπατε εδώ για τα µέτρα
που παίρνει η Ισπανία για τους φτωχούς, έχει 3,3! Τόσο επιτυχη-
µένη είναι η οικονοµική πολιτική των Podemos! Πέρυσι ήταν τε-
λευταία σε ύφεση χώρα στην Ευρώπη µε διψήφιο αριθµό
υφέσεως -4,5 µονάδες κάτω από εµάς, χειρότερα- φέτος είναι η
χώρα µε το µεγαλύτερο πληθωρισµό στην Ευρωζώνη, οριακά
λίγο πιο κάτω από τη Γερµανία. 

Άρα, λοιπόν, για να καταλάβουµε τι συµβαίνει στα αλήθεια.
Ναι, αυξήσεις τιµών υπάρχουν, ασφαλώς εξαιρετικά χαµηλότε-
ρες απ’ ό,τι σε όλες τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, πράγµα
που σηµαίνει ότι το πρόβληµα δεν είναι ενδογενές, δεν είναι δικό
µας, αλλά είναι εισαγόµενο. Εάν ήµασταν πρώτοι σε πληθωρι-
σµό, θα έπρεπε να κοιτάξουµε τι φταίει σε εµάς. Εδώ είµαστε µε
το χαµηλότερο πληθωρισµό. Είναι η επίδραση που έρχεται απ’
έξω. 

Πάµε να δούµε τώρα. Το διαθέσιµο εισόδηµα, που υποτίθεται
ότι σας νοιάζει, σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, κάθε µήνα
που µιλάµε αυξάνεται. Σε αυτό οφείλεται προφανώς και η αύ-
ξηση της κατανάλωσης και αυτό ωφελείται από τη µείωση των
φόρων, που έχουµε ήδη ψηφίσει και από τη µείωση των φόρων
που θα φέρουµε. 

Όσον αφορά τώρα τις προβλέψεις, εγώ θα µείνω στη θεωρία
-γιατί εγώ προφήτης δεν είµαι- και θα σας πω τώρα και γιατί θα
µείνω. 

Σας διαβάζω δήλωση από την τελευταία συνέντευξη Τύπου
της Κριστίν Λαγκάρντ της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας: «Η
άνοδος του πληθωρισµού τον Αύγουστο στην Ευρωζώνη στο 3%,
δηλαδή στο υψηλότερο επίπεδο δέκα ετών, αποτελεί παροδικό
φαινόµενο. Η άνοδος οφείλεται σε τέσσερις παράγοντες: την
ισχυρή αύξηση τιµών του πετρελαίου από τα µέσα του περασµέ-
νου έτους, την αντιστροφή της προσωρινής µείωσης του ΦΠΑ
στη Γερµανία, τη χαµηλή πορεία των λιανικών πωλήσεων του Αυ-
γούστου του 2020 και τις πιέσεις κόστους που απορρέουν από
την προσωρινή έλλειψη πρώτων υλών και εξοπλισµού.». 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πότε το είπε αυτό; 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Τον Σεπτέµβριο του 2021, τώρα στην τελευ-
ταία της συνέντευξη Τύπου. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σήµερα το άλλαξε όµως!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εγώ έχω αυτό. Δεν έχω προλάβει να ακούσω
το σηµερινό!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς θέλετε να πείτε ότι δεν είναι παροδικό; Γιατί προηγου-

µένως µας είπε η κ. Παπανάτσιου ότι αν λέµε ότι δεν είναι παρο-
δικό, τους καλούµε να ανεβάσουν τις τιµές! Θέλω µια δήλωση
αντρίκια εδώ, καθαρή! 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν το ξέρω! Όµως, ξέρω τι είπε
σήµερα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Α, αφού δεν το ξέρετε, µη µε διακόπτετε. Γιατί
θα σας παραλάβει η Παπανάτσιου που µας έδινε µαθήµατα. 

Προχωρώ αναφερόµενος σε δηλώσεις. 
Γιάννης Στουρνάρας: «Σύµφωνα µε τις περισσότερες εκτιµή-

σεις, η άνοδος του πληθωρισµού οφείλεται σε προσωρινούς πα-
ράγοντες, οι οποίοι σχετίζονται µε τη συµφόρηση προσφοράς». 

Νίκος Βέττας, Γενικός Διευθυντής του ΙΟΒΕ: «Βγαίνουµε από
µια τεράστια ύφεση παγκοσµίως, όταν είχαµε αρνητικό πληθω-
ρισµό στις περισσότερες χώρες του πλανήτη, µείωση της ζήτη-
σης και αναβολή πολλών αποφάσεων, ενώ ταυτόχρονα υπάρχει
και µια διαταραχή στην παραγωγή, καθώς πολλά εργοστάσια
στην Ασία µένουν κλειστά και οι αλυσίδες παραγωγής έχουν
διαρραγεί λόγω της πανδηµίας ή είναι σε µια µετάβαση» και τα
λοιπά και εξηγεί ότι το χρέος είναι µεγάλο και για ποιον λόγο πι-
στεύει ότι είναι παροδικό. 

Παναγιώτης Λιαργκόβας, Πρόεδρος ΚΕΠΕ: «Η ακρίβεια αυτή
θα είναι παροδική µέχρι τα Χριστούγεννα. Μετά θα έχουµε απο-
κλιµάκωση και θα οµαλοποιείται η κατάσταση» και τα λοιπά και
έχει ανάλυση γιατί το πιστεύει. 

Πρόεδρος του ΟΟΣΑ: «Ο πληθωρισµός θα αποκλιµακωθεί το
2022, αλλά θα διατηρηθεί σε επίπεδα υψηλότερα από τα προ της
πανδηµίας» και εξηγεί ο ΟΟΣΑ για αυτό, για ποιον λόγο.

Επίσης, σας παραθέτω την πρόβλεψη τριών οργανισµών για
την Ελλάδα. 

Η Consensus Economics και η Focus Economic προβλέπουν
µηδενικό πληθωρισµό για το σύνολο του 2021. Μηδενικό! Και η
Oxford Economics προβλέπει θετικό πληθωρισµό από αρνητικό
πέρυσι συν 0,6 από µείον 1,9 πέρυσι. 

Γιατί τα λέµε όλα αυτά; Επαναλαµβάνω, αυξήσεις θα δουν οι
καταναλωτές όταν θα πάνε στα σουπερµάρκετ και θα ήταν και
παράλογο να µην έβλεπαν, όταν όλη η Ευρωζώνη µαστίζεται από
µεγάλη έκρηξη του πληθωρισµού. Οι αυξήσεις στην Ελλάδα πα-
ραµένουν σηµαντικά χαµηλότερες από τους άλλους. 

Και επειδή κατηγορηθήκαµε εµείς γιατί δεν έχουµε κάνει τώρα
χρήση των θεσµικών εργαλείων, πάµε να δούµε τι έχουµε κάνει
εµείς. 

Πρώτον, έχουµε ψηφίσει διάταξη, η οποία ισχύει και µέχρι τέλος
του χρόνου -και αν χρειαστεί να παραταθεί, θα παραταθεί, όπως
την έχουµε παρατείνει ήδη δύο φορές- που απαγορεύει σε επιχει-
ρήσεις να πωλούν µε µεγαλύτερο περιθώριο κέρδους από όσο
πουλάγανε τοn Φεβρουάριο του 2020, δηλαδή πριν ap;o την παν-
δηµία. Η διάταξη υπάρχει έως ότου υπάρξει οµαλότητα στη διεθνή
οικονοµία και υπάρξει οµαλοποίηση της εφοδιαστικής αλυσίδας. 

Τι λέει, δηλαδή, η διάταξη αυτή; Ότι όταν πάµε να κάνουµε
έλεγχο στις διάφορες εταιρείες για το πόσο πουλάνε, συγκρί-
νουµε τιµολόγια αγοράς και πώλησης και πρέπει το ποσοστό
κέρδους να είναι ίδιο ή µικρότερο από τον Φεβρουάριο του 2020.
Αν είναι µεγαλύτερο το ποσοστό κέρδους, επιβάλλουµε πρό-
στιµο. Κάνουµε την εβδοµάδα χιλιάδες ελέγχους. 

Οφείλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι γενικευµένα φαινόµενα αι-
σχροκέρδειας δεν έχουν παρατηρηθεί και θέλω να ευχαριστήσω
ιδιαίτερα την αγορά γι’ αυτό, γι’ αυτό και τα πρόστιµα είναι σχε-
δόν µηδενικά. Δεν έχει υπάρξει γενικευµένη χρήση αύξησης πε-
ριθωρίου κέρδους σε σχέση µε τον Φεβρουάριο του ’20. Η
διάταξη ισχύει και επαναλαµβάνω ότι είµαστε πολύ αυστηροί ως
προς τα πρόστιµα.

Δεύτερον: Η Επιτροπή Ανταγωνισµού πριν από περίπου µισό
µήνα έκανε αιφνιδιαστική έφοδο σε όλες τις αλυσίδες υπεραγο-
ρών και σε όλες τις αλυσίδες χονδρικού εµπορίου, ακριβώς για
να διαπιστώσει εάν υπάρχουν φαινόµενα καρτέλ. Δεν έχουµε
αποτέλεσµα σήµερα. Θα ήταν πολύ νωρίς για κάτι τέτοιο. Όµως,
η Επιτροπή Ανταγωνισµού αποτελεί και το µεγαλύτερο εργαλείο
που έχουµε για να κάνουµε έναν τέτοιον έλεγχο και να µπορούµε
να µιλάµε µεταξύ µας ως άνθρωποι και όχι λέγοντας ψέµατα ο
ένας στον άλλο. Κοντολογίς, η οικονοµία µας πηγαίνει πάρα
πολύ καλά και αυτό δεν ήταν καθόλου αυτονόητο, όπως το πα-
ρουσίασε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αποτελούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µεγάλο πεδίο υπερηφάνειας για την Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη οι επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας και το
2020, που ήταν εξαιρετικά καλύτερες απ’ όλες τις προβλέψεις.
Υπενθυµίζω ότι οι προβλέψεις τόσο της Κοµισιόν όσο και του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου για το 2020 ήταν ότι η Ελλάδα θα
είχε τη µεγαλύτερη ύφεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω της
πολύ µεγάλης εξάρτησής της από τον τουρισµό. Έχουµε το µε-
γαλύτερο µερίδιο τουρισµού στο ΑΕΠ από οποιαδήποτε άλλη
χώρα της Ευρώπης. Επειδή ακριβώς ο τουρισµός πρακτικά µη-
δενίστηκε το 2020, όλοι προέβλεπαν ότι η Ελλάδα θα είχε τη χα-
µηλότερη επίδοση απ’ όλες τις χώρες της Ευρώπης εξ ορισµού.
Οι προβλέψεις ήταν από µείον 12% έως και µείον 15%. Η Ελλάδα
έκλεισε στο µείον 8,2%. Μας είχαν για τελευταίους και κλείσαµε
τέταρτοι από το τέλος µαζί µε τη Γαλλία. Πήγαµε πολύ καλύτερα
απ’ ό,τι όλοι περίµεναν το 2020. Το 2021, και το πρώτο τρίµηνο
και το δεύτερο τρίµηνο, πήγαµε εξαιρετικά καλύτερα και από τις
δικές µας προβλέψεις και από τις προβλέψεις της Κοµισιόν και
από τις προβλέψεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και,
όπως σας κατέθεσα στα Πρακτικά της Βουλής, πήγαµε εξαιρε-
τικά καλύτερα από τις προβλέψεις όλων των ξένων οίκων που
παρακολουθούν όλες τις χώρες του κόσµου και όχι µόνο την Ελ-
λάδα. Αυτό αποτελεί θεµέλιο για µια υγιή οικονοµική ανάπτυξη
στο µέλλον, διότι η µεγάλη ανάπτυξη του δευτέρου τριµήνου του
2021 δεν οφείλεται µόνο στην κατανάλωση, όπως συνήθως συ-
νέβαινε, αλλά σ’ ένα πολύ µεγάλο ποσοστό στο ρεκόρ εξαγωγών
που πετύχαµε και έχουµε πάει ακόµα καλύτερα το τρίτο τρίµηνο
και στο ρεκόρ των επενδύσεων. Έχουµε επιτύχει για δεύτερο συ-
νεχόµενο χρόνο το υψηλότερο ποσοστό επενδύσεων παγίου κε-
φαλαίου που έχουµε τα τελευταία εικοσιπέντε χρόνια στην
Ελλάδα. Αυτό δεν το λέει ο Άδωνις Γεωργιάδης. Το λέει η έκθεση
της Ernst and Young που εξετάζει πενήντα µια διαφορετικές
χώρες της Ευρώπης -και µέλη της Ευρώπης και όχι µέλη της Ευ-
ρώπης- και έβαλε την Ελλάδα για το έτος 2020 στην υψηλότερη
θέση που είχε ποτέ στην ιστορία της, στη θέση είκοσι έξι. Η δε
πρόβλεψη της Ernst and Young για το έτος 2021 είναι ότι θα
µπούµε στην πρώτη δεκάδα. 

Πράγµατι, τα στοιχεία που ανακοίνωσε η ΕΛΣΤΑΤ επιβεβαι-
ώνουν ότι οι επενδύσεις παγίου κεφαλαίου στην Ελλάδα προχω-
ράνε µε εξαιρετικά υψηλό ρυθµό, υψηλότερο όλων των
προβλέψεων όλων των οίκων. Το λέω αυτό, γιατί άκουσα αυτή
την αναφορά από την κ. Αχτσιόγλου και, ξέρετε, το να απαξιώ-
νεις τη δουλειά των αντιπάλων σου για να κάνεις φιγούρα στη
Βουλή είναι και ηθικώς απαράδεκτο, εκτός πια και αν έχουµε
δώσει λίστα Πέτσα σ’ όλους τους ξένους οίκους αξιολογήσεων
του πλανήτη και είναι όλοι φίλοι της Κυβερνήσεως και του Γεωρ-
γιάδη. Αν έχω καταφέρει να κάνω κάτι τέτοιο, κύριε Γιαννούλη,
µπράβο µου. 

Θέλω, όµως, να κλείσω µε µια κριτική των προτάσεων ΣΥΡΙΖΑ.
Εγώ χαίροµαι πάρα πολύ, κύριε Τσακαλώτε, ειλικρινά χαίροµαι
που ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µπει στη λογική να προτείνει τη µείωση των
φόρων. Μου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση ο κ. Τσίπρας πριν από
δύο εβδοµάδες, ο οποίος αναφέρθηκε και ονοµαστικά σε εµένα.
Δεν τον έχω δει ακόµα. Ελπίζω να έλθει για να τα πούµε λίγο εδώ
πέρα στη Βουλή, αν τολµάει φυσικά. Τόλµησε και είπε το αµί-
µητο: «Προτείνω στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη να µειώσει τους
φόρους ως αντίδοτο στην ακρίβεια.». Ποιος; Ο µεγαλύτερος φο-
ροµπήχτης Πρωθυπουργός από το 1830 και τη Συνθήκη του Λον-
δίνου τόλµησε να πει σε εµάς να µειώσουµε τους φόρους, που
φορολογήσατε ό,τι πετούσε, ό,τι κολυµπούσε και ό,τι ανέπνεε. 
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Κύριε Τσακαλώτε, µην πείτε στους συναδέλφους σας ότι
έφταιγαν το µνηµόνιο και η τρόικα, γιατί θέλω να υπενθυµίσω ότι
κάθε χρόνο καταφέρνατε -εγώ το θεωρώ µεγάλη σας αποτυχία-
να έχετε υπερδιπλάσιο πρωτογενές πλεόνασµα απ’ ό,τι προ-
έβλεπε το µνηµόνιο. Οι ξένοι σάς ζητούσαν ένα και εσείς παίρ-
νατε από τους Έλληνες δύο καθ’ όλη τη διάρκεια της θητείας
σας, για να δώσετε κάτι ψίχουλα στο τέλος του χρόνου. Γδάρατε
όλους τους µικροµεσαίους, γδάρατε κάθε Έλληνα πολίτη στους
φόρους και έρχεστε σήµερα σε εµάς που από την πρώτη µέρα
σ’ αυτή την καρέκλα µόνο µειώνουµε τους φόρους και µας κά-
νετε υπόδειξη να µειώνουµε τους φόρους. Ποιοι; Οι γδάρτες. Αν
είναι δυνατόν! 

Έρχοµαι σε κάτι άλλο για να γελάσουµε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Νεύρα πολλά, κύριε Υπουργέ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όχι νεύρα. Σας βλέπω και ερεθίζοµαι όταν
ακούω να µας λέτε να µειώσουµε τους φόρους. Εσείς οι φοροµ-
πήχτες, που αυξήσατε την προκαταβολή του φόρου στις επιχει-
ρήσεις σε µία µέρα, µου κάνετε µαθήµατα για τους
µικροµεσαίους. Πήγατε την προκαταβολή του φόρου από το 50%
στο 100% σε µία µέρα, χωρίς να σκεφτείτε πόσες επιχειρήσεις
έκλεισαν και µόνο απ’ αυτό το έγκληµα που κάνατε. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε κάτι ενδεικτικό του ενδιαφέροντος του
ΣΥΡΙΖΑ για το καλάθι της νοικοκυράς. Ακούστε: Ιούλιος του 2015,
η περήφανη διαπραγµάτευση ακόµα, αύξησε από 20 Ιουλίου τον
συντελεστή ΦΠΑ από το 13% στο 23% και αργότερα στο 24% στα
µισά τρόφιµα. Σήµερα µας λέτε να νοµοθετήσουµε χαµηλότερο
ΦΠΑ για τα τρόφιµα και πήγατε τα τρόφιµα από το 13% στο 23%
και µετά στο 24% εσείς, που µας κάνετε τώρα υποδείξεις. 

Παρατηρήθηκαν τότε και τα εξής ευτράπελα που έχω σηµειώσει
για να γελάσουµε και οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και οι
συµπολίτες µας που µας ψήφισαν στις εκλογές του ’19 και µας
εµπιστεύτηκαν τις ζωές τους για να ξεφύγουν απ’ αυτούς τους πα-
ραλογισµούς. Επί Τσακαλώτου, λοιπόν, αγορά κιµά στο κρεοπω-
λείο. Αν ήταν µισός µοσχαρίσιος και µισός από χοιρινό, το χοιρινό
κρέας είχε ΦΠΑ 13%, το µοσχαρίσιο 23%. Πώς το βρήκατε αυτό
δεν ξέρω. Έτσι, όµως, συνέβαινε και έπρεπε να κάτσουν οι κρεο-
πώλες στον µεικτό κιµά να βάλουν δύο ΦΠΑ. Σουβλάκι χοιρινό στο
κρεοπωλείο επί Τσακαλώτου 13%. Προσέξτε, όµως. Αν είχε αλάτι,
23%. Και έρχεστε εδώ να µας κάνετε υποδείξεις. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ επέβαλε είκοσι επτά νέους φόρους, αύ-
ξησε τους φόρους σε όλα τα προϊόντα που σήµερα ζητάει να µει-
ωθεί η φορολογία. Για παράδειγµα, στα καύσιµα αυξήθηκε κατά
3 λεπτά ανά λίτρο ο φόρος στην αµόλυβδη, κατά 8 λεπτά στο
ντίζελ κίνησης, κατά 10 λεπτά στο υγραέριο κίνησης και κατά 5
λεπτά ανά λίτρο στο πετρέλαιο θέρµανσης. Βγαίνει ο κ. Τσίπρας
και υπόσχεται στη ΔΕΘ µείωση του φόρου στο πετρέλαιο θέρ-
µανσης µείον 93%, όταν ως Πρωθυπουργός αύξησε κατά 5
λεπτά τον φόρο στο πετρέλαιο θέρµανσης ανά λίτρο. Δεν υπάρ-
χει ο άνθρωπος αυτός! Δεν έχει βρεθεί άλλος δεύτερος στον
πλανήτη πιο ψεύτης.

Καφές: Μας λέτε για τον καφέ. Κύριε Τσακαλώτε, εσείς του-
λάχιστον πρέπει να εξηγήσετε στους συναδέλφους σας τι κάνατε
στον καφέ. Επιβάλατε φόρο στον καφέ 3 ευρώ ανά κιλό για τον
καβουρδισµένο και 2 ευρώ για τον µη καβουρδισµένο, 4 ευρώ
για τον στιγµιαίο και όλα τα συµπυκνώµατα καφέ. Η επιβολή
µόνο αυτού του φόρου αύξησε την τιµή στη λιανική πώληση 10%
σε µία µέρα από τον φόρο που βάλατε εσείς, κύριε Τσακαλώτε,
και έρχεστε εδώ πέρα ανερυθρίαστα και λέτε µε µία ευκολία «µει-
ώστε τους φόρους». 

Μα, πραγµατικά, πιστεύετε ότι οι Έλληνες πάσχουν από αµνη-
σία; Δεν ξέρουν και δεν θυµούνται τι ζήσανε επί των ηµερών σας;
Το πιστεύετε αυτό, κύριε Βούτση; Είναι δυνατόν; Τι νοµίζετε; Ότι
κοροϊδεύετε τον κόσµο; Όλοι ξέρουν ότι συνειδητά µόνοι σας,
χωρίς να σας το ζητάει το µνηµόνιο, µε διπλάσιο ρυθµό απ’ ό,τι
ζητούσε η τρόικα, µε τον χειρότερο δυνατό τρόπο από την ιδεο-
λογία σας να γδάρετε τη µεσαία τάξη, γδάρατε όλους τους Έλ-
ληνες σε φόρους και έρχεστε τώρα και µας κάνετε υποδείξεις.
Υποδείξεις για µειώσεις φόρων από εσάς δεν δεχόµαστε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μη µε ερεθίζετε. Αν δεν σας αρέσει, βγείτε έξω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, κύριοι

συνάδελφοι, σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κλείνω.
Σας πονάνε οι αλήθειες, αλλά, αν µπορεί ένας από εσάς, ας

αµφισβητήσει ότι βάλατε αυτούς τους φόρους. Αν µπορεί, ένας
από εσάς να σηκωθεί και να αµφισβητήσει έναν απ’ αυτούς τους
φόρους. Ντροπή σας που έχετε µούτρα και µιλάτε.

Με τη ΔΕΗ ακόµα χειρότερα. Θα µας απειλήσετε, λέει, µε ει-
δικό δικαστήριο για τη ΔΕΗ. Εµείς φταίµε που δεν σας κάναµε
ειδικό δικαστήριο για τη ΔΕΗ. Αυτή είναι η αλήθεια. Την παρα-
λάβαµε στα µαύρα της τα χάλια, 300 εκατοµµύρια κεφαλαιοποί-
ηση. Δεν ντρέπεστε;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κλείνω: «Γερούν, γερά» ο Γιάνης Βαρουφάκης µε ένα «ν». Μιας

και είχατε κι εσείς το θράσος, κύριε Δρίτσα, σας παραπέµπω στον
κυβερνητικό εταίρο κατά πρόταση του κ. Τσίπρα, όχι για το τι κά-
νατε το ’15. Ο κ. Τσίπρας, προχθές µάς είπε ότι θέλει προοδευτική
διακυβέρνηση, αγαπητέ Μπάµπη, και ένα από τα κόµµατα που κά-
λεσε για προοδευτική διακυβέρνηση είναι ο Γιάνης µε ένα «ν».
Χθες ο Γιάνης µε ένα «ν» ανέβασε µια επιστολή δηµόσια ως κριτική
στα όσα έγραψε ο κ. Τσίπρας για την Άνγκελα Μέρκελ.

Και αυτός που θέλετε σήµερα και παρακαλάτε για κυβερνητικό
σας εταίρο, κύριε Δρίτσα, έγραψε µε την επιστολή αυτή ότι γί-
νατε οι εκπρόσωποι στην Ελλάδα του «Γερούν, γερά». Άρα
βρείτε τα µε τον κ. Βαρουφάκη, που τον θέλετε για συγκυβερ-
νήτη, που σας λέει εκπροσώπους του «Γερούν, γερά» και αφήστε
µας εµάς! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Φοβερή απάντηση!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εσείς τον θέλετε για κυβερνητικό εταίρο, όχι
εγώ. Εγώ δεν τον θέλω καθόλου. Εσείς που τον θέλετε να το
πείτε ότι δεν είστε εκπρόσωποι του «Γερούν, γερά», κύριε Δρί-
τσα, κι εσείς προσωπικά, που ήσασταν και στο ίδιο Υπουργικό
Συµβούλιο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ πολύ, να τελειώσει αυτή η συζήτηση! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πάω, λοιπόν, τώρα στο εξής. 
Στην οµιλία του ο κύριος Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ ανακοίνωσε

µία σειρά µέτρων -µην τα επαναλάβω- για την ανακούφιση των
ελληνικών νοικοκυριών και της ελληνικής οικονοµίας. Όλα αυτά
τα µέτρα είχαν οικοδοµηθεί πάνω στην πρόβλεψη την αναθεω-
ρηµένη του 5,9% σε ετήσια βάση και πάνω εκεί υπολογίστηκαν
και τα µέτρα. Εάν, πράγµατι, οι προβλέψεις όλων αυτών των
Οίκων επιβεβαιωθούν -εγώ δεν το ξέρω, λέω «εάν»- και έχουµε
καλύτερη επίδοση από το 5,9%, προφανώς θα έχει ο κύριος
Πρωθυπουργός την ευχέρεια εάν το κρίνει σκόπιµο να πάρει και
επιπλέον µέτρα ανακούφισης του ελληνικού λαού µέχρι το τέλος
του χρόνου. Όσο η οικονοµία µας αναπτύσσεται ταχύτερα από
τις προβλέψεις και όσο ο συλλογικός µας µόχθος είναι περισσό-
τερος από ό,τι υπολογίζαµε, τόσο µερίδιο από τη συλλογική µας
αυτή εθνική επιτυχία θα έχουν όλοι οι συµπολίτες µας και κυρίως
οι πιο αδύναµοι από αυτούς. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, η
Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως ο γνή-
σιος απόγονος της λαϊκής παρατάξεως αυτού του τόπου είναι
πάντα η παράταξη που συλλογικά εκφράζει τον αγρότη, τον µι-
κροµεσαίο, τον υπάλληλο, τον επιχειρηµατία, ο οποίος θέλει να
προκόψει και να πάει τη ζωή του µπροστά. Όπως κάναµε πάντα,
αυτό θα κάνουµε και τώρα και µε τη δική σας βοήθεια, των Βου-
λευτών της Συµπολιτεύσεως, θα πηγαίνουµε ολοένα και καλύ-
τερα, για να επιστρέψουµε στον ελληνικό λαό το µερίδιο της
επιτυχίας που του αξίζει και που έχουµε δεσµευθεί να του προ-
σφέρουµε, εµπιστευόµενος σε εµάς τις τύχες του. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι
µε επιστολή της η Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για
την Ανάπτυξη της Θράκης, που έχει συσταθεί στις 24-7-2020,
σύµφωνα µε τα άρθρα 44 και 45 του Κανονισµού της Βουλής και
για την οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία
υποβολής της έκθεσής της την 28η Σεπτεµβρίου 2021, ζητεί µε
οµόφωνη απόφασή της, που ελήφθη στη συνεδρίασή της στις
24-9-2021, παράταση της λειτουργίας της µέχρι την 28η Νοεµ-

βρίου 2021. 
Συµφωνεί το Σώµα να δοθεί παράταση υποβολής της σχετικής

έκθεσης µέχρι και την 28η Νοεµβρίου 2021;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το Σώµα συµφώνησε

οµοφώνως. 
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκρέκας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι σήµερα είναι
µια καλή ευκαιρία, πραγµατικά, να συνοψίσουµε τα µέτρα που
έχει λάβει η Κυβέρνηση για τη στήριξη της κοινωνικής συνοχής
κατά τη διάρκεια αυτών των εξαιρετικών συνθηκών που επικρα-
τούν σε διεθνές περιβάλλον σε ό,τι αφορά τις πληθωριστικές πιέ-
σεις, αλλά και βέβαια να δούµε πώς αυτό συνδυάζεται και έχει
να κάνει µε την κλιµατική αλλαγή, µε την κλιµατική κρίση και µε
την ευρωπαϊκή στρατηγική για την αντιµετώπιση των αιτιών ακρι-
βώς που έχουν προκαλέσει την κλιµατική αλλαγή που µας ταλα-
νίζει. 

Άκουσα πολύ προσεκτικά τους συναδέλφους από τον ΣΥΡΙΖΑ,
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, και πραγµατικά φαίνεται ότι
δεν αντιλαµβάνονται σίγουρα την ελληνική πραγµατικότητα,
αλλά δυστυχώς δυσκολεύονται να κατανοήσουν και τις διεθνείς
εξελίξεις. Γιατί αν µου επιτρέπετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κόµµα, όπως επικαλείται ότι είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, δήθεν περιβαλλον-
τικό, το οποίο να υποστηρίζει τη συνέχιση της παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας από τον λιγνίτη δεν υπάρχει στον κόσµο.
Είσαστε µοναδικοί στο είδος σας. Κόµµα που να θέλει χαµηλές
τιµές ηλεκτρικής ενέργειας, που να θέλει ανταγωνιστικές τιµές
για τη βιοµηχανία και για τους επαγγελµατίες, που να θέλει να
αντιµετωπίσουµε τα φαινόµενα και τα αίτια της κλιµατικής αλλα-
γής και να µη συµφωνεί και να αµφισβητεί την ευρωπαϊκή στρα-
τηγική και το Green Deal πάλι δεν υπάρχει, στην Ευρώπη
τουλάχιστον.

Κατηγορείτε επίσης την Κυβέρνηση ότι έχει προχωρήσει γενι-
κότερα σε ξεπούληµα των παγίων περιουσιακών στοιχείων του
δηµοσίου και θέλω να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι και εσείς κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυ-
βέρνησης προχωρήσατε σε αποκρατικοποιήσεις και σε ιδιωτικο-
ποιήσεις. Είναι και παριστάµενοι Υπουργοί εδώ, οι οποίοι
ηγούνταν αυτής της προσπάθειας. Και ρωτάω: Κατηγορείτε την
Κυβέρνηση για ξεπούληµα του ΔΕΔΔΗΕ όπου για το 49% λάβαµε
2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, το οποίο είναι 35% πιο ακριβό τίµηµα
αναλογικά µε το 25% που πουλήσατε εσείς του ΑΔΜΗΕ; Κατη-
γορείτε για ξεπούληµα της ΔΕΠΑ Υποδοµών όταν λάβαµε 730
εκατοµµύρια ευρώ, 40% πιο πολλά αναλογικά µε το τίµηµα που
λάβατε εσείς για την ΔΕΣΦΑ, δύο εταιρείες που έχουν να κάνουν
µε τα δίκτυα διανοµής φυσικού αερίου!

Και ερχόµαστε στο τελευταίο, στο πιο «ζουµερό». Κατηγορείτε
την ελληνική Κυβέρνηση, τη σηµερινή Κυβέρνηση, ότι δήθεν ξε-
πουλιέται η ΔΕΗ. Εµείς για το 17% µέσα από αύξηση µετοχικού
κεφαλαίου ζητάµε 750 εκατοµµύρια ευρώ από θεσµικούς επεν-
δυτές και άλλους µετόχους, µικροµετόχους. Εσείς για το ίδιο πο-
σοστό, για το 17%, είχατε εγγράψει, κύριε Τσακαλώτο, µόλις 100
εκατοµµύρια ευρώ έσοδα στον προϋπολογισµό του 2018. Και
ρωτάω: Πότε είναι ξεπούληµα, τώρα που εµείς ζητάµε 750 εκα-
τοµµύρια για το 17% ή τότε που εσείς εγγράφατε 100 εκατοµ-
µύρια για το ίδιο 17%, το 2018; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρακαλώ πολύ να µου απαντήσει κάποιος σε αυτή την Αί-

θουσα. Αλλά βέβαια είναι λογικό, ξέρετε για ποιον λόγο; Γιατί το
2018 και το 2019 η χρηµατιστηριακή αξία της ΔΕΗ ήταν µόλις
300 εκατοµµύρια ευρώ για το σύνολο του οµίλου της ΔΕΗ. Σή-
µερα η χρηµατιστηριακή αξία έχει ανέλθει στα 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Πότε είχε µεγαλύτερο κέρδος το δηµόσιο; Πότε έπρεπε
κάποιος να πάει στο ειδικό δικαστήριο, όπως πάλι ακούστηκε
εδώ; Το έχετε πολύ συχνά στη φρασεολογία σας αυτό. Τότε που
είχε 300 εκατοµµύρια η ΔΕΗ ή τώρα που έχει δύο δισεκατοµµύ-
ρια αξία η ΔΕΗ; Είναι απλές ερωτήσεις που νοµίζω ότι απαντών-
ται πάρα πολύ εύκολα. 

Και επαναλαµβάνω -βέβαια θα τα πούµε και παρακάτω- καθώς
αφήνουµε σταδιακά πίσω την πανδηµία ποιο είναι το διακύβευµα
της σηµερινής συζήτησης. Να δούµε τα µέτρα που έχει λάβει η
σηµερινή Κυβέρνηση πολύ πιο γρήγορα από πολλά κράτη-µέλη,
σχεδόν από όλα τα ευρωπαϊκά κράτη-µέλη, πέρα από την Ισπανία
που ταυτόχρονα ανακοίνωσε κάποια µέτρα. Έχουµε, λοιπόν,

λάβει µέτρα. Είναι αρκετά και τελικά εσείς τι περισσότερο θα κά-
νατε; Γιατί από αυτά που έχετε πει µέχρι τώρα, δεν νοµίζω ότι
τελικά η τιµή που θα κατέληγε στους Έλληνες καταναλωτές, στα
νοικοκυριά θα ήταν καλύτερη από αυτή που εµείς έχουµε δια-
σφαλίσει µε τον µηχανισµό που έχουµε ήδη ανακοινώσει και που
δεν αφορά µόνο τις σηµερινές και βραχυπρόθεσµες εξαιρετικές
καταστάσεις και εξαιρετικές συνθήκες που έχουν οδηγήσει σε
«ράλι» τιµών τις ευρωπαϊκές τιµές ηλεκτρικής ενέργειας, αλλά
αφορά µία µόνιµη λύση, έναν µόνιµο µηχανισµό που θα αντιµε-
τωπίζει το πρόβληµα και τέτοιες εξαιρετικές καταστάσεις που
µπορεί να δηµιουργούνται καθ’ όλη τη διάρκεια της ενεργειακής
µετάβασης µέχρι το 2030. Γιατί το διακύβευµα είναι η προστασία
των νοικοκυριών και βέβαια η διατήρηση της ανταγωνιστικότητας
των επιχειρήσεων. 

Έτσι πολύ γρήγορα να πω ότι µέχρι τώρα η Κυβέρνηση έχει
λάβει µέτρα και σε ό,τι αφορά τον κορωνοϊό, αλλά και τα µέτρα
από εδώ και πέρα για τη στήριξη στις πληθωριστικές πιέσεις που
εµφανίζονται σε παγκόσµιο επίπεδο, της τάξης των 47 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Και γι’ αυτό συνεχίζουµε να λαµβάνουµε µέτρα
τα οποία έχουν από εδώ και πέρα να κάνουν µε τη στήριξη των
νοικοκυριών και αυτών που έχουν βέβαια περισσότερη ανάγκη. 

Αλλά ποιο είναι το πρόβληµα, για ποιον λόγο έχουµε αυτές τις
αυξηµένες τιµές ηλεκτρικής ενέργειας; Γιατί άκουσα από τους
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να κατηγορούν λίγο πολύ την Κυβέρ-
νηση ότι η Κυβέρνηση φταίει. Και γι’ αυτό είπα πριν ότι µάλλον
δεν αντιλαµβάνεστε τις διεθνείς συνθήκες που επικρατούν στον
χώρο του ενεργειακού κλάδου. Σήµερα η τιµή του φυσικού αε-
ρίου έχει τετραπλασιαστεί σε σχέση µε την τιµή του στην αρχή
του έτους. Μέσα σε έξι - επτά µήνες το φυσικό αέριο, η θερµική
MWh κοστίζει τέσσερις φορές παραπάνω, έχει ξεπεράσει τα 60
ευρώ, όταν στην αρχή του έτους κόστιζε µόλις 20 ευρώ η θερ-
µική MWh. 

Επίσης, το διοξείδιο του άνθρακα, οι εκποµπές αερίων του
θερµοκηπίου σήµερα κοστίζουν τρεις φορές παραπάνω απ’ ό,τι
κόστιζαν κατά µέσο όρο όλη την περσινή χρονιά. Το 40% της ηλε-
κτρικής ζήτησης καλύπτεται από το φυσικό αέριο και το υπό-
λοιπο 10% - 15% καλύπτεται από τον λιγνίτη, άρα το 50% της
ηλεκτρικής κατανάλωσης στη χώρα καλύπτεται από αξιοποίηση
ορυκτών καυσίµων. Όταν σήµερα, λοιπόν, παράγουµε ηλεκτρική
ενέργεια από φυσικό αέριο ή από λιγνίτη, αυτή κοστίζει πάνω
από 130 και 140 ευρώ η ΜWh, δηλαδή τέσσερις και πέντε φορές
παραπάνω σχεδόν απ’ όσο κοστίζει σήµερα η ηλεκτρική ενέργεια
που προκύπτει από τον ήλιο και τρεις φορές πιο ακριβά από την
ηλεκτρική ενέργεια που παράγεται από τον άνεµο. 

Γι’ αυτό εµείς ως Κυβέρνηση, πολύ γρήγορα, µε απόφαση του
Πρωθυπουργού της χώρας του Κυριάκου Μητσοτάκη ανακοινώ-
σαµε στη σύνοδο για το κλίµα και την προστασία του πλανήτη
τον Σεπτέµβριο του 2019 πολύ γρήγορη απολιγνιτοποίηση. Όχι
γιατί δεν είναι καλό να αξιοποιούµε ένα εγχώριο καύσιµο, αλλά
είναι πολύ κακό για τον πλανήτη και το περιβάλλον και είναι
ακόµα πιο κακό για τις τσέπες των καταναλωτών. Γιατί τελικά
αυτό µετά την πολιτική απόφαση της Ευρώπης και µετά από τις
πολιτικές αποφάσεις και άλλων κρατών σε όλον τον κόσµο θα
γίνει πάρα πολύ ακριβό τα αµέσως επόµενα χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν βλέπω εσείς που υποτίθεται
ότι είστε φιλοπεριβαλλοντολόγοι και θέλετε να βοηθήσετε τους
καταναλωτές, τα νοικοκυριά αλλά και το περιβάλλον, να έρχεστε
να στηρίζετε, την απολιγνιτοποίηση, την απανθρακοποίηση δη-
λαδή, του ελληνικού ενεργειακού κλάδου της ηλεκτροπαραγω-
γής. 

Συζητάτε και αναφέρετε, στην ερώτηση που καταθέτετε, πο-
σοστά για την ενεργειακή ένδεια. Έχετε διαβάσει τις στατιστικές
από την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία και την Ελληνική Στατι-
στική Υπηρεσία για τα ποσοστά της ενεργειακής ένδειας όταν
κυβερνούσατε; Έχετε διαβάσει, έχετε δει τις στατιστικές για το
πόσα νοικοκυριά αδυνατούσαν να πληρώσουν τους λογαρια-
σµούς του ρεύµατος; Ήταν 40%. Ξεπέρασε το 40% το 2015. Δια-
τηρήθηκε ψηλά και το 2016. Ξεκίνησε να αποκλιµακώνεται,
ξεκίνησαν, δηλαδή, τα νοικοκυριά να δηλώνουν ότι έχουν µεγα-
λύτερη δυνατότητα να αποπληρώσουν τους λογαριασµούς τους
το 2019 και το 2020, που έχει µειωθεί αυτό το ποσοστό σε 28%.
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Το 40% των νοικοκυριών το 2015, δυσκολεύονταν να πληρώσουν
τους λογαριασµούς. Ήταν 28% το 2020. Και η αποκλιµάκωση συ-
νεχίζει να προχωράει. 

Τι συµβαίνει µε τις τιµές χονδρικής αγοράς της ηλεκτρικής
ενέργειας; Πιάσατε ένα µήνα, τον Αύγουστο: η Ελλάδα η πιο
ακριβή. Χειραγώγηση. Παρακαλώ, περιµένω την καταγγελία.
Έχω ακούσει πάρα πολλές φορές από πολλούς ότι δήθεν χειρα-
γωγείται η αγορά από παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας. Κάντε
µια καταγγελία άµεσα. Αφού έχετε τέτοια στοιχεία γιατί δεν τα
καταθέτετε εδώ; Για να δούµε, πραγµατικά, ποιος χειραγωγεί. Η
ΡΑΕ, βέβαια, εξετάζει κάθε µέρα ανελλιπώς αν παρατηρούνται
αθέµιτες πρακτικές είτε στο θέµα της παραγωγής είτε στο κοµ-
µάτι της εµπορίας. Πιάσατε, λοιπόν, τον µήνα Αύγουστο. Όντως
τον µήνα Αύγουστο η Ελλάδα είχε µια ακριβή τιµή χονδρεµπορι-
κής αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρώπη. Γιατί δεν λέτε
για τον Ιανουάριο, που η Ελλάδα ήταν από τις πιο φτηνές χώρες;
Γιατί δεν λέτε για τον Φεβρουάριο, για τον Μάρτιο, για τον Απρί-
λιο, για τον Μάιο, για τον Ιούνιο, που η Ελλάδα ήταν στον µέσο
όρο της Ευρώπης. Υπήρχαν αρκετές χώρες που έχουν πολύ πιο
ώριµες αγορές ηλεκτρικής ενέργειας, που έχουν πολύ µεγαλύ-
τερα παραγωγικά µέσα, που έχουν πολύ καλύτερες ηλεκτρικές
διασυνδέσεις µεταξύ τους. Στην Κεντρική Ευρώπη, οι διασυνδέ-
σεις είναι καλύτερες φυσικά. Έχουν και πυρηνικά στο ενεργειακό
τους µείγµα. Είναι πολύ πιο φτηνά όταν παράγουν ηλεκτρική
ενέργεια. Γιατί δεν λέτε για όλους αυτούς τους πέντε-έξι µήνες
και πιάνεστε µόνο από τον µήνα Αύγουστο; Και τι γίνεται τον
µήνα Σεπτέµβριο; Υπάρχουν οκτώ χώρες, οι οποίες έχουν και πυ-
ρηνικά. Κάποιες απ’ αυτές είναι πιο ακριβές από τη χώρα. Η Ελ-
λάδα, όντως, µέχρι τώρα έχει 132,8 ευρώ ανά MWh
χονδρεµπορική τιµή ηλεκτρικής ενέργειας κατά µέσο όρο, τις
µέρες που έχουµε διανύσει µέχρι τώρα. Η Τσεχία 134,5. Πιο
ακριβή. Η Σλοβακία 134,7. Η Ουγγαρία 135,7. Πιο ακριβή. Το
Βέλγιο 135,8. Πιο ακριβό. Η Ισπανία 151,8, είναι 20%-30% πιο
ακριβή. Η Πορτογαλία 152,2 ευρώ η MWh. Πιο ακριβή. Η Ιταλία
153,2. Σχεδόν 20%-30% πιο ακριβή από την Ελλάδα. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. 

Άρα δεν φταίει η ελληνική Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι.
Φταίνε πολλά πράγµατα για τα οποία δεν κάνετε τίποτα εσείς για
να τα βοηθήσετε καθ’ όλα τα πέντε χρόνια που κυβερνούσατε.
Φταίει το ενεργειακό µας µείγµα. Φταίει ότι πρέπει να αυξήσουµε
τη διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Φταίει ότι πρέ-
πει να βελτιώσουµε τα ενεργειακά µας δίκτυα, για να µπορούν
να υποδεχτούν περισσότερες ΑΠΕ. Τι κάνατε για όλα αυτά εσείς;
Τι επενδύσεις έκανε ο ΔΕΔΔΗΕ, που δεν είχε κολώνες να βάλει
για να κάνει συνδέσεις; Ήρθαµε εµείς και προσπαθήσαµε µέσα
από νέους διαγωνισµούς να πάρουµε κολώνες για να µπορούµε
να κάνουµε συνδέσεις. Αυτά παραλάβαµε από την κυβέρνησή
σας.

Τι κάναµε εµείς σε αυτές τις εξαιρετικές συνθήκες που επικρα-
τούν; Περιµέναµε να δούµε τι θα κάνουν οι άλλες χώρες; Περι-
µέναµε να δούµε τι θα κάνουµε τα άλλα κράτη-µέλη για να
στηρίξουµε τους Έλληνες καταναλωτές; Όχι, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Η Ελλάδα, ο Έλληνας Πρωθυπουργός ήταν αυτός
ο οποίος ανακοίνωσε συγκεκριµένα µέτρα άµεσης επιδότησης
του λογαριασµού ηλεκτρικού ρεύµατος σε άλλους τους κατανα-
λωτές ανεξαρτήτως, που είναι συνδεδεµένοι στη χαµηλή τάση.
Ακούστηκαν πριν τα µέτρα που έχει πάρει η Ισπανία. Μάλιστα κά-
ποιος τόλµησε να κάνει και µια σύγκριση και να πει «αυτά αποτε-
λούν σχεδόν 14%-15% έκπτωση, η µείωση του ΦΠΑ, η µείωση
του φόρου στην Ισπανία». Ξέρετε τι σηµαίνει έκπτωση-επιδότηση
τρία λεπτά την KWh; η KWh χρεώνεται από τη ΔΕΗ 11 λεπτά πριν
την ενεργοποίηση της ρήτρας αναπροσαρµογής. Τρία λεπτά στα
11 είναι σχεδόν 30% έκπτωση. Κι άλλα 3 λεπτά που θα απορρο-
φήσει η ΔΕΗ, άρα 6 λεπτά στην KWh, αυτό σηµαίνει 50% απορ-
ρόφηση της ανατίµησης. Για να ξέρετε ποια είναι η σύγκριση
µεταξύ των µέτρων που έχει πάρει η ελληνική κυβέρνηση και η
ελληνική πολιτεία, και τι µέτρα έχουν πάρει οι ευρωπαϊκές χώρες
µετά την Ελλάδα. Βοηθούν τη ΔΕΗ και οι υπόλοιποι ιδιώτες πά-
ροχοι. Ήδη βλέπω ότι έχουν ανακοινώσει κι εκείνοι µέτρα και εµ-
πορικά πακέτα που απορροφούν ένα κοµµάτι της ανατίµησης.

Αλλά δεν σταµατήσαµε µόνο εκεί. Ιδρύουµε ένα Ταµείο Ενερ-

γειακής Μετάβασης, το οποίο ήρθε και θα µείνει. Άκουσα κά-
ποιον να λέει «είναι πρόχειρο, δεν είναι πρόχειρο». Είναι ένας µό-
νιµος αποσβεστικός µηχανισµός που ήρθε και θα µείνει.
Νοµοθετούµε τις επόµενες ηµέρες. Θα έχει από τις δηµοπρασίες
των εκποµπών του διοξειδίου του άνθρακα. Θα έχει έσοδα από
άλλα περιβαλλοντικά τέλη. Θα έχει έσοδα πιθανότατα από τον
τακτικό προϋπολογισµό και µέσα από κει θα στηρίξουµε όλους
αυτούς που το έχουν ανάγκη, όλους τους Έλληνες που έχουν
ανάγκη, τους ευάλωτους, τους πιο αδύναµους καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της ενεργειακής µετάβασης που υποχρεωνόµαστε, που πρέ-
πει να το κάνουµε, όχι επειδή κάποιος άλλος µάς το είπε, αλλά
επειδή θέλουµε να προστατεύσουµε τη χώρα µας και τον πλα-
νήτη µας για τις επόµενες γενιές. Εκτός αν δεν έχετε καταλάβει
ότι όλο αυτό που ζούµε σήµερα, ότι, για παράδειγµα, έχει κατα-
στραφεί σχεδόν το 50% της παραγωγής σκληρού σίτου στον Κα-
ναδά κι έχουν αυξηθεί οι τιµές σίτου σε όλον τον κόσµο,
οφείλεται στην κλιµατική αλλαγή. 

Το ότι έχουµε αυξήσεις σε πρωτογενή προϊόντα οφείλεται στις
καταστροφές που έχουµε λόγω των επιπτώσεων της κλιµατικής
κρίσης. Δεν βλέπετε ότι η κλιµατική κρίση έχει αντίτιµο, έχει τιµή
που την πληρώνει τελικά το νοικοκυριό, την πληρώνουν όλοι οι
Έλληνες, την πληρώνουν όλοι οι πολίτες σε όλον τον κόσµο; Άρα
µπορούµε εµείς αυτό να το αφήσουµε, να κλείσουµε τα µάτια και
να µην κάνουµε τίποτα και να συνεχίζουµε να αξιοποιούµε λι-
γνίτη, άνθρακα και να εκπέµπουµε διοξείδιο του άνθρακα στην
ατµόσφαιρα; Αυτό προκαλεί την κλιµατική αλλαγή. Γιατί δεν λέτε
τίποτα γι’ αυτό; Φιλοπεριβαλλοντικό κόµµα υποτίθεται ότι είστε.
Θα πείτε ποτέ κάτι γι’ αυτό; 

Θέλετε να συνεχιστεί ο λιγνίτης µέχρι το 2040; Γιατί δεν το
λέτε; Το δικό σας σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα είχε τον
λιγνίτη µέχρι το 2035 - 2040. Συνεχίζετε και εµµένετε σ’ αυτό;
Εµείς ξεκινάµε και αρχικά µιλάµε, τουλάχιστον, για 150 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Περίπου 200 εκατοµµύρια ευρώ τελικά θα κατανεί-
µουµε φέτος από τις δηµοπρασίες των ρύπων σε αυτό το ταµείο.
«Μα, θα λείψει από κάτι;», ρωτάει ο αρµόδιος εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ για την ενέργεια. Δεν θα λείψει τίποτα. Εξακόσια εκατοµ-
µύρια από τις δηµοπρασίες θα πάνε στον ειδικό λογαριασµό
στον ΕΛΑΠΕ για να στηρίξουµε τις ΑΠΕ. Πέρυσι ήταν 480 εκα-
τοµµύρια. Εκατόν δέκα εκατοµµύρια φέτος για την αντιστάθµιση
για να στηρίξουµε την ελληνική βιοµηχανία. Πέρυσι ήταν 80 εκα-
τοµµύρια. Πενήντα έως 60 εκατοµµύρια για τους λιγνιτικούς δή-
µους. Τριάντα πέντε εκατοµµύρια ήταν όταν το παραλάβαµε από
εσάς. Διπλασιάζουµε το ποσό. Και βέβαια 200 εκατοµµύρια τα
οποία προστατεύσαµε καθ’ όλη αυτή τη διάρκεια. Κάποιοι άλλοι
έλεγαν να τα κάνουµε κάτι άλλο. Τα προστατεύσαµε για να στη-
ρίξουµε τους Έλληνες καταναλωτές. Είναι 200 εκατοµµύρια. Και,
βέβαια, ζητούµε και από τη ΔΕΗ και τους άλλους παρόχους να
έρθουν και να συµβάλλουν κι αυτοί. Ήδη η ΔΕΗ έχει ανακοινώ-
σει. 

Σταµατάµε εκεί; Σταµατάµε µόνο σ’ αυτά τα οποία κάνουµε
στο εσωτερικό της χώρας; Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η
Ελλάδα ήταν µία από τις δυο χώρες -εγώ θα έλεγα ότι ήταν η µο-
ναδική χώρα- που κατέθεσαν πρόταση για αντίστοιχο µηχανισµό
σε κεντρικό επίπεδο στην Ευρώπη, για να µπορέσουµε συνολικά
να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα το οποίο βλέπουµε ότι έχει
έρθει, ότι παραµένει κι ότι µπορεί να κάνει αρκετούς µήνες µέχρι
να αποκλιµακωθεί. 

Ήρθαµε και είπαµε ελάτε να αξιοποιήσουµε επιπλέον ρύπους
ή ρύπους από επόµενες χρονιές για να δηµιουργήσουµε τώρα
ένα ταµείο και να στηρίξουµε τους πιο ευάλωτους στην Ευρώπη.
Και αυτή την πρόταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την κατα-
θέσαµε επίσηµα στο προηγούµενο Συµβούλιο Υπουργών Ενέρ-
γειας και, βέβαια, στείλαµε -και έστειλα προσωπικά, µετά φυσικά
από τις οδηγίες του Πρωθυπουργού- επιστολή στον Αντιπρό-
εδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τον κ. Τίµερµανς και στην αρ-
µόδια Επίτροπο, στην κ. Σίµπσον, που ζητάµε να συσταθεί
τέτοιος µηχανισµός αποσβεστικός και µε αυτόν τον τρόπο να δεί-
ξουµε σε όλους τους Ευρωπαίους πολίτες ότι η Ευρώπη νοιάζε-
ται γι’ αυτό που γίνεται, ότι δεν τους αφήνει έρµαιο σε τέτοιες
εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες και για να αποφύγουµε τον λαϊ-
κισµό. 
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Γιατί, ξέρετε ποιος είναι ο λαϊκισµός που έχει αρχίσει κι εµφα-
νίζεται; Ότι δήθεν γι’ αυτές τις αυξηµένες τιµές αυτός που φταίει
είναι η ευρωπαϊκή πολιτική για την ενεργειακή µετάβαση, είναι η
στρατηγική της Ευρώπης για την απανθρακοποίηση. Αυτό λέει
κάποιος λαϊκισµός. Και σας παρακολουθώ σήµερα και δεν σας
βλέπω να διαχωρίζετε τη θέση σας. 

Παρακαλώ, καταθέτω στη Βουλή την επιστολή την οποία στεί-
λαµε στον Αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής.)

Ο ΣΥΡΙΖΑ, τι έχει κάνει γι’ αυτό; Έχει κάνει κάτι ο ΣΥΡΙΖΑ; Έχει
κάνει εκεί στα διεθνή φόρα όπου συµµετέχει; Στην ευρωπαϊκή
οµάδα -δεν ξέρω και σε ποια ευρωπαϊκή οµάδα ανήκετε πια-
έχετε κάνει καµµία πρόταση ή όλο αυτό το οποίο γίνεται είναι
προσχηµατικό, εδώ, για εσωτερική κατανάλωση και σε ό,τι
αφορά τις εξωτερικές σας επιδόσεις επικρατεί απόλυτη ακινη-
σία, άκρα του τάφου σιωπή; Θα κάνετε καµµιά πρόταση; Θα βοη-
θήσετε την πρόταση της Ελλάδας, αν αυτή συνεχίσει; Θα κάνετε
µια δική σας πρόταση κι άµα είναι καλύτερη, ελάτε να τη δούµε,
να τη συζητήσουµε µήπως τη στηρίξουµε και εµείς όλοι ως Έλ-
ληνες; Δεν βλέπω να έχετε κάνει καµµία πρόταση για έναν κεν-
τρικό ευρωπαϊκό µηχανισµό, για να αντιµετωπίσει από εδώ και
πέρα και τα επόµενα χρόνια και τις επόµενες δεκαετίες αυτό το
οποίο ζούµε σήµερα. 

Άρα δεν πρέπει να προσπαθείτε -και το ζητάω αυτό- να παρα-
πλανάτε τον κόσµο, γιατί πια δεν σας πιστεύει µε αυτά τα οποία
κάνετε. Και δεν είµαστε πια στο 2014. Είµαστε στο 2020 και πιά-
νουµε 2021. Άκουσα κάποιους από τον ΣΥΡΙΖΑ να λένε ότι το
2020 οι τιµές χονδρικής είχαν υποχωρήσει σε χαµηλά επίπεδα
και η ΔΕΗ δεν έκανε εκπτώσεις. 

Πρώτον, το 2020 οι τιµές ηλεκτρικής ενέργειας ήταν λίγο πολύ
στα ίδια ύψη µε τις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας που εσείς απο-
λαύσατε το 2015, 2016, 2017 τότε που είχαµε πολύ χαµηλές
τιµές πετρελαίου απ’ ό,τι θυµάστε, αλλά, δυστυχώς, η ελληνική
κυβέρνηση τότε δεν κατάφερε να αξιοποιήσει αυτές τις ευνοϊκές
συνθήκες και να δηµιουργήσει προοπτικές ισχυρής ανάπτυξης
για τη χώρα µας. 

Η ΔΕΗ, όµως, έχει κάνει και το 2020 πολλά πράγµατα. Συνο-
λικά έχει λάβει µέτρα τα οποία έχουν κοστίσει 100 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Πρώτον, δωρεάν πάγιο σε όλους. Ξεχάσετε να το πείτε. 
Δεύτερον, 8% έκπτωση στις καταναλώσεις άνω των 2.000KWh.
Τρίτον, 10 ευρώ έκπτωση σε όλους όσους σταµάτησαν να δέ-

χονται χάρτινο λογαριασµό και δέχονται ηλεκτρονικό λογαρια-
σµό. Εσείς -να θυµίσω ότι- είχατε πάει και είχατε βάλει ένα µικρό
χαρατσάκι 1 ευρώ για κάθε λογαριασµό, για κάθε επιστολή που
σας έστελνε η ΔΕΗ. Αυτό το πράγµα κόστιζε γύρω στα 40, 50
εκατοµµύρια ευρώ. Δεν ήταν και τόσο µικρό για τους λογαρια-
σµούς των καταναλωτών. Και µη µου πείτε ότι ήρθατε και προ-
χωρήσατε σε µία έκπτωση 15% για την έγκαιρη πληρωµή.
Δηλαδή τι κάνατε τότε; Δεν τα θυµάστε. Τα συζητάγαµε. Πήγατε
και δώσατε έκπτωση σ’ αυτούς που µπορούσαν να πληρώσουν.
Και σε αυτούς που είχαν αδυναµία να πληρώσουν, στους πιο
ευάλωτους, που καθυστερούσαν, αυτοί πλήρωναν 15% πιο
ακριβά. Μεγάλη επιτυχία για ένα τέτοιο κόµµα, το οποίο υποτί-
θεται ότι στηρίζει την κοινωνική συνοχή και υποτίθεται ότι είναι
φιλο-κοινωνικό! Πάει στα ίδια µε το φιλο-περιβαλλοντικό και
αυτό.

Από εκεί και πέρα, έχουµε πάρει µέτρα για µόνιµη µείωση του
κόστους ηλεκτρικής ενέργειας, γιατί αυτά είναι βραχυπρόθεσµα
µέτρα τα οποία θα αντιµετωπίσουν το πρόβληµα τώρα και όσο
διαρκεί. Αρχικά θα διαρκέσουν µέχρι τέλος του χρόνου και εφό-
σον δούµε ότι αυτές οι πιέσεις, οι έκτακτες και εξαιρετικά µεγά-
λες πιέσεις, στις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας θα συνεχιστούν, θα
συνεχίσουµε φυσικά να στηρίζουµε αυτούς που το έχουν περισ-
σότερο ανάγκη, τους Έλληνες καταναλωτές, τα νοικοκυριά. 

Δεν σταµατάµε, όµως, εκεί. Εµείς θέλουµε σε µία µόνιµη βάση
να δηµιουργήσουµε ένα πράσινο δίχτυ ασφαλείας για αυτούς

που πραγµατικά έχουν ανάγκη. Για πρώτη φορά αξιοποιούµε 100
εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης για να κατασκευά-
σουµε, µέσα από δηµοτικές ενεργειακές κοινότητες, φωτοβολ-
ταϊκά, τα οποία θα παρέχουν σχεδόν δωρεάν πράσινη ηλεκτρική
ενέργεια σε οικονοµικά ευάλωτους. Το έκανε η Νέα Δηµοκρατία,
δεν το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα µπορούσατε να το κάνετε κι εσείς
τότε. Υπήρχαν άλλοι τρόποι, αλλά δεν το κάνατε. Απλά για να το
λέµε. 

Δεύτερον, ολοκληρώνουµε τις διασυνδέσεις, µε εµπροσθο-
βαρή τρόπο, των νησιών µε την ηπειρωτική χώρα. Φέρνουµε πιο
µπροστά την τελική, τη µεγάλη διασύνδεση της Κρήτης. Ήδη
από το 2021, θα έχουµε µειώσει τις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας
σε ό,τι αφορά τα τέλη χρήσης δικτύου που θα ξεπεράσουν τα
100 εκατοµµύρια ευρώ. Όταν θα ολοκληρωθεί και η µεγάλη δια-
σύνδεση της Κρήτης, τότε θα έχουµε µειώσεις στα τέλη χρήσης
δικτύου που θα φτάσουν και τα 500 εκατοµµύρια ευρώ, το µισό
δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυτό θα το δουν όλοι οι καταναλωτές
στους λογαριασµούς τους. 

Προχωρούµε στην ενεργειακή αναβάθµιση του κτηριακού
αποθέµατος της χώρας. Εδώ δεν είναι ο στόχος να ξοδεύουµε
πολλή ενέργεια, να σπαταλάµε ηλεκτρική ενέργεια, η οποία απλά
θα είναι φθηνή. Το θέµα είναι να µειώσουµε και την ενεργειακή
κατανάλωση, γιατί ο καλύτερος τρόπος να έχεις χαµηλότερο κό-
στος ενέργειας είναι να µην καταναλώνεις, αλλά να πετυχαίνεις
βέβαια να θερµαίνεις ικανοποιητικά το σπίτι σου τον χειµώνα και
να το κλιµατίζεις ικανοποιητικά, πάλι, το καλοκαίρι. Πώς θα το
πετύχουµε αυτό; Μα µέσα από την ενεργειακή αναβάθµιση. Την
επόµενη πενταετία θα κινητοποιήσουµε περισσότερα από 3 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για την ενεργειακή αναβάθµιση του κτηρια-
κού µας αποθέµατος. Θέλουµε εξακόσιες χιλιάδες κτήρια να
αναβαθµιστούν ενεργειακά µέχρι το 2030. Πενήντα χιλιάδες σπί-
τια θα µπορέσουν να αναβαθµιστούν στο νέο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ»
που έχουµε ήδη ανακοινώσει ότι η ηλεκτρονική πλατφόρµα υπο-
βολής αιτήσεων θα ανοίξει εντός του Οκτωβρίου. Μια τεράστια
διαφορά σε σχέση µε όλα τα προηγούµενα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» που
κληροδοτήσαµε από εσάς. 

Εσείς ως κυβέρνηση είχατε θέσει τότε τη χρονική ιεράρχηση.
Όποιος προλάβαινε, εκείνος εντασσόταν στο πρόγραµµα. Αυτό
αλλάζει. Έχουµε κριτήρια πια. Έχουµε κριτήρια αξιολόγησης, µε
τα οποία θα προκύψει µία ιεράρχηση, θα υπάρξει προτεραιοποί-
ηση µε διαφανή κριτήρια και µε αυτόν τον τρόπο θα µπορούν
µέσα σε έναν µήνα να ετοιµάσουν τις αιτήσεις, να καταθέσουν
τις αιτήσεις, οι ενδιαφερόµενοι και φυσικά θα υπάρχουν οι επι-
λέξιµοι, οι πενήντα χιλιάδες πρώτοι και θα υπάρχουν επίσης και
οι επιλαχόντες και κάθε φορά που εµείς αυξάνουµε τον προϋπο-
λογισµό του προγράµµατος και οι επιλαχόντες θα έχουν τη δυ-
νατότητα να αναβαθµίσουν ενεργειακά το σπίτι τους. 

Και κάνουµε και κάτι άλλο που δεν κάνατε εσείς. Κάνουµε µια
ξεχωριστή υποκατηγορία για τους ενεργειακά ευάλωτους, 100
εκατοµµύρια για τους πιο αδύναµους οικονοµικά. Δεν το έκανε
ο ΣΥΡΙΖΑ, το κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Δεν το έκανε ο Τσίπρας,
το κάνει ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Γιατί, πραγµατικά, ενδιαφερόµαστε και γιατί προσπαθούµε να
βρούµε πραγµατικές λύσεις, όχι λόγια. Μια ξεχωριστή υποκατη-
γορία για τα ενεργειακά ευάλωτα νοικοκυριά µε πολύ µεγάλη
επιδότηση και για την πολύ µικρή συµµετοχή ένα εγγυοδοτικό
ταµείο που θα τους στηρίζει για να αναβαθµίσουν ενεργειακά το
σπίτι τους, να µειώσουµε κατά 50%, 60%, 70% την κατανάλωση
ηλεκτρικής ενέργειας και άρα τον λογαριασµό που πληρώνουν.
Και δεν σταµατάµε εκεί. 

Και το υπόλοιπο πρόγραµµα για πρώτη φορά έχει και κοινω-
νικά κριτήρια. Δεν είχατε βάλει κριτήριο, για παράδειγµα, ώστε
να έχει µόρια παραπάνω, να έχει προτεραιότητα, µια οικογένεια
που έχει ένα µέλος µε αναπηρία που µπορεί να είναι όλη µέρα
σπίτι και να πρέπει όλη µέρα να ζεσταίνεται το σπίτι. Δεν είχατε
βάλει κριτήρια για µια πολύτεκνη οικογένεια. Δεν είχατε βάλει
κριτήρια για µια µονογονεϊκή οικογένεια. Τα βάζουµε εµείς. Τα
βάζει η Νέα Δηµοκρατία αυτά τα κριτήρια, γιατί, πραγµατικά, -
επαναλαµβάνω ότι- ενδιαφερόµαστε και ψάχνουµε να βρούµε
σωστές λύσεις, όχι λόγια. 

Συνεχίζουµε και αξιοποιούµε 450 εκατοµµύρια ευρώ για την
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ενεργειακή απόδοση και την ενεργειακή αναβάθµιση µικρών,
πολύ µικρών, µεσαίων και µεγάλων επιχειρήσεων, ώστε να γίνουν
πιο ανταγωνιστικές σε µόνιµη βάση.

Δροµολογούµε ένα τρίτο πρόγραµµα για εξοικονόµηση ενέρ-
γειας σε δηµόσια κτήρια και για έργα οδοφωτισµού, µε προϋπο-
λογισµό 200 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Προχωρούµε και προωθούµε νέους καινοτόµους µηχανι-
σµούς, για να διασφαλίσουµε στην παραγωγική βάση της χώρας
µας, στη βαριά βιοµηχανία, στην ενεργοβόρο βιοµηχανία και βιο-
τεχνία, ανταγωνιστικές τιµές καθαρής ενέργειας µε µεγάλη ορα-
τότητα για τα επόµενα δέκα και δεκαπέντε χρόνια. Πώς; Μέσα
από «πράσινα» διµερή συµβόλαια, µηχανισµός τον οποίο τις επό-
µενες µέρες θα καταθέσουµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να
εγκριθεί. Τι σηµαίνει αυτό; Απευθείας σύµβαση µεταξύ ενός πα-
ραγωγού ανανεώσιµης πηγής ενέργειας, ενός φωτοβολταϊκού
και ενός καταναλωτή όπου θα µπορεί να αγοράζει κατευθείαν
πράσινη ενέργεια πολύ φθηνή, πολύ ανταγωνιστική για τα επό-
µενα δέκα χρόνια. 

Ετοιµάζουµε σχήµα µε εγγυοδοτικούς µηχανισµούς από το
κράτος, ώστε αυτό να µπορεί να γίνει. Και, βέβαια, εάν µπορέ-
σουµε να το καταφέρουµε, και µε επιδότηση του κόστους εξο-
µάλυνσης, όπως λέµε, για να µπορέσουµε πραγµατικά να
διασφαλίσουµε την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής παραγω-
γικής βάσης. 

Αξιοποιούµε 450 εκατοµµύρια για τεχνολογίες αποθήκευσης,
για µπαταρίες και για έργα αντλησιοταµίευσης, ώστε να µπορέ-
σουµε να αξιοποιήσουµε και να εισάγουµε περισσότερες ΑΠΕ
στο ενεργειακό µείγµα της χώρας. 

Αυξήσαµε το όριο του net metering από 1MW στα 3MW. Μια
βιοτεχνία, ένας επαγγελµατίας µπορεί να κατασκευάσει ένα φω-
τοβολταϊκό µε εγκατεστηµένη ισχύ µέχρι 3MW και να συµψηφίζει
και το υπόλοιπο. Βέβαια µέχρι 20% ξέρετε ότι µπορεί να το που-
λάει και στο δίκτυο. 

Δεν µένουµε όµως, εκεί. Στο επόµενο νοµοσχέδιο το οποίο
φέρνουµε κάνουµε κάτι πολύ πρωτοπόρο. Δίνουµε τη δυνατό-
τητα της αυτοπαραγωγής χωρίς όριο εγκατεστηµένης ισχύος.
Μια ενεργοβόρα βιοµηχανία θα µπορεί να κατασκευάσει ένα φω-
τοβολταϊκό µόνο για αυτοπαραγωγή, µόνο για αυτοκατανάλωση,
χωρίς να εκχέεται καθόλου ηλεκτρική ενέργεια στο δίκτυο. Θα
ξεπεράσουµε το πρόβληµα των κορεσµένων δικτύων, µε απευ-
θείας καλώδιο. Και µε αυτόν τον τρόπο θα µπορεί και να ταυτίζει,
να συγχρονίζει την παραγωγή της όταν παράγει -το φωτοβολ-
ταϊκό της, για παράδειγµα- ηλεκτρική ενέργεια και έτσι να έχει
πολύ χαµηλό κόστος ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς και πράσινη
ενέργεια. Το ετοιµάζουµε και θα το φέρουµε να το νοµοθετή-
σουµε -ελπίζω να το στηρίξετε- το επόµενο διάστηµα. 

Ψάχνουµε να βρούµε τρόπους να βοηθήσουµε την κοινωνία,
να βοηθήσουµε τα νοικοκυριά, να βοηθήσουµε την παραγωγική
βάση της χώρας. Και βλέπετε ότι συνέχεια φέρνουµε ρυθµίσεις.
Να δούµε αν, τελικά, θα έρθετε ποτέ να στηρίξετε.

Για τη ΔΕΗ να µην πω πάρα πολλά πράγµατα. Τα είπε και ο
καλός συνάδελφος, ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Σταϊκούρας.
Δεν µπορείτε να λέτε για τη ΔΕΗ πολλά πράγµατα όταν τη φτά-
σατε το 2019 να έχει 1,6 δισεκατοµµύριο ζηµιές και το 2018 να
έχει 800 εκατοµµύρια περίπου ζηµιές, δηλαδή να έχει συσσω-
ρεύσει ζηµιές 2,5 δισεκατοµµυρίων σε δύο χρόνια. Και πανηγυ-
ρίζετε γι’ αυτό; Έρχεστε εδώ και τι λέτε; Ότι κάνατε καλά, ότι
προστατεύσατε τη ΔΕΗ, ότι προστατεύσατε το µέλλον του ενερ-
γειακού κλάδου στη χώρα; Μα, θα µπορούσε η ΔΕΗ να αθροίζει
κάθε χρόνο ένα και ενάµισι δισεκατοµµύριο ζηµιές; Στο τέλος
δεν θα χρειαζόταν να έλθετε από τον κρατικό προϋπολογισµό -
δηλαδή από τον φορολογούµενο πολίτη- και να στηρίξετε για να
µην πτωχεύσει, να µη χρεοκοπήσει η µεγαλύτερη εταιρεία ηλε-
κτρικής ενέργειας στη χώρα; Πώς έρχεστε και τα λέτε αυτά µε
τέτοια ελαφρότητα; Και τώρα έρχονται ξένοι θεσµικοί επενδυτές
να αγοράσουν και να πληρώσουν τις µετοχές της ΔΕΗ, γιατί πι-
στεύουν στο µέλλον, γιατί πιστεύουν στη στρατηγική που έχουµε
χαράξει. 

Και, βέβαια, το δηµόσιο παραµένει βασικός ρυθµιστής. Φυσικά
σαν µεγαλοµέτοχος είναι αυτός ο οποίος θα ορίζει και τη διοί-
κηση που στη συνέχεια θα εγκρίνεται από τη γενική συνέλευση.

Και φυσικά θα έχει την καταστατική µειοψηφία, θα έχει την απο-
φασιστική δύναµη για τις µεγάλες θετικές αποφάσεις και, βέ-
βαια, για τη διοίκηση της καθηµερινότητας της εταιρείας. 

Και τα οφέλη θα είναι πάρα πολύ µεγάλα. Για ποιον; Μόνο για
τη ΔΕΗ; Θα είναι για τη ΔΕΗ, φυσικά. Θα έχει 750 εκατοµµύρια
ευρώ και άλλο 1,5 δισεκατοµµύριο καθαρά χρήµατα αν αφαιρέ-
σουµε τα δάνεια που θα πρέπει να πληρώσει από τον ΔΕΔΔΗΕ,
ώστε µε αυτά τα 2, 2,5 δισεκατοµµύρια να προχωρήσει σε άµε-
σες επενδύσεις ΑΠΕ, για να αντικαταστήσει και να αποσύρει τις
λιγνιτικές µονάδες. Έτσι, αντί να παράγει σήµερα ηλεκτρική
ενέργεια από λιγνίτη που για κάθε µονάδα που πουλάει, για κάθε
MWh που πουλάει µπαίνει µέσα, να κατασκευάσει φωτοβολταϊκά,
να κατασκευάσει ανεµογεννήτριες, να κατασκευάσει συστήµατα
γεωθερµίας, ώστε να µπορέσει και να ανταγωνιστεί στο µέλλον,
αλλά και να βοηθήσει το ενεργειακό µείγµα της χώρας να φθη-
νύνει. Πού είναι το πρόβληµά σας σε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, θα σας
παρακαλέσω να συντοµεύσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

Για το ΔΕΣΦΑ σάς είπα, η σύγκριση µε τη ΔΕΠΑ Υποδοµών
πτωχή. Το πουλήσατε, αντίστοιχα. Δηλαδή αν δείτε τις αναλογίες
πόσο τοις εκατό πλήρωσε τη ρυθµιζόµενη περιουσιακή βάση ο
αγοραστής στη ΔΕΠΑ Υποδοµών και στο ΔΕΣΦΑ και αντίστοιχα
στον ΑΔΜΗΕ και στον ΔΕΔΔΗΕ, θα δείτε ότι στη µία περίπτωση
πουλήσαµε 40% πιο ακριβά αντίστοιχα, αναλογικά τη ΔΕΠΑ Υπο-
δοµών και 35% πιο ακριβά τον ΔΕΔΔΗΕ σε σχέση µε την πώληση
από εσάς του ΑΔΜΗΕ, γιατί και εσείς κάνατε αποκρατικοποι-
ήσεις. 

Βλέπετε ότι υπάρχει µία Κυβέρνηση η οποία έχει σχέδιο συγ-
κροτηµένο, έχει στρατηγική η οποία βλέπει τις εξελίξεις και προ-
νοεί. Δεν σας αρέσει το ότι ήρθαµε πολύ γρήγορα και
αντιµετωπίσαµε τις επικείµενες αυξήσεις στην ηλεκτρική ενέρ-
γεια. 

Εδώ είµαστε για να αντιµετωπίσουµε όποιες εξαιρετικές ανα-
τιµήσεις έχουµε σε οποιαδήποτε ενεργειακά προϊόντα εµφανι-
στούν στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Και να καλέσω στο Βήµα τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Παναγιώτη Λιβανό, τον οποίο και θα παρακα-
λέσω να κρατήσει το χρόνο του, γιατί στις 17.00’ πρέπει να ξεκι-
νήσει συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σας ευχαριστώ και εγώ µε τη
σειρά µου για τη συγκεκριµένη επίκαιρη επερώτηση. Μου δίνετε
την ευκαιρία αφ’ ενός να αναδείξουµε για άλλη µια φορά τις δια-
φορές της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας από τον ΣΥΡΙΖΑ,
τη διαφορά µας σε σχέση µε την πολιτική µας, αλλά και να σας
δώσουµε συγκεκριµένες απαντήσεις στα πολλά λόγια -εµείς µε
λίγα λόγια και στοιχεία, εσείς µε πολλά λόγια χωρίς ουσία- και
να µας δώσετε και την ευκαιρία και σε µένα συγκεκριµένα να
αναφερθώ στο σύνολο της πολιτικής µας στον πρωτογενή τοµέα.
Πολιτική η οποία αποδίδει καρπούς και γι’ αυτό αγκαλιάζεται από
τους αγρότες µας. Πολιτική που στοχεύει στην αντιµετώπιση του
ζητήµατος που θέτετε, δηλαδή της αύξησης των τιµών όσον
αφορά στα αγροτικά και κτηνοτροφικά προϊόντα. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε όσα είπε για τα αγροτικά στην
Θεσσαλονίκη ο κ. Τσίπρας και στα οποία αναφέρθηκε επ’ ολίγον,
χαµηλόφωνα βέβαια, ο κ. Αραχωβίτης. Ας δούµε, λοιπόν, τι ήταν
οι αναφορές και υποσχέσεις του κ. Τσίπρα, τις οποίες έχω εδώ
και θα τις καταθέσω στα Πρακτικά, µαζί µε πολλά στοιχεία. 

Συγκεκριµένα, λοιπόν, ευχολόγιο από τον κ. Τσίπρα σε έξι ση-
µεία έναντι συγκεκριµένων µέτρων, που την ίδια στιγµή που ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα τα εκφωνούσε στη
Θεσσαλονίκη αµήχανα -και σήµερα αµήχανα επίσης, θα επανα-
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λαµβάνετε εσείς-, εµείς ήδη τα εφαρµόζαµε. Μίλησε για χορή-
γηση έκτακτης ανάγκης, όταν εµείς ψηφίζοντας το νοµοσχέδιό
µας για την αρωγή έχουµε ήδη δώσει 28.573.000, έχουµε ήδη
δώσει 470 περίπου εκατοµµύρια στους αγρότες µας για να τους
στηρίξουµε το προηγούµενο διάστηµα και έχουµε καλύψει όλες
τις ανάγκες στον «ΙΑΝΟ». Και εσείς ήρθατε µε ένα ευχολόγιο. 

Συνέχισε να µιλάει για ενίσχυση των ζωοτροφών και των γε-
ωργικών εφοδίων, όταν εµείς στο Υπουργείο µε τη συνδροµή της
τότε Υφυπουργού και σήµερα Κοινοβουλευτικής µας Εκπροσώ-
που -και θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά- έχουµε όχι
απλά την αποδοχή των κτηνοτρόφων, αλλά και των ίδιων των
συλλόγων τους µε ευχαριστήριες επιστολές. Τη στιγµή που εκεί-
νος υποσχόταν δήθεν µέτρα για τους πυρόπληκτους, εµείς
έχουµε πολύ συγκεκριµένα µέτρα µε σηµεία, χρήµατα κοστολο-
γηµένα δώδεκα για τους µελισσοκόµους και τα αντίστοιχα τέσ-
σερα συγκεκριµένα σηµεία για τους ρητινοπαραγωγούς. Όταν ο
κ. Τσίπρας -και σήµερα βέβαια δεν ακούσαµε γι’ αυτό κάτι άλλο-
ερχόταν και έλεγε «θα εντείνουµε τους ελέγχους για τις παρά-
νοµες ελληνοποιήσεις» και αυτό ήταν το µέτρο το οποίο θα
έφερνε η κυβέρνησή του, εµείς έχουµε πολύ συγκεκριµένα απο-
τελέσµατα, τα οποία είναι πρωτοφανή για τα ελληνικά δεδοµένα
-θα σας τα αναλύσω στη συνέχεια- και τα οποία ήδη έχουν επι-
φέρει σηµαντικές αυξήσεις για τους παραγωγούς µας που στο
γάλα φτάνουν και στο 50%. Θα τα πούµε στη συνέχεια αυτά. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η ουσιαστική διαφορά, από τη µια εσείς µε
πολλά παχυλά λόγια και από την άλλη εµείς µε ουσία και νού-
µερα.

Συγκεκριµένα, αναφέρεστε στην ερώτησή σας -και είναι εδώ
για να τα πάρετε µετά και να τα µελετήσετε- για την αύξηση η
οποία πράγµατι υπάρχει στις ζωοτροφές. Ξεχνάτε, όµως, και δεν
ξέρω αν το κάνετε αυτό σκοπίµως, να πείτε ποιο είναι το παγκό-
σµιο σκηνικό στη διάρκεια των ηµερών που ζούµε. Τι ακριβώς
συµβαίνει στον κόσµο µας αυτή την εποχή; Ανεβαίνουν παγκο-
σµίως οι τιµές πράγµατι. Ανεβαίνουν γιατί υπάρχει εκτόξευση της
ζήτησης µετά την κρίση, όπου η δυνατότητα της παραγωγής δεν
φτάνει, ανεβαίνουν γιατί ανεβαίνουν οι τιµές στο παγκόσµιο εµ-
πόριο, ανεβαίνουν διότι ανεβαίνουν οι τιµές στα ναύλα των ναυ-
τιλιακών εταιρειών.

Δεν έχω καταλάβει ακριβώς πώς εσείς προτείνετε να αντιµε-
τωπίσουµε αυτή την τάση της ελεύθερης αγοράς. Αν θέλετε να
επανέλθετε στην παλιά σας λογική και να συνοδοιπορήσετε µε
το ΚΚΕ, αντιλαµβάνοµαι τη θέση σας. Αν όχι, περιµένω να µας
πείτε πώς θα το κάνετε αυτό και σε κάθε περίπτωση πώς προτεί-
νετε σ’ εµάς να ρυθµίσουµε το παγκόσµιο εµπόριο για να λύ-
σουµε αυτού του είδους τα προβλήµατα.

Ξεχνάτε, όµως, τη στιγµή που έρχεστε και κάνετε αυτή την
ανέξοδη κριτική να αναφερθείτε και στη δική µας πολιτική, η
οποία έχει συγκεκριµένα αποτελέσµατα µε τις αυξήσεις τις
οποίες βλέπουν οι παραγωγοί µας στον δικό τους µόχθο, στη
δική τους καθηµερινή ενασχόληση µε τη δουλειά τους. Και ανα-
ρωτιέµαι πραγµατικά και σας έχω εδώ έναν κατάλογο, εκτός από
το γάλα που σας είπα πριν, στο µαλακό σιτάρι, στο σκληρό, στο
κριθάρι, στο καλαµπόκι, στο ροδάκινο, στο βαµβάκι, εσείς πραγ-
µατικά τι θέλετε; Θέλετε να συµπιέσουµε κι άλλο τους αγρότες
µας; Θέλετε να συµπιέσουµε κι άλλο τους παραγωγούς µας; Δεν
είστε ευχαριστηµένοι που υπάρχει µια εθνική πολιτική η οποία
αποδίδει καρπούς και έτσι το πιο δύσκολο επάγγελµα να αµεί-
βεται αναλογικά µε την προσπάθεια και µε τον ιδρώτα που χύ-
νουν αυτοί οι άνθρωποι;

Πραγµατικά αναρωτιέµαι πώς έχετε το θράσος να έρχεστε
εδώ και να λέτε σε εµάς για την πολιτική την οποία ακολουθούµε
όταν η αγορά µιλάει από µόνη της. 

Παρ’ όλα αυτά, ενώ υπήρχε το ευχολόγιο -και αυτά στη διά-
θεσή σας για να δείτε, αν δεν τα ξέρετε- από τη µεριά σας, ο
Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη για πρώτη φορά τόσο εµφα-
τικά µίλησε για τη σηµασία της αγροτικής παραγωγής και για τη
σύνδεσή της µε την ανάπτυξη των επόµενων δέκα χρόνων και
κυρίως για τη σύνδεσή της µε την κοινωνική συνοχή. Και µέσα σ’
αυτό το πλαίσιο έκανε και την αναφορά και δήλωσε δηµόσια την
απόφασή του για µείωση του ΦΠΑ στο 6%. Αυτό δεν το επικρο-
τείτε, επίσης;

Πριν από λίγες εβδοµάδες ήρθαµε εδώ και ψηφίσαµε τη δυ-
νατότητα του αγρότη να έχει πλέον αγροτικό φωτοβολταϊκό πεν-
τακοσίων KW, το οποίο ήταν ένα πάγιο αίτηµα όλων των αγροτών
σε όλη την Ελλάδα. Εµείς το ψηφίσαµε και εσείς ακόµα και σ’
αυτό είπατε «όχι». Αυτό δεν δίνει τη δυνατότητα στον Έλληνα
παραγωγό να έχει φθηνότερο ρεύµα και ένα έξτρα εισόδηµα;

Μας εγκαλείτε για το αν στηρίζουµε ή όχι τους αγρότες. Σας
είπα και πριν, για να µην καταχραστώ τον χρόνο, ότι έχουµε κα-
ταβάλει για στήριξη των παραγωγών στον πρωτογενή τοµέα πε-
ρίπου 470 εκατοµµύρια το τελευταίο διάστηµα. Εδώ είναι
συγκεκριµένα -και σας τα καταθέτω και αυτά- τα µέτρα τα οποία
αναλυτικά µέσα στη χρονιά αυτή και την προηγούµενη έχουµε
πάρει για να καλύψουµε αυτές τις ανάγκες. Και όλα αυτά γίνον-
ται όταν πράγµατι η κλιµατική κρίση αλλάζει τα δεδοµένα και
έχουµε συνεχείς πρωτοφανείς κρίσεις στον αγροτικό τοµέα µε
τους παγετούς, µε τους καύσωνες, µε τον «ΙΑΝΟ», µε τις φωτιές. 

Αντιµετωπίζουµε ταυτόχρονα, λοιπόν, την κρίση του COVID
έτσι ώστε να καλύπτουµε τις βασικές ανάγκες των παραγωγών
µας και ερχόµαστε ταυτόχρονα, νοικοκυρεύοντας τον ΕΛΓΑ ο
οποίος στις µέρες σας όλοι γνωρίζουµε πως λειτουργούσε µε
δύο - τρία χρόνια καθυστέρηση, ψηφίζοντας το πλαίσιο αυτό που
µας επιτρέπει να καλύπτουµε παρά τα άλλα προβλήµατα σε
χρόνο µηδενικό για τα ελληνικά δεδοµένα και για τα συριζαϊκά
δεδοµένα τις βασικές ανάγκες. Και αυτό το γνωρίζετε πολύ καλά.
Απόδειξη ήταν ότι µέσα στη διάρκεια του καλοκαιριού, µέσα στις
µεγάλες καταστροφές των πυρκαγιών και στην ανάγκη να είναι
όλοι οι εκτιµητές του ΕΛΓΑ και το σύνολο των ανθρώπων του
Υπουργείου επί του πεδίου ότι καταφέραµε να δώσουµε αυτές
ακριβώς τις προκαταβολές για τον παγετό τις οποίες είχαµε υπο-
σχεθεί.

Άρα, ενώ εµείς δουλεύουµε µε συνέπεια µέσα στο πλαίσιο των
δηµοσιονοµικών που µας επιτρέπει αυτή τη στιγµή η κατάσταση
της χώρας και ευτυχώς µε τη δυνατότητα να έχουµε τον φθηνό
δανεισµό λόγω αξιοπιστίας στην οποία έχουµε χτίσει τα τελευ-
ταία δύο χρόνια, εσείς έρχεστε και µας ζητάτε τα ρέστα. Σε τι;
Στις τιµές;

Νοµίζω, όµως, ότι η απάντηση είναι απλή, ότι πρακτικά δεν επι-
διώκετε την επίλυση των προβληµάτων. Θέλετε να υπάρχουν
προβλήµατα, θέλετε να υπάρχει ανησυχία στον αγροτικό κόσµο,
γιατί µόνο έτσι ως κόµµα του «αντί» και ως κόµµα της αντίδρασης
µπορείτε να υπάρχετε.

Έρχεστε και λέτε: «Πώς θα κάνουµε ανταγωνιστικότερους
τους Έλληνες παραγωγούς;» Μα, µόλις τον προηγούµενο Απρί-
λιο ψηφίσαµε µαζί, διότι ακούσαµε τις σκέψεις σας και τις προ-
τάσεις σας, έναν νόµο ο οποίος έρχεται να καλύψει τους αγρότες
µας µε την καταβολή των χρηµάτων για τα προϊόντα τους σε
τριάντα και εξήντα µέρες ανάλογα µε το πού ανήκουν αυτά τα
προϊόντα, σε ποια κατηγορία δηλαδή. Κι αυτό το ψηφίσαµε µαζί.
Αυτό δεν είναι ένας τρόπος για να τους καταστήσουµε ανταγω-
νιστικότερους και να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο ισονοµίας
στην αγορά αυτή;

Τις επόµενες µέρες µέσα στο πλαίσιο που ορίζει ο νόµος και
όπως είχαµε πει τότε στη Βουλή θα βγουν και αυτοί οι κατάλογοι
µε τα προϊόντα.

Έρχεστε και χτυπάτε την Κυβέρνηση διότι δεν δηµιουργεί ένα
πλαίσιο ενίσχυσης για τη βελτίωση των υποδοµών στους αγρό-
τες. Σας λέω απλά για άλλη µια φορά, διότι είναι χρήσιµο και κρί-
σιµο να αναπτύσσονται και να ακούγονται αυτά τα µέτρα και στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, ότι µέσω του µεταβατικού προγράµµατος,
για το 2021 και το 2022 δηλαδή, έχουµε 1,8 δισεκατοµµύριο ακρι-
βώς για έργα στις υποδοµές, ακριβώς για να προτρέξουµε και
να προβλέψουµε και να καλύψουµε τις πιθανές ανάγκες που θα
έρθουν στο άµεσο µέλλον.

Τέτοια έργα έχουµε να δούµε να υλοποιούνται στη χώρα µας,
και κυρίως αυτά τα οποία αφορούν στα αρδευτικά και στα φράγ-
µατα, από τις δεκαετίες του 1950 και του 1960. Διαθέτουµε, λοι-
πόν, 40 εκατοµµύρια για µικρά εγγειοβελτιωτικά και αρδευτικά
έργα, 43 εκατοµµύρια -εκεί που εσείς δεν είχατε βάλει ούτε
ευρώ- για την αγροτική οδοποιία, ξεµπλοκάραµε πολλά έργα τα
οποία ήταν καθηλωµένα στο δικό µας Υπουργείο στα τεχνικά
έργα από την εποχή του 2014 - 2020. Επιπλέον, έχουµε προβλέ-
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ψει 180 εκατοµµύρια για σχέδια βελτίωσης, 41 εκατοµµύρια για
την πιστοποίηση του AGRO, που ήταν κάτι που ζητούσαν και
αγωνίζονταν οι παραγωγοί της Θεσσαλίας κυρίως, κι εµείς το κά-
ναµε πράξη, 490 εκατοµµύρια για τη βιολογική γεωργία και κτη-
νοτροφία, 150 εκατοµµύρια για τη µείωση των νιτρικών στη
γεωργία και τελευταίο, αλλά ίσως και το πιο σηµαντικό, αυξή-
σαµε πολύ τον προϋπολογισµό στα 420 εκατοµµύρια για τους
νέους αγρότες.

Την ίδια στιγµή, όπως σας είπα και πριν, έχουµε προβλέψει
πάνω από 2 δισεκατοµµύρια στον προϋπολογισµό µας για τα µε-
γάλα έργα που ξεκολλάµε και για τα άλλα που ξεκινάµε µε ώρι-
µες µελέτες και όπου δεν υπάρχουν τις ωριµάζουµε, ακριβώς για
τα µεγάλα έργα υποδοµής για να µπορέσουµε να δώσουµε στον
αγροτικό χώρο αυτό το οποίο έχει πραγµατικά ανάγκη, κάτι το
οποίο δεν κάνατε εσείς.

Παράλληλα, δηµιουργούµε ένα νέο θεσµικό πλαίσιο για τους
ΓΟΕΒ και τους ΤΟΕΒ για να µπορέσουµε να αντιπαρέλθουµε τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε σήµερα µε το ρεύµα και να
δηµιουργήσουµε και εκεί ένα σύγχρονο πλαίσιο, ακριβώς πράγ-
µατα που δεν κάνατε εσείς. 

Οδεύοντας, όµως, προς το τέλος της οµιλίας µου, για να είµαι
συνεπής και προς την κ. Σακοράφα, θέλω να αναφερθώ και σε
αυτό το οποίο ανέφερα εγώ ότι είπε στην Έκθεση Θεσσαλονίκης
ο κ. Τσίπρας και ο κ. Αραχωβίτης είχε την ευφυΐα να µην το πει
εδώ µέσα στην Αίθουσα, στην εντατικοποίηση των ελέγχων τη
δηµιουργία δηλαδή -αυτή είναι η δική µας πολιτική, είναι βασικός
άξονας, πυλώνας της πολιτικής µας- ενός ορθολογικού, δίκαιου,
αυστηρού βέβαια πλαισίου για τη λειτουργία της αγοράς υπέρ
των Ελλήνων παραγωγών, υπέρ των πραγµατικών παραγωγών. 

Μπορούµε ανά πάσα στιγµή -εγώ θα την ξεκινήσω σήµερα- να
κάνουµε και µια σύγκριση των δικών σας ηµερών µε τις δικές µας
µέρες. Ξεκινάω από τα προϊόντα ΠΟΠ και ΠΓΕ. Επί των ηµερών
µου στο Υπουργείο τους τελευταίους µήνες έχουν επιβληθεί τα
µεγαλύτερα πρόστιµα στην ιστορία για παράβαση των κανόνων
του ΠΟΠ, 260.000 και 160.000 ευρώ. Έρχονται κάποιοι και λένε
ότι είναι µικρά τα ποσά. Ναι, αλλά αυτό είναι το θεσµικό πλαίσιο.
Δεν µπορούµε να το υπερβούµε. Τι κάνουµε, λοιπόν;

Μέσα στις επόµενες βδοµάδες -κύριε Αραχωβίτη, µου κουνάτε
το χέρι, αλλά δεν βάλατε ούτε ένα πρόστιµο, zero τα πρόστιµα
τα οποία βάλατε, κύριε Αραχωβίτη, εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ- εµείς θα
φτιάξουµε αυτό το πλαίσιο και θα διορθώσουµε το πρόβληµα
που υπάρχει, για να µην µπορούµε να βάλουµε µεγαλύτερο πρό-
στιµο. Το βάλαµε, όµως. 

Συστήσαµε επιτροπές στο Υπουργείο, οι οποίες επί των δικών
σας ηµερών ήταν ανενεργές πλήρως. Κάναµε πράξη, δηλαδή,
όλα αυτά. Εµείς τα έχουµε κάνει πράξη µε αποτέλεσµα. Έχει
αποτέλεσµα στην τιµή του γάλακτος η πράξη η δική µας. Κάναµε
πράξη αυτά που ήρθε πίσω-πίσω να επαγγελθεί ο κ. Τσίπρας
στην Έκθεση της Θεσσαλονίκης. 

Τι άλλο κάναµε µε τους ελέγχους; Βάλαµε µία τάξη και έχουµε
αρχίσει και αποσύρουµε µεγάλες ποσότητες δήθεν βιολογικών
προϊόντων. Το κάναµε µε πορτοκάλια. Το κάναµε µε κοτόπουλα.
Και έτσι προστατεύουµε ποιον; Και τους πραγµατικούς βιολογι-
κούς παραγωγούς που εκεί πρέπει να επενδύσουµε, αλλά και τις
µανάδες και τους πατεράδες που δίνουν από το υστέρηµά τους
κάτι παραπάνω για να µπορέσουν να θρέψουν τα παιδιά τους
σωστά. Αυτό που έλεγε η κ. Παπανάτσιου πριν. Εµείς το κά-
νουµε. 

Έτσι, λοιπόν, έχουµε αφαιρέσει την πιστοποίηση εταιρειών
που δήθεν παρήγαν βιολογικά προϊόντα, έχουµε προχωρήσει την
προεργασία µας για ένα καινούργιο νοµοθετικό πλαίσιο, που θα
το συζητήσουµε και όπως ξέρετε οι πόρτες µου είναι πάντα ανοι-
χτές για τις καλές ιδέες του µέλλοντος και προχωράµε σ’ αυτή
την κατεύθυνση, την οποία ήρθε ο κ. Τσίπρας να επαγγελθεί εκ
των υστέρων στη Θεσσαλονίκη.

Να δούµε, όµως, και κάτι άλλο που είναι νούµερα και καλό
είναι να µας δώσετε και για αυτό µια απάντηση στη δευτερολογία
σας. Το Πάσχα, που είναι µια περίοδος γνωστή για τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει η αγορά και τους ελέγχους που θα
έπρεπε να κάνουµε, το 2019 για να µην πάω πιο πίσω, γιατί ήταν
χειρότερα τα νούµερα αν δεν κάνω λάθος έγιναν µόλις πεντακό-

σιοι έλεγχοι. Για κοιτάξτε να δείτε τι έγινε φέτος. Και θέλω να ευ-
χαριστήσω και πάλι την κ. Αραµπατζή για την καλή συνεργασία
που είχαµε, ήταν επικεφαλής στο Υπουργείο γι’ αυτή την προ-
σπάθεια. Εµείς κάναµε, περίπου, επτά χιλιάδες ελέγχους φέτος.
Για δείτε, λοιπόν, και µελετήστε να συζητήσουµε αν θέλετε, γιατί
εγώ είµαι πολύ ευπρεπής και δεν τα λέω αυτά από µόνος µου
στη Βουλή, τώρα, όµως, που µας ρωτάτε να τα πούµε, γιατί αυτά
έχουν αντίκτυπο στη συνέχεια στις τιµές και αυτό είναι αυτό το
οποίο πραγµατικά θέλει η κοινωνία να έχουµε ένα ορθολογικό,
σοβαρό και δίκαιο πλαίσιο στη χώρα µας. Για να δούµε, λοιπόν,
πώς θα µας απαντήσετε όταν εσείς κάνατε πεντακόσιους ελέγ-
χους και εµείς κάναµε κοντά επτά χιλιάδες και ποια ήταν τα απο-
τελέσµατά τους.

Να πάµε και παρακάτω. Ελάτε λίγο να συγκρίνουµε τι έχουµε
κάνει εµείς µε τους ελέγχους στον ΕΦΕΤ και πόσα πρόστιµα
έχουν ήδη µπει το πρώτο εξάµηνο και να δούµε τι είχατε κάνει
εσείς σε ανάλογες περιόδους, αλλά να δούµε και τι σχέδιο είχατε
για τους ελέγχους στα γαλακτοκοµικά προϊόντα, στα ισοζύγια,
όταν εµείς δουλέψαµε πιλοτικά και µε το πιλοτικό πρόγραµµα
έχουµε αλλάξει την πραγµατικότητα της αγοράς αυτής µε το
«ΑΡΤΕΜΙΣ» και ήδη έχουµε σχεδιάσει και αρχίζουµε να εφαρµό-
ζουµε το «ΑΡΤΕΜΙΣ PLUS» που θα µας δώσει ακόµα µεγαλύτερα
αποτελέσµατα και όχι µόνο πια στο γάλα, αλλά θα πάµε και σε
άλλα προϊόντα. 

Δεχόµαστε πάντα την καλόπιστη κριτική, αλλά θέλουµε να µας
αναγνωρίζετε και την πραγµατικότητα και η πραγµατικότητα
αυτή είναι κάθε µέρα επίκαιρη για τους παραγωγούς µας και ιδι-
αίτερα σήµερα σε αυτή την ερώτηση, διότι µόνο έτσι µπαίνει ένα
ορθολογικό πλαίσιο δίκαιο και αυστηρό, για να µην έχουµε αυτές
τις αυξήσεις των τιµών που λέτε.

Μας ρωτάτε στην ερώτησή σας τι προτιθέµεθα να κάνουµε για
το εθνικό στρατηγικό σχέδιο για την αγροδιατροφή. Τώρα σε
λίγο θα αρχίσουµε να γελάµε και εµείς και εσείς µαζί. Ξέρετε την
τεράστια προσπάθεια την οποία έχουµε κάνει. Έχω πολλά εδώ
να πω, αλλά δεν θα τα πω. Αν θέλετε θα σας τα καταθέσω ή
κάντε µου µια ερώτηση να έρθουµε να τα συζητήσουµε µια άλλη
φορά.

Χοντρικά, όµως, µε την προσπάθεια του Κυριάκου Μητσοτάκη
εξασφαλίσαµε τα χρήµατα, τα οποία είχαµε και στην προηγού-
µενη περίοδο, 20 δισεκατοµµύρια, όταν όλη η υπόλοιπη Ευρώπη
έχασε περίπου 15%. Και τι κάνουµε; Έχουµε βγει από τη στιγµή
που επέτρεψαν τα πλαίσια ασφάλειας για τον COVID και γυρνάµε
όλη την Ελλάδα και συζητάµε µε όλους τους παραγωγούς, µε
όλα τα πολιτικά κόµµατα, µε όλες τις ενώσεις, µε τους πάντες,
εξάωρες, επτάωρες συζητήσεις. Έχω κάνει ήδη έξι εγώ και πολ-
λές ακόµα οι συνεργάτες µου. Πουθενά ο ΣΥΡΙΖΑ. Έχουν έρθει
Βουλευτές του ΚΙΝΑΛ, έχουν έρθει Βουλευτές από τα άλλα κόµ-
µατα, δεν θυµάµαι τώρα να σταχυολογώ. Το ΚΙΝΑΛ πράγµατι έχει
έρθει σε δύο, τρεις από αυτές που έχουµε κάνει. Προχθές στο
Αγρίνιο, όπου συζητάµε ανάλογα θέµατα, ήρθε και το ΚΚΕ. Εσάς
δεν σας έχουµε δει πουθενά. Δεν έρχεστε καν να συζητήσουµε.
Σας καλώ παντού. Γιατί δεν έρχεστε; 

Και εν πάση περιπτώσει µπορεί να µη θέλετε να έρθετε να τα
πούµε όλοι µαζί, αλλά αν έχετε προτάσεις στείλτε τες µας, να
δούµε ποιες είναι αυτές οι προτάσεις. 

Εάν εσείς θεωρείτε ότι αυτό το πλαίσιο των 20 δισεκατοµµυ-
ρίων που έρχονται δεν είναι ένα πλαίσιο, το οποίο αφορά σε
όλους τους Έλληνες και σε όλες τις Ελληνίδες, όχι µόνο στους
αγρότες, όχι µόνο στους κτηνοτρόφους και τους αλιεύς, σε
όλους, τότε εγώ δεν ξέρω πώς να σας απαντήσω. 

Νοµίζω, και κλείνω µε αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
ότι ήρθατε σήµερα στη Βουλή µε κούφια λόγια και χωρίς επιχει-
ρήµατα γι’ αυτό και ευφυώς κρατήσατε τους τόνους χαµηλά, ενώ
δίνατε παραπολιτικά ότι θα ανεβάσετε τους τόνους και θα δηµι-
ουργήσετε γενικότερα ζητήµατα. Ήταν έξυπνη η δεύτερη κί-
νηση. Η πρώτη ήταν λανθασµένη, όχι επειδή το λέω εγώ, επειδή
εσείς κάνατε χαµηλών τόνων οµιλίες κενές περιεχοµένου και
σφυροκοπηθήκατε από τους τέσσερις Υπουργούς που καλέσατε
εδώ για να σας απαντήσουν όχι µε λόγια µεγάλα και φωνές,
αλλά…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Χαλαρά.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Τσακαλώτο, ο κα-
θένας έχει το στιλ του.

Πάντως και ο κ. Γεωργιάδης, που έχει ένα άλλο στιλ, λίγο πιο
θορυβώδες, είχε επιχειρήµατα και κυρίως…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είχε στιλ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Τώρα αυτό είναι θέµα
γούστου, αγαπητέ συνάδελφε, αλλά είχε επιχειρήµατα και κυ-
ρίως είχε στοιχεία, όπως είχα και εγώ, όπως είχε ο κ. Σκρέκας,
όπως είχε και ο Υπουργός Οικονοµικών. Και αυτή είναι η δια-
φορά. 

Εµείς θέλουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, θέλουµε συνολικά
τον έλεγχο από την Αντιπολίτευση, αλλά να ξέρετε ότι κάθε φορά
που θα έρχεστε έτσι αδιάβαστοι και αµετροεπείς στη Βουλή θα
φεύγετε µε ήττες και αυτές οι ήττες θα έρχονται να ανακυκλώ-
νουν τα εσωτερικά προβλήµατα που έχετε. Και αυτά τα εσωτε-
ρικά προβλήµατα που έχετε, δηλαδή προβλήµατα πολιτικού και
ιδεολογικού προσανατολισµού, θα οδηγούν τον Αρχηγό σας να
κυνηγάει σε όλες του τις οµιλίες να κάνει ένα µόνο πράγµα, να
ξορκίζει τις εκλογές. Και αυτό µπορεί να σας ευχαριστεί εσάς,
αλλά δεν ευχαριστεί τον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

Μπαίνουµε τώρα στη διαδικασία των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων. 

Τον λόγο εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώ-
τος, Βουλευτής Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Λιβανέ, κύριε Σκρέκα, επειδή δεν είναι εδώ ο κ. Γεωρ-

γιάδης, θα ήθελα να του µεταφέρετε ότι από εµένα δεν πρόκειται
να πάρει «αντρίκεια» απάντηση, όπως µου ζήτησε. Δεν είµαι της
«αντρίκειας» σχολής. Είναι καιρός να τελειώσουµε µε το στερε-
ότυπο ότι υπάρχει υπεροχή των ανδρών. Είναι καιρός να τελει-
ώσουµε µε τον σεξισµό. Τα µεγαλύτερα ψέµατα έχουν ειπωθεί
από ανθρώπους της «αντρίκειας» σχολής. 

Ο κ. Γεωργιάδης σε αυτό το παραλήρηµα για το πώς κατα-
στρέψαµε εµείς τη χώρα ξέχασε µερικά πράγµατα, ότι δεν την
χρεοκοπήσαµε εµείς τη χώρα, ότι ανάµεσα στο 2010 και 2014
πήραν οι κυβερνήσεις 63 δισεκατοµµύρια µέτρα για να µειώσουν
27 δισεκατοµµύρια το έλλειµµα. Είναι στοιχεία του Υπουργείου
Οικονοµικών. Επίσης, ξέχασε να µας πει τι ταµείο µας άφησε, αν
ήταν ρυθµισµένο το χρέος. 

Δεν θα συνεχίσω µε αυτό το ύφος του κ. Γεωργιάδη. Μόνο ένα
τελευταίο γι’ αυτό που είπε, ότι η κ. Μέρκελ έριξε τον Πρωθυ-
πουργό Σαµαρά. Δεν τον έριξε η κ. Μέρκελ. Ο ελληνικός λαός
έριξε τον κ. Σαµαρά. Και νοµίζω αυτό δεν θα το ξεχάσουµε, γιατί
είναι µέρος της ιστορικής µνήµης αυτού του λαού. Ο κόσµος ζη-
τάει ένα άλλο ύφος, µε άλλα επιχειρήµατα. 

Και επιτρέψτε µου στη δική µου οµιλία να θέσω ένα ερώτηµα
για το ποιοι είναι οι Ευρωπαίοι, τι σηµαίνει να είσαι ευρωπαϊστής
σε αυτή τη συγκυρία. Αρχίζω µε την πανδηµία. 2% απ’ όλους αν-
θρώπους στις φτωχές χώρες έχουν πάρει το εµβόλιο. 2%! Το ΔΝΤ
υπολογίζει ότι αν δεν αλλάξει αυτό, τα επόµενα τρία – τέσσερα -
πέντε χρόνια µπορούµε να χάσουµε από την παγκόσµια οικονοµία
4,5 δισεκατοµµύρια δολάρια. Επίσης, ο Γκόρντον Μπράουν, ο
πρώην Πρωθυπουργός της Αγγλίας, υπολογίζει -γιατί τώρα είναι
εντολοδόχος των Ηνωµένων Εθνών για την παιδεία- ότι παγκο-
σµίως για να εµβολιαστούν όλοι οι άνθρωποι των φτωχών χωρών
χρειάζονται 70 δισεκατοµµύρια µε 3,5 τρισεκατοµµύρια. 

Ένα θέµα είναι η ακρίβεια. Μας είπατε, κύριε Σταϊκούρα, ότι
µέρος της ακρίβειας είναι ότι δεν µπορούν να ανταποκριθούν οι
αλυσίδες της προσφοράς στην αυξηµένη ζήτηση. Αν έχουµε τρία
- τέσσερα χρόνια που οι άνθρωποι από τις φτωχές χώρες δεν εµ-
βολιάζονται, δεν θα συνεχιστεί αυτό; Όµως, το κυρίαρχο ζήτηµα
είναι το ανθρωπιστικό. 

Έχετε καταλάβει ότι κανείς δεν είναι ασφαλής, αν δεν είµαστε
όλοι σε ασφάλεια; Έχετε, σπρώχνετε κάποιες προτάσεις γι’ αυτό
το θέµα που βάζει ο Γκόρντον Μπράουν, να εµβολιαστούν όλοι
στις φτωχές χώρες; 

Ο κ. Τσίπρας, που µόλις ήρθε, έκανε την πρωτοβουλία για τις
πατέντες για ακριβώς αυτό το ζήτηµα, γιατί έχει κατανοήσει,
όπως έχουµε κατανοήσει όλοι στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, ότι κανένας δεν είναι ασφαλής, αν δεν είµαστε όλοι σε
ασφάλεια. Τι απάντησε ο Πρωθυπουργός; Ότι ο κ. Τσίπρας θέλει
τώρα να εθνικοποιήσει τη «PFIZER». Έτσι θα συνεχίσουµε; Αυτός
είναι ο ευρωπαϊσµός ο δικός σας; Ο εθνικισµός της Ευρώπης ή
ο εθνικισµός των κρατών-µελών της Ευρώπης; 

Δεύτερο θέµα, που πάλι έχει σχέση µε την ακρίβεια. Χαιρετί-
ζουµε όλοι από αυτή τη µεριά -δείχνω τη µισή Βουλή- τη µεγάλη
νίκη των ανθρώπων που δουλεύουν στην «e-FOOD» και για τον
δυναµισµό των εργαζοµένων και για τους δεκάδες χιλιάδες αν-
θρώπους που έκοψαν τη συνεργασία µε την «e-FOOD». Και µας
ρωτάει ο κ. Σκρέκας αν παίρνουµε εµείς ευρωπαϊκές πρωτοβου-
λίες. Ναι, παίρνουµε. Γιατί αυτή η υποστήριξη που έχουµε εµείς
σε ένα αυτόνοµο κίνηµα δένεται µε όλη τη δουλειά που έχει κάνει
η ευρωοµάδα µας, η ευρωπαϊκή Αριστερά, για τις πλατφόρµες,
που έγκαιρα καταλάβαµε ότι κάτι αλλάζει σ’ αυτή την παγκόσµια
οικονοµία, ότι είναι κάτι καινούργιο, ότι και την τεχνική νοηµο-
σύνη και τις πλατφόρµες πρέπει να τις αντιµετωπίσουµε. Και γι’
αυτό και στην ολοµέλεια πέρασε οδηγία για τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων. 

Εκεί, κύριε Κατρίνη, κάνατε λίγο πίσω εσείς οι σοσιαλδηµο-
κράτες, που επεκτείνατε για τρία χρόνια το δικαίωµα της απο-
σύνδεσης. 

Επίσης, θα υπάρχει οδηγία, µε γνωµοδότηση της ευρωοµάδας
της Αριστεράς, που έχει ενσωµατώσει η Κοµισιόν, για τις πλατ-
φόρµες σχετικά µε το σε ποιον ανήκουν τα data. Αυτό σηµαίνει
να είσαι µέρος της ευρωπαϊκής Αριστεράς ως Ευρωπαίος που
έχεις ένα όραµα, ότι δεν γίνεται να έχουµε Ευρώπη χωρίς δικαιώ-
µατα. 

Ο κ. Τσίπρας, ο Πρόεδρος µας, ανακοίνωσε κατώτατο µισθό
στα 800 ευρώ. Πάλι είµαστε µέσα σε µια ευρωπαϊκή συζήτηση.
Ξέρετε ότι έρχεται οδηγία µε πίεση απ’ όλες τις αριστερές οµά-
δες στην Ευρώπη για να υπάρχει σύγκλιση στα 820 ευρώ, για να
στηρίξουµε το διαθέσιµο εισόδηµα, για να αντιµετωπίσουµε τη
φτώχεια, για να αντιµετωπίσουµε τις ανισότητες, για να αντιµε-
τωπίσουµε την ακρίβεια και τις συνέπειες που έχει η ακρίβεια.
Εµείς µε αυτό το ρεύµα είµαστε. Εσείς µε ποιο ρεύµα είσαστε
ως ευρωπαϊστές; 

Πάµε στο θέµα της ενέργειας. Μας είπε ο κ. Σταϊκούρας ότι
σχεδόν όλες οι χώρες δεν έχουν µεγάλο δηµόσιο τοµέα. Ξέχασε
να πει και κάποια καλά παραδείγµατα. Στη Γερµανία, για παρά-
δειγµα, η τοπική κοινωνία δίνει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία και
στο δίκτυο, αλλά και στην τροφοδότηση των ΑΠΕ. 

Να συζητήσουµε, όµως, µε πρώτες αρχές; Δηλαδή, ποιο είναι
το όραµά σας; Είναι το όραµά σας αυτό της Βρετανίας που τα
έχει ιδιωτικοποιήσει όλα; Ξέρετε τις συνέπειες που είχε αυτό στη
Βρετανία µε τα φυσικά µονοπώλια και την ιδιωτικοποίηση των δι-
κτύων; Επένδυσαν µήπως στις υποδοµές αυτές οι επιχειρήσεις;
Μήπως αυτές οι επιχειρήσεις είχανε µεγάλη συµµετοχή σε εναλ-
λακτικές µορφές ενέργειας ή µήπως το βασικό στοιχείο τους
ήταν να δώσουν µερίσµατα στους µετόχους; Ακόµα και η κ. Μέι
αναγκάστηκε το ’17 να πει ότι «πρέπει να βάλουµε ένα πλαφόν
στις τιµές» ακριβώς γι’ αυτό το ζήτηµα. 

Υπάρχει κι ένα άλλο θέµα, ότι όταν είναι δηµόσια η ενέργεια
µπορεί να δηµιουργήσει -ένα θέµα που έχουµε συζητήσει εµείς
οι δύο, κύριε Σταϊκούρα- ένα «µαξιλάρι». Ακριβώς επειδή δεν
χρειάζεται η δηµόσια επιχείρηση να δώσει αυτά τα µερίσµατα,
έχει τη δυνατότητα να µπορεί σε καλές εποχές να µαζεύει χρή-
µατα και να τα µοιράζει στους φτωχούς και σ’ αυτούς που έχουν
ανάγκη σε πιο δύσκολες περιπτώσεις. 

Και ένα τελευταίο επιχείρηµα που έχουµε µάθει από το νεοφι-
λελευθερισµό: Μετά τις ιδιωτικοποιήσεις, όταν θα κλείσουν πολ-
λές µικρές επιχειρήσεις ενέργειας και θα δηµιουργηθούν
προβλήµατα, όπως δηµιουργήθηκαν στις Ηνωµένες Πολιτείες
και σε άλλες χώρες, το κράτος δεν θα χρειαστεί να επέµβει; Και
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εσείς θα χρειαστεί να κάνετε επεµβάσεις. Άρα για ποια Ευρώπη
µιλάµε; Την Ευρώπη που είµαστε µαζί στις ζηµιές και είναι ιδιω-
τικά τα κέρδη; Αυτό είναι το δικό σας όραµα;

Αυτή τη στιγµή µας είπατε τι κάνετε εσείς στη ΔΕΗ. Το bottom
line, που λέτε στη Λαµία, κύριε Σταϊκούρα, είναι ότι εµείς δεν
ιδιωτικοποιήσαµε το 16% µε όλα αυτά που είπατε και είπε και ο
κ. Σκρέκας. Αυτό είναι το bottom line. Όµως, ό,τι έγινε στο πα-
ρελθόν, έγινε στο παρελθόν. Τώρα, αυτή τη στιγµή, µε αυτή την
κρίση θεωρείτε ότι είναι η στιγµή για να πάµε σε περισσότερη
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ ή για τις υποδοµές, τα δίκτυα του φυσι-
κού αερίου, χωρίς να έχουµε εργαλεία για να το αντιµετωπί-
σουµε;

Αν θέλεις να αντιµετωπίσεις την ακρίβεια, πρέπει πρώτα να κα-
τανοήσεις ότι η ενεργειακή φτώχεια, γενικά η φτώχεια, η κλιµα-
τική αλλαγή και η ακρίβεια είναι ένα κουβάρι και πρέπει να τα
αντιµετωπίσεις όλα µαζί, µε ένα σχέδιο: τι θέλεις να κάνεις για
να ρυθµίσεις τις αγορές και στην ενέργεια και αλλού, τι αναδια-
νεµητικές πολιτικές πρέπει να ακολουθήσεις για να µπορείς να
αντιµετωπίσεις το ότι ο πληθωρισµός δεν είναι ο ίδιος για όλα τα
κοινωνικά στρώµατα. Πρέπει, δηλαδή, να υπάρχει µια σύνθετη
αντιµετώπιση και στην αγορά ενέργειας και να µην αφήσουµε
φυσικά µονοπώλια και να παρακολουθούµε τις τιµές και να κά-
νουµε παρεµβάσεις όταν χρειάζονται και αναδιανεµητικές πολι-
τικές και πολιτική για τις πλατφόρµες, τον κατώτατο µισθό και
όλα αυτά που είπαµε στην προηγούµενη αντιπαράθεση που εί-
χαµε για τη φορολογική πολιτική και ποιος κερδίζει και ποιος
χάνει από τη δική σας πολιτική. 

Είπατε ότι κατά την άποψή σας είναι παροδική. Η προσέγγισή
σας είναι ότι είναι παροδική. Αν είναι παροδική, τότε χρειάζονται
παροδικά µέτρα. Μην έρχεστε και λέτε ότι ανακοίνωσε ο Αλέξης
Τσίπρας 10 δισεκατοµµύρια µε τη συνήθη πρακτική σας που
προσθέτετε πορτοκάλια και λεµόνια, γιατί όταν κάποια µέτρα
είναι µόνιµα και κάποια άλλα µέτρα είναι εφάπαξ -όπως για το
ιδιωτικό χρέος- και κάποια µέτρα είναι παροδικά, είναι προσω-
ρινά -αν πιστέψουµε αυτό που λέτε, ότι είναι παροδική η κρίση-
δεν το συνθέτεις 10 δισεκατοµµύρια. Καταλαβαίνεις ότι υπάρχει
κρίση τώρα, µπορείς να χρησιµοποιήσεις χρήµατα για τον ειδικό
φόρο καυσίµων για παράδειγµα, µπορεί να χρησιµοποιήσεις και
το «µαξιλάρι», γιατί το «µαξιλάρι» για αυτό είναι, για παροδικά
προβλήµατα που µετά, σε καλύτερες στιγµές, µπορεί να το συµ-
πληρώσεις. 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, όπως άρχισα, τι σηµαίνει, δηλαδή,
να είσαι ευρωπαϊστής αυτή τη στιγµή. Δεν είναι ο ευρωπαϊσµός
του «µένουµε όρθιοι», του «βάστα, Γερούν», του «βάστα, Βόλφγ-
κανγκ», της λιτότητας, του αυταρχισµού και του εθνικισµού. Η
Ευρώπη πρέπει να έχει ιστορική µνήµη. Η Ευρώπη είναι ο χώρος
των µεγάλων συγκρούσεων και ταξικών και ιδεών και οραµάτων. 

Εµείς σας είπα πώς προσπαθούµε να ενωθούµε µε ευρωπαϊ-
κές ιδέες και ευρωπαϊκές κινήσεις και ευρωπαϊκά πράγµατα που
γίνονται και δεν έχουµε αυτό τον επαρχιωτισµό, που δεν µιλάµε
για αυτά τα µεγάλα ζητήµατα, που θεωρούµε ότι είµαστε ένα
µικρό κράτος που πρέπει να σκύψει το κεφάλι και να κάνει ό,τι
κάνουν οι άλλοι. Εµείς κοιτάµε τι κάνουν οι άλλοι, βλέπουµε τις
καινούργιες ιδέες, προβλέπουµε για τις πλατφόρµες και άλλα
πράγµατα που δεν τα ήξεραν πριν από δύο, τρία χρόνια και κά-
νουµε παρεµβάσεις. Νοµίζω ότι η συζήτηση εκεί είναι, πού θέ-
λουµε να πάµε αυτή την κοινωνία µέσα σε µια Ευρώπη που εν
δυνάµει µπορεί να αλλάξει, µε ποιες κοινωνικές δυνάµεις, µε
ποιες πολιτικές, µε ποιες παρεµβάσεις, γιατί µόνο έτσι θα αντι-
µετωπίσουµε την τριπλή κρίση, υγειονοµική, κλιµατική και οικο-
νοµική. Αλλιώς η συζήτηση, όπως την έβαλε ο κ. Γεωργιάδης,
µπορεί να είναι αντρίκεια, όπως το καταλαβαίνει αυτός, αλλά
είναι κούφια λόγια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθών-

τας από τους τηλεοπτικούς δέκτες του δικτύου της Βουλής τη
συνεδρίαση σήµερα κατά τη διάρκεια της επίκαιρης -πιο επίκαι-
ρης δεν γίνεται, θα έλεγα- επερώτησης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, άκουγα τους Υπουργούς της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας τον έναν µετά τον άλλο να λαµβάνουν τον
λόγο και συνειδητοποίησα ότι µάλλον πρέπει να βρίσκονται σε
µεγάλη απόγνωση και πανικό, διότι µη έχοντας να δώσουν ου-
σιαστικές απαντήσεις απέναντι στους πολίτες, στους καταναλω-
τές, στον ελληνικό λαό για αυτό που ζουν στην καθηµερινότητά
τους, οι περισσότεροι εξ αυτών -όχι όλοι για να µην τους αδι-
κήσω, ανάλογα, βεβαίως, µε την ιδιοσυγκρασία και τον χαρα-
κτήρα του καθενός, αλλά οι περισσότεροι- ανέβηκαν σε αυτό
εδώ το Βήµα για να εκτοξεύσουν µε έναν ιδιαίτερο τρόπο -χαρα-
κτηριστικότερος ο κ. Γεωργιάδης τσιρίζοντας- επιθέσεις και
ύβρεις εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και, βεβαίως, όλοι, µηδενός εξαιρουµένου, δεν έδωσαν καµµιά
ουσιαστική απάντηση, όχι σε µας, απέναντι στους πολίτες που
µας παρακολουθούν, δίνοντας έστω την εντύπωση ότι έχουν ένα
κυβερνητικό σχέδιο να ελέγξουν, να τιθασεύσουν, να κοντρολά-
ρουν έστω αυτό το κύµα ακρίβειας που σήµερα απασχολεί κάθε
Έλληνα πολίτη, διότι η πλειοψηφία των νοικοκυριών δυσκολεύε-
ται να τα βγάλει πέρα. 

Αν αθροίσω πόσες φορές ειπώθηκε το «ο κ. Τσίπρας», άκουσα
πάνω από σαράντα φορές το όνοµά µου. Εγώ φταίω για την ακρί-
βεια και ο ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς αµέτοχοι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Να είστε καλά.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Σας ευχαριστώ. Σας ευχαριστώ θερµά. Όµως,
αυτό είναι ένδειξη της µεγάλης σας αδυναµίας να δώσετε ουσια-
στικές απαντήσεις. Δεν ξέρω αν το καταλαβαίνετε, αλλά κάποιος
που παρακολουθεί σίγουρα το καταλαβαίνει. 

Είχαµε πριν από λίγες µέρες τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης,
όπου ο Πρωθυπουργός εκεί πανηγύριζε για τον άνεµο αισιοδο-
ξίας που φυσά στη χώρα. Και εγώ µία εβδοµάδα µετά προειδο-
ποίησα ότι το µόνο που φυσά στη χώρα είναι ένας άνεµος οργής
και αποδοκιµασίας για την Κυβέρνησή σας, οργής γιατί η ζωή
των πολιτών γίνεται ολοένα και δυσκολότερη, αποδοκιµασίας
διότι εκλεγήκατε Κυβέρνηση µε την υπόσχεση να την κάνετε κα-
λύτερη τώρα που βγήκαµε από τα µνηµόνια. Εµείς βγάλαµε τη
χώρα από τα µνηµόνια, εσείς λέγατε ότι έχετε σχέδιο για να αξιο-
ποιήσετε αυτή τη συγκυρία. 

Όµως, εσείς χωρίς να έχετε πιέσεις ασφυκτικές, όπως είχαµε
εµείς τα τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνήσαµε, χωρίς να έχετε
ούτε τρόικα, ούτε µνηµόνια, έχετε καταφέρει να βυθίσετε τη συν-
τριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού στο αίσθηµα της ανα-
σφάλειας, ανασφάλεια για τη ζωή, ανασφάλεια για τη δουλειά,
ανασφάλεια για την περίθαλψη, ανασφάλεια για την εκπαίδευση,
για την καθηµερινότητα, για το νοίκι που ανεβαίνει, για το µήνα
που δεν βγαίνει, για το εισόδηµα που εξαερώνεται πριν καν βγει
το δεύτερο δεκαήµερο του µήνα. 

Και απ’ ό,τι βλέπω από τον τρόπο που επιχειρείτε να αντιµε-
τωπίσετε τα µεγάλα αυτά ζητήµατα και τα δύσκολα που είναι
µπροστά -τα δύσκολα είναι µπροστά, δεν τα λέµε µόνο εµείς
αυτά- εσείς αντιµετωπίζετε αυτές τις δυσκολίες χωρίς σχέδιο, µε
επιθέσεις στο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ακούσατε την προηγούµενη εβδοµάδα προειδοποιήσεις ότι ο
χειµώνας αυτός θα είναι εξαιρετικά δύσκολος χειµώνας, µε το
ενεργειακό κόστος να έχει ανέβει στον ουρανό και όταν -έγιναν
και διάφορες συγκρίσεις- η τιµή του φυσικού αερίου κοστίζει
αυτή τη στιγµή σαν να είχαµε επτά φορές πάνω από την τιµή σε
ένα πρατήριο καυσίµων, από 1,5 ευρώ να έχει πάει στα 7 ευρώ.
Αντιστοιχία έγινε για να συνειδητοποιήσει, όµως, ο µέσος πολί-
της ότι ο δύσκολος χειµώνας είναι µπροστά.

Επαναλαµβάνω, εσείς αντιµετωπίζετε αυτές τις δυσκολίες
χωρίς σχέδιο, µε επιθέσεις στον ΣΥΡΙΖΑ. Έτσι, µόνο ένα συµπέ-
ρασµα ασφαλές µπορώ να βγάλω, ότι ακόµα δεν έχουµε δει τί-
ποτα και δεν έχετε δει τίποτα. Ο άνεµος της οργής και της
αποδοκιµασίας φυσάει τούτη την ώρα -και κάνετε πως δεν το
βλέπετε- σχεδόν σε κάθε κοινωνική εκδήλωση και όπου πολίτες
θέλουν να εκφράσουν τα συναισθήµατά τους απέναντι σε έναν
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προστατευτικό κλοιό που έχετε φτιάξει µονοκαλλιέργειας της
πληροφορίας από ελεγχόµενα στην πλειοψηφία τους -όχι όλα
βεβαίως- µέσα ενηµέρωσης. Αν αυτό δεν το καταλαβαίνετε, ότι
ο άνεµος αυτός θα ενταθεί το επόµενο διάστηµα, κακό του κε-
φαλιού σας. Γιατί θα γίνει τυφώνας, αν συνεχίσετε έτσι, κυκλώ-
νας. 

Εγώ πάντως δεν έχω ξαναδεί, όσο παρακολουθώ τα πολιτικά
πράγµατα στη χώρα, να ανεβαίνει Πρωθυπουργός ακόµα και τις
µέρες του µνηµονίου στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, να
εξαγγέλλει πέντε πράγµατα και µετά από τρεις µέρες να αναγ-
κάζεται να δίνει διαρροές για νέες παροχές. Γιατί δεν τις είπε
τρεις µέρες πριν; Τις ξέχασε;

Προφανώς, διότι όλα όσα, κύριε Σταϊκούρα, µε τα non papers
τα ωραία που γράφετε στο Υπουργείο Οικονοµικών θελήσατε να
παρουσιάσετε ως πλουσιοπάροχες παροχές προς τον ελληνικό
λαό από όσα είπε ο κ. Μητσοτάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης, επειδή κάνετε και διαρκώς µετρήσεις, συνειδητοποι-
ήσατε ότι στα αυτιά των περισσότερων πολιτών ακούγονται ως
ασπιρίνες απέναντι σε µια βαριά ασθένεια.

Και γι’ αυτό πριν κοπάσουν οι πανηγυρισµοί σας, σπεύσατε για
να µετριάσετε την απογοήτευση των πολιτών, να κάνετε δύο
πράγµατα: 

Πρώτον, να µαζέψει στο Μαξίµου ο κ. Μητσοτάκης τους οικο-
νοµικούς συντάκτες για να τους ζητήσει να µην κάνουν ρεπορτάζ
για την ακρίβεια στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µε το πρωτοφα-
νές επιχείρηµα ότι δήθεν όταν αναπαράγεται η πραγµατικότητα
της ακρίβειας στα µέσα ενηµέρωσης, ενθαρρύνονται οι κερδο-
σκόποι, ενώ το αντίθετο συµβαίνει. Όταν κρύβεται αυτό κάτω
από το χαλί και είναι σαν να µη συµβαίνει τίποτα, τότε οι κερδο-
σκόποι συνεχίζουν τη δουλειά τους και την εντείνουν. Όµως, νο-
µίζετε ότι αν κρύψετε κάτω από το χαλί την πραγµατικότητα, θα
σωθείτε και ξεκινήσατε να διαρρέετε παροχές τις οποίες ξέχασε
ο Πρωθυπουργός να µας πει και θα έρθουν κάποια στιγµή στον
προϋπολογισµό, στις εκλογές που θα έρθουν κάποια στιγµή, αν
έρθουν, πότε θα έρθουν και τα λοιπά. 

Αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Εξαγγείλατε υποτίθεται µεγαλόπνοο
σχέδιο. Δεν θα αναφερθώ στις αστειότητες µε τα MB, χάντρες
και καθρεφτάκια σε ιθαγενείς για τους νέους ανθρώπους. Δεν
θα αναφερθώ σε αυτά καθόλου, ούτε στο πρόγραµµα του ΟΑΕΔ
και µάλιστα όχι από τα πολύ πετυχηµένα, τα οποία τα εξαγγεί-
λατε ως δήθεν µεγαλόπνοα σχέδια για την αντιµετώπιση της
ανεργίας των νέων και του braid drain. 

Θα αναφερθώ στο θέµα των 150 εκατοµµυρίων, του µεγαλό-
πνοου σχεδίου σας για την αντιµετώπιση του κύµατος της ακρί-
βειας. Και µας είπατε µάλιστα ότι µε αυτό το πακέτο θα
αντιµετωπίσετε κατά 70% τουλάχιστον τις αυξήσεις στα τιµολό-
για στο ρεύµα, µε τα 9 ευρώ. 

Και αναρωτιέµαι σε ποιον απευθύνεστε. Ή δεν έχετε πάρει
χαµπάρι τις αυξήσεις και το µέγεθός τους που ήδη έχουν αρχίσει
να καταγράφονται και να καταφθάνουν στους λογαριασµούς που
λαµβάνουν οι πολίτες ή µας δουλεύετε ψιλό γαζί. 

Μόνο οι αυξήσεις στη χονδρική ρεύµατος -αν συνυπολογίσει
κανείς ότι αυτή η ιστορία έχει ξεκινήσει από τον Αύγουστο και
δεν θα ολοκληρωθεί τον Δεκέµβριο, τουλάχιστον µέχρι τον
Μάρτη- που αναµένεται να είναι πάνω από 100 - 120 εκατοµµύρια
µηνιαίως, θα υπερβούν το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ στη χονδρική.
Δεν µιλώ για αυτό που θα περάσει στον καταναλωτή. Δηλαδή ένα
κόστος προφανώς άνω του 1 δισεκατοµµυρίου, εσείς λέτε ότι θα
λυθεί µε 150 εκατοµµύρια. 

Το µέσο νοικοκυριό, µε βάση αυτονόητες µελέτες που µπορεί
να κάνει ο καθένας από εµάς έχοντας στοιχειώδη επίγνωση του
τρόπου κοστολόγησης, παρά την επιχορήγηση αυτή των 9 ευρώ
την οποία προσφέρετε, ήδη βλέπει και θα δει στους λογαρια-
σµούς που παίρνει σε µηνιαία βάση τουλάχιστον 30% αύξηση και
είµαι επιεικής. 

Και δεν αναφέροµαι στο τι θα σηµαίνει αυτή η αύξηση, που
µπορεί να είναι και µεγαλύτερη, για καταναλώσεις που κατά µέσο
όρο τους σκληρούς µήνες του χειµώνα είναι προφανώς πολύ µε-
γαλύτερες απ’ όσο µπορεί να τους υπολογίσει κανείς σε ετήσια
βάση κατά µέσο όρο. 

Και αναρωτιέµαι: Προσπαθείτε να ξεφύγετε από αυτό; Προ-

σπαθείτε να το κρύψετε διαλαλώντας ένα ψέµα και µε σπουδή
να µην αναδειχθεί στις ειδήσεις; Δεν έχει νόηµα αυτό. Διότι το
παίξουν-δεν το παίξουν οι ειδήσεις, ο πολίτης θα πάρει τον λο-
γαριασµό του ρεύµατος και θα δει πόσο αυξήθηκε και θα συγ-
κρίνει. 

Βεβαίως, µας λέτε διαρκώς ότι δεν φταίτε εσείς. Σχεδόν για
όλα όσα συµβαίνουν και έχετε την ευθύνη ως Κυβέρνηση να τα
αντιµετωπίσετε προς όφελος των πολιτών µάς λέτε ότι δεν
φταίτε εσείς, κάποιος άλλος φταίει. Για την πανδηµία που είµα-
στε εδώ και έναν µήνα περίπου δεύτερη χειρότερη χώρα σε
κρούσµατα, αλλά και σε θανάτους -κατ’ αναλογία πληθυσµού
στην Ευρώπη µετά τη Βουλγαρία- δεν ευθύνεστε εσείς, είναι ένα
παγκόσµιο φαινόµενο. 

Για τις πυρκαγιές το καλοκαίρι και την καταστροφική διαχεί-
ριση που κάνατε, που έκαψαν τη µισή Ελλάδα, δεν ευθυνόσα-
σταν εσείς, ήταν η κλιµατική κρίση, που και αυτή είναι ένα
παγκόσµιο φαινόµενο. Αλίµονο. 

Για την ακρίβεια τώρα πάλι δεν φταίτε εσείς, που από τις
αρχές του καλοκαιριού είχαµε τις ενδείξεις και τα στοιχεία ότι
στη χονδρική του ρεύµατος είχαµε το ακριβότερο ρεύµα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεν φταίτε εσείς για τίποτα! Ακόµα και για το φιάσκο του ανα-
σχηµατισµού που έκανε ο κ. Μητσοτάκης, ο ΣΥΡΙΖΑ έφταιγε. Εγώ
έφταιγα και γι’ αυτό. Για όλα φταίνε κάποιοι άλλοι. 

Και αναρωτιέµαι αν έχει νόηµα, αφού σε όλα τα κρίσιµα δεν
έχει ευθύνη η εκλεγµένη Κυβέρνηση, γιατί να την εκλέγουµε, ρε
παιδιά; Με συγχωρείτε δηλαδή. Αφού είναι αδύναµη να προστα-
τεύσει τους πολίτες από τα µεγάλα προβλήµατα, ποιο νόηµα έχει
να εκλέγουµε Κυβέρνηση, αφού δεν φταίει αυτή για το τι συµ-
βαίνει; 

Εγώ, λοιπόν, σας καλώ, κύριε Σταϊκούρα -απευθύνοµαι σε
εσάς γιατί νοµίζω ότι το επίπεδο του διαλόγου, σε σχέση µε τον
οµόλογό σας στο Υπουργείο Αναπτύξεως, είναι λίγο πιο σοβαρό-
, ας διαλέξουµε να πάµε να δούµε εν πάση περιπτώσει αν υπάρ-
χει ή όχι ακρίβεια και να ξεκινήσουµε από αυτό. 

Ας πάµε σε ένα σουπερµάρκετ, ας πάµε στη λαϊκή αγορά, ας
πάµε σε ένα πρατήριο καυσίµων, σε µια µικρή και µεσαία επιχεί-
ρηση, σε έναν αγρότη -όχι τον Ντάλτον, κάποιον άλλον που να
είναι πιο γήινος- και να δούµε πώς µπορούν να τα βγάλουν πέρα
µε αυτή τη µείωση του εισοδήµατος. 

Έχω εδώ µε βάση τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ τις κυριότερες µε-
ταβολές τιµών από τη σύγκριση δεικτών Αυγούστου 2020 µε Αύ-
γουστο 2021. Θα ήθελα να σταθούµε λίγο, διότι καταγράφονται
υπερβολικές αυξήσεις ήδη από τον Αύγουστο σε διάφορα προ-
ϊόντα, 12% στα αµνοερίφια, 8% στα ψάρια, 7% στο ελαιόλαδο,
21,5% στα νωπά λαχανικά, 91% στο φυσικό αέριο αυγουστιάτικα,
29% στο πετρέλαιο θέρµανσης αυγουστιάτικα, 17,4% στα καύ-
σιµα. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Την ίδια στιγµή εσείς πώς απαντάτε; Δεν δίνετε την παραµικρή
διασφάλιση στον καταναλωτή για τα είδη πρώτης ανάγκης και
τον καλείτε να γκουγκλάρει για να βρει χαµηλότερες τιµές, όταν
µία στις τέσσερις επιχειρήσεις δήλωσε ότι αύξησε τις τιµές ήδη
στο πρώτο εξάµηνο και άλλες τόσες δήλωσαν ότι θα αναγκα-
στούν να τις αυξήσουν στο επόµενο εξάµηνο, σύµφωνα µε την
έρευνα του ΙΜΕ της ΓΣΕΒΕΕ.

Αρνείστε και το στοιχειώδες που θα έπρεπε να είχε γίνει εδώ
και πάρα πολύ καιρό, δηλαδή να παρέµβετε δυναµικά καλώντας
στο γραφείο σας τους υπεύθυνους της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέρ-
γειας, ζητώντας από την Επιτροπή Ανταγωνισµού να δράσουν
προκειµένου να υπάρξουν έλεγχοι, να σταµατήσει αυτό το καρ-
τέλ ιδίως στην ενέργεια, στο οποίο, δυστυχώς, συµµετέχει και η
ΔΕΗ, σ’ αυτό το ράλι ανόδου των τιµών. 

Ταυτόχρονα δεν κάνετε και κάτι πρακτικό που κάνουν άλλες
κυβερνήσεις. Ήλθε την προπροηγούµενη εβδοµάδα στη χώρα
µας στη Σύνοδο των χωρών του Νότου ο Πέδρο Σάντσεθ. Τη
µέρα πριν έλθει στην Ελλάδα ανακοίνωσε ένα πακέτο µέτρων για
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την καταπολέµηση της ακρίβειας. Συγκρίνετε τι ανακοίνωσε η
Ισπανία και τι έχετε κάνει εσείς. Μεταξύ άλλων που ανακοίνωσε
-µέχρι και διατίµηση ανακοίνωσε σε βασικά προϊόντα- φρόντισε
να µειώσει τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα κατώτατα επίπεδα
που επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το έχετε σκεφτεί αυτό; Έχει περάσει από το µυαλό σας σαν
πλαίσιο λύσης, σαν προοπτική λύσης; Το έχετε σκεφτεί ποτέ
αυτό; Εµείς το εξαγγείλαµε και µας κατηγορήσατε για υπέρβαση
δηµοσιονοµικών ορίων, ενώ πρόκειται προφανώς για προσωρινά
µέτρα. Δεν πρόκειται για µέτρα παραµετρικά ή µόνιµα που θα
επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό από δω και στο εξής κάθε έτος. 

Επιτρέψτε µου εδώ να µπω και σε κάτι εξίσου σηµαντικό, ίσως
και πιο δοµικό. Η Ελλάδα έρχεται να αντιµετωπίσει, σε σχέση µ’
όλες τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το κύµα της
ακρίβειας µε πολύ δυσµενέστερους όρους για δύο λόγους. Ο
πρώτος λόγος αφορά το γεγονός ότι η αγοραστική δύναµη των
Ελλήνων έχει ήδη µειωθεί σηµαντικά όλα τα προηγούµενα χρόνια
σε σχέση µε την προ µνηµονίων εποχή. Ο δεύτερος λόγος είναι
ότι δεν έχετε διάθεση να καταπολεµήσετε εναρµονισµένες πρα-
κτικές και να πάρετε µέτρα. 

Θέλω σ’ αυτά να προσθέσω και έναν τρίτο λόγο. Τα τελευταία
δύο χρόνια στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες οι κυβερνήσεις
έχουν αυξήσει τον κατώτατο µισθό. Εσείς τι έχετε κάνει και τι
σας εµποδίζει να το κάνετε; Χθες στη Γερµανία κέρδισε τις εκλο-
γές ο κ. Σολτς µε σχέδιο αύξησης του κατώτατου ηµεροµισθίου
24%. Σε άλλες χώρες οι αυξήσεις στους µισθούς όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια είναι γραµµικές και συµβαδίζουν µε την ανα-
πτυξιακή πορεία της οικονοµίας. 

Στην Ελλάδα τι ακριβώς γίνεται; Θέλετε να θυµηθούµε, µιας
και σήµερα ήσασταν λαλίστατοι, ενθυµούµενοι τα χρόνια της κρί-
σης; Τι έκανε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του κ. Σαµαρά
µ’ έναν νόµο και ένα άρθρο, που σας αρέσει τόσο πολύ η έκ-
φραση; Μείωσε τον κατώτατο µισθό στα Τάρταρα, 192 ευρώ και
κατά 280 ευρώ για τους νέους ανθρώπους µέχρι 25 ετών, θεσµο-
θετώντας τον υποκατώτατο. Και ύστερα λέτε γιατί στους νέους
ανθρώπους δεν βρίσκετε την ψήφο σας, στις δηµοσκοπήσεις
τουλάχιστον και στα exit polls. 

Εµείς βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια και αυξήσαµε τον κα-
τώτατο µισθό κατά 75 ευρώ, δηλαδή 11% και τον κατώτατο µισθό
για τους νέους ως 25 ετών 162 ευρώ, δηλαδή 27% και υποσχε-
θήκαµε προεκλογικά το καλοκαίρι του ’19 7,5% συν 7,5% στη διε-
τία, δηλαδή 15% αύξηση του κατώτατου µισθού. Πόσο
διαφορετική θα ήταν η αγοραστική δύναµη των νοικοκυριών σή-
µερα απέναντι σ’ αυτό το κύµα της ακρίβειας αν είχε υλοποιηθεί
η δική µας δέσµευση; 

Εσείς τι είχατε πει προεκλογικά για το ζήτηµα αυτό; Προφα-
νώς πιεζόµενοι από τη δική µας εξαγγελία υποσχεθήκατε ψευ-
δώς στον ελληνικό λαό ότι κι εσείς θα αυξήσετε τον κατώτατο
µισθό και µάλιστα υποσχεθήκατε ότι θα τον αυξήσετε στο διπλά-
σιο ποσοστό του ρυθµού ανάπτυξης. 

Τα λέω σωστά, κύριε Σταϊκούρα; Είχατε υποσχεθεί προεκλο-
γικά ότι θα αυξήσετε τον κατώτατο µισθό στο διπλάσιο ποσοστό
του ρυθµού ανάπτυξης. Αν δεν κάνω λάθος, υπολογίζετε τον
ρυθµό ανάπτυξης για το τρέχον έτος κοντά στο 6%. Γιατί, λοιπόν,
δεν εξαγγείλατε αύξηση του κατώτατου µισθού στο 12%, παρά
µονάχα δώσατε αύξηση 13 ευρώ, αυτή την ντροπιαστική, από 1η

Ιανουαρίου του 2022, δηλαδή 2%; Γιατί; Είναι ένα ερώτηµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ποιος σάς εµποδίζει να το κάνετε αυτό, ποιος σάς κρατάει;
Μήπως σας κρατάνε αυτοί οι οποίοι κερδίζουν εκατοµµύρια από
τη συµπίεση του µισθολογικού κόστους και από τις µειώσεις της
φορολογίας στα µερίσµατα και στα κέρδη, που εκεί µε γαλαντο-
µία εσείς νοµοθετήσατε για τα δικά τους συµφέροντα τα προ-
ηγούµενα δύο χρόνια; Μήπως αυτοί σας εµποδίζουν; Γι’ αυτούς
κυβερνάτε ή για τη µεγάλη πλειοψηφία των µισθωτών στη χώρα
µας που βλέπουν το εισόδηµά τους να εξανεµίζεται από το κύµα
της ακρίβειας; Τελικά ποια είναι τα σχέδιά σας ως προς αυτό;
Πείτε µας. 

Διαβάζω διάφορα πρωτοσέλιδα που προφανώς προέρχονται
από πανικόβλητους κύκλους του Μαξίµου µετά τη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης που λέγανε ότι το κρατάει ο Πρωθυπουργός

πριν από τις εκλογές. Τώρα θα µας πείτε τι θα κάνετε µε τον
µισθό. Θα µείνετε σ’ αυτό το ντροπιαστικό 2%; Εάν όχι, ελάτε να
δούµε ποιο είναι το επίπεδο µισθού που τούτη την ώρα έχει
ανάγκη ο Έλληνας µισθωτός και η ελληνική οικογένεια, το ελλη-
νικό νοικοκυριό. Εµείς λέµε 800 ευρώ κατώτατο µισθό. 

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα της ενέργειας, κύριε Σκρέκα, γιατί
άκουσα την τοποθέτησή σας και άκουσα βεβαίως και τον κ. Σταϊ-
κούρα που έχει αναφερθεί στα θέµατα αυτά και σε συνεντεύξεις
το τελευταίο διάστηµα. Θέλω να ξεκινήσω µ’ ένα απλό ερώτηµα:
Ο κ. Μητσοτάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, αν δεν
κάνω λάθος, δεν είπε κουβέντα για την αύξηση µετοχικού κεφα-
λαίου της ΔΕΗ που ανακοινώθηκε δύο εβδοµάδες µετά. 

Αλήθεια, κύριε Σκρέκα, δεν γνωρίζατε αυτή την εξέλιξη; Ήταν
µια εξέλιξη εκτός σχεδιασµού και πλάνων δικών σας και του
Πρωθυπουργού; Κατά την άποψή µου θα ήταν απίθανο αυτό.
Εφόσον τη γνωρίζατε όµως, γιατί δεν την εξαγγείλατε, γιατί το
αποκρύψατε; 

Γιατί έλειψε αυτή η αναφορά από τα µεγάλα επιτεύγµατα της
Κυβέρνησης, αφού εσείς οι ίδιοι ισχυρίζεστε ότι η εκχώρηση -
γιατί εµείς αυτόν τον όρο χρησιµοποιούµε- του 17% της ΔΕΗ σε
ιδιώτες θα συµβάλει, όπως λέτε, στην ανάπτυξη της εταιρείας,
αλλά και στη µείωση του κόστους ενέργειας στους πολίτες; Γιατί
δεν το ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός; Ποιος Πρωθυπουργός θα
αρνιόταν από το Βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης να
εξαγγείλει ένα τέτοιο δώρο στους πολίτες αφού είναι τόσο ση-
µαντικό, όπως λέτε; 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω, κύριε Σκρέκα, ότι αφελής δεν
είστε. Για όλα τα άλλα µπορώ να σας κατηγορήσω, αλλά για αφέ-
λεια δεν µπορώ να σας κατηγορήσω. Ξέρετε πολύ καλά τι κάνετε
και ξέρετε και πολύ καλά για ποιους το κάνετε. Γι’ αυτό και το
κρύψατε. Γι’ αυτό και η εκχώρηση του 17% της ΔΕΗ πάει να γίνει
αστραπιαία και αιφνιδιαστικά. 

Όπως, υποθέτω, ότι πολύ καλά ήξεραν τι έκαναν και κάποιοι
άλλοι, που έστησαν κερδοσκοπικό χορό στις πλάτες της µεγα-
λύτερης εταιρείας κοινής ωφέλειας στη χώρα στο Χρηµατιστή-
ριο όλο αυτό το διάστηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για εννέα µέρες µετά την ανακοίνωση πώλησης του 49% της

θυγατρικής της ΔΕΗ, του ΔΕΔΔΗΕ, αντί να ανέβει η µετοχή της
εταιρείας, όπως όλοι θα προεξοφλούσαν και µε βάση τα κυβερ-
νητικά πανηγύρια, αυτή βυθίστηκε από τα 10,5 στα 9 ευρώ στις
23 Σεπτεµβρίου, ηµέρα που κατά το κλείσιµο του Χρηµατιστη-
ρίου ανακοινώθηκε η αύξηση µετοχικού κεφαλαίου που θα διε-
ξαγάγει η ΔΕΗ. Την ώρα δηλαδή, για να το πω κατανοητά σε
όλους, που µικροεπενδυτές αγόραζαν µετοχές της ΔΕΗ, θεω-
ρώντας ότι µε την πώληση του ΔΕΔΔΗΕ, µε το 1,3 δισεκατοµµύ-
ριο που εισέρρευσαν στα ταµεία, η λογική λέει ότι θα αυξηθεί η
τιµή της στο µέλλον, κάποιοι άλλοι για ανεξήγητο λόγο ξεφορ-
τωνόντουσαν πακέτα µετοχών µέχρι να ανακοινωθεί η αύξηση
µετοχικού κεφαλαίου της επιχείρησης. 

Με δεδοµένο ότι για την αύξηση µετοχικού κεφαλαίου γνώριζε
µόνο η διοίκησή της -και φαντάζοµαι και εσείς κ. Σκρέκα και ο κ.
Μητσοτάκης εκτός αν µας πείτε το αντίθετο εδώ- και η πολιτική
ηγεσία µε τους στενούς συνεργάτες, το ερώτηµα είναι πώς συ-
νέβη και απέκτησαν κάποιοι εσωτερική πληροφόρηση και που-
λούσαν µετοχές. Αυτά είναι περίεργα πράγµατα και φαντάζοµαι
θα προσπαθήσουν να δώσουν κάποιες εξηγήσεις οι αρµόδιες
αρχές. 

Πάµε, όµως, στο κυρίως θέµα, γιατί τα χρηµατιστηριακά παι-
χνίδια µάλλον είναι τα παρελκόµενα του µεγάλου παιχνιδιού που
έχουµε µπροστά µας σε σχέση µε τη ΔΕΗ. 

Μας λέτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
κατά τη διάρκεια της κυβερνητικής του θητείας απαξίωσε τη
ΔΕΗ. Η αλήθεια είναι ότι κάτω από σκληρότατες πιέσεις και των
δανειστών, αλλά και εγχώριων κύκλων, και πολιτικών και επιχει-
ρηµατικών, διασώσαµε τη ΔΕΗ, δεν την απαξιώσαµε. Τη διασώ-
σαµε ως ένα κρίσιµο περιουσιακό στοιχείο στην υπηρεσία της
κοινής ωφέλειας και του ελληνικού λαού. 

Επί τεσσεράµισι χρόνια η πώληση του 17% της ΔΕΗ ήταν διαρ-
κώς στην ατζέντα των διαπραγµατευτών µας στην απέναντι
πλευρά του τραπεζιού και κυρίως του Διεθνούς Νοµισµατικού
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Ταµείου. Το 2014 άλλωστε αυτό αποτέλεσε και εξαγγελία του κ.
Σαµαρά, µε το σπάσιµο τότε στη «µικρή» και στη «µεγάλη» ΔΕΗ,
που προέβλεπε την πώληση του 17% και στην ουσία προέβλεπε
και τα πιο σηµαντικά περιουσιακά στοιχεία της εταιρείας, όπως
τα νερά, τα υδροηλεκτρικά, να περάσουν σε ιδιώτες. Σε κάθε δια-
πραγµάτευση, λοιπόν, αποτελούσε κεντρικό σηµείο τριβής και
µάχης το να πετύχουµε να κρατήσουµε τη Δηµόσια Επιχείρηση
Ηλεκτρισµού υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Και ταυτόχρονα αυτή τη δύσκολη περίοδο που κρατήσαµε τον
δηµόσιο έλεγχο της ΔΕΗ κάναµε και κάτι άλλο σηµαντικό. Κρα-
τήσαµε µια ΔΕΗ µε κοινωνικό πρόσωπο, µε χαµηλό τιµολόγιο,
χωρίς αυξήσεις επί τεσσεράµισι χρόνια ούτε 1 ευρώ και µε κοι-
νωνικό τιµολόγιο για τους συµπολίτες µας οι οποίοι είχαν αδυ-
ναµία επιβίωσης. Αυτά τα πετύχαµε δίνοντας σκληρή και
δύσκολη µάχη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πρώτα από όλα διότι, κατά την άποψή µας, το ρεύµα αποτελεί

κοινωνικό αγαθό και πάγια ανάγκη για κάθε πολίτη της χώρας.
Και δεύτερον, γιατί η ΔΕΗ ιδιαίτερα στις µέρες µας, την περίοδο
της κλιµατικής κρίσης και της πράσινης µετάβασης, αποτελεί ένα
τεράστιο όπλο στα χέρια του δηµοσίου, στα χέρια του κράτους,
ώστε να µπορέσει να οργανώσει και να σχεδιάσει µε τρόπο βιώ-
σιµο για το περιβάλλον και δίκαιο για τους πολίτες τα αναγκαία
βήµατα προς το µέλλον. Και γιατί η ενέργεια είναι κρίσιµος πα-
ράγοντας για την πορεία της οικονοµίας. Η ΔΕΗ, λοιπόν, είναι
µια κρίσιµη επιχείρηση και για την καταπολέµηση της ενεργει-
ακής φτώχειας και για την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας, αλλά
και για την αναπτυξιακή προοπτική της ελληνικής οικονοµίας. 

Και ό,τι ακριβώς δεν κατάφεραν να κερδίσουν επί τεσσεράµισι
χρόνια οι δανειστές, που καθόντουσαν από την άλλη πλευρά του
τραπεζιού και διαπραγµατευόντουσαν µε την ελληνική κυβέρ-
νηση, το καταφέρατε εσείς µε το που εκλεγήκατε, χωρίς µάλιστα
αυτό να αποτελεί και ανοικτή δηµόσια δέσµευσή σας απέναντι
στον ελληνικό λαό. 

Δώσαµε µια µεγάλη µάχη για να επιτελεί το κοινωνικό της έργο
η ΔΕΗ. Καταφέραµε να µην αυξηθεί, όπως είπα, ούτε ένα ευρώ
το ηλεκτρικό ρεύµα, αλλά µάλιστα να µειωθεί µεσοσταθµικά
κατά 12% µε βάση τα στοιχεία της EUROSTAT και παρά τη µε-
ταφορά στο υπερταµείο µετόχων της ΔΕΗ καταφέραµε να µην
υλοποιηθεί σχέδιο ιδιωτικοποίησης. 

Τι είχαµε επί των ηµερών σας; Επί των ηµερών σας και πριν
προβείτε σε αυτήν την ενέργεια είχαµε υπέρογκες αυξήσεις στο
ρεύµα από τους πρώτους κιόλας µήνες έως 20%. Το πρώτο που
κάνατε ήταν να µεταφέρετε στα τιµολόγια των καταναλωτών, να
απορροφήσετε δηλαδή, τη µείωση που είχαµε εµείς ανακοινώσει
και θεσµοθετήσει στον φόρο προστιθέµενης αξίας σε ό,τι αφορά
την ηλεκτρική ενέργεια, από το 13% στο 6%. Αφού απορροφή-
σατε τη µείωση µετά προβήκατε σε αυξήσεις έως και 20%. Αυτές
οι αυξήσεις κόστισαν περίπου 500 εκατοµµύρια ευρώ στους κα-
ταναλωτές και οδήγησαν τους λογαριασµούς για τις ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας, τους περίφηµους ΕΛΑΠΕ σε χρεοκοπία και
σε χαράτσια. 

Αυτή ήταν η εξυγίανση που πετύχατε, κύριε Σκρέκα, ο προκά-
τοχός σας κ. Χατζηδάκης και εσείς τη συνεχίζετε τώρα αυτή την
εξυγίανση. 

Το 2020 η ΔΕΗ ήταν αυτή, που ηγήθηκε σε φαινόµενα αισχρο-
κέρδειας στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας -τον Απρίλη του 2020
πουλούσε τετραπλάσια από τη χονδρική- αλλά και σε παιχνίδια
χειραγώγησης των τιµών στη συνέχεια µε την εφαρµογή του tar-
get model τον Νοέµβριο του 2020, όπως -δεν τα λέµε εµείς- κα-
ταγγέλλει η ελληνική βιοµηχανία. 

Για να µη θυµηθώ ότι όλα αυτά τα µεγάλα επιτεύγµατα έγιναν
µετά τον διορισµό golden boys στη διοίκηση, όπου άρχισαν να
παίρνουν υπέρογκες αµοιβές εξαπλάσιες από τις συνήθεις αµοι-
βές για τον πρόεδρο, τον διευθύνοντα σύµβουλο κ.λπ.. 

Και τώρα τι ακριβώς µας λέτε; Τώρα µας λέτε το εξής φοβερό,
ότι το 34% που κρατάτε είναι ακριβώς το ίδιο µε το 51%. Χαρί-
ζετε, δηλαδή, την περιουσία του ελληνικού λαού, ένα πάρα πολύ
σηµαντικό όπλο, θα έλεγα, για την αναπτυξιακή δυναµική της ελ-
ληνικής οικονοµίας, βάζετε σε κίνδυνο έναν κοµβικής σηµασίας
αναπτυξιακό πυλώνα και µας λέτε ότι αυτό αποτελεί εξυγίανση. 

Μόνο που αυτό, κύριε Σκρέκα και κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, το επιδιώκετε µε έναν τρόπο ο οποίος είναι ταυτόχρονα
ιδιαίτερα ερασιτεχνικός, αλλά -θα έλεγα- και ύποπτος. Προχω-
ράτε σε µια διαδικασία απαξίωσης της συµµετοχής και του
ρόλου του δηµοσίου στην πιο κρίσιµη επιχείρηση κοινής ωφέ-
λειας της χώρας. Εκχωρείτε τον έλεγχο της εταιρείας αλλά και
τα µελλοντικά έσοδα που εσείς οι ίδιοι προβλέπετε, µε έναν
τρόπο πρωτοφανή για τα επιχειρηµατικά δεδοµένα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Και µέχρι τώρα σας µιλούσα µε όρους πολιτικούς -θα πείτε
εσείς ενδεχοµένως: και ιδεολογικούς- για την κοινή ωφέλεια, το
δηµόσιο συµφέρον, το πώς εµείς αντιλαµβανόµαστε την προ-
οπτική της πράσινης µετάβασης µε ένα ισχυρό αναπτυξιακό πυ-
λώνα υπό δηµόσιο έλεγχο, τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού. 

Τώρα θα σας µιλήσω µε όρους επιχειρηµατικούς, όρους αγο-
ράς. Εσείς µας λέτε ότι τα επόµενα πέντε χρόνια θα είναι χρόνια
που η ΔΕΗ θα απογειωθεί. Ο κ. Στάσσης, αν δεν κάνω λάθος,
είπε ότι τα επόµενα πέντε χρόνια η ΔΕΗ θα έχει λειτουργικά
κέρδη κοντά στα 7-8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Τι κάνετε, λοιπόν, εσείς; Εγώ µέχρι τώρα είχα ακούσει και γνω-
ρίζαµε για ατυχείς ιδιωτικοποιήσεις. Κάποιοι τις χαρακτήριζαν
«ξεπούληµα», κάποιοι στην αγγλική «fire saling». Το λέω καλά,
Ευκλείδη; Μάλιστα. Ξεπούληµα, fire saling. Εσείς τώρα εισάγετε
έναν καινούργιο όρο, τον όρο της εκχώρησης και µάλιστα επί
πληρωµή. Για να µιλήσω εντελώς λαϊκά, όπως µιλάει ενδεχοµέ-
νως ο ελληνικός λαός στα καφενεία, αλλά βγάζει σοφίες όπως
µιλάει ο ελληνικός λαός στα καφενεία πολλές φορές: «και κερα-
τάδες και δαρµένοι».

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προσέξτε τώρα. Δίνετε 150 εκατοµµύρια από το δηµόσιο τα-

µείο, για να εκχωρήσετε το 17% της ΔΕΗ. Όχι µόνο δεν παίρνετε
ούτε ένα ευρώ. Και µε βάση όσα λέει η ίδια η διοίκηση της ΔΕΗ,
αυτό το 17% στα επόµενα πέντε χρόνια µπορεί να αξίζει 1,5 δι-
σεκατοµµύριο. Δηλαδή, πληρώνετε και από πάνω 150 εκατοµµύ-
ρια, για να εκχωρήσετε 1,5 δισεκατοµµύριο. Τι επιχειρηµατική
λογική έχει αυτό;

Δεν µιλάω -επαναλαµβάνω- ούτε µε όρους ιδεολογικούς τούτη
την ώρα ούτε µε όρους πολιτικούς, αλλά µε όρους της αγοράς.
Ποιος επιχειρηµατίας θα το έκανε αυτό για την επιχείρησή του;
Ποιος θα επέλεγε µια τέτοια κίνηση, να χάσει δηλαδή 1,5 δισε-
κατοµµύριο και να βάλει και 150 εκατοµµύρια από πάνω τούτη
την ώρα; Μας λέτε ότι το κάνετε, διότι αυτό είναι ένα σοβαρό
αναπτυξιακό σχέδιο. 

Ένα δεύτερο ερώτηµα. Ποιος εµπνεύστηκε αυτού του είδους
την αύξηση µετοχικού κεφαλαίου; Προχωράτε σε µια αυξηµένη
µετοχικού κεφαλαίου ειδικού σκοπού, καταστρατηγώντας ακόµη
και τους στοιχειώδεις κανόνες αγοράς στους οποίους διαρκώς
οµνύετε. Αποκλείετε από την αύξηση µετοχικού κεφαλαίου τους
παλαιούς µετόχους. Με ποια σκοπιµότητα το κάνετε αυτό, κύριε
Σταϊκούρα και κύριε Σκρέκα; Συνεννοηθείτε, αλλά να µου απαντή-
σετε, παρακαλώ, µετά σ’ αυτό. Με ποια σκοπιµότητα το κάνετε; 

Κάνατε το ίδιο, κύριε Σταϊκούρα, γιατί είναι µία αντιγραφή του
µοντέλου που επιχειρήσατε στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
της Τράπεζας Πειραιώς. Εκεί είχατε µια δικαιολογία ότι, εφόσον
η τράπεζα αυτή ήταν στην ουσία µια χρεωµένη τράπεζα και οι
παλιοί µέτοχοι δεν είχαν συµµετάσχει επαρκώς στις ανακεφαλαι-
οποιήσεις, δεν είχε νόηµα να τους ζητήσουµε. Τώρα ποια είναι η
δικαιολογία; Οι παλαιοί µέτοχοι δεν θα συµµετείχαν στην αύξηση
του µετοχικού κεφαλαίου στη ΔΕΗ; Βέβαια, και στην Τράπεζα
Πειραιώς δικαιολογία ήταν αυτό. Η αλήθεια και η ουσία είναι ότι
κάποιος σας το είχε ζητήσει. Ο ιδιώτης µέτοχος σας το είχε ζη-
τήσει. Εδώ ποιος σάς το ζητάει; Τι κρύβεται από πίσω; Ποιο είναι
το κρυφό σας σχέδιο, πέρα από τα κερδοσκοπικά παιχνίδια στο
Χρηµατιστήριο; Ποιο κρυφό σχέδιο έχετε για τη ΔΕΗ;

Λέτε διαρκώς: Μη στεναχωριέστε, διατηρούµε την αποτρε-
πτική µειοψηφία του 34%. Στην πραγµατικότητα, όµως, εκχωρών-
τας τον έλεγχο της απόλυτης πλειοψηφίας στις µετοχές της
εταιρείας, αφήνετε ορθάνοιχτη την πόρτα επιθετικής εξαγοράς
και εκδίωξης του δηµοσίου και από το µάνατζµεντ. Ελπίζω να µην
το έχετε σχεδιάσει κιόλας αυτό. Να το εµφανίσετε, τουλάχιστον,
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ως ατύχηµα. Να µην σχεδιάζετε, δηλαδή, τη δηµιουργία στρα-
τηγικού επενδυτή µέσα από δήθεν αναπτυξιακά σχέδια εξαγοράς
µονάδων ή επιχειρήσεων, που στην πράξη θα πρόκειται για σχέ-
δια συγχώνευσης και όχι εξαγοράς µε άλλες ενεργειακές εται-
ρείες. Ο χρόνος θα δείξει.

Σε κάθε περίπτωση εµείς έχουµε την ευθύνη να είµαστε εδώ
και σας προειδοποιούµε. Θα είµαστε εδώ, θα σας παρακολου-
θούµε και θα σας περιµένουµε. Έχουν γνώση οι φύλακες, ίσως
µεγαλύτερη από όση µπορεί να έχετε και εσείς, κύριε Σταϊκούρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν θα επιτρέψουµε να υποθηκεύσετε το ενεργειακό µέλλον

της χώρας, για να ευνοήσετε φίλους, ολιγάρχες και νεόκοπους
εθνικούς εργολάβους και προµηθευτές! Ακούστε το καλά αυτό! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Χαρίζετε την περιουσία του ελληνικού λαού, αλλά είναι και

εξοργιστικά ερασιτεχνικός και ύποπτος ο τρόπος που το κάνετε. 
Και θα ήθελα πριν κλείσω να αναφερθώ µονάχα σε εναλλακτι-

κές δυνατότητες που υπήρχαν και τις γνωρίζετε, προκειµένου να
ενισχυθεί η ρευστότητα της ΔΕΗ. Πουλήσατε το 49% του ΔΕΔ-
ΔΗΕ. Ήρθε να αναλάβει το 49% του ΔΕΔΔΗΕ ένα fund, που δια-
χειρίζεται χρήµατα ασφαλισµένων στην Αυστραλία, ένα fund το
οποίο πρόσφατα µάθαµε πως έχει περάσει και από τη Μεγάλη
Βρετανία και άφησε πίσω του χρέη δύο δισεκατοµµυρίων στη µε-
γαλύτερη εταιρεία ύδρευσης στην Αγγλία. Και αναρωτιέµαι: Ένα
fund που διαχειρίζεται τα αποθεµατικά των ασφαλισµένων στην
Αυστραλία µε αυτό το παρελθόν πίσω του µπορεί να επενδύσει
στον ΔΕΔΔΗΕ µε σταθερή απόδοση πάνω από 6%, αλλά δεν
µπορεί να επενδύσει, για παράδειγµα, ο ΕΦΚΑ, που διαχειρίζεται
τα χρήµατα των Ελλήνων ασφαλισµένων, ώστε και πόροι να αντ-
ληθούν και να µείνει ο δηµόσιος έλεγχος στην κοινή ωφέλεια, να
υπάρχει το συµφέρον στην κοινή ωφέλεια; 

Αναρωτιέµαι: Εσείς, λοιπόν, που θεωρείτε ως φιλελεύθεροι
στην οικονοµία ότι είναι µονόδροµος να επενδύονται χρήµατα,
να µη µένουν χρήµατα και κεφάλαια τα οποία να λιµνάζουν, γιατί
φέρατε, λοιπόν, ένα fund από την Αυστραλία; Αλλά βεβαίως, το
σχέδιό σας εσάς ήταν η ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφά-
λισης και τα χρήµατα των Ελλήνων εργαζοµένων και ασφαλισµέ-
νων να πηγαίνουν σε άλλα funds, που θα τα τζογάρουν χωρίς
καµµία βεβαιότητα ότι θα τα επιστρέψουν πίσω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτός είναι ο καζινο-καπιταλισµός που έχετε στο µυαλό σας.

Και από αυτόν τον καπιταλισµό που εσείς έχετε στο µυαλό σας,
αυτό που απουσιάζει είναι ένα πράγµα: η προστασία του δηµό-
σιου συµφέροντος. Όλα στο σφυρί, αρκεί να ωφεληθούν ιδιωτικά
συµφέροντα και το δηµόσιο συµφέρον στα παλαιότερα των υπο-
δηµάτων. 

Από όπου και να το πιάσει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι προφανές ότι εδώ βρισκόµαστε µπροστά σε ένα οικο-
νοµικό, κοινωνικό και πολιτικό έγκληµα. Αν είναι έγκληµα εκ
προµελέτης, θα φανεί το επόµενο διάστηµα. Ότι είναι έγκληµα
εις βάρος των επόµενων γενεών είναι βέβαιο. 

Και το µόνο που θέλω να σας πω, πριν κατέβω από αυτό το
Βήµα, είναι ότι, σε ό,τι µας αφορά, αυτή η ιστορία δεν θα περάσει
ούτε θα λήξει µε µία απόφαση, που ούτε καν θα υπογράψουν οι
Υπουργοί της Κυβέρνησης αλλά κάποια ακριβοπληρωµένα στε-
λέχη, golden boys σε κάποιο διοικητικό συµβούλιο. 

Όλες οι ευθύνες θα αναζητηθούν και θα αναζητηθούν σε
βάθος. Ξεπεράσατε µια κόκκινη γραµµή. Είστε πλέον µια Κυβέρ-
νηση που βλέπει και αισθάνεται αυτό που είπα στην αρχή, τον
άνεµο της κοινωνικής οργής και της αποδοκιµασίας να θεριεύει.
Δεν έχει σχέδιο για να αντιµετωπίσει τα σοβαρά προβλήµατα της
οικονοµίας και το µεγάλο κύµα της ακρίβειας. Και το µόνο που
κάνει τώρα που βλέπει να τελειώνουν οι µέρες είναι να στήνει το
µεγάλο παζάρι µε τα «ασηµικά» του κράτους και µάλιστα χωρίς
προσχήµατα. 

Θα υποστείτε, όµως, τις συνέπειες των πράξεών σας, όσο και
αν το καθυστερήσετε, όποτε και αν το αποφασίσετε. Θα τις υπο-
στείτε στην κάλπη. Εκεί όπου η λαϊκή ετυµηγορία θα δώσει την
εντολή σχηµατισµού προοδευτικής κυβέρνησης για να αντιµετω-
πίσει όχι µόνο το µείζον ζήτηµα της κοινωνικής συνοχής, αλλά
και το µείζον ζήτηµα της προστασίας του δηµόσιου συµφέρον-

τος και του εθνικού µας πλούτου. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Καλησπέρα και από εµένα και καλή εβδοµάδα. 
Η συζήτηση ξέρετε πολύ καλά ότι είναι οργανωµένη, αλλά εδώ

ο κύριος Πρόεδρος ζήτησε απαντήσεις και δεν µπορώ να κάνω
διαφορετικά από το να δώσω τον λόγο πρώτα στον κ. Σταϊκούρα,
τον Υπουργό Οικονοµικών, ο οποίος ζήτησε πέντε λεπτά για να
δώσει απαντήσεις και στη συνέχεια θέλω τη συγκατάθεσή σας
για να δώσουν απαντήσεις και άλλοι Υπουργοί, µιας και αναφέρ-
θηκε σε πολλά πράγµατα ο κύριος Πρόεδρος.

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο, παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε την
οµιλία του λέγοντας ότι η Κυβέρνηση βρίσκεται σε απόγνωση και
πανικό. Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι χρησιµοποίησε πολύ
ευτελή επιχειρήµατα. Για παράδειγµα, είπε πόσες φορές αναφέ-
ραµε ή ανέφερα εγώ το όνοµα του κ. Τσίπρα. Ποτέ! Στην οµιλία
µου δεν είπα ούτε µια φορά το όνοµα του κ. Τσίπρα. Είπε στη
συνέχεια για εκλογικές αναµετρήσεις στο εξωτερικό. Αυτό µάλ-
λον δείχνει αδιέξοδα πολιτικά και ιδεολογικά, αδιέξοδα που κα-
ταδεικνύουν ότι αναφέρθηκε σε ευρωπαϊκά κόµµατα και ηγεσίες
που δεν είναι στην Αριστερά. 

Αλήθεια, θα ήθελα να ξέρω ποιες ήταν οι επιδόσεις της Αρι-
στεράς στη Γερµανία; Ποιες ήταν οι επιδόσεις της Αριστεράς
στην Ισπανία ή σε άλλες χώρες; Αποδεικνύεται, συνεπώς, για
ακόµα µία φορά ότι είστε πολιτική ανεµοδούρα. Είστε σε πολι-
τικό και ιδεολογικό αδιέξοδο.

Αν ξεπεράσαµε τις κόκκινες γραµµές και, αν ξεπουλάµε τη δη-
µόσια περιουσία, κάντε πρόταση µοµφής για να ακούσει ο ελλη-
νικός λαός ποιος λέει την αλήθεια και ποιος είναι υποκριτής.
Αλλά δεν τολµήσατε. 

Ο κ. Τσίπρας πότε επικαλείται µετρήσεις και πότε δεν επικα-
λείται µετρήσεις. Και τώρα επικαλέστηκε µετρήσεις. Θα µου επι-
τρέψετε να σας πω ότι µάλλον δεν είναι πολύ αισιόδοξες για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Και πιάνοντας το νήµα από αυτό που είπε στην πρώτη του το-
ποθέτηση ο κ. Χαρίτσης, ότι θεωρεί πως ο ελληνικός λαός είναι
άτυχος που η διακυβέρνηση της χώρας είναι στη Νέα Δηµοκρα-
τία, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι όλες οι µετρήσεις, αλλά
κυρίως η επικοινωνία µε τον απλό πολίτη, δείχνουν ότι ο πολίτης
λέει ευτυχώς που δεν είχαµε τον ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την οικονοµική
κατάσταση και µε αυτές τις εξωγενείς δυσκολίες. 

Είπε ο κ. Τσίπρας ότι δεν δώσαµε απαντήσεις για το τι θα κά-
νουµε για τις αυξήσεις. Συγγνώµη, αλλά τοποθετήθηκα επί
τριάντα λεπτά µε συγκεκριµένα µέτρα και είπα ποια είναι τα µέτρα
τα οποία υλοποιούµε για να ενισχύσουµε κατά µόνιµο τρόπο το
διαθέσιµο εισόδηµα του πολίτη. Αλλά παγκοσµίως όταν βελτιώνε-
ται το πορτοφόλι του πολίτη µπορεί να αντέξει σε παροδικές κρί-
σεις. Μίλησα για συγκεκριµένες πολιτικές, κυρίως φορολογικής
φύσεως για ό,τι έχουµε κάνει. Μίλησα για συγκεκριµένες παρεµ-
βάσεις των επόµενων µηνών αν η κρίση, όπως θεωρούµε εµείς,
είναι παροδική για να αντιµετωπίσουµε επιπρόσθετα αυτή την
κρίση. Και µίλησα εγώ, αλλά και πολύ αναλυτικότερα ο Υπουργός
Ανάπτυξης, για τους ελέγχους στην αγορά. 

Άρα σας µιλήσαµε για ένα τρίπτυχο, τρεις πυλώνες µε συγκε-
κριµένα µέτρα που ακολουθούν και ήµασταν απολύτως σαφείς
πάνω σε αυτό. Καµµία διαρροή δεν υπήρχε για νέες παροχές.
Άλλωστε εµείς δεν κάνουµε παροχές, αλλά ο πλούτος, που δη-
µιουργείται από την προσπάθεια της ελληνικής κοινωνίας και της
Κυβέρνησης διανέµεται µε δίκαιο τρόπο στην κοινωνία. 

Συνεπώς, ερχόµαστε και λέµε κάτι πολύ απλό: Όσο η χώρα
ανακάµπτει ταχύτερα και επιτυγχάνει βιώσιµους ρυθµούς οικο-
νοµικής µεγέθυνσης µε τροµερή προσπάθεια της κοινωνίας, νοι-
κοκυριών και επιχειρήσεων, υπό ένα συντονισµένο και συνεκτικό
σχέδιο της Κυβέρνησης, τόσο όταν έχουµε δηµοσιονοµικές δυ-
νατότητες θα δίνουµε πίσω ως µέρισµα στην κοινωνία αυτή την
προσπάθεια. Και αυτό είναι επιδίωξή µας κατά µόνιµο τρόπο, κυ-
ρίως µέσα από µειώσεις φόρων και βεβαίως και µε την άσκηση
κοινωνικής πολιτικής.
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Άρα είναι πρόδηλο ότι όσο καλύτερα πηγαίνει η οικονοµία σε
σχέση µε τους στόχους και δηµιουργούνται τα δηµοσιονοµικά
περιθώρια, η Κυβέρνηση και η χώρα θα µπορέσει να ασκήσει κα-
λύτερη δηµοσιονοµική πολιτική, βοηθώντας ακόµα περισσότερο
τη µεσαία τάξη και τα χαµηλότερα εισοδηµατικά στρώµατα. Γιατί
εµείς τα βοηθάµε ουσιαστικά και όχι λεκτικά υπερφορολογώντας
τους από ιδεοληψίες, ιδεολογίες ή από ανάγκη. 

Άκουσα για τη ΔΕΗ. Είπατε ότι διασώσατε τη ΔΕΗ και ότι µόνο
εµείς λέµε ότι η ΔΕΗ ήταν σε κακή κατάσταση. Κατ’ αρχάς, να
επαναλάβω τα βασικά µεγέθη της ΔΕΗ για να συνεννοηθούµε.
Δεν νοµίζω αυτά να αµφισβητούνται. Η επιχείρηση είχε ζηµιές
900.000.000 ευρώ το 2018, είχε ζηµίες 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ
το 2019, πέρασε σε κερδοφορία το 2020 και εκτιµάται ότι θα έχει
κερδοφορία το 2021. Αυτά είναι τα οικονοµικά στοιχεία της εται-
ρείας. Η κεφαλαιακή αξία της ΔΕΗ ήταν κάτω από τα
200.000.000 ευρώ επί ηµερών σας έχει φτάσει πάνω από τα 2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά δεν αµφισβητούνται. 

Μήπως θα θέλατε λίγο να ανατρέξετε στην έκθεση του ορκω-
τού ελεγκτή της εταιρείας τον Απρίλιο του 2019 για να δούµε σε
ποια κατάσταση ήταν η ΔΕΗ; Κι αν λέτε ότι ήταν παράδειγµα
προς µίµηση η ΔΕΗ όπως την αφήσατε, καταθέτω στα Πρακτικά
την έκθεση των θεσµών για την κατάσταση της ΔΕΗ από τον Ιού-
νιο του 2019.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκού-
ρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξεκινάει λέγοντας: «Πολύ µεγάλη χειροτέρευση της ρευστότη-
τας της εταιρείας και της κερδοφορίας. Ιούνιος 2019.».

Ψέλλισε κάτι ο κ. Τσίπρας, αλλά δεν το καταλάβαµε. Είπε:
«Έστω και που πέρασε το 34% στο Υπερταµείο». Τι έστω; Επί ηµε-
ρών σας δηµιουργήσατε το Υπερταµείο και επί ηµερών σας έφυγε
από το δηµόσιο το 34% και πήγε στο Υπερταµείο µαζί µε το 17%
που ήταν στο ΤΑΙΠΕΔ από πριν. Συνεπώς το 34% δεν πέρασε
επειδή κάποιος σάς το επέβαλε. Πέρασε γιατί εσείς δηµιουργή-
σατε το Υπερταµείο και έφυγε το 34% από το δηµόσιο και πήγε
στο Υπερταµείο. 

Απόδειξη αυτού είναι ότι στην ανακοίνωση που βγήκε προχθές,
µετά την ανακοίνωση της ΔΕΗ, έρχεται το Υπερταµείο και το ΤΑΙ-
ΠΕΔ και τι λέει; Το Υπερταµείο και η θυγατρική του, ΤΑΙΠΕΔ, έχουν
ως βασικό στόχο από την ίδρυσή τους το 2016 την προάσπιση του
δηµοσίου συµφέροντος και τη δηµιουργία µακροπρόθεσµης αξίας
για τη χώρα. Στο πλαίσιο της αύξηση µετοχικού κεφαλαίου το
Υπερταµείο και το ΤΑΙΠΕΔ θα εξετάσουν, επειδή αυτοί έχουν το
51%...» και λέει µετά το σκεπτικό το οποίο υπάρχει. Άρα το 34%
δεν είναι στο δηµόσιο. Το 54% είναι στο Υπερταµείο και πήγε στο
Υπερταµείο το 2016. 

Και µη µας λέτε για ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας γιατί κα-
ταθέτω στα Πρακτικά σαράντα επτά σελίδες αποκρατικοποιήσεων
και αξιοποίησης δηµόσιας περιουσίας -το τελευταίο κατόρθωµα
σας στις 20 Δεκεµβρίου του 2018-, µεταξύ των οποίων είναι και η
ΔΕΗ. Το καταθέτω για τα Πρακτικά για να µη µιλάτε για ξεπού-
ληµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκού-
ρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είπατε ότι το 34% δεν είναι το ίδιο µε το 51%. Προφανώς το
34% δεν είναι το ίδιο µε το 51%. Έχει αξία, όµως, τι έχεις µε το
34%. Και µε το 34% παραµένεις βασικός ρυθµιστής στη λήψη
στρατηγικών αποφάσεων µε δικαιώµατα κατασταλτικής µειοψη-
φίας, που διασφαλίζουν ότι ένα µεγάλο µέρος στρατηγικών απο-
φάσεων θα παραµείνει υπό άµεσο δηµόσιο έλεγχο. Και, ναι, είπα
αρκετά παραδείγµατα εταιρειών στο εξωτερικό που το δηµόσιο
έχει πολύ χαµηλότερο ποσοστό από το 34%. 

Είπατε ότι εσείς δεν είχατε ουσιαστικά προς πώληση το 17%
της ΔΕΗ. Αναφέρθηκε νοµίζω ο κ. Σκρέκας για αυτό. Αλήθεια, το
2018 στον προϋπολογισµό, που καταθέσατε και ψηφίσατε ως τότε
κοινοβουλευτική πλειοψηφία υπάρχει ένα στοιχείο εδώ µέσα: 100
εκατοµµύρια ευρώ από την πώληση της ΔΕΗ. Τι είναι αυτό; Αυτό
τι είναι; Αφού είπατε ότι δεν είχατε κανένα σκοπό να πουλήσετε.

Εδώ µέσα είναι και θα το καταθέσω στα Πρακτικά: 100 εκατοµµύ-
ρια ευρώ από την πώληση της ΔΕΗ. Υπάρχει συγκεκριµένη ανα-
φορά στον προϋπολογισµό τον οποίο καταθέσατε, στη σελίδα
135: «Συνολικό τίµηµα 100 εκατοµµύρια, ολοκλήρωση συναλλα-
γής 2018, οφέλη 100 εκατοµµύρια.».

Καταθέτω, λοιπόν, και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκού-

ρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Είπατε χρησιµοποιώντας λαϊκή έκφραση: «Και κερατάδες και
δαρµένοι». Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι εδώ έχουµε ενισχύ-
σει -η ΔΕΗ, η διοίκηση- την αξία της ΔΕΗ και θέλουµε να κάνουµε
επενδύσεις. Θέλει η ΔΕΗ να κάνει επενδύσεις για να µπορέσει να
λειτουργήσει στην επόµενη µέρα απέναντι στις προκλήσεις και
της κλιµατικής αλλαγής και της κλιµατικής κρίσης που υπάρχουν,
επενδύσεις επ’ ωφελεία νοικοκυριών και επιχειρήσεων. «Κερατά-
δες και δαρµένοι» είναι να είσαι ζηµιογόνος, να έχεις καταστρο-
φική πορεία, όπως στο παρελθόν, και να έχεις δεσµευτεί να
πουλήσεις το 17% για να πάει στο δηµόσιο χρέος. Εδώ δεν µιλάµε
για το ίδιο. Μιλάµε για κάτι διαφορετικό. 

Ακατάσχετη παροχολογία. Είπατε για τον κατώτατο µισθό και
λέτε: «Μα, αφού η οικονοµία θα αναπτυχθεί τόσο, γιατί δεν κάνετε
αυτό που είπατε προεκλογικά;». Συγγνώµη, δεν ξέρετε ότι πέρσι
η οικονοµία είχε µια ύφεση 8,2%;  Με την απλή λογική του κ. Τσί-
πρα θα έπρεπε να κάνουµε κάτι αντίστροφο πέρσι. Μα, είναι δυ-
νατόν αυτά να τα λέτε; Αυτό που είπαµε εµείς είναι ότι
ακολουθώντας τους ρυθµούς µεγέθυνσης της οικονοµίας, την πα-
ραγωγικότητα και την ανταγωνιστικότητα θα αυξάνουµε τον κα-
τώτατο µισθό και κάναµε το πρώτο βήµα φέτος. Σας θυµίζω ότι το
σύνολο των εργοδοτικών φορέων, συµπεριλαµβανοµένων των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων, τάχθηκαν υπέρ του «παγώµατος» των
κατώτατων µισθών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μαζέψτε το λίγο, κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και, τέλος,
κλείνω µε τον κ. Τσακαλώτο. Έκανε µία οµιλία περί ευρωπαϊστών,
«και τι Ευρώπη θέλουµε» και «πώς παλεύουµε στην Ευρώπη». 

Πρώτα από όλα µιλάτε, σε µία Κυβέρνηση και σε µία παράταξη,
που µε διορατικότητα ενέταξε τη χώρα στην Ευρώπη και κράτησε
το 2015 τη χώρα στην Ευρώπη, όταν εσείς µε τη δηµιουργική ασά-
φειά σας κινδυνεύατε να βγάλετε τη χώρα εκτός του ευρώ. Η
χώρα έχει συνεπώς δηµιουργική ισχυρή φωνή. 

Αυτό πώς αποδεικνύεται; Πρώτα από όλα, το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Η χώρα είναι το κράτος-µέλος, που έχει τους περισσότερους
πόρους ως ποσοστό του ΑΕΠ σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη
χώρα. Αυτό αποδεικνύεται από τη διαπραγµάτευση για τις µει-
ώσεις των φόρων.

Και να σας πω και κάτι; Πρόσφατα ήρθε εδώ ο επικεφαλής του
Eurogroup, ο Πασκάλ Ντόναχιου. Και τι είπε; «Θέλω να αναγνω-
ρίσω το εξαιρετικό έργο που κάνει το Υπουργείο Οικονοµικών για
την ελληνική οικονοµία και να σηµειώσω…», προσέξτε, «…ότι ο
ρόλος της Ελλάδος στο Eurogroup και η φωνή της χώρας…», της
χώρας, επαναλαµβάνω, «…σε πάρα πολλές σηµαντικές αποφά-
σεις χαίρει µεγάλου σεβασµού και αναγνώρισης.». Ξέρετε πόσο
σηµαντικές είναι αυτές οι λέξεις; «Σεβασµός και αναγνώριση».
Είχαν χαθεί αυτά επί ηµερών σας. 

Και, τέλος, επειδή κάνατε και µία αναφορά στο αν βοηθάµε
άλλες χώρες µε τα εµβόλια και τι θα κάνουµε µε τα εµβόλια και
αν δεν λύσουµε το θέµα µε τα εµβόλια και σε άλλες χώρες και σε
αυτό είµαστε παρόντες. Η χώρα έχει επιστρέψει στην κανονικό-
τητα. Σε πρωτοβουλίες του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για
τη στήριξη των φτωχότερων χωρών η Ελλάδα συµµετέχει, συµµε-
τέχει σε όλες αυτές τις πρωτοβουλίες συνεισφέροντας στα αντί-
στοιχα ταµεία στήριξης που έχουν να κάνουν και µε τις φτωχές
χώρες και µε το πώς θα ενισχυθεί ο εµβολιασµός στις φτωχές
χώρες. Άρα συµµετέχουµε, βάζουµε πόρους, ακριβώς γιατί πλέον
συµµετέχουµε στα κέντρα λήψης των αποφάσεων µε ισχυρή
φωνή, µε ρεαλιστική φωνή, µε ορθολογική φωνή.

Συµπερασµατικά, ακολουθούµε µια οικονοµική πολιτική, η
οποία έχει ορατά αποτελέσµατα. Δεν θριαµβολογούµε, αλλά µε
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µετριοπάθεια, αυτοπεποίθηση και ισχυρή φωνή εργαζόµαστε για
να πετύχει η χώρα ισχυρή και διατηρήσιµη οικονοµική µεγέθυνση,
να δηµιουργήσει πολλές καλές θέσεις απασχόλησης και να ενι-
σχύσει την κοινωνική συνοχή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, παρακαλώ, τον λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Βάσει ποιου άρθρου του Κανονισµού
παίρνουν τον λόγο οι Υπουργοί τώρα σε επερώτηση; Μίλησε σα-
ράντα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν υπάρχει άρθρο
στον Κανονισµό. Ας είµαι ειλικρινής. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προσωπικού.
Αναφέρθηκε ονοµαστικά σε εµένα ο κ. Τσίπρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αυτό µού είπε.
Θέλει τον λόγο επί προσωπικού.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Το προσωπικό έγκειται, κύριε Κατρίνη, στη φράση
του κ. Τσίπρα για το επίπεδο του Υπουργού Ανάπτυξης, που δεν
είναι ανάλογο και για τις τσιρίδες του. Σας κάνει για προσωπικό;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Απαντήστε, λοιπόν.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Και µπαίνω, πρώτον, στο επί προσωπικού, λοιπόν, και απευθύ-

νοµαι στον κ. Τσακαλώτο, που είναι και ένας τζέντλεµαν. 
Πράγµατι, η φωνή µου είναι τσιριχτή, κύριε Τσακαλώτο. Είναι

ένα φυσικό χαρακτηριστικό της φωνής µου. Αυτός είναι λόγος να
µε κοροϊδεύει ο κ. Τσίπρας; Εσείς δεν είστε οπαδοί της διαφορε-
τικότητας του ανθρώπου που έχουν διάφορα χαρακτηριστικά και
να τα προστατεύουµε και να τα αναδεικνύουµε; Είναι λόγος σε
κάθε οµιλία να οµιλεί για ένα πραγµατικό φυσικό µου χαρακτηρι-
στικό; Στο κάτω-κάτω το φυσικό µου αυτό χαρακτηριστικό είναι
δικό µου. Εγώ δεν µιµούµαι τη φωνή κάποιου άλλου, όπως ο κ.
Τσίπρας του Ανδρέα Παπανδρέου για να πάρει ψήφους. Είναι δικό
µου. Είναι ενοχλητικό, αλλά δικό µου. Να του πείτε, γιατί από το
σπίτι του αγωγή δεν του έµαθαν, λοιπόν, ότι το φυσικό χαρακτη-
ριστικό κάποιου ανθρώπου όσο ενοχλητικό και να είναι δεν τον κο-
ροϊδεύεις, γιατί τότε είσαι ανάγωγος και κάποια χειρότερη λέξη.
Όµως, εγώ αναφέρθηκα στον κ. Τσίπρα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα µας µάθει τρόπους ο κ. Γεωργιά-
δης;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Αναφέρθηκα στον κ. Τσίπρα σε ένα πολύ συγ-
κεκριµένο πράγµα, το οποίο δεν το απάντησε και δεν το απαντή-
σατε ούτε και εσείς, όµως, κύριε Τσακαλώτο. Και το διαβάζω και
το καταθέτω και στα Πρακτικά και κλείνω. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είναι προσωπικό αυτό;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είναι για το επίπεδό µου αυτό. Το πρώτο ήταν
η τσιριχτή φωνή και το δεύτερο το επίπεδο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όλη η Ελλάδα ξέρει το επίπεδό σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Και το δικό σας, ευτυχώς, και, από ότι φαίνε-
ται, εµένα µε εκτιµούν περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αλέξη Τσίπρας: «Κύριε Ζορµπά…», απαντάει
ο Τσίπρας στη ΔΕΘ, «..καλοδεχούµενοι οι αριθµοί, οι αριθµοί της
ανάπτυξης. Αναφέρεστε στο 16% το δεύτερο τρίµηνο του 2021.
Όµως, αυτός ο αριθµός προκύπτει από σύγκριση σε σχέση µε
το αντίστοιχο δεύτερο τρίµηνο του 2020, που η χώρα ήταν σε
καθολικό lockdown. Η χώρα το 2020 είχε ύφεση συνολικά 8,2%
και ήταν η δεύτερη χειρότερη σε όλη την Ευρώπη, στην Ευρω-
ζώνη, ενώ φέτος έχει µια ανάπτυξη στο δεύτερο τρίµηνο 16%,
όπως λέτε. Είναι πολύ ευχάριστο γεγονός και καλοδεχούµενο,
αλλά αν δείτε τα συγκριτικά στοιχεία µε τις υπόλοιπες χώρες, εί-

µαστε προτελευταίοι. Έχουν πολύ υψηλότερους ρυθµούς ανά-
πτυξης οι υπόλοιπες χώρες στο αντίστοιχο τρίµηνο.».

Τελεία. Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής) 

Κύριε Τσακαλώτο, επειδή ο κ. Τσίπρας δεν του αρέσει το επί-
πεδό µου, αλλά δεν απάντησε, σας προκαλώ να απαντήσετε επ’
αυτού που είπε ο Αρχηγός σας στη ΔΕΘ και καταθέτω και τον
πίνακα στα Πρακτικά να το δει ο ελληνικός λαός. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής) 

Η Ελλάδα, κύριε Τσακαλώτο, είναι στην προτελευταία θέση;
Δηλαδή, εδώ που είναι η χώρα Κροατία ή είναι εδώ που είναι η
θέση έξι; Στραβός είναι ο κ. Τσίπρας; Αγράµµατος είναι; Δεν
ξέρει να διαβάζει ούτε την αλφάβητο; Δεν γνωρίζει να διαβάζει
έναν πίνακα;

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Και παρακαλώ πολύ, κύριε Τσακαλώτο,
επειδή αναφερθήκατε και εσείς σε εµένα, να αναφερθείτε επί του
συγκεκριµένου, αν είπε αλήθεια ή ψέµατα ο κ. Τσίπρας και γιατί
το έκανε.

Και επειδή αναφέρθηκε στην Ισπανία µε πολύ µεγάλο στόµφο,
δύο πράγµατα θέλω να πω. Η Ισπανία έχει 3,2% πληθωρισµό,
όταν εµείς έχουµε 1,9%. Έχει το διπλάσιο από εµάς. Άρα πρό-
τυπο για εµάς η Ισπανία δεν είναι. 

Όσον αφορά την ανεργία όµως -επειδή έφερε την Ισπανία
επτά µε οκτώ φορές ως παράδειγµα ο κ. Τσίπρας- πάρτε και τον
σηµερινό πίνακα από την EUROSTAT. Το δεύτερο τρίµηνο του
2021 η Ελλάδα είναι εδώ -για να µην µπερδευτείτε πάλι- στη δεύ-
τερη θέση µε τον υψηλότερο αριθµό νέας απασχόλησης, δη-
λαδή, µείωσης της ανεργίας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι
δεύτερη. Προτελευταία ξέρετε ποια χώρα είναι; Είναι η Ισπανία.
Πάρτε και την προτελευταία χώρα που την είπατε οκτώ φορές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Και κλείνω. Δεν θα µπορέσετε ποτέ να ασκήσετε κανονική Αν-
τιπολίτευση, που θα την άξιζε ο ελληνικός λαός να την έχει, εάν
δεν µάθετε να διαβάζετε αριθµούς σωστά. Ο κ. Τσίπρας είπε ότι
ο κ. Στάσσης αναφέρθηκε στη ΔΕΗ σε 8 δισεκατοµµύρια κερδο-
φορία τα επόµενα χρόνια και έκανε και ένα σκεπτικό ότι τα πώς
µε 8 δισεκατοµµύρια πουλάς το 17% και άρα εκεί είναι το ρου-
σφέτι που κάνεις κ.λπ.. Ο κ. Στάσσης δεν µίλησε ποτέ για 8 δισε-
κατοµµύρια κέρδη. Μίλησε για 8 δισεκατοµµύρια επενδύσεις που
θα κάνει η ΔΕΗ. Φαντάζοµαι ότι εσείς µπορείτε να καταλάβετε
τη διαφορά µεταξύ των 8 δισεκατοµµυρίων επενδύσεων που θα
κάνει η ΔΕΗ -και όποιος βάλει την αύξηση θα συµµετάσχει µε τα
λεφτά σε αυτό το πρόγραµµα επενδύσεων γιατί θα το πιστέψει-
και τα 8 δισεκατοµµύρια κέρδη που φέρνουν µέρισµα. Το ένα
είναι έξοδα, πληρώνεις για τις επενδύσεις το µερίδιό σου στα 8
δισεκατοµµύρια, το άλλο είναι µέρισµα, παίρνεις από τα 8 δισε-
κατοµµύρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κλείνω αµέσως. 
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Γιατί σας το λέω αυτό, κύριε Τσακαλώτε; Κλείστε τον σε ένα
δωµάτιο, κάντε του κανονικό φροντιστήριο. Παραµένει ο ίδιος
αγράµµατος Τσίπρας από την πρώτη µέρα. Ήρθε στη Βουλή και
είπε πάλι ένα κάρο ανοησίες για τη ΔΕΗ που δεν τις καταλαβαί-
νει. Απόδειξη είναι ότι δεν κατάλαβε ότι είναι άλλο οι επενδύσεις
και άλλο η λειτουργική κερδοφορία. Και όταν τα µάθει από την
αρχή, τα ξαναλέµε. Γιατί είπε και το αµίµητο, και κλείνω, αγαπητέ
Χρήστο και αγαπητέ Κώστα: «Γι’ αυτό και δεν δίνεται ψήφος σε
σας από τις νεανικές ηλικίες σύµφωνα µε τις δηµοσκοπήσεις.».
Έλα Χριστέ και Παναγία! Ο άνθρωπος που χάνει σε όλες τις δη-
µοσκοπήσεις όλων των εταιρειών από το 2016 µέχρι σήµερα και
που σε άλλες δηµοσκοπήσεις τού ρίχνει ο Μητσοτάκης δώδεκα
και δεκαπέντε µονάδες, έχει το θράσος να κάνει µαθήµατα στη
Νέα Δηµοκρατία για τις δηµοσκοπήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Απ’ αυτό και µόνο να καταλάβετε για ποιον
βαθµό ευφυΐας µιλάµε και αν µπορεί να παρακολουθήσει ή όχι
αυτός το δικό µου επίπεδο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Τσακα-

λώτε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν θα απαντήσω στον κ. Γεωρ-

γιάδη, γιατί δεν µπορώ να κατέβω σε ένα επίπεδο, που κάποιος
Υπουργός λέει έναν πρώην Πρωθυπουργό αγράµµατο και όλα
τα άλλα που είπε. Πραγµατικά θεωρώ ότι χρειάζεται το Προ-
εδρείο να προστατεύσει αυτή την Αίθουσα από τέτοιες αντιπα-
ραθέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε απόλυτο δίκιο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεύτερον -και το λέω τώρα- η

ανοχή του αυτού του Προεδρείου -δεν το λέω µόνο για εσάς-
προς τους Υπουργούς δεν έχει προηγούµενο από το 2012 που
είµαι εγώ εδώ. Το είπε και ο κ. Κατρίνης. Εγώ θυµάµαι πως όταν
εγώ µιλούσα ως Υπουργός Οικονοµικών και είχα είκοσι πέντε
λεπτά, όλοι από τον κ. Βούτση µέχρι όλους τους Αντιπροέδρους
µού έδιναν τριάντα µε τριάντα πέντε λεπτά. Δεν υπάρχει οµιλία
του κ. Σταϊκούρα που να έχει είκοσι πέντε λεπτά και να µην µιλή-
σει τουλάχιστον σαράντα λεπτά. Από κει και πέρα θεωρούµε ότι
έχει µιλήσει πολύ. Αυτό δεν το λέω µόνο για σας κύριε Σταϊ-
κούρα. Λέω ότι υπάρχει ένα σηµαντικότατο πρόβληµα στο πώς
διαχειρίζεται το Προεδρείο τη σχέση ανάµεσα στις οµιλίες των
Βουλευτών και των Υπουργών.

Σας παρακαλώ πολύ να το µεταφέρετε, γιατί έχει ξεφύγει τε-
λείως το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας υπόσχοµαι ότι την
Πέµπτη στη Διάσκεψη των Προέδρων θα τεθεί θέµα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μίλησε για πόσα λεπτά ο κ. Σταϊ-
κούρας και µετά σε απάντηση του κ. Τσίπρα µίλησε άλλα δεκα-
πέντε λεπτά! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας το υπόσχοµαι. Να
είστε καλά.

Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά την ποµπώδη εµφάνιση

του κ. Τσίπρα στο τέλος της σηµερινής επίκαιρης επερώτησης
και παρά την προσπάθειά του να παρουσιάσει την δήθεν οργή
και αγανάκτηση του κόσµου, της κοινωνίας που κινδυνεύει να
γίνει τσουνάµι εναντίον της Κυβέρνησης, αναρωτιέται κανείς:
Εάν -αυτό που εσείς προφανώς ονειρεύεστε ως όνειρα θερινής
νυκτός κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ εκεί στα γραφεία σας που
επεξεργάζεστε τις δηµοσκοπήσεις- αυτή η οργή και η αγανά-
κτηση την οποία εισπράττετε είναι αληθινή, τότε γιατί σε όλες τις
δηµοσκοπήσεις, όπως είπε ο κύριος Υπουργός Ανάπτυξης, η δια-
φορά σας είναι ιλιγγιώδης από το κόµµα που κυβερνάει και είναι
τρίτος σε καταλληλότητα ο κ. Τσίπρας µετά τον κ. Μητσοτάκη,
που έχουµε να διαχειριστούµε και αυτές τις αλλεπάλληλες δια-
δοχικές και τις µεγάλες κρίσεις;

Και θα απορούσε κανείς και αν ακόµη δεν πιστεύετε στις δη-
µοσκοπήσεις, -που βέβαια τις χρησιµοποιείτε αλά καρτ όπως και
την επιχειρηµατολογία σας γενικότερα, όταν σας συµφέρει κάτι
είναι άσπρο και όταν σας συµφέρει το ίδιο πράγµα είναι µαύρο-
γιατί δεν επιχειρεί ο κ. Τσίπρας την προσφυγή στη λαϊκή ετυµη-
γορία, για να αποτυπωθεί στην κάλπη αυτή η οργή που κινδυ-
νεύει να γίνει τσουνάµι; Γιατί τα περί σοβαρότητας και
υπευθυνότητας της αντιπολίτευσης και του κ. Τσίπρα ως προς
το αίτηµα για εκλογές προφανώς τα προσπερνώ όπως τα προ-
σπερνά και όλη η κοινωνία, γιατί τη σοβαρότητα και την υπευθυ-
νότητά σας την είδαµε στα προηγούµενα χρόνια δυστυχώς και
την έζησε στο πετσί του ο ελληνικός λαός, όχι µόνο στα λόγια
βεβαίως αλλά και ως εφαρµοσµένη πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αραµπατζή, δεν
θα σας µείνει χρόνος για την επερώτηση. Το θέµα µας είναι άλλο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Θα µου δώσετε ένα µε δύο λεπτά. 
Θα ήταν λοιπόν καλύτερο ο κύριος Πρόεδρος της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης αντί να ανακαλύπτει κάθε τρεις και λίγο δήθεν
οργή και αγανάκτηση της κοινωνίας, να σκεφθεί γιατί η κοινωνία
γυρνάει την πλάτη στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση και γιατί σας
γυρνάνε οι πολίτες την πλάτη και γιατί σε όλες τις µετρήσεις οι
αρνητικές γνώµες για το κόµµα σας ξεπερνούν το 60% και φτά-
νουν έως και το 70%. 

Όλες οι εκτιµήσεις δυστυχώς για σας πέφτουν έξω και το
άγχος σας σας οδηγεί από το ένα λάθος στο άλλο, καθώς είναι
η πρώτη φορά προφανώς στα χρονικά, που η αντιπολίτευση έχει
µεγαλύτερη φθορά από την κυβέρνηση παρ’ ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση είχε και έχει να διαχειριστεί πραγµατικά σοβαρές κρίσεις
µε πολλή υπευθυνότητα και σύνεση.

Παρ’ όλα αυτά στις σηµερινές παρεµβάσεις των επερωτώντων
Βουλευτών τούς είδα λίγο φειδωλούς. Και το λέω αυτό γιατί ούτε
ότι θα αντιµετωπίσετε τον πληθωρισµό µε έναν νόµο και ένα
άρθρο ακούσαµε ούτε ότι οι διεθνείς αγορές ενέργειας και εµ-
πορευµάτων θα χορεύουν τον δικό σας ρυθµό. Αυτό, βέβαια, δεν
σηµαίνει πως έλειψε ο γνωστός λαϊκισµός του ΣΥΡΙΖΑ από τις
οµιλίες σας σήµερα στην εθνική αντιπροσωπεία. Το αντίθετο, πε-
ρίσσεψε και ο λαϊκισµός και βέβαια η προσπάθειά σας να µιλάτε
σαν να µην ήσασταν εσείς που κυβερνήσατε από τον Ιανουάριο
του 2015 έως τον Ιούλιο του 2019, σαν να µην είστε εσείς πραγ-
µατικά που αυξήσατε τον ΦΠΑ σε βασικά τρόφιµα, που αυξήσατε
τη φορολογία στα καύσιµα, που αυξήσατε δραµατικά το κόστος
παραγωγής για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους που σή-
µερα χύνετε κροκοδείλια δάκρυα.

Γιατί, πραγµατικά, θα σας ρωτήσω αν είναι τόσο κοντή η µνήµη
σας ή τόση ακάµατη η διάθεσή σας στο ψέµα. Είστε ή δεν είστε
εσείς που σήµερα κόπτεστε -ας πούµε- για τους αγρότες και το
λέτε και στην επίκαιρη επερώτησή σας, που αυξήσατε τη φορο-
λογία έως το 45%; Είστε ή δεν είστε εσείς που τριπλασιάσατε τις
ασφαλιστικές εισφορές ως µία δεύτερη εφορία για τους αγρότες
και βεβαίως για όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες; Είστε ή
δεν είστε εσείς, που κάνατε το 55% της προκαταβολής στο
100%; Είστε ή δεν είστε εσείς, που σας έπιασε ο πόνος για τις
ζωοτροφές που ήρθατε και αυξήσετε το 13% σε 23% και 24% σε
λιπάσµατα και ζωοτροφές και έπρεπε να έρθει τότε η Νέα Δηµο-
κρατία ως αξιωµατική αντιπολίτευση να σας φέρει τροπολογία
για να επανέλθει ο ΦΠΑ στο 13% στα λιπάσµατα και στις ζωο-
τροφές και αυτήν την τροπολογία να την υιοθετήσετε κακότεχνα
και να αφήνετε άλλες µε 13% και άλλες µε 24%;

Ο κ. Αραχωβίτης µίλησε για το ενδιαφέρον της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης για τη νησιωτικότητα και την ορεινότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Και πραγµατικά αναρωτιέµαι: Ήταν ή δεν ήταν Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης συγκεκριµένα ο κ. Αραχωβίτης, όταν κυ-
κλοφόρησε εκείνο το κατάπτυστο σχέδιο για την κατάργηση ου-
σιαστικά της εξισωτικής αποζηµίωσης σε δεκάδες εκατοντάδες
χωριά και ορεινούς και µειονεκτικούς οικισµούς σε όλη τη χώρα
και ήταν η Νέα Δηµοκρατία τότε που αποκάλυψε την εν κρυπτώ
και παραβύστω υποτιθέµενη διαβούλευσή σας γι’ αυτό το
έκτρωµα το οποίο ετοιµάζατε για τις ορεινές και µειονεκτικές πε-
ριοχές και πήρατε το σχέδιο πίσω;
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Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα να πείτε για την αύξηση των τιµών
των ζωοτροφών, όταν έρχεται ο Κυριάκος Μητσοτάκης και το
µειώνει στο 6% και µάλιστα σε µόνιµη βάση. Τι θέλετε να πείτε,
δηλαδή, τώρα; Ότι το δικό σας 24% είναι καλύτερο ή πιο ικανο-
ποιητικό από το δικό µας 6%; 

Αντιθέτως, δεν είπατε τίποτα, δεν άκουσα τίποτα για το θετικό
εµπορικό αγροτικό ισοζύγιο, που σηµειώθηκε για πρώτη φορά
επί της δικής µας Κυβέρνησης τριάντα έξι χρόνια µετά. Τριάντα
έξι χρόνια µετά ο αγροτικός τοµέας έφερε θετικά 510 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, µετά από ένα ράλι εξαγωγών που υπερέβησαν τα 7 δι-
σεκατοµµύρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αραµπατζή,
ολοκληρώστε σιγά σιγά, σας παρακαλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο λεπτά
ακόµα, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δύο λεπτά, σας παρα-
καλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πραγµατικά δεν άκουσα να πείτε τί-
ποτα για την αύξηση του αιγοπρόβειου γάλακτος, του πυλώνα
αυτής της αγροτικής οικονοµίας, που είναι η κτηνοτροφία, από
τα 70 και 80 λεπτά της δικής σας φοροληστρικής πολιτικής
έναντι των αγροτών στο 1,20 πλέον που κλείνουν σήµερα συµ-
βόλαια οι παραγωγοί. Άκουσα κάτι για παγολεκάνες που έλεγε
ο κ. Αραχωβίτης. Ξεχνάει ο κ. Αραχωβίτης ότι οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι, οι κτηνοτρόφοι εν προκειµένω, καλούσαν τις γα-
λακτοκοµικές επιχειρήσεις να έρθουν να πάρουν τις παγολεκά-
νες τους, γιατί απλά δεν έβγαιναν και πουλούσαν ή έσφαζαν το
ζωικό τους κεφάλαιο; Τα ξεχάσατε αυτά, κυρίες και κύριοι της
Αντιπολίτευσης; 

Ως Κυβέρνηση προφανώς, αλλά και ως αξιωµατική αντιπολί-
τευση αυτό που δεν ακούσαµε και που δεν ευελπιστούµε, βε-
βαίως, να ακούσουµε είναι µία αυτοκριτική για τα πεπραγµένα
σας. Όµως, και ως Κυβέρνηση, αλλά και ως αξιωµατική αντιπο-
λίτευση θα πω -και δεν θα πάω µακριά- να θυµηθούµε, για παρά-
δειγµα, τι λέγατε όταν ενέσκηψε στην Ελλάδα η πανδηµική κρίση
την άνοιξη του 2020. Τότε, ασκούσατε κριτική στην Κυβέρνηση
για το ότι τάχα δεν στηρίζει τις επιχειρήσεις, τον κόσµο της ερ-
γασίας και ζητούσατε εµπροσθοβαρή εφαρµογή των µέτρων. Τι
σας λέγαµε τότε; Ότι καθώς ουδείς µπορεί να προβλέψει τη
διάρκεια και το βάθος της κρίσης, η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη προχωρεί µε συνετά βήµατα. Λέ-
γαµε ότι θα εξαντλήσουµε κάθε περιθώριο για τη στήριξη της
κοινωνίας, του επιχειρείν και των εργαζοµένων. Αναλάβαµε τη
δική µας δέσµευση του «whatever it takes», για να θυµηθώ τον
Μάριο Ντράγκι, που φιλοξενήσαµε πριν από λίγες µέρες στην
Αθήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κυρία
Αραµπατζή, σας παρακαλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Το αποτέλεσµα, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, είναι τα 42,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, το µεγαλύτερο
πρόγραµµα στήριξης της πραγµατικής οικονοµίας, σχεδόν 9 δι-
σεκατοµµύρια από τη µη επιστρεπτέα στο µεγαλύτερό της µέρος
προκαταβολής σε επιχειρήσεις, 3,4 δισεκατοµµύρια κοστολογη-
µένα και στοχευµένα από τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσο-
τάκη στη ΔΕΘ, µία από τις καλύτερες επιδόσεις, σύµφωνα µε τη
EUROSTAT στη διατήρηση των θέσεων εργασίας και η αξιοση-
µείωτη ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας, για να περά-
σουµε φέτος στον εντυπωσιακό ρυθµό ανάπτυξης του 16,2% στο
δεύτερο τρίµηνο του 2021. 

Ποιος είναι ο παρονοµαστής σε όλα αυτά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κυρία

Αραµπατζή! 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η σύνεση και η αποτελεσµατικότητα. Με αυτές τις δύο αρχές

αντιµετωπίζουµε και τη νέα κρίση του εισαγόµενου αυτού πλη-
θωρισµού. Οι Υπουργοί ανέπτυξαν µε στοιχεία και δεδοµένα το
πώς οδηγήθηκε ο πλανήτης σ’ αυτήν εδώ την κρίση και πώς η
Κυβέρνηση παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις και λαµβάνει τα
αναγκαία µέτρα για τη θωράκιση, αλλά και την ενίσχυση του ει-
σοδήµατος µε βραχυπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα µέτρα.

Κλείνω λέγοντας ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι, κυρία Αραµ-
πατζή, δεν έχετε άλλον χρόνο. Έχετε µιλήσει τέσσερα λεπτά πα-
ραπάνω και µετά έχει δεκατρείς επίκαιρες. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: …προσποιείστε πως σας ενδιαφέρει
το καλάθι της νοικοκυράς, αλλά το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι το «καλάθι» των δηµοσκοπήσεων, στο οποίο δυστυχώς µέ-
νετε και θα µένετε πολύ καιρό µετεξεταστέοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Σας παρακαλώ πολύ, όµως. Βέβαια, το λάθος δεν ξεκί-
νησε τώρα από εσάς. Εδώ ο Αρχηγός µίλησε σαράντα τέσσερα
λεπτά, αντί για δέκα λεπτά. Και οι Υπουργοί µίλησαν. Όµως, θα
πρέπει σιγά σιγά να αρχίσουµε να σεβόµαστε και τους υπόλοι-
πους που περιµένουν, διότι µετά έχει δεκατρείς επίκαιρες. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εσείς διευθύνετε τη συζήτηση, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν το λέω µόνο για
εσάς. Να ξέρετε ότι µιλάω γενικά. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μιχάλης Κατρίνης από το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να εκφράσω, πραγµατικά, την αγανάκτησή µου

για την κατάντια και τον ολισθηρό δρόµο της σηµερινής συζήτη-
σης µε ευθύνη του Προέδρου της Βουλής, κ. Τασούλα, τον οποίο
βλέπω τώρα, γιατί κατά συρροή και κατ’ εξακολούθηση επιτρέπει
να γίνεται παραβίαση του Κανονισµού και να µιλάνε επί πέντε
ώρες Υπουργοί και Βουλευτές µόνο του κυβερνώντος κόµµατος,
να µιλάει ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Γεωργιάδης πάνω από µία ώρα
και να µην έχουν την ευθιξία να βρίσκονται τώρα να ακούσουν
τα υπόλοιπα κόµµατα. Εκφράζω την αγανάκτησή µου, γιατί επι-
τρέπει να διεξάγονται συζητήσεις µε αυτόν τον τρόπο. Αυτό είναι
ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κατρίνη, για µην
ακούγονται πράγµατα, όπως ότι οι Υπουργοί µιλούσαν µία ώρα,
θα ήθελα να πω ότι µίλησαν τριάντα έξι λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι ντροπή η παραβίαση του Κανονι-
σµού. Μόνο ο κ. Σκρέκας σέβεται αυτή τη στιγµή τον θεσµικό
του ρόλο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Είναι ντροπή αυτό που
συµβαίνει σήµερα, να έρχονται δηλαδή Υπουργοί για να φτιά-
ξουν στιγµιότυπα για το Twitter, το Facebook ή για το βραδινό
δελτίο ειδήσεων και να µετατρέπουν µια κοινοβουλευτική διαδι-
κασία σε µία παρωδία, µόνο και µόνο για λόγους επικοινωνια-
κούς. Και αυτό, δυστυχώς, γίνεται πάρα πολλές φορές και γι’
αυτό λυπάµαι, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι δεν είναι δική σας ευ-
θύνη, αλλά συνολικά ευθύνη του Προεδρείου. Και προφανώς την
πρώτη ευθύνη γι’ αυτό, που γίνεται την έχει ο Πρόεδρος της Βου-
λής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλη την Ευρώπη το εκκρεµές
φαίνεται ότι έχει αρχίσει να κινείται αντίστροφα και οι Ευρωπαίοι
πολίτες γυρίζουν την πλάτη τους στη συντηρητική Δεξιά και την
απόλυτη κυριαρχία των αγορών, γιατί αναγνωρίζουν την ανάγκη
για µια κοινωνική διάσταση της οικονοµίας.

Στη χώρα µας, βέβαια, βρισκόµαστε πίσω από τις εξελίξεις σε
σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες, αφού κυριαρχούν οι λογικές που
επανεφευρίσκουν µεθοδεύσεις κυβερνήσεων άλλων δεκαετιών,
όπως φέρ’ ειπείν της Κυβέρνησης Θάτσερ. Αυτά δείχνουν οι κυ-
βερνητικές πολιτικές στα εργασιακά, αυτά δείχνουν οι κυβερνη-
τικές πολιτικές στην εκπαίδευση, αυτά δείχνουν οι κυβερνητικές
πολιτικές στη λειτουργία των αγορών. 

Σήµερα, είχαµε θεωρητικά µια συζήτηση για τα ζητήµατα της
ακρίβειας, η οποία µετατράπηκε, µε ευθύνη κυρίως της Κυβέρ-
νησης, σε αντιπαράθεση για το προφανώς µείζον ζήτηµα της
ΔΕΗ, όπου υπάρχουν ευθύνες και σε σχέση µε τη χειραγώγηση
πιθανόν της µετοχής και για το πώς κάποια funds φαίνεται ότι
αποεπένδυσαν λίγες µέρες πριν γίνει αυτή η αύξηση του µετοχι-
κού κεφαλαίου, αλλά και σε σχέση µε τον χαρακτήρα που έχει η
ΔΕΗ εν όψει των αυξήσεων στην ενέργεια και για το πώς µια επι-
χείρηση που η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι διατηρεί τον έλεγχο,
αλλά κάτι τέτοιο δεν προκύπτει, µπορεί να λειτουργήσει προστα-
τευτικά για το δηµόσιο συµφέρον και για τους καταναλωτές. 
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Από την Κυβέρνηση ακούσαµε ότι όλα είναι καλά, ότι η οικο-
νοµία µας πάει πάρα πολύ καλά, ότι οι οίκοι αξιολόγησης λένε
ότι είναι πολύ ευοίωνες οι προοπτικές και ότι ενισχύεται η κοινω-
νική συνοχή. Επίσης, ακούσαµε από τον Υπουργό Οικονοµικών,
που µια βδοµάδα πριν είπε ότι θα κάνει επιτροπή για να καλέσει
τους τραπεζίτες γιατί δεν δίνουν χρήµατα στις επιχειρήσεις, να
µιλάει για αυξηµένη πιστωτική επέκταση στα στεγαστικά δάνεια.
Αυτό κι αν είναι πολιτικό θράσος! Βεβαίως, ακούσαµε και το επι-
χείρηµα ότι δεν υπάρχει λόγος ανησυχίας για το θέµα της ακρί-
βειας, αφού ούτως ή άλλως όλα αυτά απορροφώνται από τις
µειώσεις της φορολογίας και των ασφαλιστικών εισφορών. 

Τέλος, ακούσαµε από την Κυβέρνηση ότι οι αυξήσεις είναι πα-
ροδικές, ότι οι αυξήσεις είναι µικρότερες σε σχέση µε τις υπό-
λοιπες ευρωπαϊκές χώρες και ότι από τα µέτρα που έχουν ήδη
ληφθεί δεν υπάρχει λόγος να ανησυχεί κανένας καταναλωτής.

Βέβαια, αν οι Έλληνες πολίτες και όσοι διαπιστώνουν καθηµε-
ρινά το κύµα ακρίβειας στα σουπερµάρκετ, στις λαϊκές, στο κό-
στος ενέργειας, στα καύσιµα και στις µετακινήσεις έβλεπαν αυτή
τη συζήτηση, θα αναρωτιόντουσαν πραγµατικά αν οι συµµετέ-
χοντες έχουν αίσθηση της πραγµατικότητας. 

Το πρώτο ερώτηµα, που θα έθεταν σε όσους σήµερα λένε ότι
δεν υπάρχει ακρίβεια, ότι είναι φυσιολογικό φαινόµενο και ότι
είναι παρεπόµενο της οικονοµίας στην παγκόσµια κλίµακα, είναι
αν υπάρχει όντως αύξηση σε βασικά είδη διατροφής, στην ενέρ-
γεια, σε υλικά, σε ζωοτροφές, στο κόστος καλλιεργειών. Είναι ή
δεν είναι αλήθεια ότι το µηνιαίο καλάθι για µία τριµελή οικογένεια
έχει αυξηθεί 10%, δηµιουργώντας ερωτηµατικά για το αν αυτή η
οικογένεια θα µπορεί να έχει τις ίδιες διατροφικές συνήθειες;

Με βάση τα στατιστικά από το euro area statistics -είναι µία
ιστοσελίδα που στηρίζεται από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα- η Ελλάδα είναι τέταρτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε αύξηση
3,3% τον Αύγουστο στα είδη διατροφής και στα ποτά. Βεβαίως,
η επίσπευση της έρευνας της Επιτροπής Ανταγωνισµού που
έγινε στις 9 Σεπτεµβρίου προφανώς αποδεικνύει ότι δεν πάνε τα
πράγµατα τόσο καλά και τόσο οµαλά όσο επιθυµεί να παρουσιά-
σει η Κυβέρνηση, την ίδια στιγµή που το ίδιο το ΙΝΚΑ µιλά για αυ-
ξήσεις, οι οποίες είναι καµουφλαρισµένες και για ίδιο ποσό, αλλά
µικρότερες ποσότητες.

Το δεύτερο ερώτηµα στο οποίο η Κυβέρνηση απαντάει µε
τόση βεβαιότητα είναι το εξής: Είναι προσωρινό φαινόµενο αυτό;
Είναι παροδικό; Η Κυβέρνηση υποστηρίζει ότι αυτό θα το ξεπε-
ράσουµε σε λίγο χρονικό διάστηµα. Βλέπω, όµως, σηµερινή συ-
νέντευξη της κ. Λαγκάρντ -µιας και έγινε αναφορά- που λέει ότι
η αύξηση στην τιµή του ρεύµατος θα συνεχιστεί, ακόµα και όταν
θα έχουν εκλείψει τα υπόλοιπα προβλήµατα στην εφοδιαστική
αλυσίδα, ενώ και ο πρόεδρος του ΙΝΚΑ λέει χαρακτηριστικά:
«Φούµαρα τα όσα λέει η Κυβέρνηση. Η ακρίβεια θα συνεχιστεί
το 2022».

Και ρωτάει, λοιπόν, ο Έλληνας καταναλωτής το εξής: Τι κάνει
αυτή η Κυβέρνηση για να προστατεύσει απ’ αυτή την ακρίβεια,
που τη χαρακτηρίζει «φυσικό φαινόµενο», που θεωρεί ότι δεν
είναι και τόσο σηµαντική και που τέλος πάντων λέει ότι θα διαρ-
κέσει για πάρα πολύ µικρό διάστηµα; Η Κυβέρνηση έχει συστήσει
Παρατηρητήριο Τιµών. Εξηγεί τους λόγους του πληθωρισµού,
χωρίς βεβαίως να έχει κάνει κάτι για αυτό. Εξάλλου, η ίδια η Κυ-
βέρνηση στον προϋπολογισµό έλεγε ότι θα έχουµε αύξηση της
ιδιωτικής κατανάλωσης, προσπαθώντας να τεκµηριώσει την αύ-
ξηση του ΑΕΠ το 2021. Τώρα λέει ότι η αύξηση κατανάλωσης
φέρνει πληθωρισµό. Εξεπλάγη ξαφνικά η Κυβέρνηση από αυτό.

Ρωτά, λοιπόν, ο πολίτης το εξής: Η Κυβέρνηση ασκεί τον θε-
σµικό της ρόλο; Ασκεί ελέγχους στην αγορά για να δει αν προ-
στατεύεται ο καταναλωτής; Υπάρχουν δεκαέξι δελτία Τύπου του
Υπουργείου Ανάπτυξης, η ΔΙΜΕΑ ελέγχει το παράνοµο εµπόριο,
ελέγχει την εφαρµογή των µέτρων κατά του κορωνοϊού. Κανένα
δελτίο Τύπου, καµµία πραγµατικά ενέργεια για τον έλεγχο φαι-
νοµένων πιθανής αισχροκέρδειας! 

Μάλιστα, ο κ. Γεωργιάδης προηγουµένως είπε ότι εφαρµόζει
µία αγορανοµική διάταξη από τον Μάρτιο του 2020 για τον
έλεγχο της αγοράς, µε το άρθρο 21 της ΠΝΠ στις 20 Μαρτίου
2020, η οποία είχε ανανεωθεί –και ας µε διαψεύσει ο Υπουργός-
µέχρι την 30ή Ιουνίου του 2021. Δηλαδή, το διάστηµα που έχουµε

ακρίβεια στην αγορά -τον Ιούλιο, τον Αύγουστο και τώρα- δεν
υπάρχει ανανέωση του άρθρου αυτού. Μάλιστα, ο ίδιος ο κ. Γε-
ωργιάδης είχε προβλέψει ότι µε απόφασή του µπορεί να καθο-
ρίζει ανώτατη τιµή πώλησης σε καταναλωτές για αγαθά και
υπηρεσίες. Και η διάταξη αυτή -διότι δεν το είπε αυτό- αφορά
κυρίως φαρµακευτικά προϊόντα, µέσα ατοµικής προστασίας και
προσωπικής υγιεινής, όπου πρέπει κάποιος να καταγγείλει για
να παρέµβει η Γενική Γραµµατεία υπέρ του καταναλωτή.

Άρα, τι αποδεικνύεται; Αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση δεν έχει
κάνει τίποτα για την προστασία της αισχροκέρδειας, δεν ελέγχει
την αγορά, δεν σέβεται τον θεσµικό της ρόλο και, προφανώς,
δεν µπορεί να οικειοποιείται την έρευνα της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού, γιατί κάποια στιγµή στην Κυβέρνηση πρέπει να ξεκαθα-
ρίσετε αν είναι ανεξάρτητη αρχή και λειτουργεί από µόνη της η
Επιτροπή Ανταγωνισµού ή πραγµατοποιεί ελέγχους κατόπιν υπό-
δειξης του Υπουργείου Ανάπτυξης, όπως είπε εµµέσως πλην
σαφώς ο Υπουργός Ανάπτυξης σήµερα.

Εδώ, λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει εγκαταλείψει εντελώς τον ρόλο
του κράτους για τον έλεγχο της αγοράς και µένουν απροστάτευ-
τοι οι καταναλωτές. Μοναδική εξαγγελία είναι η επιδότηση του
ηλεκτρικού ρεύµατος µε τα 9 ευρώ τον µήνα, όταν η τελική επι-
βάρυνση θα φανεί -και το ξέρει ο κ. Σκρέκας- στις αρχές του επό-
µενου έτους, όταν οι προσδοκίες δεν πρόκειται να
επιβεβαιωθούν γιατί το ράλι αυξήσεων συνεχίζεται, γιατί η τιµή
ρεύµατος βάσει της οποίας έγινε η κοστολόγηση για τα 150 και
µετά 200 εκατοµµύρια ήταν µε 95 ευρώ τη MWh, όταν στις 22
Σεπτεµβρίου η ΔΕΗ πούλησε µε 160 ευρώ τη MWh.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, πέραν της ανακοίνωσης για την επιδό-
τηση του κόστους ρεύµατος, δεν κάνει ελέγχους στην αγορά και
δεν µειώνει τον ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής. Η Ελλάδα είναι
στην έκτη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όσον αφορά τον ΦΠΑ
σε βασικά είδη διατροφής. Επίσης, δεν εφαρµόζει µείωση των
ειδικών φόρων κατανάλωσης. Αυτό το λέω γιατί σε πάρα πολλές
χώρες έχουµε µείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη κατανάλωσης,
όπως είναι το ψωµί ή τα γαλακτοκοµικά προϊόντα. Η Κροατία έχει
5% για το ψωµί και το γάλα, η Γαλλία 5,5%, η Ισπανία 4%. Η Λε-
τονία εφαρµόζει 5% για φρούτα και λαχανικά που παράγονται
τοπικά. Δυστυχώς, στη χώρα µας δεν έχουµε καµµία παρέµβαση
σ’ αυτό το πεδίο και βεβαίως δεν φαίνεται να έχουµε και καµία
πρόθεση γι’ αυτό.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό και ευχαριστώ
πολύ.

Δεν ακούσαµε τίποτα για το κόστος χρήσης δεδοµένων κινη-
τής τηλεφωνίας. Η Ελλάδα είναι η ακριβότερη χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και στον ΟΟΣΑ όσον αφορά το κόστος δεδοµένων
κινητής τηλεφωνίας και έχει τη χαµηλότερη ταχύτητα µε βάση
και την προχθεσινή έρευνα του «DIGITAL EU». Σ’ αυτό η Κυβέρ-
νηση δεν απαντά τίποτα. Μοιράζει 50GB µόνο για όσους εµβο-
λιαστούν. Δεν παρεµβαίνει σε µία καρτελοποιηµένη αγορά, όπως
είναι η αγορά της κινητής τηλεφωνίας και βεβαίως δεν φαίνεται
να ενδιαφέρει η αδράνεια της Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων.

Δυστυχώς, όλα αφήνονται στον αυτόµατο πιλότο. Οι αυξήσεις
θα συνεχιστούν, παρά τις προσδοκίες των στελεχών της Κυβέρ-
νησης ότι θα είναι µέχρι το τέλος της χρονιάς και οι πολίτες θα
συνεχίζουν να αισθάνονται ανυπεράσπιστοι και απροστάτευτοι
σε µία χώρα που το ιδιωτικό χρέος διογκώνεται, όπως και τα λη-
ξιπρόθεσµα και που η οικονοµία, παρά τα ωραία λόγια του
Υπουργού Οικονοµικών, δεν φαίνεται να είναι τόσο στέρεη όσον
αφορά τις επιχειρήσεις που δεν έχουν πρόσβαση ρευστότητα. 

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση θεωρεί ότι πάνε όλα καλά, όλα
είναι υπό έλεγχο και δεν υπάρχει κανένας λόγος ανησυχίας. Φο-
βάµαι ότι είστε σε άλλη πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε

Κατρίνη.
Όσο γι’ αυτά που είπατε στο ξεκίνηµα, δεν θα πω ότι έχετε

άδικο. Ωστόσο, να πούµε γι’ αυτό που είπατε σχετικά µε την οµι-
λία της µίας ώρας, ότι ο κ. Σταϊκούρας δικαιούται τριάντα πέντε
λεπτά και µίλησε σαράντα επτά, ο κ. Γεωργιάδης δικαιούται
τριάντα πέντε λεπτά και µίλησε τριάντα έξι –έχουν φύγει αυτοί,
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γιατί δεν έχουν δευτερολογίες, ενώ ο κ. Σκρέκας έχει δικαίωµα
γιατί έχει µιλήσει µόνο τριάντα ένα λεπτά- ο κ. Λιβανός είναι ο
πιο πειθαρχηµένος και έχει µιλήσει τα είκοσι πρώτα λεπτά.

Το «µία ώρα» που πετάµε δεν είναι σωστό. Να λέµε την αλή-
θεια και κανένα πρόβληµα. Δεν λέω ότι έχετε άδικο. Δεν έπρεπε
να µιλήσουν καθόλου οι Υπουργοί. Η αλήθεια είναι αυτή, όπως
και να το κάνουµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Νίκος Καραθανασόπουλος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα έλεγα και στον κ. Κα-
τρίνη, αλλά και στον ΣΥΡΙΖΑ, στον κ. Τσίπρα, να συγκρατήσουν
τον ενθουσιασµό τους για την Ευρώπη που αλλάζει, γιατί το SPD
είναι δοκιµασµένο κόµµα στην εφαρµογή βάρβαρων αντεργατι-
κών µέτρων. Μάλιστα, όταν ισχύει ο κανόνας ότι όλοι θέλουν να
πάνε µε όλους για να σχηµατίσουν κυβέρνηση στη Γερµανία, κα-
ταλαβαίνουµε πόσο πολύ αλλάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση! Αντί-
θετα, επιβεβαιώνεται ο χαρακτήρας της ως λυκοσυµµαχίας, ως
σφηκοφωλιάς για τους λαούς.

Ας έρθουµε, όµως, στη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης
του ΣΥΡΙΖΑ. Παρ’ ότι συζητάµε τώρα πέντε ώρες, δεν απασχό-
λησαν κανέναν από τους οµιλητές οι αιτίες της ακρίβειας. Θα
προσπαθήσουµε να προσεγγίσουµε ακριβώς ποιες είναι αυτές
οι αιτίες. Κατ’ αρχάς, µία βασική αιτία είναι η εξής: Σχετίζεται η
ακρίβεια και στη χώρα µας µε το αναπτυξιακό µοντέλο που όλες
οι κυβερνήσεις υπερασπίστηκαν µέχρι τώρα και που σήµερα ορ-
κίζονται ότι πρέπει αυτό να στηρίζεται στην αξιοποίηση των συγ-
κριτικών πλεονεκτηµάτων και στην εξωστρέφεια; Αυτό το
παραγωγικό µοντέλο έχει επιπτώσεις στην ακρίβεια; Βεβαίως!
Τεράστιες! Γιατί; Διότι η αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτη-
µάτων σηµαίνει ότι µία σειρά από παραγωγικές δυνατότητες της
χώρας µας καταστρέφονται. Δεν αξιοποιούνται γιατί δεν έχουν
υψηλό ποσοστό κέρδους, όχι γιατί δεν έχουν κέρδος. Άρα, λοι-
πόν, αναγκαζόµαστε να καταφύγουµε στις εισαγωγές και πρώ-
των υλών και ενδιάµεσων αγαθών, αλλά και τελικών
εµπορευµάτων. Οι εισαγωγές και οι τιµές των εισαγόµενων προ-
ϊόντων εξαρτώνται και από τους σφοδρότατους ανταγωνισµούς
των εφοδιαστικών αλυσίδων σε διεθνές επίπεδο, αλλά και από
τον ανταγωνισµό των πολυεθνικών.

Και η λογική της εξωστρέφειας ίδιο αποτέλεσµα έχει όταν µια
σειρά από προϊόντα που δεν φτάνουν για να καλυφθούν οι ανάγ-
κες του ελληνικού λαού κατευθύνονται στο εξωτερικό. Το απο-
τέλεσµα ποιο είναι; Η υπόλοιπη ποσότητα να ακριβαίνει ακόµη
περισσότερο. Να, λοιπόν, γιατί είναι υπεύθυνο το µοντέλο το
οποίο υπερασπίζεστε για την ακρίβεια. Και δεν είναι ένα παρο-
δικό, αλλά ένα µόνιµο φαινόµενο.

Ευθύνεται η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ακρί-
βεια; Βεβαίως, η πολιτική της απελευθέρωσης των αγορών απο-
τελεί βασικό παράγοντα.

Και να πάµε στην ηλεκτρική ενέργεια; Μια πολιτική που υπη-
ρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ και
της Νέας Δηµοκρατίας, η πολιτική απελευθέρωσης οδηγεί σε
ακριβά τιµολόγια για να µπορεί να είναι ελκυστική η εισαγωγή
των ιδιωτικών επιχειρηµατικών οµίλων στον τοµέα της ενέργειας.
Τεράστιες σκανδαλώδεις επιδοτήσεις στις ιδιωτικές επιχειρή-
σεις, στα αρπακτικά της πράσινης ενέργειας, πανάκριβο ρεύµα
για τον λαό και µάλιστα και δηµιουργία µηχανισµών που να δι-
αιωνίζουν το ακριβό ρεύµα, όπως, για παράδειγµα, ο µηχανισµός
που έφερε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για το χρηµατιστήριο αγο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας, όπου οι χονδρέµποροι µπορούν να
αγοράζουν φτηνά, για να πουλάνε µετά ακριβά. Έτσι λειτουργεί
το χρηµατιστήριο και το επέβαλε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Οδή-
γησε στη συρρίκνωση της ΔΕΗ και στη λειτουργία της µε ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια. Για αποεπένδυση µίλαγε ο ΣΥΡΙΖΑ, µια
σειρά µονάδων παραγωγικών της ΔΕΗ να δοθούν στους ιδιώτες. 

Και βεβαίως σήµερα µπορεί να κατηγορεί την Κυβέρνηση και
να αναρωτιέται πού βρήκε το µοντέλο µέσω της αύξησης µετο-
χικού κεφαλαίου να ιδιωτικοποιεί τη ΔΕΗ, µια σπουδαία επιχεί-
ρηση. Αντέγραψε το µοντέλο του ΣΥΡΙΖΑ, την αύξηση του
µετοχικού κεφαλαίου στην ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών
που έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που απαγόρευσε στους πα-
λαιούς µετόχους να συµµετέχουν σε αυτήν την αύξηση, µε απο-

τέλεσµα η συµµετοχή του δηµόσιου τοµέα να καταρρεύσει στις
τέσσερις συστηµικές τράπεζες. 

Άρα, λοιπόν, το ίδιο µοντέλο, αυτό του ΣΥΡΙΖΑ, εφαρµόζει σή-
µερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για να προχωρήσει
στην επικίνδυνη εξέλιξη της περαιτέρω ιδιωτικοποίησης της
ΔΕΗ. 

Είναι η πολιτική της πράσινης ενέργειας. Για να επιβληθεί η
πράσινη ενέργεια εφαρµόζουν πολύ ακριβά τέλη ρύπων για τα
ορυκτά καύσιµα, µε αποτέλεσµα η ενέργεια να γίνεται πολύ πιο
ακριβή λόγω ακριβώς αυτών των τελών. 

Είναι η πολιτική της απολιγνιτοποίησης, που υποστηρίζετε όλα
τα υπόλοιπα κόµµατα, καταργώντας επί της ουσίας την αξιοποί-
ηση του εγχώριου ορυκτού καυσίµου, του λιγνίτη, για να υποκα-
τασταθεί από το εισαγόµενο φυσικό αέριο ως µεταβατικό
καύσιµο. Και όλοι σας συµφωνείτε ότι το φυσικό αέριο πρέπει να
είναι το εισαγόµενο µεταβατικό καύσιµο, γιατί δεν µπορεί να στη-
ριχθεί διαφορετικά η ευστάθεια του συστήµατος, µε αποτέλεσµα
να αυξάνεται ακόµη περισσότερο η ενεργειακή εξάρτηση της
χώρας.

Είναι η πολιτική επιλογή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κε-
φαλαίου για την πράσινη µετάβαση που θα οδηγήσει, για να µπο-
ρούν να βρουν εκτόνωση τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια και
υπερκέρδη, σε ακριβότερα εµπορεύµατα και υπηρεσίες, τα πρά-
σινα εµπορεύµατα, και θα οδηγήσει στη διεύρυνση ακόµη περισ-
σότερο των κοινωνικών ανισοτήτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Είναι, όµως, και µια σειρά από άλλες επιλογές που κάποιοι θε-
ωρούν ότι είναι φάρµακο, αλλά στο τέλος αποδεικνύονται φαρ-
µάκι για τους λαούς. Η επεκτατική νοµισµατική πολιτική, την
οποία χειροκροτεί ο ΣΥΡΙΖΑ και άλλα κόµµατα ως προοδευτική
επιλογή, λέει. Όµως η επεκτατική νοµισµατική πολιτική έχει ως
αποτέλεσµα τον πληθωρισµό ο οποίος κατατρώγει τα λαϊκά ει-
σοδήµατα και είναι υπεύθυνος για τα νέα κύµατα ακρίβειας.
Άλλος παράγοντας είναι η φορολογία. Ποιοι έχουν επιβάλει δια-
χρονικά όλη αυτήν την πολυµορφία των έµµεσων φόρων -ΦΠΑ,
ειδικοί φόροι κατανάλωσης- που εκτοξεύουν τις τιµές των εµπο-
ρευµάτων και της ενέργειας στα ύψη; Και για να µην υπάρχει πα-
ρεξήγηση ο κ. Τσίπρας διευκρίνισε ότι θα είναι προσωρινή, λέει,
η µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Άρα δηλαδή θα συ-
νεχίζεται η αναδιανοµή του πλούτου από τους λιγότερο φτωχούς
στους περισσότερο φτωχούς. 

Επί της ουσίας η ακρίβεια δεν είναι τίποτα άλλο παρά µία
πλευρά της αφαίµαξης του λαϊκού εισοδήµατος. Η λύση δεν είναι
ότι όλη αυτή η ψευδεπίγραφη συζήτηση γίνεται για το επίπεδο
των κατώτερων µισθών. Σε ποια αγορά εργασίας µιλάµε για κα-
τώτερους µισθούς; Στην εργασιακή ζούγκλα που έχουν επιβάλει
όλες οι κυβερνήσεις µέχρι σήµερα στη χώρα µας, όπου δεν
υπάρχουν ωράρια, όπου δεν υπάρχουν κλαδικές συµβάσεις; Σε
αυτήν την αγορά εργασίας µιλάµε για κατώτερο µισθό, όπου επί
της ουσίας συρρικνώνεται ακόµη περισσότερο ο µέσος µισθός
γιατί αυτό είναι που µετράει, όπου υπάρχουν οι συµβάσεις
έργου, οι συµβάσεις χρόνου, η µερική απασχόληση; Ποιος είναι
ο αντίκτυπος όλων αυτών των εξελίξεων; Κανένας απολύτως επί
της ουσίας. Πρέπει να δούµε το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα
και το πραγµατικό διαθέσιµο εισόδηµα δεν καθορίζεται από µια
ονοµαστικοποίηση µισθού όταν αυτό µπορεί να το κατατρώγει η
φορολογία του εισοδήµατος, η έµµεση φορολογία, η εµπορευ-
µατοποίηση της υγείας και της παιδείας. Άρα το θέµα δεν είναι
από ποια τσέπη θα κλέψετε τα χρήµατα των µισθωτών, αλλά να
µην ανεχτούν άλλο οι µισθωτοί και οι εργαζόµενοι να τους κλέ-
βουν αυτά τα χρήµατα;

Και για να αναδειχθεί η ουσία αυτών που λέω να πω το εξής: Ο
κ. Τσακαλώτος χαιρέτισε από εδώ την έκθεση του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου για τους εργαζόµενους στην πλατφόρµα, γιατί έτσι
θέλετε να στηρίξετε τον αγώνα των εργαζοµένων στην «e-FOOD».
Μας κοροϊδεύει; Πλάκα µάς κάνει; Αυτήν την έκθεση την ψήφισε
η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Ελληνική Λύση. Όλοι αυτοί ξαφ-
νικά θέλουν να στηρίξουν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων ή να
επιβεβαιώσουν για µία ακόµη φορά ότι έχουν διαλέξει στρατόπεδο
και είναι το πολιτικό προσωπικό της οικονοµικής ολιγαρχίας; 
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Τι λέει αυτή η έκθεση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου; Ότι κάθε
λύση, λέει, πρέπει να σέβεται το καθεστώς των εργαζοµένων στις
πλατφόρµες που είναι πραγµατικά αυτοαπασχολούµενοι. Αυτό
κατοχυρώνει, το καθεστώς των αυτοαπασχολούµενων. Αν είσαι
µισθωτός, λέει, πρέπει να το αποδείξεις στο δικαστήριο.

Να, λοιπόν, πόσο σέβονται τα δικαιώµατα των εργαζοµένων οι
εκθέσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και οι ευρωπαϊκές οδη-
γίες. Ο αρµόδιος επίτροπος απασχόλησης απάντησε σε ερώ-
τηση του Ευρωβουλευτή µας ότι ο νόµος Χατζηδάκη πραγµατικά
ανταποκρίνεται στο κοινοτικό κεκτηµένο και στις βέλτιστες πρα-
κτικές. Αυτό το έκτρωµα. Και αυτό ακριβώς, τις βέλτιστες πρα-
κτικές και το κοινοτικό κεκτηµένο, θέλετε να εφαρµόσετε στη
χώρα µας και οι µεν και οι δε. Επί της ουσίας, λοιπόν, ποιο είναι
πρόβληµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε
Πρόεδρε, και εγώ µε µια µικρή ανοχή, όπως κάνατε και στους
υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μικρή ανοχή σας
έδωσα, τέσσερα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε µε σας παρα-
καλώ να ολοκληρώσω. Θα τελειώσω σε ένα λεπτό. Για ένα λεπτό
δεν θα χαθεί ο κόσµος, όταν περιµέναµε πεντέµισι ώρες εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να πω ότι έχετε άδικο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς το λέµε καθαρά,

ότι αυτός ο οποίος είναι υπεύθυνος για την επιδείνωση της
θέσης των λαϊκών στρωµάτων δεν είναι η µία ή η άλλη διαχειρι-
στική µορφή. Είναι το ίδιο το σύστηµα το οποίο υπερασπίζεστε,
το καπιταλιστικό σύστηµα, που η ανάπτυξή του οδηγεί σε ακόµη
µεγαλύτερη διεύρυνση της ψαλίδας και των κοινωνικών ανισο-
τήτων, δηµιουργεί φαινόµενα φτώχειας και κοινωνικού αποκλει-
σµού. Με µικροασπιρίνες επιδοµατικής πολιτικής για να
διαχειριστούµε τα ακραία φαινόµενα της φτώχειας δεν αντιµε-
τωπίζεται αυτή η αιτία. Αντίθετα, όλες αυτές οι πολιτικές προτά-
σεις διαχείρισης, προτάσεις - ασπιρίνες θέλουν να
καλλιεργήσουν αυταπάτες στον κόσµο, να τον εγκλωβίσουν στην
επιλογή ανάµεσα στη Σκύλλα και τη Χάρυβδη.

Εµείς λέµε καθαρά ότι πρέπει σήµερα να αντιδράσει ο λαός
πριν να είναι αργά, γιατί και το πρόγραµµα της επόµενης κυβέρ-
νησης στη χώρα µας, όποια και αν είναι αυτή, όποιον επιθετικό
προσδιορισµό και αν έχει, είναι δεδοµένο εκ των προτέρων και
είναι ήδη γνωστό και από αυτήν την άποψη να οργανώσει την
πάλη του και να χτυπήσει τις πραγµατικές αιτίες της ακρίβειας,
να χτυπήσει δηλαδή, να σηµαδέψει και να στοχεύσει τον πραγ-
µατικό αντίπαλο, που είναι η δράση του κεφαλαίου και η καπιτα-
λιστική κερδοφορία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε

Καραθανασόπουλε.
Να συµπληρώσω σε αυτά που έλεγα πριν, ότι η ανοχή δεν είναι

µόνο στους Υπουργούς, αλλά και στους Αρχηγούς των κοµµά-
των οι οποίοι µηδενός εξαιρουµένου το έχουν «παραξηλώσει».
Ο κ. Τσίπρας είχε δέκα λεπτά και µίλησε σαράντα τέσσερα και
σαράντα εννέα.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος από την Ελληνική
Λύση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γενικότερα στη συζήτηση που

προηγήθηκε πρώτη φορά βλέπω µια χώρα να βυθίζεται στα ελ-
λείµµατα, στα χρέη και στην ακρίβεια, µε την Κυβέρνησή της να
αναφέρεται σε επιτυχίες και να θριαµβολογεί. Θυµίζει, κυριολε-
κτικά, τον Τιτανικό λίγο πριν τη σύγκρουση µε το παγόβουνο,
όπου στην πρώτη θέση ο πλοίαρχος και οι αξιωµατικοί διασκέ-
δαζαν πίνοντας σαµπάνια. Όσο για την αξιοπιστία που ισχυρί-
στηκε ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης -νοµίζω- πως έχει
αποκτήσει η Ελλάδα οφείλεται αποκλειστικά και µόνο στο ότι οι
δανειστές είναι σίγουροι πως αυτή η Κυβέρνηση θα απορρυθµί-
σει και θα ξεπουλήσει τα πάντα, ότι δεν θα αφήσει τίποτα όρθιο,
δίνοντας επιπλέον, ό,τι της ζητηθεί. Για τα 42,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ δε που είπε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας καλά θα ήταν να συµπληρώσει µε δανεικά. Πάντοτε
να βάζετε τη λέξη «µε δανεικά», είναι σηµαντικό.

Στη σηµερινή ερώτηση τώρα υποβλήθηκε έγκαιρα το καλοκαίρι
στην αρχή του κύµατος των ανατιµήσεων, όταν ο Υπουργός Ανά-
πτυξης δήλωνε πως είχε συζητήσει µε την Τράπεζα της Ελλάδος
και πρόκειται για ένα παροδικό φαινόµενο, ενώ εµείς το είχαµε
προβλέψει πολύ πιο πριν έχοντας προειδοποιήσει αρκετές φορές.
Πλέον το φαινόµενο των ανατιµήσεων είναι σε πλήρη εξέλιξη παγ-
κοσµίως, µε την Κυβέρνηση να καλεί τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις που έχουν υποφέρει τα πάνδεινα από τα µνηµόνια, που δεν
έχουν πρόσβαση σε τραπεζική χρηµατοδότηση ή που την πληρώ-
νουν πανάκριβα να µην αυξήσουν τις τιµές τους για να µην πυρο-
δοτήσουν τον πληθωρισµό. Προφανώς, λοιπόν, να πληρώσουν
αυτές τη ζηµιά υποστηρίζοντας την κυβερνητική πολιτική έως τις
επόµενες εκλογές, επίσης οι εργαζόµενοί τους, που ήδη εισπράτ-
τουν εξευτελιστικούς πραγµατικούς µισθούς για να µην απαιτή-
σουν πληθωριστικές αυξήσεις, αυξήσεις δηλαδή που θα έθεταν
πραγµατικά σε λειτουργία το ανοδικό σπιράλ µισθών, τιµών, µι-
σθών το οποίο αποτελεί τη βασική αιτία του πληθωρισµού. Πώς,
όµως, θα συµβεί κάτι τέτοιο χωρίς να χρεοκοπήσουν οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις οι οποίες είναι ανάλογες µε τις ευρωπαϊκές
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά; Όχι περισσότερες, όπως
εσφαλµένα ισχυρίστηκε ο Υπουργός Ανάπτυξης. Πώς θα επιβιώ-
σουν οι εργαζόµενοι χωρίς αυξήσεις των µισθών τους, όταν τα
ενοίκια έχουν ανατιµηθεί πάνω από 10%, τα τρόφιµα έως και
30%, ή οι λογαριασµοί της ΔΕΗ που ξεπουλιέται έως και 50%;

Η ανευθυνότητα, πάντως, της απολιγνιτοποίησης κάτι που δεν
κάνει η Γερµανία και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
χαµηλότερο κόστος ενέργειας από την Ελλάδα, όπου η κυβέρ-
νηση θέλει να πετάξει από το παράθυρο πάνω από 230 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, είναι πλέον ξεκάθαρη, ενώ την επιβεβαίωσε
ακόµη και ο φιλικός προς την Κυβέρνηση, ο κ. Μυτιληναίος.

Από την άλλη πλευρά, βέβαια, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ει-
σηγείται στήριξη των τιµών µε επιδοτήσεις χωρίς όµως να ανα-
φέρει πόσο θα κοστίσουν και ενώ γνωρίζει το τεράστιο χρέος της
χώρας µας, καθώς επίσης, τον δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό της
από την επιβολή των άχρηστων lockdowns και τις σπατάλες της
Κυβέρνησης µε δανεικά.

Ο Πρωθυπουργός µε τη σειρά του είπε στη Διεθνή Έκθεση
της Θεσσαλονίκης, πως η άνοδος των τιµών είναι ένα εισαγόµενο
πρόβληµα κάτι που όµως είναι µεν λογικό, αλλά µόνο επειδή ει-
σάγουµε τα πάντα τελευταία ακόµη και την ηλεκτρική ενέργεια.
Συνεχίζοντας, έχει κάποια οικονοµική λογική να δίνονται µόλις
183 εκατοµµύρια ευρώ στον πρωτογενή τοµέα που δήθεν θέλει
πια να στηρίξει η Κυβέρνηση, όπως φαίνεται από τα στοιχεία στο
µεσοπρόθεσµο για την πανδηµία, δηλαδή από τα 41,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, µόλις 183 εκατοµµύρια ή το 0,43%; Δεν είναι
ντροπή να εµπαίζονται έτσι οι αγρότες µας; Νοµίζει η Κυ-
βέρνηση ότι φτάνει η µείωση του ΦΠΑ, που ούτως ή άλλως συµ-
ψηφίζεται;

Εµείς είχαµε αναφερθεί στις προβλεπόµενες ανατιµήσεις σε
βασικά αγαθά και στη σηµασία του πρωτογενούς µας τοµέα από
την πρώτη ηµέρα που εισήλθαµε στη Βουλή. Είχαµε αναφερθεί
στην τροφική ανεπάρκεια της χώρας µας, στην επισιτιστική κρίση
που διαγραφόταν ξεκάθαρα στο µέλλον, στη σηµασία της ενερ-
γειακής επάρκειας, στους κινδύνους της ενεργειακής εξάρτη-
σης, στις απειλές κερδοσκοπίας και «µπλακάουτ» µε το
χρηµατιστήριο ενέργειας κ.ο.κ., χωρίς όµως να δώσει η Κυβέρ-
νηση την παραµικρή σηµασία. Γιατί; Επειδή ακολουθεί δουλικά
τις εντολές των δανειστών και το µόνο που την ενδιαφέρει είναι
να µπορεί να δανείζεται για να νέµεται την εξουσία, επειδή δεν
την ενδιαφέρουν οι Έλληνες και οι επόµενες γενιές, αλλά οι επό-
µενες εκλογές.

Στην ερώτηση τώρα, στο λίγο χρόνο που έχουµε στη διάθεσή
µας, όσον αφορά στο καλάθι της νοικοκυράς δεν υπάρχει δυστυ-
χώς, καµµία άλλη δυνατότητα σήµερα από τη µείωση του ΦΠΑ
για την άµεση ανακούφιση των πολιτών, ενώ µακροπρόθεσµα η
λύση είναι ο επανασχεδιασµός του οικονοµικού µας µοντέλου µε
εγχώρια παραγωγή και τον περιορισµό της εξάρτησής µας από
τις εισαγωγές.

Όσον αφορά στον πρωτογενή τοµέα που αναφέρεται στην

20840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ερώτηση, η αγροτική µας παραγωγή µειώνεται, δυστυχώς, συ-
νεχώς, στα 10,9 δισεκατοµµύρια το 2018, από 12 δισεκατοµµύ-
ρια το 2005, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Εµείς έχουµε
αναφερθεί πολλές φορές µεταξύ άλλων µέσα από την τεχνολο-
γική ανάπτυξη, µε εφαρµογές όπου θα µπορούσαν να δηµιουρ-
γηθούν θέσεις εργασίας για πτυχιούχους στον αυτοµατισµό,
στην καλλιέργεια, στην έξυπνη γεωργία, στην τεχνητή νοηµο-
σύνη για τη διαχείριση καλλιεργειών, στην τράπεζα σπόρων
κ.ο.κ.

Τα ίδια και χειρότερα συµβαίνουν στην κτηνοτροφία όπου ενώ
το 1980 όπου εισήρθαµε στην ΕΟΚ, η αυτάρκειά µας σε χοιρινό
ήταν στο 85% και σε µοσχαρίσιο στο 66%, σήµερα έχει µειωθεί,
έχει καταρρεύσει στο 30% και 15% αντίστοιχα, εισάγοντας ακόµη
και ψάρια από την Τουρκία, όπου πολλά από αυτά ψαρεύονται
στις δικές µας θάλασσες στο Αιγαίο. Η εγχώρια παραγωγή γά-
λακτος καλύπτει µόλις το 50% της κατανάλωσής µας, µε αποτέ-
λεσµα να εισάγουµε γάλα, ακόµη και από τη Γερµανία, ενώ οι
ζωοτροφές που αποτελούν το 67% του κόστους παραγωγής ει-
σάγονται επίσης. Εν προκειµένω, έχοντας διακρίνει έγκαιρα το
πρόβληµα µε την αύξηση των τιµών των ζωοτροφών καταθέσαµε
ερώτηση, προτείνοντας ακόµη και «futures», συµβόλαια µελλον-
τικής εκπλήρωσης, δηλαδή, για να διατηρηθεί χαµηλότερο το κό-
στος τους. Η γραφική -θα λέγαµε- απάντηση που εισπράξαµε
ήταν πως δεν µπορεί να χειραγωγήσει την παγκόσµια αγορά το
Υπουργείο, ενώ όταν προτείναµε κάτι ανάλογο για την ενέργεια
ο διευθυντής της ΔΕΗ µάς απάντησε πως δεν θέλει να παίζει στο
χρηµατιστήριο τα χρήµατα των Ελλήνων. Αν είναι δυνατόν µε
αυτή την άγνοια να επιβιώσει η πατρίδα µας.

Δυστυχώς, αντί να χρησιµοποιηθεί η πανδηµία ως ευκαιρία για
τη στήριξη της πρωτογενούς µας παραγωγής, ειδικά αφού η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση έχει δώσει άδεια για ειδικές επιχειρήσεις έως
125.000 ευρώ ανά φάρµα, η Κυβέρνηση δεν έκανε απολύτως τί-
ποτα, ενώ το παραπάνω πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αναφέρεται ξεκάθαρα στην κάλυψη λειτουργικών εξόδων και δι-
ευρύνεται έως τη µεταποίηση τροφίµων, όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά.

Στο θέµα της ενέργειας έχουµε αναφερθεί πολλές φορές, δια-
πιστώνοντας από την ερώτηση πως πλέον κατανοούν και άλλοι
τη λογική των θέσεών µας, τονίζοντας ξανά πως κάθε πτώση της
τιµής της ενέργειας κατά 10% αυξάνει το ΑΕΠ άµεσα και έµµεσα
κατά 2 δισεκατοµµύρια περίπου, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Λογικά θα συµβαίνει το αντίθετο µε την άνοδο, ενώ
ξανά ο µοναδικός τρόπος για να στηριχθούν άµεσα οι επιχειρή-
σεις και τα νοικοκυριά είναι η µείωση της φορολογίας ή και οι
επιδοτήσεις, που όµως θα έχουν σοβαρά δηµοσιονοµικά επακό-
λουθα. Όταν βέβαια σπαταλάς όλους τους πόρους σου δεν έχεις
άλλα µέσα και φτάνεις στην άκρη του γκρεµού. Τότε ορθολογι-
κές λύσεις δεν υπάρχουν, ενώ θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν οι
προβλέψεις αύξησης των βασικών επιτοκίων, το τέλος των προ-
γραµµάτων ρευστότητας της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
και η επιστροφή στο καθεστώς των πρωτογενών πλεονασµάτων,
το αργότερο, έως το 2023.

Κλείνοντας, το να επιβιώνει µια χώρα µε δανεικά από εκλογές
σε εκλογές εξυπηρετώντας τα ξένα συµφέροντα και δίνοντας ως
αντάλλαγµα ό,τι της ζητήσουν, από το ξεπούληµα των πάντων
έως εθνική κυριαρχία ασφαλώς, δεν είναι λύση, αφού οδηγεί στη
λεηλασία και στην πλήρη υποδούλωσή µας, κυριολεκτικά στην
αλλαγή του ιδιοκτησιακού καθεστώτος της χώρας µας τόσο
όσον αφορά στη δηµόσια περιουσία όσο και στην ιδιωτική.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βιλιάρδο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα από το ΜέΡΑ25.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ηλεκτρική

ενέργεια αποτελεί ένα βασικό αγαθό, ένα αγαθό που, όπως ορί-

ζεται σε οικονοµικούς όρους, είναι ανελαστικό. Είναι ένα ανελα-
στικό αγαθό ως προς τη ζήτηση κι αυτό γιατί όσο αυξάνεται η
τιµή του, µιας και είναι ένα αγαθό βασικό για τη διαβίωση, δεν
µειώνεται αντίστοιχα και η κατανάλωση, σε αντίθεση µε ό,τι συµ-
βαίνει µε όλα τα υπόλοιπα αγαθά. 

Γι’ αυτό και είναι ένα αγαθό που αποτελεί διακαή πόθο των ολι-
γαρχών, καθώς η προνοµιακή µονοπωλιακή ή ολιγοπωλιακή εκ-
µετάλλευσή της σηµαίνει για εκείνους εγγυηµένα υπερκέρδη.
Εξάλλου το έχουµε δει, ούτε µία ούτε δύο φορές µόνο, ιδιώτες
εµπλεκόµενοι επιχειρηµατίες να κάνουν το παν για να χειραγω-
γήσουν την αγορά αυτού του πραγµατικά πολύτιµου αγαθού. 

Από την άλλη, θα έπρεπε ένα αγαθό, όταν αυτό παράγεται και
προσφέρεται από επιχειρήσεις οι οποίες λειτουργούν ως δηµό-
σιες επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας, να είναι αυτός ο απώτερος
στόχος τους, η κοινή ωφέλεια και όχι η κερδοσκοπία. 

Το ελληνικό Χρηµατιστήριο Ενέργειας που ψηφίστηκε το 2018
από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αποτέλεσε ορόσηµο για την ιδιω-
τικοποίηση και εµπορευµατοποίηση της ηλεκτρικής ενέργειας,
καθιστώντας την ένα χρηµατιστηριακό εµπόρευµα, πάνω στην
τιµή του οποίου οι ολιγάρχες τζογάρουν µε προφανείς αρνητικές
επιπτώσεις για την πλειοψηφία του λαού που καταλήγει να πλη-
ρώνει πανάκριβα το ρεύµα. 

Επιπλέον, οι ενωσιακές αποφάσεις του πλαισίου ενοποίησης
της αγοράς ενέργειας, ο εξαγωγικός προσανατολισµός της πα-
ραγωγής, η υποχρεωτική εγκατάλειψη της χρήσης του λιγνίτη
και πολλά ακόµη συνέτειναν στην επιβολή της «απελευθέρωσης»
του κλάδου. Εξ ου και η τότε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έκανε λόγο
για τον κεντρικό στόχο της ίδρυσης του Χρηµατιστηρίου Ενέρ-
γειας, τη σύζευξη της ελληνικής αγοράς µε τις υπόλοιπες ευρω-
παϊκές. 

Το πλαίσιο όλων αυτών των κινήσεων έδινε και η οδηγία 72 του
2009 που ήταν απολύτως ξεκάθαρη ως προς τους στόχους της
απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας. Μάλιστα, αν
ανατρέξουµε στα συνοδευτικά κείµενα της οδηγίας, θα δούµε να
δηλώνεται ξεκάθαρα ο σκοπός και γενικότερα ο λόγος δηµιουρ-
γίας όλου αυτού του πλαισίου. 

Δυστυχώς, αν και ο υποτιθέµενος στόχος ήταν η εξισορρό-
πηση προσφοράς και ζήτησης της ηλεκτρικής ενέργειας σε
πραγµατικό χρόνο, απώτερος σκοπός ήταν η κατά το δυνατόν
µεγαλύτερη µείωση του επιχειρηµατικού ρίσκου των δήθεν επεν-
δυτών οι οποίοι θα µπορούσαν ελεύθερα να τζογάρουν. 

Επιπλέον, έχει εκχωρηθεί -δεν συµβαίνει τώρα, είναι µια διαδι-
κασία που ολοκληρώνεται σιγά-σιγά- το δικαίωµα στους επενδυ-
τές που διοικούν το Χρηµατιστήριο Ενέργειας να δηµοσιοποιούν
ό,τι θέλουν και ό,τι εκείνοι επιλέξουν από τις συναλλαγές τους,
επικαλούµενοι το εµπορικό απόρρητο, ενώ ακόµη και αυτά τα ελ-
λιπή στοιχεία µπορεί να µην δηµοσιοποιούνται καθόλου, αν αυτό
αποφασίσει η ΡΑΕ. 

Βάσει της επιχειρηµατολογίας της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
αλλά και όλων των µνηµονιακών κοµµάτων, η ρύθµιση για το
Χρηµατιστήριο Ενέργειας θα ενίσχυε τον ανταγωνισµό και τη δια-
φάνεια, µε άµεσα οφέλη στη µείωση του ενεργειακού κόστους
και τη διασφάλιση καλύτερων τιµών για τα νοικοκυριά και τις επι-
χειρήσεις. Όµως τι συνέβη; 

Αυτό που συνέβη είναι η σύζευξη της εγχώριας αγοράς µε τις
υπόλοιπες ευρωπαϊκές να εξασφαλίζει µεν υπερκέρδη στους οµί-
λους και τις βιοµηχανίες και από την άλλη, να επιφέρει περαι-
τέρω δυσκολίες στην προσβασιµότητα του αγαθού της
ηλεκτρικής ενέργειας από την πλειοψηφία των νοικοκυριών. 

Την ίδια στιγµή, πέρα από το παιχνίδι που είχαµε στο Χρηµα-
τιστήριο Ενέργειας που εκτόξευσε τις τιµές χονδρικής λίγους
µήνες πριν, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει ήδη φροντίσει να ανοί-
ξει τις «κάνουλες» της χρηµατοδότησης για τους ολιγάρχες της
ενέργειας µέσα από κάθε πιθανή πηγή άντλησης ρευστότητας:
Ταµείο Ανάκαµψης, ΕΣΠΑ, δανεικά µε κρατικές εγγυήσεις και φυ-
σικά, έχει φροντίσει να διαµορφώσει όλο το θεσµικό πλαίσιο που
απαιτούσαν οι µονοπωλιακοί όµιλοι για την υλοποίηση των επεν-
δύσεών τους σε ΑΠΕ, φυσικό αέριο, δίκτυα µεταφοράς ενέρ-
γειας και πολλά άλλα. 

Το «ράλι» των τιµών που έχουµε δει να έχει ξεκινήσει και να
συνεχίζεται από τον Ιούνιο µέχρι σήµερα στις τιµές χονδρικής θα
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επηρεάσει άµεσα και επηρεάζει τις τιµές που θα πληρώσουν οι
καταναλωτές σε όλα τα επίπεδα. Πρώτα θύµατα θα είναι οι πε-
λάτες της ΔΕΗ, αλλά και των ιδιωτικών παρόχων που έχουν συµ-
φωνήσει να ισχύουν ρήτρες αναπροσαρµογής στα τιµολόγιά
τους. 

Η Κυβέρνηση, προκειµένου να διασκεδάσει τις ανησυχίες, επι-
χείρησε να συνδέσει τις αυξήσεις µε τον καύσωνα, την άνοδο σε
άλλες χώρες και τις τιµές των πρώτων υλών. Δυστυχώς όµως,
όπως όλα δείχνουν, οι αυξήσεις ήρθαν για να µείνουν.

Θα περάσω σύντοµα και θα χρειαστώ µόνο για ένα λεπτό την
ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, στο θέµα της ακρίβειας. 

Ο Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 Γιάνης Βαρουφάκης ανακοίνωσε
στη ΔΕΘ τις τέσσερις βασικές προτάσεις µας για την αντιµετώ-
πιση της ακρίβειας. Σε αυτές θα αναφερθώ και µε αυτές θα
κλείσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πρώτον, ανώτατος συντελεστής ΦΠΑ από το 24% στο 15%. 
Δεύτερον, αυτόµατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή σε κατώ-

τατο µισθό και επιδόµατα, χρησιµοποιώντας όχι τον επίσηµο πλη-
θωρισµό, αλλά και τον δείκτη τιµών των µικροµεσαίων
νοικοκυριών, µε εξαίρεση το εισοδηµατικά ανώτατο του 30% του
πληθυσµού. 

Τρίτον, ακύρωση όλων των αυξήσεων στις τιµές του ηλεκτρι-
κού ρεύµατος µε κατάργηση του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας, κοι-
νωνικοποίηση της τέως ΔΕΗ, ακύρωση της πώλησης του
ΔΕΔΔΗΕ και σταδιακή επανεθνικοποίηση της ΔΕΗ. 

Και τέταρτον, επιβολή προστίµων από την Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς στα σουπερµάρκετ για το διαχρονικό άνοιγµα της ψαλί-
δας των τιµών σουπερµάρκετ και τιµών των προµηθευτών τους. 

Το ΜέΡΑ25, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµη και όταν ο
επίσηµος πληθωρισµός ήταν αρνητικός, εξηγούσε ότι ο πληθω-
ρισµός των πολλών ήταν όχι µόνο θετικός, αλλά και µεγάλος. 

Τώρα που ο πληθωρισµός είναι και επίσηµα θετικός, το
ΜέΡΑ25 κάνει στην άκρη όλες τις ανούσιες επικοινωνιακές κο-
κοροµαχίες µεταξύ των δύο µεγάλων κοµµάτων της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ -ένα τελευταίο παράδειγµα είναι και η
σηµερινή διαδικασία-, προτείνοντας τις µόνες πραγµατικές πο-
λιτικές αντιµετώπισης της ακρίβειας, γιατί αυτό έχει ανάγκη, από
προτάσεις πολιτικής και όχι επικοινωνιακή πολιτική. Αυτό έχουν
ανάγκη οι πολίτες, αυτό έχει ανάγκη ο κόσµος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Μπακαδήµα.
Ασφαλώς και δεν θα εφαρµόσω τον Κανονισµό, θέλω να είµαι

δίκαιος. Υπάρχουν κάποιοι που δεν δικαιούνται να µιλήσουν,
αλλά θα παρακαλέσω όσο το δυνατόν πιο σύντοµα. Δεν θα βάλω
πλαφόν στον χρόνο, γιατί δεν δικαιούται κανένας. Δεν θα µιλήσω
για µένα, απλά να σας πω ότι ο επόµενος από εµένα θα πιάσει
µεσάνυχτα. Θέλετε να το σεβαστείτε; Σεβαστείτε το. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης από τους επερωτών-
τες Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Όλοι θα µιλήσουν, όσοι είναι εδώ.

Κύριε Χαρίτση, τρία λεπτά σας φτάνουν;
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι πάρα πολύ σύν-

τοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να προσπαθήσετε,

έχετε ικανότητες, µπορείτε να τα πείτε και σε δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουν ήδη ειπωθεί πάρα

πολλά. Βεβαίως πρέπει να πω ότι είναι µια διαδικασία κοινοβου-
λευτικού ελέγχου στην οποία τον πρώτο λόγο πρέπει να τον
έχουν οι Βουλευτές. Εδώ είχαµε µια διαδικασία η οποία δυστυ-
χώς στο µεγαλύτερό της µέρος αφορούσε τις απαντήσεις των
Υπουργών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ο Αρχηγός σας
σαράντα τέσσερα λεπτά µίλησε, αντί για δέκα.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Εντάξει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι εντάξει…
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Δεν είναι µοµφή προς εσάς, κύριε Πρό-

εδρε. Μην το παίρνετε προσωπικά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν το παίρνω προ-

σωπικά.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Δεν είναι µοµφή προς εσάς. Κάποια
στιγµή πρέπει να το δούµε ως Κοινοβούλιο και να το δει και η
Διάσκεψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, µέσα στη Διά-
σκεψη θα συζητηθεί. Το έχω υποσχεθεί στον κ. Τσακαλώτο και
θα το κάνω.

Σηµασία όµως δεν έχουν οι χρόνοι, κατά τη γνώµη µου. Σηµα-
σία έχει η ουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε απόλυτο δί-
καιο. Υπάρχουν συνάδελφοι που είναι από το πρωί εδώ.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Εδώ, κύριε Πρόεδρε, κάναµε µία συζή-
τηση µε πρωτοβουλία την οποία είχε αναλάβει η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ πριν από δυόµισι µήνες -δεν κατατέθηκε
σήµερα αυτή η επερώτηση- ακριβώς για να συζητήσουµε ένα ζή-
τηµα το οποίο αυτήν τη στιγµή είναι το πιο επίκαιρο αν θέλετε
που απασχολεί την ελληνική κοινωνία, ένα ζήτηµα το οποίο
αφορά κάθε νοικοκυριό και κάθε επιχείρηση. Δυστυχώς θεωρώ
ότι η συζήτηση η οποία έγινε, και η ευθύνη της Κυβέρνησης σε
αυτό είναι πολύ µεγάλη, είναι µια συζήτηση η οποία αδικεί ακρι-
βώς την κρισιµότητα αυτού του ζητήµατος γιατί δεν δόθηκαν
απαντήσεις σε πολύ κρίσιµα ζητήµατα. 

Ποιο ήταν, αν πρέπει να κωδικοποιήσω -και δεν έχω και χρόνο-
το τρίπτυχο το οποίο χρησιµοποίησαν οι Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης; Προσωρινή η κρίση, διεθνή τα αίτια και όσον αφορά τα εγ-
χώρια αίτια προφανώς οι ευθύνες ανήκουν αποκλειστικά και
µόνο στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά ακούσαµε από τη µεριά της Κυβέρνη-
σης δυστυχώς. 

Ως προς την προσωρινότητα, µακάρι να είναι έτσι. Μακάρι να
είναι προσωρινή αυτή η κρίση. Είµαι ο πρώτος ο οποίος το λέει
αυτό. Αλλά, ξέρετε, πολιτική δεν γίνεται µε ευχολόγια, δεν γίνεται
µε τα «µακάρι». Το θέµα είναι τι κάνεις, πώς παρεµβαίνεις -αυτό
είπαµε και είπα και εγώ στην πρωτοµιλία µου- για να αποτρέψεις
αυτά τα φαινόµενα. 

Πρέπει να σας πω ότι είναι πολύ ανησυχητικές, κατά τη γνώµη
µου, οι δηλώσεις, επειδή τις επικαλέστηκε και ο Υπουργός Ανά-
πτυξης, αλλά αναφέρθηκε σε παλιότερες δηλώσεις, οι δηλώσεις
της κ. Λαγκάρντ µόλις προχθές στο CNBC, που λέει ότι η κρίση
ειδικά στην αγορά ενέργειας ήρθε για να µείνει και ότι δεν θα
είναι προσωρινή αυτή η κρίση. Είναι πάρα πολύ ανησυχητικές
γιατί γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι η κρίση στις τιµές του ρεύ-
µατος επηρεάζει τελικά συνολικά ολόκληρη την οικονοµική δρα-
στηριότητα και ολόκληρη την κοινωνία. 

Άρα λοιπόν όταν έχουµε από την επικεφαλής της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας τέτοιες δηλώσεις εγώ θα περίµενα ότι αυτές
οι δηλώσεις θα είχαν χτυπήσει καµπανάκια προς τη µεριά της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης και κυρίως προς της ελληνικής Κυβέρνησης
ακριβώς γιατί -το είπαµε και νωρίτερα, αλλά δυστυχώς δεν εισα-
κουστήκαµε- είµαστε, παραµένουµε µετά από µια δεκαετή κρίση,
η πιο εύθραυστη οικονοµία στην Ευρωζώνη και µία οικονοµία
στην οποία το ζήτηµα της ενέργειας ιστορικά ήταν πάρα πολύ
κρίσιµο για την ανάπτυξή της. 

Ακούσαµε µάλιστα και τον Υπουργό Ενέργειας να µας λέει
ποιες είναι οι δικές µας ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες. Αλήθεια; Οι
ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες της Αντιπολίτευσης; Αυτό είναι το ζή-
τηµα στις σηµερινές συνθήκες; Σας παρουσιάσαµε και καταθέ-
σαµε τα στοιχεία και για τις πρωτοβουλίες που παίρνει η Γαλλία,
τις πρωτοβουλίες που παίρνει η Ισπανία, τις πρωτοβουλίες που
παίρνει η Πορτογαλία, οι κυβερνήσεις. Από την ελληνική Κυβέρ-
νηση δυστυχώς δεν ακούσαµε τίποτα. 

Και βεβαίως, επειδή γίνεται πάρα πολύ µεγάλη κουβέντα περί
ανάκαµψης κ.λπ., κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ Οικονοµικών, σας
το είπα και νωρίτερα εγώ δεν είπα αυτό το οποίο αναφέρατε στην
οµιλία σας. Εγώ είπα να µην προχωρήσει η Κυβέρνηση, µε
αφορµή δήλωση του Αντιπροέδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
του κ. Ντοµπρόβσκις, σε µέτρα λιτότητας και ύφεσης. Σε χθεσινό
µου άρθρο, που µπορείτε να το δείτε, µιλώ για το πόσο καλοδε-
χούµενη είναι η ονοµαστική ανάκαµψη. 

Το ζητούµενο όµως, κύριε Υπουργέ, ειδικά σε αυτές συνθήκες
τις οποίες αντιµετωπίζουµε σήµερα είναι το αν αυτή η ονοµα-
στική ανάκαµψη θα µετατραπεί σε πραγµατική ανάπτυξη για
τους πολίτες. Αυτό είναι το ζητούµενο. Και δυστυχώς πρέπει να

20842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πω ότι µε τις ιδιωτικοποιήσεις, µε τα µέτρα απορρύθµισης στην
αγορά εργασίας, µε την αδράνεια για ιδεοληπτικούς λόγους, που
εξηγήσαµε και νωρίτερα, σε σχέση µε τα ζητήµατα των ανατιµή-
σεων και της ακρίβειας, είναι πάρα πολύ απαισιόδοξα τα µηνύ-
µατα για το ποιους θα αφορά τελικά αυτή η ανάπτυξη, αν θα
αφορά τους πολίτες, αν θα αφορά την κοινωνική πλειοψηφία ή
αν θα αφορά λίγους και εκλεκτούς. 

Εµείς και µε την πρωτοβουλία την οποία λάβαµε για αυτήν τη
συζήτηση θέτουµε το ζήτηµα σε όλη του την πολιτική διάσταση.
Αυτήν τη στιγµή το ζήτηµα των ανατιµήσεων και για όλο το επό-
µενο διάστηµα θα είναι κεντρικό ζήτηµα για την ελληνική κοινω-
νία. Είτε η Κυβέρνηση θα αφήσει στην άκρη τις ιδεοληπτικές
εµµονές και θα παρέµβει αποφασιστικά, υιοθετώντας τις προτά-
σεις της Αντιπολίτευσης για να είµαι δίκαιος όχι µόνο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και των άλλων δυνάµεων της Αντιπολίτευσης σε
σχέση µε τη ρύθµιση της αγοράς, σε σχέση µε την προστασία
των πιο ευάλωτων στρωµάτων, σε σχέση µε την ανάγκη ελά-
φρυνσης συγκεκριµένων φορολογικών βαρών για την αντιµετώ-
πιση ειδικά του προβλήµατος στην αγορά ενέργειας ή πολύ
φοβούµαι και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ότι το επόµενο διάστηµα
αυτό που θα δούµε θα είναι αυτό το οποίο ήδη αποτυπώνει η ΕΛ-
ΣΤΑΤ, ήδη αποτυπώνει το Ινστιτούτο Εργασίας της ΓΣΕΕ ήδη
αποτυπώνει το Ινστιτούτο Μελετών της ΓΣΕΒΕΕ. Τι δηλαδή; Ονο-
µαστική ανάκαµψη µεν άνοιγµα της ψαλίδας όµως δε µεταξύ
όσων επωφελούνται από αυτήν την κρίση, που είναι οι λίγοι, που
είναι οι ισχυροί, και της κοινωνικής πλειοψηφίας, η οποία φτω-
χοποιείται ακόµα περισσότερο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ. Έχουµε κάνει τον Κανονισµό φύλλο και φτερό. Δεν
θα απαντήσετε τώρα. Απαντήστε µετά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μέχρι να
καθαριστεί το Βήµα θα είχα απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι έτσι όπως το
λέτε. Είναι η διαδικασία τέτοια και θα έχουµε πάλι προβλήµατα.

Τον λόγο έχει ο κ. Σωκράτης Φάµελλος επίσης από τους επε-
ρωτώντες Βουλευτές.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, µετά από αρκετές ώρες είναι γεγο-
νός ότι δεν έχουν δοθεί απαντήσεις. Αυτό που δεν έχει καταλάβει
η Κυβέρνηση είναι ότι στη σηµερινή συζήτηση δεν απαντάει µόνο
στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά οφείλει να απαντήσει στην
ελληνική κοινωνία. Η ελληνική κοινωνία περιµένει να ακούσει από
την Κυβέρνηση τι θα κάνει για τα ζητήµατα της ακρίβειας και για
την ακρίβεια δεν έχω ακούσει τίποτα. 

Έχω ακούσει µοιρολατρικές αποδοχές και την άκουσα αυτή
τη µοιρολατρική αποδοχή και από τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας σχετικά µε το διεθνές περιβάλλον και τις δυσκο-
λίες που αντιµετωπίζει. Όµως συγκεκριµένα µέτρα η Κυβέρνηση
δεν έχει ακόµα καταθέσει. Και να πω την αλήθεια δεν έχουµε
ακούσει ακόµα και πότε επιτέλους θα νοµοθετηθεί αυτό το µέτρο
των 9 ευρώ το µήνα. 

Από την άλλη µεριά έρχονται οι Υπουργοί, και πραγµατικά µε
στεναχωρεί αυτό, κύριε Σκρέκα, και µας κάνετε κριτική ότι εµείς
δεν είµαστε υπέρ της κλιµατικής πολιτικής. Εγώ λοιπόν θα σας
θυµίσω ότι ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτός που έφερε το Εθνικό Σχέδιο για
την Ενέργεια και το Κλίµα το 2018. Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτός που
έκανε τις ανταγωνιστικές διαδικασίες για τις ΑΠΕ, τον νόµο για
τις ενεργειακές κοινότητες και πάρα πολλά που έχετε κολλήσει.
Αλλά δεν είναι ντροπή να µιλάει η Νέα Δηµοκρατία που πίσω από
την κούφια και ψεύτικη απολιγνιτοποίηση έχει οδηγήσει χιλιάδες
ήδη κόσµου, άνεργους στην δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλό-
πολη για να εξυπηρετήσει ιδιωτικές εταιρείες ηλεκτροπαραγω-
γής µε φυσικό αέριο που δεν είναι απανθρακοποίηση; Γιατί δεν
κάνετε πολιτική για την πράσινη ενέργεια, για τις ιδιωτικές µονά-
δες φυσικού αερίου κάνετε πολιτική και να είµαστε ξεκάθαροι. 

Δεν µας φέρατε όµως καµµιά πρόταση για το νέο Εθνικό Σχέ-
διο για την Ενέργεια και το Κλίµα. Δεν ακούσαµε τίποτα για τον

κλιµατικό νόµο. Δεν ακούσαµε καµµία πρόταση για την ελά-
φρυνση των νοικοκυριών, για κοινωνικά εργαλεία. Διότι η Κυβέρ-
νησή σας, για να µην τα ξεχνάµε, είναι αυτή που έχει απορρίψει
τρεις φορές τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την κοινοβουλευ-
τική περίοδο για τη στήριξη των ευάλωτων νοικοκυριών την πε-
ρίοδο της πανδηµίας για να µην κοπεί το ρεύµα, να µην κοπεί το
φυσικό αέριο και να υπάρχει πρόσβαση σε αυτά βασικά αγαθά.
Και µας κάνετε εσείς κριτική για τα κοινωνικά εργαλεία; Όταν η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή η οποία αναµόρφωσε το κοι-
νωνικό τιµολόγιο, διπλασιάσαµε την έκπτωση, δηµιουργήσαµε
το Ταµείο Επανασυνδέσεων. Να τα λέµε γιατί αυτά τα έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Και άργησε πάρα πολύ να τα ενεργοποιήσει ο κ. Χατζη-
δάκης. 

Και βέβαια δεν δώσατε απάντηση ούτε καν στα βασικά εργα-
λεία, όπως ο ειδικός φόρος κατανάλωσης. Θα βοηθήσετε να µει-
ωθεί το κόστος για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις; Θα
επιστραφούν τα ΥΚΩ στους λογαριασµούς ενέργειας; Περιµέ-
νουµε ακόµα να µας πείτε. Ο κ. Χατζηδάκης είπε θα φύγουν οι
ελαφρύνσεις αυτές. Τι θα γίνει τελικά µε το Ταµείο Δίκαιης Με-
τάβασης; Και αυτό νοµοθετούµενο από τον ΣΥΡΙΖΑ για τις λιγνι-
τικές περιοχές, αλλά δεν προχωράει. 

Τι προχωράει, κύριε Σκρέκα, και θα τα καταθέσω, κύριε Πρό-
εδρε, στα Πρακτικά. Η χειραγώγηση των τιµών στο ρεύµα, που
πλήττει την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής βιοµηχανίας –δη-
µοσίευµα- και η χειραγώγηση των τιµών ως απειλή για την αντα-
γωνιστικότητα. Θα διαβάσω, κύριοι Υπουργοί, κάτι που κάνει
ιδιαίτερη εντύπωση: «Η πραγµατικότητα που διαµορφώνεται σή-
µερα έξι µήνες µετά την έναρξη λειτουργίας της αγοράς είναι
απογοητευτική καθώς αντί για µείωση του κόστους ενέργειας
καταγράφεται αύξηση, η οποία οφείλεται στη µεθοδευµένη εκτό-
ξευση του κόστους της αγοράς εξισορρόπησης, σε συγκεκριµέ-
νες πρακτικές των παραγωγών, που εκµεταλλεύονται
σχεδιαστικές παραλήψεις και λάθη στο σχεδιασµό της αγοράς,
µιας αγοράς που δεν υφίσταται σε καµµία σύγχρονη ευρωπαϊκή
αγορά και έχει αποκτήσει πλέον χαρακτηριστικά εδραιωµένου
ολιγοπωλίου». Αυτή είναι η κατάσταση και το λέει η ελληνική βιο-
µηχανία και τα καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλουµε όµως και µία απάντηση όσον αφορά το θέµα της
ΔΕΗ. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην Ελλάδα σήµερα εξελίσ-
σεται, υλοποιείται ένα έγκληµα µε διαδικασίες εξπρές. Είναι εγ-
κληµατική µεθόδευση να δώσετε την πλειοψηφία του µετοχικού
κεφαλαίου σε ιδιώτες και είναι εγκληµατικό το ότι αυτό το κάνετε
µε διαδικασία αύξησης µετοχικού κεφαλαίου και δεν έρχεστε
ούτε καν εδώ να ζητηθεί στην ελληνική Βουλή µε µια διαδικασία
εξπρές και κατεπείγοντος. 

«Ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσατε». Μέσα σε είκοσι µέρες θα
χάσει το ελληνικό δηµόσιο και οι πολίτες ένα σηµαντικό κοµµάτι
της περιουσίας τους και µάλιστα µέσα σε µια περίοδο ακρίβειας,
όταν βασικά αγαθά και ειδικότερα το ρεύµα πλήττονται από υπέ-
ρογκες αυξήσεις. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι αυτό δεν γίνεται µόνο στη ΔΕΗ.
Το ίδιο έγινε στο δίκτυο φυσικού αερίου. Το ίδιο έγινε µε την πα-
ραχώρηση της διοίκησης στα Ελληνικά Πετρέλαια. Το ίδιο γίνεται
στο ΔΕΔΔΗΕ. Και µάλιστα, στο ΔΕΔΔΗΕ δώσατε ή δίνετε στη
διαδικασία εκχώρησης ενός φορέα που έχει σταθερή απόδοση
7%, πολύ υψηλότερο από οποιοδήποτε δανεισµό και οποιοδή-
ποτε οµολογιακό δάνειο. 

Και δεν προκύπτει και καµµία απάντηση ακόµα στο ερώτηµα:
Γιατί όλη αυτήν τη διαδικασία της επένδυσης δεν την περνάτε
στο Ταµείο Ανάκαµψης που σχεδιάστηκε από την Ευρώπη γι’
αυτήν τη διαδικασία, εφόσον αποδεδειγµένα και το δίκτυο φυσι-
κού αερίου και το δίκτυο ηλεκτρισµού έχουν υψηλές αποδόσεις,
που θα έδιναν δηλαδή έσοδα στην ελληνική κοινωνία; Αλλά µας
λέτε ότι χρειάζεστε λεφτά για ένα επενδυτικό σχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώστε,
κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και αναρωτιόµαστε: Εφόσον η διοί-
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κηση της ΔΕΗ µας λέει ότι υπάρχει µια λειτουργική κερδοφορία
περίπου 1 δισεκατοµµύριο τον χρόνο για τα επόµενα επτά χρό-
νια, γιατί δεν χρηµατοδοτείτε από εκεί το επιχειρηµατικό πλάνο;
Εφόσον λέει ότι θα αρχίσει να δίνει και καταβολή µερίσµατος,
δηλαδή θα πληρώνει µέρισµα και θα χάσουµε την πλειοψηφία;
Δεν ξέρω αν καταλαβαίνετε ακριβώς τι πάνε να κάνουνε.

Δεν θα ακολουθήσετε το Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν θα αξιοποι-
ήσετε το σίγουρο έσοδο για την απόδοση δικτύων. Τουλάχιστον
στο επενδυτικό σχέδιο, θα µας πείτε τελικά µε τι καύσιµο θα λει-
τουργήσει η Πτολεµαΐδα V και πότε θα λειτουργήσει ο λιγνίτης
και πότε το φυσικό αέριο; Γιατί, για να καταλάβετε την επάρκεια
του σχεδιασµού, αυτήν τη στιγµή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας έχει µια επένδυση που φτάνει το 1,5 δισεκατοµµύριο και
δεν έχει αποφασίσει εδώ και δύο χρόνια µε τι καύσιµο θα λει-
τουργεί και πότε θα γυρίσει στον λιγνίτη. Είπανε το 2028, µετά
είπανε το 2025 και περιµένουµε να δούµε. Ενάµισι δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ! Η ανεπάρκεια των αρίστων είναι αυτή, για να µην βάλω
άλλο γράµµα ανάµεσα στο «α» και στο «ρ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε, σας πα-
ρακαλώ, κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όµως, ξεκαθαρίζω και κλείνω. Γι’
αυτό το έγκληµα που γίνεται στη ΔΕΗ, για το ξεπούληµα των
ενεργειακών υποδοµών, υπάρχουν πολιτικές ευθύνες αλλά και
ευθύνες στη διοίκηση της ΔΕΗ. Για τον λόγο αυτό απαιτείται να
διακοπεί τώρα η διαδικασία της αύξησης µετοχικού κεφαλαίου.
Διότι και πολιτικά το λέµε και κοινωνικά θα το πει η κοινωνία και
θα το πούνε και οι συνδικαλιστές: Η ελληνική κοινωνία έχει
ανάγκη από µία ΔΕΗ που θα είναι το στήριγµά της και όχι να ξε-
πουλήσετε το στήριγµα και την περιουσία χωρίς να έχει µάλιστα
σε δύσκολη στιγµή κανένα κέρδος και κανένα όφελος η ελληνική
κοινωνία. 

Περιµένουµε απαντήσεις συγκεκριµένες. Για την ακρίβεια στην
ενέργεια ποια οικονοµικά εργαλεία θα ενεργοποιήσετε; Πώς θα
ελαφρυνθούν οι πολίτες; Διότι αυτό των 9 ευρώ πέρα από το ότι
δεν το έχετε νοµοθετήσει ακόµα, σας το λέµε προκαταβολικά ότι
δεν θα καλύψει τον Οκτώβριο και τον Νοέµβριο ούτε το ένα τρίτο
των αυξήσεων οι οποίες θα ξεπεράσουν ανά µήνα στα νοικοκυριά
της µέσης κατανάλωσης ποσά που φτάνουν τα 40 ευρώ το µήνα. 

Περιµένουµε, λοιπόν, συγκεκριµένες απαντήσεις. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης για τη δευτερο-

λογία του. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες

που κάνατε –πραγµατικά, σας το αναγνωρίζουµε αυτό- να βγείτε
από µια δύσκολη κατάσταση, µια κατάσταση όπου η κοινωνία πε-
ριµένει απαντήσεις από εσάς, το µόνο που καταφέρατε ήταν να
δείξετε την ανησυχία σας και τον πανικό σας, γιατί ουσιαστικές
απαντήσεις για το θέµα το οποίο συζητήσαµε σήµερα δεν δώ-
σατε. Ό,τι είπατε ήταν αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση και κο-
ρώνες ότι όλα πάνε καλά. Όσον αφορά το τι σκέφτεστε να
κάνετε, το να αναγνωρίσετε ότι πράγµατι κάτι δεν πάει καλά και
πώς θα το αντιµετωπίσετε, δεν ακούσαµε τίποτα, δυστυχώς. Αν-
τίθετα, ακούσαµε να πανηγυρίζουνε κάποιοι εκ των συναδέλφων
σας ότι ο τουρισµός πήγε εξαίσια. Από τα 33 εκατοµµύρια πή-
γαµε στα 6 εκατοµµύρια τουρισµό, χωρίς να µας πείτε τι έσοδα
υπήρχαν από τον τουρισµό τη φετινή χρονιά. Το ότι πήγε καλύ-
τερα από την περσινή χρονιά η οποία ήταν µια χρονιά χωρίς κα-
θόλου τουρισµό, αυτό δεν λέει πολλά πράγµατα. Τουλάχιστον
σεµνά, τουλάχιστον πιο σεµνά.

Επίσης, πανηγυρίζετε για τις επενδύσεις. Ποιες επενδύσεις;
Τύπου «Ελληνικό», που λέγατε ότι από την επόµενη µέρα θα ξε-
κινήσουν τα έργα και οι µπουλντόζες; Πιο σεµνά, λοιπόν. 

Ο κ. Γεωργιάδης, βέβαια, ήταν στο ΛΑΟΣ και ενδεχοµένως να
θέλει να ξεχάσει εκείνη την περίοδο. Αλλά τι να κάνουµε; Μερικά
πράγµατα οφείλουµε να τα θυµόµαστε. 

Να θυµηθούµε το πρώτο και το δεύτερο µνηµόνιο µε τα άπειρα
λουκέτα, την ανεργία στο 27%, τις περικοπές, τους φόρους, τις
περικοπές στις συντάξεις στο 50%. Να θυµηθούµε τον ν.3863

που στους αγρότες είχε ωρίµανση ανά τριετία, αύξηση δηλαδή
ανά τριετία, κατά µία ασφαλιστική κατηγορία; Να θυµηθούµε ότι
τον ν.4172/2013 που έβαζε φόρο στους αγρότες από το πρώτο
ευρώ και µε ερωτήσεις δικών σας συναδέλφων αποδεικνύεται
ότι ήταν µέσα το σύνολο των επιδοτήσεων και των αποζηµιώ-
σεων; Να τα θυµηθούµε όλα αυτά, γιατί µου φαίνεται ότι νοµίζετε
ότι απευθύνεστε σε λωτοφάγους, αλλά αυτός ο λαός έχει µνήµη,
έχει και κρίση. 

Να θυµηθούµε, επίσης, ότι στο ΤΕΒΕ, στους ελεύθερους
επαγγελµατίες οι εισφορές ήταν 450 και 500 ευρώ τον µήνα και
τι είχε συσσωρευτεί από χρέη τότε; Να θυµίσουµε, επίσης, ποιος
κατήργησε το αφορολόγητο σε ελεύθερους επαγγελµατίες;
Εσείς που κόπτεστε για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τη
µεσαία τάξη. 

Να θυµηθούµε, επίσης, µετά την επάνοδό σας από τον Ιούλιο
του 2019 τι κάνατε; Επιβάλατε τον πράσινο φόρο στα καύσιµα,
ένα αχρείαστο τέλος, γιατί το ταµείο ήταν πραγµατικά πλεονα-
σµατικό, καταφέρατε να το κάνετε ελλειµµατικό και επιβάλατε
πράσινο τέλος στα καύσιµα των αγροτών και όλων των ανθρώ-
πων, όλων των χρηστών ενέργειας, καυσίµων. 

Και επιβάλατε χαράτσι στα αλιευτικά σκάφη µε το µέτρο. Το
θυµάστε; Πρόσφατο είναι. Από 1-1 έγινε αυτό. Με το µέτρο χα-
ράτσι στα αλιευτικά σκάφη.

Πανηγυρίσατε για τα προγράµµατα, ότι βγαίνει το πρόγραµµα
των νέων αγροτών. Επιτέλους, να δούµε ένα καινούργιο πρό-
γραµµα να βγαίνει από τη δικιά σας Κυβέρνηση. Μέχρι τώρα τρέ-
χουν και πληρώνονται προγράµµατα που έχουν βγει από την
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Θα είναι το πρώτο πρόγραµµα που θα
βγάλετε. 

Μας κατηγορήσατε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν συµµετέχουµε
στον διάλογο. Ποιον διάλογο; Τις φιέστες; Σας καλέσαµε από
την αρχή εδώ. Έχουµε υποβάλει αίτηµα στην Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου να µας παρουσιάσετε την πορεία του εθνι-
κού στρατηγικού σχεδίου, να συζητήσουµε και να καταθέσουµε
τις προτάσεις µας, γιατί σας το έχουµε πει πολλές φορές ότι το
εθνικό στρατηγικό σχέδιο για τη νέα ΚΑΠ υπερβαίνει τη θητεία
της µιας κυβέρνησης. Άρα, λόγο ουσιαστικό στη διαβούλευση
πρέπει να έχουν πρώτα οι αγρότες -ουσιαστικά, θεσµικά- στη
διαµόρφωσή του και, φυσικά, η Αντιπολίτευση που θα είναι η
επόµενη κυβέρνηση που θα το εφαρµόσει. 

Για τις ελληνοποιήσεις. Τι µας είπατε για τις ελληνοποιήσεις;
Ό,τι έχει γίνει από ελληνοποιήσεις, οι περιπτώσεις που πιάσατε,
έχει γίνει από καταγγελίες µεταξύ των εταιρειών. Δεν έχει γίνει
από τις υπηρεσίες που τις διαλύσατε, το συντονιστικό των υπη-
ρεσιών. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Πιάσατε έναν;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Έτσι είναι, κύριε Υπουργέ. Τι να κά-
νουµε; Μπορεί να σας στεναχωρώ, αλλά η αλήθεια πρέπει να λέ-
γεται. Ό,τι έχει γίνει, έχει γίνει από καταγγελίες µεταξύ των
εταιρειών. Κι αυτά που επιβάλατε είναι πρόστιµα-χάδι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Πιάσατε έναν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε. Δεν

αξιοποιήσατε ούτε την ΚΥΑ για το γάλα που βγάλαµε µε την κ.
Τελιγιορίδου. Δεν αξιοποιήσατε ούτε τον νόµο τον δικό σας. Σας
έχουµε κάνει ερώτηση και δεν µας έχετε απαντήσει. Εννοώ τον
νόµο του προκατόχου σας, του κ. Βορίδη που τον µετατρέπει σε
κακούργηµα. Γιατί πρόστιµο-χάδι; Σας έχουµε ρωτήσει και δεν
µας έχετε απαντήσει. Έχετε νοµικό οπλοστάσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείνετε σιγά-
σιγά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Και κλείνω µε ένα πράγµα ακόµα,
ένα τελευταίο για τις µειονεκτικές περιοχές όπου αναφερθήκατε,
κυρία Αραµπατζή. Δεν το πήραµε πίσω, γιατί, αν το είχαµε πάρει
πίσω, δεν θα πληρώνονταν σήµερα τα προγράµµατα που πλη-
ρώνονται. Οι αγρότες πληρώνονται, γιατί οι µειονεκτικές περιο-
χές άλλαξαν µε τον κανονισµό του 2013, που εφαρµογή κάναµε
την 1η Γενάρη του 2019, για να µπορέσουν να πληρωθούν τα
προγράµµατα, όπως πληρώνονται και σήµερα. Πληρώνονται
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ακριβώς λόγω της δουλειάς που κάναµε εµείς, που είναι βασι-
σµένη στον κανονισµό του 2013. 

Και κάτι τελευταίο, το οποίο θα καταθέσουµε και στα Πρα-
κτικά. Το έχουµε ξαναπεί από αυτό το Βήµα, αλλά δεν θέλετε να
το καταλάβετε. Στην εξέλιξη της τιµής του αιγοπρόβειου γάλα-
κτος στην Ευρώπη και στην Ελλάδα την περίοδο της διακυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ η πτώση ήταν µικρότερη στην Ελλάδα από ότι
ήταν στην Ευρώπη. Καταφέραµε και συγκρατήσαµε τις τιµές του
γάλακτος. Αντίθετα, κλείνοντας ο πενταετής κύκλος και ανεβαί-
νοντας οι τιµές -θα δείτε την καµπύλη- στην Ευρώπη δεν ακο-
λούθησε την ίδια πορεία η τιµή του αιγοπρόβειου γάλακτος στην
Ελλάδα µε τη δικιά σας υπογραφή και τη δικιά σας διακυβέρ-
νηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα για

τη δευτερολογία του ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Παρά το γεγονός ότι όπως προανέφερα καταθέτουµε ερωτή-

σεις και αναδεικνύουµε κοινοβουλευτικά το ζήτηµα της ακρίβειας
εδώ και πάρα πολλούς µήνες, παρά το γεγονός ότι η επερώτηση
που συζητούµε κατατέθηκε πριν από δυόµισι µήνες και έρχεστε
σήµερα να απαντήσετε, περιµέναµε αν µη τι άλλο την κατάθεση
προτάσεων προκειµένου αυτές οι αυξήσεις οι οποίες πνίγουν την
ελληνική οικονοµία να ελεγχθούν µε κάποιο τρόπο. 

Παρ’ όλα αυτά παρήλασαν οι Υπουργοί και µιλούσαν για τις
εξαιρετικές και τις µεγάλες επιτυχίες που είχαν όλο το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα στην οικονοµία, επιτυχίες τις οποίες δυ-
στυχώς, δεν τις έχει αντιληφθεί η συντριπτική πλειοψηφία των
συµπολιτών µας. Ακούσαµε για το κόστος δανεισµού, ακούσαµε
και το άλλο φοβερό, ότι αυξήθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα επειδή
αυξήσατε τον κατώτατο µισθό. Πραγµατικά πώς το κάνατε αυτό;
Ο κατώτατος µισθός θα αυξηθεί από 1-1-21 και αυξήσατε ήδη το
εισόδηµα των συµπολιτών. Αυτό είναι πραγµατικά µαγικό! Είπατε
πάρα πολλά αλλά αυτό ήταν εξωφρενικό! 

Μιλήσατε και για την αύξηση των εξαγωγών. Να δούµε τι συµ-
βαίνει στις εξαγωγές. Τι λέει ο Πρόεδρος του Συνδέσµου Βιοµη-
χανιών Ελλάδος ο κ. Σαββάκης; Λέει ότι οι ελληνικές εξαγωγικές
επιχειρήσεις είτε θα συνεχίσουν να εκτελούν τα συµβόλαιά τους
αντιµετωπίζοντας τεράστιες ζηµίες εξαιτίας της αύξησης του κό-
στους ενέργειας είτε θα αναγκαστούν να µην εκτελέσουν τις
συµφωνίες τους και να βρεθούν αναξιόπιστες στη διεθνή αγορά.
Οπότε πηγαίνετε στους ανθρώπους που εξάγουν και αντιµετω-
πίζουν αυτά τα προβλήµατα, αφού για την νοικοκυρά και τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις δεν ενδιαφέρεστε, µιλήστε στους
εξαγωγείς και πείτε τους ότι είναι ένα φαινόµενο παροδικό και
«τι έγινε που θα χάσετε την αξιοπιστία σας ή δεν θα µπορέσετε
να εκτελέσετε τις παραγγελίες σας;». 

Από εκεί και πέρα οι περισσότεροι Υπουργοί αφιέρωσαν το µε-
γαλύτερο χρονικό διάστηµα για να µας πείσουν ότι είναι συγκυ-
ριακές οι αυξήσεις ότι θα είναι κάτι παροδικό, οπότε δεν πρέπει
να κάνουµε και τίποτα, αντί να παρουσιάσουν µέτρα και δράσεις.
Άρα συµφωνούµε όλοι ότι θα έρθουµε σε αυτή την Αίθουσα µετά
από τρεις-τέσσερις µήνες και θα δούµε τις σηµερινές τιµές και
των προηγούµενων µηνών στα ζυµαρικά, στους χυµούς, στο
ρύζι, στο ψωµί και θα έχουν µειωθεί εφόσον είναι κάτι παροδικό
και θα έχουν µειωθεί αντίστοιχα στο ποσό που πήραν την αύξηση
ή θα πάρουν το επόµενο χρονικό διάστηµα. Προφανώς είναι κάτι
παροδικό το οποίο δεν σας απασχολεί και φαντάζοµαι ότι θα
δούµε στους επόµενους µήνες να κατρακυλούν οι τιµές. 

Βεβαίως αναφέρθηκε και προηγουµένως ότι µε τις δικές σας
εκτιµήσεις δεν συµφωνεί ούτε η Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, η κ. Λαγκάρντ, η οποία αναφέρει ότι η ακρίβεια
στην ενέργεια θα διαρκέσει ενδεχοµένως και περισσότερο από
την πανδηµία. Θα θέλαµε όλοι πάρα πολύ να σας πιστέψουµε σε
σύγκριση µε αυτά που λέει η κ. Λαγκάρντ, αλλά πραγµατικά εί-
µαστε δύσπιστοι.

Ο Υπουργός Ενέργειας παρέλειψε να πει ότι το θέµα των αυξή-
σεων δεν είναι σηµερινό. Διαβάζουµε δηµοσιεύµατα του Νοεµ-
βρίου του 2020 στον διεθνή Τύπο και αναφέρουν ότι η χώρα µας
από τη δέκατη ένατη θέση ανέβηκε στη δωδέκατη θέση τον Νο-
έµβριο του 2020, χωρίς να φταίνε όλες οι αιτίες που αναφέρατε
το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Άρα για δείτε καλύτερα τις
δικές σας ευθύνες για την εκτόξευση των τιµών του ρεύµατος. 

Επίσης, ανέφερε ο Υπουργός Ενέργειας και έψεξε τον ΣΥΡΙΖΑ
για τις εκπτώσεις στους συνεπείς καταναλωτές. Διαφωνείτε µε τις
εκπτώσεις που θεσµοθετήθηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί προεκλογικά
µάς λέγατε ότι αυτό το µέτρο θα έπρεπε να επεκταθεί και σε άλ-
λους κλάδους και στον τραπεζικό και τα λοιπά, σήµερα διαφω-
νείτε; 

Κλείνοντας, ο Υπουργός Ανάπτυξης σχολίασε τα πάντα πλην
των αυξήσεων και σχολίασε ακόµη και την επιστολή του Προ-
έδρου του ΜέΡΑ25 του κ. Βαρουφάκη και µίλησε πάρα πολύ ώρα,
αλλά δεν βρήκε λίγο χρόνο να σχολιάσει και τη συνέντευξη του κ.
Σαµαρά, του πρώην Πρωθυπουργού, το Σάββατο, ο οποίος κατη-
γορεί την Κυβέρνηση ούτε λίγο ούτε πολύ για υποχωρητικότητα
και για ενδοτισµό. Δεν βρήκε ούτε ένα λεπτό για να απαντήσει σ’
αυτές τις σκληρές κατηγορίες του πρώην Πρωθυπουργού ο κ. Γε-
ωργιάδης; 

Και κλείνοντας θέλω να σχολιάσω κάτι άλλο. Ακούστηκε από
Υπουργό ότι πλέον η χώρα µας έχει κερδίσει τον σεβασµό και την
αναγνώριση από τους Ευρωπαίους εταίρους. Σε άσχηµη µέρα
έκανε αυτή τη δήλωση, γιατί το πρωί είδαµε και τον κ. Πικραµένο
να µας µιλάει και να θυµάται τα παλιά του 2012 και του 2011 και
τα λοιπά για το πόσο µάς σέβονταν εκείνη την περίοδο οι Ευρω-
παίοι ηγέτες και οι λοιποί εταίροι. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα η κ.
Αικατερίνη Παπανάτσιου για τη δευτερολογία της. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, έξι ώρες συζητάµε και όλοι αυτοί που µας

ακούνε το µόνο σίγουρο είναι ότι εκείνο που αποκόµισαν είναι ότι
δεν πρόκειται να κερδίσουµε τίποτα. Δεν πήραµε απαντήσεις. Ει-
σπράξαµε βέβαια από κάποιους και απαξίωση για τις γυναίκες
Βουλευτές. Φιλότιµες προσπάθειες κάνατε. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω και προσωπικά στον κ. Γεωργιάδη
ότι «αυτή» από τον Βόλο είναι εκλεγµένη Βουλευτής του ελληνικού
Κοινοβουλίου, αλλά δεν περιµένω τίποτε παραπάνω από ένα πο-
λιτικό της ιδεολογίας του κ. Γεωργιάδη παρά να αντιµετωπίζει τις
γυναίκες µε διαφορετικό τρόπο. Αλλά εκείνο που απορώ είναι για
την ανοχή των µελών της Κυβέρνησης προς αυτές τις αντιλήψεις. 

Όσο για την ταµπακιέρα τίποτα. Το ανέφεραν και οι προηγού-
µενοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που µίλησαν. Από τις αρχές του
µήνα ο κ. Γεωργιάδης προεξοφλούσε αυξήσεις και θα ήθελα και
στη δευτερολογία ή τριτολογία, τι θα κάνει, εν πάση περιπτώσει,
να µας πει αν είναι περήφανος που τα κατάφερε κι έπεσε µέσα
στην πρόβλεψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην τον φέρετε πίσω
µου τώρα τον κ. Γεωργιάδη!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Στο διά ταύτα, σήµερα φεύ-
γουµε από δω πεισµένοι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ φταίει για όλα που η Κυ-
βέρνηση δεν µπορεί να κάνει κάτι και να το αποτρέψει.
Αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση, λοιπόν. Φεύγουµε µε την ει-
κόνα ότι όλα είναι καλά, τα καλύτερα από τα άλλα κράτη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, οι τιµές δεν είναι και τόσο µεγάλες στο
καλάθι της νοικοκυράς και στην ενέργεια. Ο Υπουργός Ανάπτυ-
ξης δηλώνει περήφανος και ο Υπουργός Οικονοµικών µας µιλάει
για νούµερα, για ιδιωτικοποιήσεις του ΣΥΡΙΖΑ, το ίδιο και η κ.
Αραµπατζή. 

Είναι βολικό να ξεχνά η Νέα Δηµοκρατία τη σύγχρονη ελληνική
πραγµατικότητα µέχρι το 2015. Είναι βολικό, αλλά είναι και πολύ
αστείο. Να είστε σίγουροι ότι οι πολίτες έχουν µνήµη χρυσό-
ψαρο. Σήµερα κρατάµε τις ευχές της Κυβέρνησης ότι οι ανατι-
µήσεις είναι εξωγενείς παράγοντες και θα είναι προσωρινές. Άρα
δεν θα παρέµβετε. Συγχαρητήρια! 

Από την άλλη, εµείς θα συνεχίσουµε στο πλαίσιο του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου να αναδεικνύουµε τις ανάγκες της κοινω-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20845



νίας. Ήδη έχουµε καταθέσει ερώτηση για το πρόγραµµα «ΕΞΟΙ-
ΚΟΝΟΜΩ» και τις επιπτώσεις από την αύξηση των τιµών. Θα τα
ξαναπούµε πάρα πολύ σύντοµα. Περιµένουµε τις δικές σας
απαντήσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα δώσω για δύο λεπτά τον λόγο στον Υπουργό Αγροτικής

Ανάπτυξης κ. Λιβανό και µετά θα κλείσει ο κ. Σκρέκας. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα είµαι πολύ σύντοµος. Ευχαριστώ που αναφέρατε ότι κρά-
τησα τον χρόνο. Νοµίζω ότι αν το κάνουµε όλοι αυτό και κυρίως
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο οποίος υπερέβη
τον χρόνο του…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όλοι οι Αρχηγοί.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Νοµίζω είχε δέκα λεπτά
-αν δεν κάνω λάθος- και µίλησε περίπου µία ώρα. Αντιλαµβάνε-
στε τι σηµαίνει αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σαράντα τέσσερα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Αν δεν µιλήσει εδώ, τι θα κάνει;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ποιος τον περιορίζει,
αγαπητέ συνάδελφε;

Εν πάση περιπτώσει, αυτό το οποίο λέω, επειδή το πιστεύω
πολύ -το έλεγα και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, το λέω
και τώρα που έχω την τιµή να είµαι Υπουργός αυτής της Κυβέρ-
νησης- είναι ότι πρέπει και µπορούµε να εκφράζουµε την άποψή
µας µέσα στα χρονικά περιθώρια, ακριβώς για να λειτουργεί κα-
λύτερα και ο διάλογος. Είναι, όµως, περίεργο να ασκούν κριτική
για αυτό αυτοί, οι οποίοι παραβαίνουν ακριβώς αυτούς τους κα-
νονισµούς. 

Σε κάθε περίπτωση και επειδή αναφέρθηκε ο κ. Αραχωβίτης
σε κάτι που µε ενοχλεί όχι άµεσα, δεν είναι προσωπική βολή,
γιατί είναι πολύ ευπρεπής και έχουµε µια πολύ καλή κοινοβου-
λευτική πολιτική σχέση. Όµως, αποκάλεσε τον διάλογο τον δη-
µόσιο, τον οποίο κάνουµε σε όλη την Ελλάδα, φιέστα. 

Κύριε Αραχωβίτη, δεν έχω γίνει πουθενά καµµία φιέστα και
ούτε και πρόκειται να γίνει φιέστα από τη δική µας παράταξη για
ένα θέµα, το οποίο θεωρούµε ότι είναι κρίσιµο για την επόµενη
δεκαετία τόσο στον αγροτικό τοµέα όσο και ευρύτερα για την
ελληνική κοινωνία και για την ανάπτυξη της χώρας. 

Σας έχουµε καλέσει, λοιπόν, και άλλα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης έχουν ανταποκριθεί να έρθετε εκεί που πραγµατικά µπο-
ρούν να µιλήσουν οι αγρότες, να έρθετε εκεί που πραγµατικά,
µπορεί να ακουστεί η φωνή των ανθρώπων για τον οποίον δου-
λεύουν. 

Εγώ πρώτος είπα µέσα στη Βουλή ότι θα έρθουµε στην Κοι-
νοβουλευτική Επιτροπή να κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Όµως,
πριν φτάσουµε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, πρέπει να
έχουµε ακούσει τη ζώσα κοινωνία, πρέπει να έχουµε πάει στο
πεδίο κι αυτό κάνουµε εµείς. Γι’ αυτό και όταν αναρωτιέστε και
λέει ο κ. Τσίπρας αν πάµε στα χωράφια, µα, αυτό θα του πούν
στα χωράφια. Θα του πουν ποια είναι η πραγµατικότητα, θα του
πουν ότι εδώ έχεις µια Κυβέρνηση και ένα Υπουργείο, το οποίο
έρχεται κοντά µας. Το πρόβληµα είναι ότι δεν πάει στα χωράφια,
γιατί αν πήγαινε, αν τον πηγαίνατε, τότε θα είχε µια πολύ καλύ-
τερη εικόνα. 

Από εκεί και πέρα, σε σχέση µε τους ελέγχους δεν θέλω να
ξοδέψω άλλο χρόνο. Νοµίζω ότι είναι πολύ ενδιαφέρον να κά-
νουµε ξανά αυτή τη συζήτηση όποτε θέλετε. Είµαστε στη διά-
θεσή σας -έτσι;- και επίσηµα στη διάθεσή σας για προτάσεις
δηµιουργικές. 

Τώρα συνολικά, κλείνοντας θέλω να πω ότι επειδή παρακο-
λουθώ τη Βουλή πολύ και νοµίζω ότι την παρακολουθεί και ένας
κόσµος, που διαµορφώνει άποψη και παρακάτω στην κοινωνία,
θεωρώ ότι, πράγµατι, αυτή η συζήτηση κατέληξε σε δύο συγκε-
κριµένα συµπεράσµατα, που καταλήγουν και οι περισσότερες

συζητήσεις, που γίνονται σε αυτή την Αίθουσα. 
Πρώτον, στο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ παραµένει εκτός πολιτικής και οι-

κονοµικής πραγµατικότητας. Έχει µείνει κολληµένος στο παρελ-
θόν. Έχει µείνει κολληµένος στην περίοδο που έκανε
αντιπολίτευση, για να έρθει στην κυβέρνηση. Αδυνατεί να ακο-
λουθήσει και την εξέλιξη της κοινωνίας, αλλά αδυνατεί, επίσης,
να παρακολουθήσει και τη µετατόπιση της πολιτικής και του πο-
λιτικού διαλόγου στον ορθολογισµό και στον ρεαλισµό. Αυτό
είναι ένα πραγµατικό πρόβληµα, όχι µόνο γιατί βλέπουµε µέσα
από ένα σηµαντικό και οικονοµικό και κοινωνικό θέµα σαν κι αυτό
που ήρθαµε να συζητήσουµε εδώ σήµερα εµείς, ότι η ανεπάρ-
κειά σας δεν είναι µόνο στο επίπεδο της εναλλακτικής πρότασης
για κυβερνητική λύση, όταν και όποτε έρθουν οι εκλογές. Η ανε-
πάρκειά σας είναι στο να µπορέσετε να αρθρώσετε ακόµα και
αντιπολιτευτικό λόγο. Έρχεστε εδώ -εντάξει, αυτό είναι δικαίωµά
σας-, διασύρεστε, αλλά δεν δίνετε στον ελληνικό λαό τη δυνα-
τότητα να ακούσει και να συζητήσει επί των συγκεκριµένων θε-
µάτων. Είστε πραγµατικά, εκτός τόπου και χρόνου.

Αποδείχθηκε και κάτι ακόµα, που το βλέπουµε συχνά σε αυτή
την Αίθουσα τους τελευταίους µήνες, ότι η Κυβέρνηση έχει και
αίσθηση της ευθύνης της, έχει και αγωνία, αλλά κάνει το παν δυ-
νατόν, για να µπορέσει να λύσει προβλήµατα, όπως αυτό το
οποίο συζητάµε σήµερα, να διαµορφώσει ένα συνολικό πλαίσιο
πολιτικής και να αναπτύξει µια στρατηγική ανάπτυξης για τη
χώρα και, άρα, ευηµερίας για τους πολίτες για τα επόµενα δέκα
χρόνια. Σε αυτόν το διάλογο εµείς θα είµαστε πάντα εδώ. Όµως,
σε αυτόν το διάλογο σας καλούµε να µπείτε και νοµίζω θα είναι
χρήσιµο για την δηµοκρατία µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε

Αραχωβίτη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μόνο τρία δευτερόλεπτα, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Με

φέρνετε σε πολύ δύσκολη θέση. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Ξέ-

ρετε πόσο σάς εκτιµώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν θα δώσετε

τον λόγο, γιατί σας ζήτησα κι εγώ τον λόγο και δεν µου τον δώ-
σατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν έχω δώσει τον
λόγο και στην κ. Αραµπατζή, που ήθελε να σας απαντήσει. Σας
παρακαλώ, µε φέρνετε σε πολύ δύσκολη θέση. Δεν είπε κάτι.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με το δίκιο της. Θέλω

πολύ να σας τον δώσω, αλλά έχω αρνηθεί και σε κυρία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εσείς αποφασίζετε. Θα είχαµε τελει-

ώσει τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Γιατί µου το κάνετε

αυτό; Σας παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Για τριάντα δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν θα κάνετε τριάντα

δεύτερα και το ξέρετε. Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είµαι Λάκωνας και τον χρόνο τον

τηρώ πάντα. Δεν υπάρχει τέτοιο παράπονο. Μετράτε τριάντα
δευτερόλεπτα. 

Για το «προσχηµατική και φιέστα», κύριε Υπουργέ, θυµηθείτε
τη φιέστα που έγινε στην Τρίπολη. Θυµηθείτε τη φιέστα που
έγινε στη Θεσσαλία. Αυτά δείχνουν διάλογο µε τους αγρότες;
Όχι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): … (δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εδώ είναι ο χώρος που µπορούµε

να συζητήσουµε. Οι φορείς, αν σεβόµαστε τους φορείς των
αγροτών, µπορούν να κληθούν.
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Κάτι τελευταίο να πω. Όταν λέτε ότι δεν πηγαίνουµε στα χω-
ράφια. Εµείς πηγαίνουµε και ο κ. Τσίπρας πηγαίνει στα χωράφια.
Συναντάµε πραγµατικούς αγρότες, συνεταιριστές αγρότες, επι-
χειρήσεις, που παράγουν, πρότυπες µονάδες και δεν πηγαίνουµε
σε κολλητούς και φίλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δείτε τη ζηµιά που κά-

νατε τώρα.
Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Επειδή αναφέρθηκε συγκεκριµένα ο

κ. Αραχωβίτης, που έχει χρηµατίσει και Υπουργός -είπα «συγκε-
κριµένα», κύριε πρώην Υπουργέ, είναι καταγεγραµµένο και δεν
µπορείτε να το αρνηθείτε- ότι ήρθατε τον Σεπτέµβριο του 2018
και φέρατε ένα σχέδιο δήθεν του πανεπιστηµίου για το πώς θα
µοιραστεί η εξισωτική αποζηµίωση αποκλείοντας ένα σωρό
χωριά και οικισµούς ορεινούς και µειονεκτικούς. Ήταν ευτυχώς,
η Νέα Δηµοκρατία, το πήρατε πίσω και σχετικώς το εξορθολο-
γήσατε αυτό, γιατί παρ’ όλα αυτά, σε σχέση µε το τι ίσχυε, έµει-
ναν πολλές κοινότητες, οι οποίες ήταν ορεινές και µειονεκτικές,
εκτός της εξισωτικής αποζηµίωσης. 

Τα έγγραφα υπάρχουν, κύριε Αραχωβίτη, και εδώ µέσα θα µι-
λάµε µε έγγραφα και ντοκουµέντα. 

Άγιο είχαν τότε, λοιπόν, οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι που
ήταν αντιπολίτευση η Νέα Δηµοκρατία, όπως και άγιο αποδει-
κνύεται ότι είχαν και το 2019. Αλίµονο αν ήσασταν εσείς στα
πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία
Αραµπατζή.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Νοµίζω σύντοµος θα είµαι, γιατί µετά τη δευτερολογία των συ-
ναδέλφων από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν γίναµε σοφό-
τεροι. Δεν είπαν και κάτι παραπάνω από αυτά, που είπαν στην
πρωτολογία. 

Κύριοι συνάδελφοι, αν θέλετε τώρα να συγκρίνουµε τη στρα-
τηγική της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησής µας, για την
ενεργειακή µετάβαση για την προστασία του περιβάλλοντος ή
την απανθρακοποίηση του ενεργειακού κλάδου, αλλά και της ελ-
ληνικής οικονοµίας, σε σχέση µε το σχέδιο της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είναι πάρα πολύ απλό. Νοµίζω ότι κάποιος µπορεί να πάρει
το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα, το οποίο καταθέ-
σατε εσείς το 2018, προς τα τέλη, που ήταν βέβαια, επιταγή και
υποχρέωση που απορρέει από τις οδηγίες και τους κανονισµούς
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, να πάρετε το εθνικό σχέδιο για την
ενέργεια και το κλίµα, το οποίο καταθέσαµε εµείς πριν από έναν
χρόνο περίπου και να συγκρίνετε τι λέµε εµείς και τι λέτε εσείς,
τι λέµε εµείς για την απανθρακοποίηση και τι λέτε εσείς, τι λέµε
για τον άνθρακα και τον λιγνίτη εµείς και τι λέτε εσείς.

Εσείς τον λιγνίτη και τον άνθρακα το τραβούσατε µέχρι το
2035 - 2040, ενώ εµείς, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά, έχουµε
προχωρήσει στο 2028 να έχουµε µία ολική απόσυρση των λιγνι-
τικών µονάδων και µε αυτό τον τρόπο να συµβάλλουµε στον ευ-
ρωπαϊκό στόχο και στο ευρωπαϊκό όραµα η Ευρώπη να είναι η
πρώτη κλιµατικά ουδέτερη ήπειρος µέχρι το 2050.

Γιατί το κάνουµε αυτό; Είναι κάποιο καπρίτσιο, είναι κάποια
δογµατική άποψη; Όχι γιατί αυτή τη στιγµή το µεγάλο πρόβληµα
και η µεγάλη κρίση η οποία ταλανίζει την ανθρωπότητα και έχει
ήδη φτάσει είναι η κλιµατική κρίση. Δεν είπατε τίποτα γι’ αυτό.
Δεν είπατε τίποτε για το τι θα κάνετε εσείς. 

Βέβαια, µετά την οµιλία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης νοµίζω ότι περιττεύουν και περισσεύουν τα λόγια γιατί
πραγµατικά αποδείχτηκε ότι είσαστε εκτός πραγµατικότητας.
Αλλά δεν θα µεµφθώ τον κ. Τσίπρα για αυτό. Θα µεµφθώ πραγ-
µατικά αυτόν που ετοίµασε αυτά τα οποία διάβασε και αυτόν που
του τα εξήγησε, που δυστυχώς, δεν του τα εξήγησε καλά. 

Ακούστηκαν πάρα πολλά, λεκτικές ακροβασίες, τεράστιες ανα-
κρίβειες και χονδρά λάθη. Όποιος πάρει την οµιλία του Αρχηγού
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και την διατρέξει γραµµή-
γραµµή πραγµατικά θα µπορεί να γράψει βιβλίο για τις αστοχίες

και τα χονδροειδή λάθη, τα οποία περιλαµβάνει αυτή η τοποθέ-
τηση.

Εγώ όµως έχω συγκρατήσει έξι βασικά «µαργαριτάρια», τα
οποία ακούστηκαν. Είναι πολλά αυτά τα οποία αναφέρθηκαν,
αλλά εγώ θα µείνω σε έξι. Πρώτον, τι είπε ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης; Κατηγόρησε και εγκάλεσε τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας Κυριάκο Μητσοτάκη γιατί στην Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης δεν προανακοίνωσε την αύξηση µετοχι-
κού κεφαλαίου της ΔΕΗ. Αµέσως µετά, έρχεται και κατηγορεί ότι
δήθεν υπάρχουν κερδοσκοπικά παιχνίδια, γιατί διέρρευσε αυτή
η πληροφορία και κάποιοι µπορεί να την εκµεταλλεύτηκαν στο
χρηµατιστήριο. Βέβαια γι’ αυτό υπάρχει η αρµόδια ανεξάρτητη
αρχή, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, που κάνει και θα κάνει τη δου-
λειά της για να διερευνήσει αν όντως υπάρχουν τέτοιες αθέµιτες
πρακτικές. 

Αλλά ρωτάω: Είναι δυνατόν, την ίδια στιγµή που υποψιάζεσαι
και καταγγέλλεις δήθεν ότι µπορεί να υπάρχει υποψία διαρροής
αυτής της είδησης, από την άλλη να καταγγέλλεις και να εγκα-
λείς τον Πρωθυπουργό της χώρας γιατί δεν το προανακοίνωσε,
δηλαδή να προκαλέσει τέτοια χρηµατιστηριακά παίγνια και παι-
χνίδια µέσα από την ανακοίνωση που θα έκανε στη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης; Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτά τα οποία
λέτε δεν έχουν αρχή, µέση και τέλος. 

Από την άλλη, δεύτερο «µαργαριτάρι». Είπατε και γράψατε
στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να πει ότι θα πρέ-
πει να µειωθεί ο ΕΦΚ στα καύσιµα, στο φυσικό αέριο για να µει-
ώσετε µε αυτόν τον τρόπο το κόστος της ηλεκτρικής ενέργειας
στα νοικοκυριά. Από πού προκύπτει αυτό; Για εξηγείστε µας. Εί-
σαστε έξυπνοι άνθρωποι.

επίσης, στην Γαλλία, που έχει πυρηνικά εργοστάσια, που δεν
εκπέµπουν διοξείδιο του άνθρακα, άρα δεν επιβαρύνονται µε
τέλη ρύπων, που δεν καίνε φυσικό αέριο, άρα δεν έχουν ακριβό
καύσιµο, πείτε µου γιατί η τιµή ηλεκτρικής ενέργειας είναι πιο
ακριβή από την Ελλάδα;

Θα σας πω άλλο παράδειγµα, πιο κραυγαλέο. Στη Νορβηγία
το 95% της ηλεκτρικής ενέργειας προέρχεται από υδροηλε-
κτρικά εργοστάσια. Γιατί εκεί οι τιµές της ηλεκτρικής ενέργειας
είναι στο µέσο όρο της Ευρώπης; Δεν έχετε καταλάβει δυστυ-
χώς, πώς δουλεύει ο ενεργειακός κλάδος στην Ευρώπη. Σε καµ-
µία περίπτωση δεν διασφαλίζεται ότι η µείωση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο φυσικό αέριο θα φέρει υποχρεωτικά και απο-
δεδειγµένα µείωση στο κόστος ηλεκτρικής ενέργειας στους κα-
ταναλωτές. 

Εµείς τι κάναµε, αντίθετα; Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κάναµε αυτό το οποίο ήταν πάρα πολύ απλό, αρκεί να καταλα-
βαίνεις πώς δουλεύει ο ενεργειακός κλάδος. Πήραµε χρήµατα,
αξιοποιήσαµε πόρους από τις δηµοπρασίες των ρύπων τα οποία
διασφαλίσαµε ώστε να περισσεύουν χωρίς να λείπουν σε κανέ-
ναν και πήγαµε κατευθείαν και επιδοτούµε τους λογαριασµούς
των καταναλωτών ηλεκτρικής ενέργειας από 1η Οκτωβρίου και
µε αναδροµική ισχύ από 1η Σεπτεµβρίου. Μην βιάζεστε, θα το
δείτε. Κοντός ψαλµός αλληλούια. Δηλαδή, αν είναι δυνατόν, φο-
βάστε µήπως και δεν γίνει; Εκεί έχετε φτάσει τελικά, να προσπα-
θείτε πραγµατικά να µετατρέψετε τη νύχτα σε µέρα.

Πάµε στο τρίτο «µαργαριτάρι». Είπε ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης -ακούστηκε κι αυτό- ότι 8 δισεκατοµµύρια
ευρώ κέρδη περιµένει η ΔΕΗ µέσα από την αύξηση του µετοχι-
κού κεφαλαίου και οπότε το 17%, τα 750 εκατοµµύρια είναι πάρα
πολύ λίγα χρήµατα. Ακόµα δεν µπορείτε να διαχωρίσετε τι ση-
µαίνει επενδύσεις -το είπε πάρα πολύ καλά ο κ. Γεωργιάδης- και
τι σηµαίνει κέρδη, λειτουργική κερδοφορία ή καθαρά κέρδη προ
φόρων. 

Τέταρτο «µαργαριτάρι»: Δεν θα συµµετέχουν οι παλιοί µέτο-
χοι! Η απόφαση και η ανακοίνωση της ΔΕΗ αναφέρει συγκεκρι-
µένα ότι φυσικά και οι παλιοί µέτοχοι θα συµµετέχουν στην
αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου. Κι αυτό είναι χονδροειδές
ψέµα. 

Πέµπτο «µαργαριτάρι», που αφορά τον κ. Τσακαλώτο. Ο κ.
Τσακαλώτος είπε ότι το µοντέλο και η στρατηγική που έχουµε
ακολουθήσει εµείς ως χώρα για την δοµή του ενεργειακού κλά-
δου δεν είναι καλό. Υπάρχουν άλλα µοντέλα που είναι καλύτερα.
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Παράδειγµα, λέει ο κ. Τσακαλώτος, είναι το µοντέλο της Γερµα-
νίας, όπου εκεί ακόµα και οι δηµοτικές επιχειρήσεις συµµετέχουν
στα δίκτυα διανοµής και παραγωγής. Σας ρωτάω: Δεν ξέρετε ότι
η ηλεκτρική ενέργεια στη Γερµανία είναι 70% πιο ακριβή στα νοι-
κοκυριά από την ηλεκτρική ενέργεια στη χώρα µας; Δεν το γνω-
ρίζετε αυτό; Δεν µπορούσε κάποιος να του πει να µην φέρει αυτό
το παράδειγµα, διότι η Γερµανία έχει µια από τις πιο ακριβές
τιµές ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρώπη σε ό,τι αφορά τα νοι-
κοκυριά;

Το έκτο και τελευταίο «µαργαριτάρι»: Τι είπε ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Ακούστε τι είπε! Είπε ότι επί κυβερ-
νήσεως ΣΥΡΙΖΑ, παρ’ όλες αυτές τις δυσκολίες µε τα µνηµόνια,
κατάφεραν να διασώσουν τη ΔΕΗ. Καταφέρατε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να διασώσετε τη ΔΕΗ, να της δώσετε
ζωή;

Τον Σεπτέµβριο του 2014 η τιµή της µετοχής της ΔΕΗ ήταν
11,3 ευρώ και η χρηµατιστηριακή της αξία ξεπερνούσε τα 2,2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Στις 19 Οκτωβρίου του 2018 η τιµή της µε-
τοχής της ΔΕΗ -µετά από τρία χρόνια πετυχηµένης
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ!- είχε φτάσει το 1,17 ευρώ. Από 11,3
ευρώ είχε φτάσει 1,1 ευρώ. Δέκα φορές κάτω είχε πέσει η τιµή
της ΔΕΗ µετά από τρία χρόνια πολύ πετυχηµένης διακυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ που έσωσε και διέσωσε τη ΔΕΗ!

Βέβαια, το 2019 η ΔΕΗ από τα δύο τελευταία χρόνια της πολύ
πετυχηµένης στρατηγικής σας στον ενεργειακό κλάδο και στρα-
τηγικής για τη διάσωση της ΔΕΗ, είχε συσσωρεύσει 2,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η µεγάλη ανακοίνωση, που έκανε
σήµερα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και πραγµα-
τικά, θέλει πολύ θράσος, θέλει πολύ θάρρος και πάντως θέλει
τεράστια άγνοια για να έρχεται κάποιος από το Βήµα της Βουλής
και να λέει αυτά τα πράγµατα στους Έλληνες Βουλευτές και
στον ελληνικό λαό. 

Άρα, εµείς ήρθαµε, στηρίζουµε τα νοικοκυριά που έχουν
ανάγκη σε ό,τι αφορά τις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας. Συστή-
νουµε -και δεν είπατε τίποτα για αυτό- το Ταµείο Ενεργειακής
Μετάβασης που θα είναι ένας µόνιµος µηχανισµός αποσβεστικός

και θα δώσει τη δυνατότητα πραγµατικά να στηρίξουµε και σε
επόµενες εξαιρετικές καταστάσεις µε υψηλές τιµές ηλεκτρικής
ενέργειας και όχι µόνο τα ευάλωτα νοικοκυριά και συνολικά τους
Έλληνες και τις Ελληνίδες. Βέβαια, είµαστε εδώ µέσα από µία
σειρά επενδύσεων, όπως σας προανέφερα, αλλά και σοβαρών
µηχανισµών που έχουµε καταθέσει στην Ευρωπαϊκή Ένωση για
έγκριση, έτσι ώστε να διασφαλίσουµε την ανταγωνιστικότητα της
ελληνικής βιοµηχανίας, της ελληνικής παραγωγικής βάσης, των
Ελλήνων επαγγελµατιών µικρών και µεγάλων τα επόµενα χρόνια
και βέβαια, να στηρίξουµε την ευρωπαϊκή απόφαση να απανθρα-
κοποιήσουµε το ενεργειακό µείγµα της Ευρώπης, να µηδενί-
σουµε τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα και µε αυτό τον
τρόπο να αντιµετωπίσουµε και την κλιµατική αλλαγή. 

Αυτά τα κάνει η Κυβέρνησή µας, τα κάνει ο Πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης που τραβάει µπροστά, που στηρίζει τις
µεγάλες αποφάσεις, που βλέπει πολύ πιο µπροστά, δυστυχώς,
από εκεί που βλέπετε εσείς και µε αυτόν τον τρόπο πορευόµα-
στε. Γι’ αυτόν τον λόγο βλέπετε ότι σήµερα τουλάχιστον ο ελλη-
νικός λαός θεωρεί ότι εσείς είσαστε ακατάλληλοι -γιατί δεν
µάθατε όταν κυβερνούσατε, δεν µαθαίνετε όσο είσαστε στην Αν-
τιπολίτευση και σας κατατάσσει- τουλάχιστον προς το παρόν να
αναλάβετε τις τύχες της χώρας. Από την άλλη, βλέπετε ότι
έχουµε µια Κυβέρνηση κι έναν Πρωθυπουργό ο οποίος παίρνει
τις σωστές αποφάσεις, σταθερός και τιµονιέρης και µε αυτόν τον
τρόπο προχωράµε µπροστά και η ανάπτυξη έρχεται. Φυσικά,
στηρίζουµε και αυτούς που έχουν ανάγκη σε όλη αυτή την διάρ-
κεια της πορείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 25/20/16-7-2021 επίκαιρης επερώτη-
σης, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη πρωτοβουλιών για την
αντιµετώπιση των αυξήσεων των τιµών σε είδη πρώτης ανάγκης,
αγροτικά και κτηνοτροφικά προϊόντα και την ενέργεια. Να στα-
µατήσει η µετακύλιση των αυξήσεων στον τελικό καταναλωτή». 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις µε γενικό αριθµό: 1072, 8403,
1075, 1081, 8108, 1060, 1062, 1063,  8432/686/4-8-2021,  1066,
1076, 788. 

Η έκτη µε αριθµό 1068/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα, µε θέµα: «Θεσσαλονίκη, έµ-
µεση ιδιωτικοποίηση ύδρευσης και αποχέτευσης» δεν θα απαν-
τηθεί, λόγω αναρµοδιότητας. 

Ξεκινάµε µε την τρίτη υπ’ αριθµόν 1072/20-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κατοχύρωση των ενσήµων
των πρώην εργαζοµένων της Ελληνικής Βιοµηχανίας Οχηµάτων
(“ΕΛΒΟ Α.Β.Ε.”)».

Κύριε Στολτίδη, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας ολοκληρώνοντας µε τη

σειρά της το καταστροφικό έργο όλων των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων, µεταβίβασε, έναντι πινακίου φακής, στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους την πρώην «ΕΛΒΟ Α.Β.Ε.», προκαλώντας πολύ
σοβαρές αρνητικές συνέπειες για τους εργαζόµενους, την άµυνα
και την οικονοµία της χώρας. Αυτή η επιλογή αποτελεί έναν
ακόµα κρίκο στην αύξηση της εξάρτησης σε αναγκαία µέσα για
τις Ένοπλες Δυνάµεις από πολυεθνικούς και εγχώριους οµίλους.
Είναι γνωστό, άλλωστε, ότι και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις εναρµονίζονται µε
τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που στον συγκεκριµένο
τοµέα προβλέπει και προκρίνει κατασκευαστικές πολεµικές βιο-
µηχανίες µόνο σε Γαλλία, Γερµανία και Ολλανδία. 

Απαξιώθηκε και έκλεισε µια επιχείρηση µε διαχρονικό σηµαν-
τικό έργο κατά γενική παραδοχή τόσο στον τοµέα των στρατιω-
τικών οχηµάτων -χιλιάδες ήταν τα οχήµατα για τις Ένοπλες
Δυνάµεις, την Πυροσβεστική και τα λοιπά- όσο και στον τοµέα
του πολιτικού τύπου, λεωφορεία, τραµ και τα λοιπά. 

Ταυτόχρονα, υπάρχουν πολύ σοβαρές συνέπειες για τα εργα-
σιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων, συνεχίζοντας την αντεργα-
τική ρότα που χαράχτηκε µε την απόλυση, για την οποία κάναµε
παρέµβαση, χωρίς αποζηµίωση των τελευταίων εργαζοµένων,
που έµειναν πίσω και δεν επέλεξαν τη µετάταξή τους. 

Πιο συγκεκριµένα, για πάνω από περίπου ογδόντα µε εκατό
πρώην εργαζόµενους της ΕΛΒΟ, εκκρεµεί η κατοχύρωση των εν-
σήµων τους από τον Δεκέµβριο του 2009 µέχρι και την ηµερο-
µηνία λύσης της σύµβασής τους. Μάλιστα, ανάµεσά τους
βρίσκονται και εργαζόµενοι που δεν µπορούν να συνταξιοδοτη-
θούν, γιατί τους λείπουν τα συγκεκριµένα ένσηµα, ενώ οι υπό-
λοιποι αντιµετωπίζουν άλλα σοβαρά ασφαλιστικά προβλήµατα.
Οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι γίνονται µπαλάκι ανάµεσα στο
Υπουργείο Οικονοµικών και τον ειδικό εκκαθαριστή για το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα, αφού ο ένας µεταθέτει στον άλλον την ευθύνη
για τη µη κατοχύρωση των ενσήµων τους. 

Με βάση αυτά, κύριε Υπουργέ, ερωτάστε σε ποιες ενέργειες
θα προβεί η Κυβέρνηση, ώστε να κατοχυρωθούν άµεσα τα έν-
σηµα των πρώην εργαζοµένων της «ΕΛΒΟ Α.Β.Ε.» στο σύνολό
τους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Στολτίδη. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκού-

ρας. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, παρουσιάσατε µία εικόνα καταστροφικού

έργου των τελευταίων κυβερνήσεων και δη της τελευταίας, της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά χωρίς να έχετε ούτε ένα στοιχείο για
το ποια ήταν η εικόνα της εταιρείας.

Κύριε συνάδελφε, από το 2006 οι χρήσεις της ΕΛΒΟ άρχισαν
να είναι ζηµιογόνες. Να σηµειωθεί ότι οικονοµικά προβλήµατα
αντιµετώπιζε η ΕΛΒΟ και κατά το παρελθόν, αν εξαιρέσουµε ορι-
σµένα λίγα χρόνια που η οικονοµική της κατάσταση είχε βελτιω-
θεί, λόγω ανάθεσης στην εταιρεία προγραµµάτων προµηθειών
από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Ενδεικτικά να σας πω, για να
µιλάµε κοινή γλώσσα, ότι ο κύκλος εργασιών της το 2006 ήταν
69,5 εκατοµµύρια ευρώ και το 2012 ήταν 7,5 εκατοµµύρια ευρώ,
µε συνέπεια την έλλειψη εσόδων της, τη δηµιουργία σοβαρού
ελλείµµατος ρευστότητας και συνακόλουθα την αδυναµία εξυ-
πηρέτησης των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεών της, την αδυναµία
δανεισµού από τις τράπεζες, την αδυναµία κάλυψης λειτουργι-
κών αναγκών και την καθυστέρηση εκτέλεσης παραγγελιών. 

Η συνέπεια αυτών των έντονων διαχρονικών οικονοµικών προ-
βληµάτων και των συνεχών ζηµιογόνων χρήσεών της κατά την
περίοδο 2006-2012 ήταν να σωρευτούν ζηµίες ύψους 110 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Άρα, είχαµε µείωση των ιδίων κεφαλαίων, το
σύνολο των οποίων το 2006 ήταν 33 εκατοµµύρια και το 2012
ήταν 6,9 εκατοµµύρια. Η ζηµιογόνος πορεία της εταιρείας δεν
αποφεύχθηκε, παρ’ ότι εµµέσως αυτή χρηµατοδοτήθηκε µε συ-
νεχείς αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου, στις οποίες συµµετείχε
µόνο το ελληνικό δηµόσιο. 

Άρα από το 2014 η εταιρεία µε την επωνυµία ΕΛΒΟ, εξαιτίας
της δεινής οικονοµικής κατάστασης που µόλις σας ανέπτυξα, τέ-
θηκε σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης, έπειτα από απόφαση
του Εφετείου Θεσσαλονίκης, κατόπιν σχετικής αίτησης του ελ-
ληνικού δηµοσίου. Δυνάµει της ίδιας απόφασης ορίστηκε εκκα-
θαριστής, τα καθήκοντα και οι αρµοδιότητες του οποίου
ορίζονται αποκλειστικά µε διατάξεις νόµου, τις διατάξεις νόµου
του 2005. Σύµφωνα µε αυτές, ο εκκαθαριστής προβαίνει στην εκ-
ποίηση αποκλειστικά και µόνο στοιχείων ενεργητικού τής υπό ει-
δικής εκκαθάρισης εταιρείας, κατόπιν διενέργειας δηµόσιων
διαγωνισµών, σύµφωνα µε τυποποιηµένη διαδικασία. Ξέρετε
πόσοι διαγωνισµοί βγήκαν άγονοι! Ήταν µεγάλη επιτυχία της Κυ-
βέρνησης που βρέθηκε επενδυτής τώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Συνεπώς, κύριε συνάδελφε, ύστερα από συστηµατικές προ-
σπάθειες, ολοκληρώθηκε στις αρχές του 2021 η µεταβίβαση του
µεγαλύτερου µέρους των στοιχείων ενεργητικού τής υπό ειδικής
διαχείρισης εταιρείας µε την υπογραφή της προβλεπόµενης συµ-
βάσεως µεταβίβασης. Πρόκειται για σύµβαση που αφορούσε
στην εκποίηση των περιουσιακών στοιχείων ιδιοκτησίας της εται-
ρείας ως σύνολο, σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στην κατά τον
νόµο πρόσκληση του εκκαθαριστή. Πρόκειται, δηλαδή, για ακί-
νητα, εξοπλισµό, δικαιώµατα πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιο-
κτησίας. 

Δεδοµένης της µεταβίβασης των στοιχείων ενεργητικού, που
απαρτίζουν τις εγκαταστάσεις τής υπό διαχείριση εταιρείας και
αναφορικά µε την καταγγελία των συµβάσεων εργασίας, έλαβε
χώρα σε πλήρη εφαρµογή η αναγκαστικού δικαίου διάταξη του
άρθρου 14 του ν.3429/2015. Πρόκειται για διάταξη -ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε- που υποχρεωτικώς εφαρµόζεται και εν
προκειµένω προβλέπει ότι κατά την κρίση του εκκαθαριστή και
µε αποφάσεις του εκκαθαριστή, λαµβανόµενες προς το συµφέ-
ρον και τις ανάγκες της εκκαθάρισης, µετά από δηµοσίευση της
σχετικής απόφασης του εφετείου, δύναται να λυθούν µε καταγ-
γελία όλες ή µερικές συµβάσεις εργασίας του προσωπικού που
συνδέονται µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας, ανεξαρτήτου υπη-
ρεσιών ή έργου, καθώς και συµβάσεις εργασίας έµµισθης εντο-
λής δικηγόρων ή νοµικών συµβούλων, για τους οποίους δεν
υφίσταται πλέον αντικείµενο απασχόλησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Στολτίδη, έχετε κι εσείς τρία λεπτά στη διάθεσή

σας. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, νοµίζουµε ότι θα µπορούσαµε να µιλάµε ώρες
για το πώς προκύπτουν οι ζηµιές στο αστικό σας κράτος. Το κέρ-
δος είναι το πρόβληµα και οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, που θησαύ-
ρισαν εις βάρος της εργασίας των εργαζοµένων και των λαϊκών
συµφερόντων στην ΕΛΒΟ και δηµιούργησαν αυτά τα χρέη.

Αν είχατε στο προσανατολισµό σας την κάλυψη των αναγκών
του ελληνικού λαού µε βάση τις δυνατότητες λειτουργίας της
ΕΛΒΟ και όχι µε βάση το κέρδος, ο λαός µας θα απολάµβανε
πολύ περισσότερα οφέλη και στην άµυνα και στις µεταφορές και
παντού. Όµως, το κέρδος είναι αυτό που ουσιαστικά είναι ο όρος
της ανάπτυξής σας και βέβαια, αξιοποιείται πολλές φορές για να
επιτευχθούν οι στρατηγικοί στόχοι, όπως ακριβώς κάνατε

Όµως, κύριε Υπουργέ, νοµίζω -δεν ξέρω αν σας αδικώ- ότι δεν
διακρίνω καµµία πρόθεση αποκατάστασης αυτής της κατάφω-
ρης αδικίας, γιατί είναι κατάφωρη αυτή η αδικία. Γιατί αυτούς
που πετάτε τώρα σαν στηµένες λεµονόκουπες είναι αυτοί που
έχτισαν αυτό το στολίδι. Θα πρέπει να πάτε εκεί, όπως πρέπει να
πάνε όλοι, όπως θα έπρεπε να πηγαίνουν και τα σχολειά µας, για
να δουν την προοπτική ανάπτυξης της ελληνικής βιοµηχανίας,
που ανέπτυξαν µόνο οι εργαζόµενοι, για να δουν αυτό το βιοµη-
χανικό στολίδι. Διότι αυτοί οι εργαζόµενοι υπηρέτησαν -πολλές
φορές χρησιµοποιείτε αυτές τις εκφράσεις- το εθνικό καθήκον,
προστάτευσαν το δηµόσιο συµφέρον και εργάστηκαν µια ζωή
στην υπηρεσία των συµφερόντων του ελληνικού λαού, άσχετα
αν τελικά στην πλάτη της εργασίας του κερδοφορούσαν οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι και έφτασαν τα πράγµατα ως εδώ.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, δεν θυµάµαι να έχει χαθεί κανένα έν-
σηµο από κανέναν Υπουργό, από καµµία Κυβέρνηση και από κα-
νέναν Βουλευτή που άσκησε αυτή την πολιτική, την πολιτική
διάλυσης αυτού του βιοµηχανικού στολιδιού που λέµε. Αυτές οι
πολιτικές έφεραν την εξάρτηση της χώρας µας σε σχέση µε τις
αµυντικές ανάγκες και του τροχαίου αυτού υλικού. Επίσης, δώ-
σατε εκατοντάδες στρέµµατα, ήτοι άδειες, πνευµατικά δικαιώ-
µατα, πνευµατική ιδιοκτησία και πατέντες σε ισραηλινά
συµφέροντα, όπως και τεράστιες υποδοµές, που αύριο µπορεί
να είναι εχθρικά και όχι συµµαχικά. Βέβαια, το συµµαχικό εµείς
το αντιλαµβανόµαστε σαν εχθρικό, σε σχέση µε τον τρόπο µε τον
οποίο το εφαρµόζετε. 

Έχασε κανένας κανένα ένσηµο από αυτούς που φέρανε την
ανάπτυξη από τους εκατοντάδες εργαζόµενους και τους κάνανε
τρεις, όταν η χώρα µας βρίσκεται κάτω από αυτήν την οικονοµική
δυσκολία και θα µπορούσε να αναπτυχθεί αλλιώς, µε βάση τις
δυνατότητες της ΕΛΒΟ, που θα µπορούσε να τις δει κάποιος αν
πάει από εκεί; Νοµίζουµε ότι δεν χάθηκε και είναι πολύ άδικο -η
πιο ελαφριά λέξη που µπορώ να χρησιµοποιήσω- να αντιµετωπί-
ζονται µε τέτοιον τρόπο αυτοί που έχτισαν αυτόν τον πλούτο,
αυτό το στολίδι και που προσέφεραν για τα συµφέροντα του ελ-
ληνικού λαού, 

Κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να κάνω δίκη προθέσεων. Πολλές
φορές στη δευτερολογία αξιοποιείται, για να µην µπορεί να
υπάρχει απάντηση και έχουµε δει σε αντίστοιχες ερωτήσεις επί-
καιρες που αφορούν την ΕΛΒΟ να κατηγορούνται οι εργαζόµε-
νοι. Σας παρακαλώ πολύ να µην το κάνετε, γιατί είναι πολύ
προκλητικό.

Εµείς θεωρούµε ότι καµµία συζήτηση δεν µπορεί να γίνει,
χωρίς να έχει επίκεντρο το πώς θα καλυφθεί και θα αποκαταστα-
θεί αυτή η αδικία και θα κατοχυρωθούν τα ένσηµα των εργαζό-
µενων.

Πιο γενικά, λέµε ότι οι εργαζόµενοι έχουν αποδείξει τη δύναµή
τους, πόσο αστραπιαία µπορούν να οργανωθούν, πόσο µαζικά
µπορούν να κινητοποιηθούν και να βάλουν στην άκρη το κράτος
των καπιταλιστών, να το απονευρώσουν και να αφήσουν στα χαρ-
τιά τα αντεργατικά εκτρώµατα, τα οποία ψηφίστηκαν από την Κυ-
βέρνησή σας πριν από λίγους µήνες.

Αυτόν τον δρόµο νοµίζουµε ότι πρέπει να χαράξουν όλοι οι ερ-
γαζόµενοι όλων των κλάδων, γιατί εδώ έχετε διαµορφώσει ένα
νοµοθετικό πλαίσιο µε δουλειά «ήλιο µε ήλιο» για όσους δου-
λεύουν και µε τεράστια ανεργία. Βέβαια, αν κάποιος φτάσει ποτέ
στη σύνταξη όσο αποµακρύνονται τα όρια ηλικίας συνταξιοδό-
τησης και η σύνταξη πηγαίνει στα Τάρταρα, θα ντρέπεται να ζει
µε τα ψίχουλα που θα πάρει όταν θα φτάσει εκεί.

Η λύση είναι να τραβήξει τον δρόµο της δικής του οικονοµίας,
για να ικανοποιηθούν τα συµφέροντά του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Στολτίδη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι κοινωνική ευαισθησία έχουµε όλοι µας σ’ αυτή την

Αίθουσα και προφανώς και µόνο ότι στην ερώτησή σας λέτε ότι
έδωσε η Κυβέρνηση τη δυνατότητα µετατάξεων, δείχνει ακριβώς
τη δυνατότητα που είχαν οι εργαζόµενοι να βρουν κάπου αλλού
δουλειά. Τη δώσαµε αυτή τη δυνατότητα για το σύνολο των ερ-
γαζοµένων. Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι επιδείξαµε τη µέ-
γιστη δυνατή κοινωνική ευαισθησία. 

Είπατε να πάνε τα σχολεία να δουν εκεί πέρα την κατάσταση.
Συγγνώµη, αλλά από όσο γνωρίζω -έχω πάει- γραµµή παραγω-
γής δεν υπάρχει. Τι θα πάνε να δούνε; Το εργοστάσιο δεν λει-
τουργεί από το 2017, ουσιαστικά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Για πριν είπα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Α, λέτε να

πήγαιναν πριν από πέντε χρόνια τα σχολεία! Είπατε να πάνε
τώρα. Γραµµή παραγωγής δεν υπάρχει. Μιλάµε για ένα εργο-
στάσιο το οποίο έχει εγκαταλείψει ουσιαστικά την παραγωγή από
το 2017. Υπάρχουν εγκαταλελειµµένα εργοστάσια, υπάρχουν πα-
λιές εγκαταστάσεις µε υλικά που καµµία σύγχρονη βιοµηχανία
δεν ενδείκνυται να χρησιµοποιεί, µε φθορές και µία σειρά από
άλλα στοιχεία. 

Αν ήταν πράγµατι, τόσο ειδυλλιακή η κατάσταση και είχαν
τόσο µεγάλη αξία τα περιουσιακά στοιχεία, µπορείτε να µου δώ-
σετε µία απλή ερµηνεία γιατί βγήκαν άγονοι όλοι οι διαγωνισµοί
που έγιναν το 2017 και µετά; Σας θυµίζω, για να έχουµε µία ιστο-
ρική συνέχεια, ότι τρεις δηµόσιοι πλειοδοτικοί διαγωνισµοί δεν
τελεσφόρησαν από το 2017. Για ένα περιουσιακό στοιχείο που
έχει την αξία που λέτε εσείς, θα περίµενε κανένας να τελεσφο-
ρήσει, να υπήρχε εξαιρετικό ενδιαφέρον. Ήρθε αυτή η Κυβέρ-
νηση µε πολύ µεγάλη δυσκολία και τελεσφόρησε έναν
διαγωνισµό επ’ ωφελεία της τοπικής κοινωνίας και οικονοµίας
και προσδοκούµε ότι τα πράγµατα θα πάνε καλύτερα το προσε-
χές διάστηµα. Όσοι από εσάς επισκεφτήκατε τη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης θα είχατε τη δυνατότητα πιθανότατα να συζητή-
σετε µε την καινούργια διοίκηση της ΕΛΒΟ και να δείτε τις προ-
τεραιότητες που θέτουµε.

Συνεπώς, σε συνέχεια της απάντησής µου, κύριε συνάδελφε,
και αναφορικά µε το ζήτηµα των ενσήµων των πρώην εργαζοµέ-
νων της ΕΛΒΟ από τον Δεκέµβριο του 2019, εν αναµονή της ολο-
κλήρωσης της διαδικασίας εκκαθάρισης καταβάλλονται διαρκείς
και συνεχείς προσπάθειες από κοινού των Υπουργείων Οικονοµι-
κών και Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, αλλά και από την
πλευρά του εκκαθαριστή, σε συνεργασία µε τις εποπτεύουσες
κρατικές υπηρεσίες, µε σκοπό την άµεση διευθέτηση του εν λόγω
εκκρεµούντος ζητήµατος, εντός όµως πάντοτε του πλαισίου της
κείµενης ασφαλιστικής νοµοθεσίας, αλλά και του αυστηρού και
τυποποιηµένου πλαισίου του ν.3429/2005, όπως σας είπα.

Συµπερασµατικά, όπως καθίσταται αντιληπτό, κάθε ενέργεια
του εκκαθαριστή διενεργείται εντός του αυστηρού νοµικού πλαι-
σίου, που οφείλει να ακολουθεί, αλλά και σε συνεργασία µε τους
αρµόδιους εποπτικούς φορείς τους οποίους ενηµερώνει άµεσα
για την κάθε εξέλιξη της διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το Υπουργείο
Οικονοµικών, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, παρακολουθεί
συνεχώς τις εξελίξεις που σχετίζονται µε τις επιχειρήσεις, τους
εργαζόµενους -για τους οποίους δείχνετε πράγµατι πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον- και την οικονοµία, αφουγκράζεται και µελετά αιτή-
µατα των φορέων, µε στόχο µία ρεαλιστική, ορθολογική αντιµε-
τώπιση προβληµάτων και την ολοκλήρωση µε επιτυχία
µακροχρόνιων και δύσκολων διαδικασιών.

Σας ευχαριστώ πολύ.

20850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ και
τους δύο και καλή ξεκούραση και καλή συνέχεια.

Ενηµερώνω το Σώµα ότι δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεν-
νόησης οι εξής ερωτήσεις:

Η τέταρτη µε αριθµό 1056/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Την ισότιµη µεταχείριση των απο-
φοίτων της Οµάδας Προσανατολισµού Ανθρωπιστικών Σπουδών
των σχολικών ετών 2019 - 2020 και 2020 - 2021 στις πανελλαδι-
κές εξετάσεις».

Η δεύτερη µε αριθµό 3423/21-7-2021 αναφορά του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Την επανεξέταση του απο-
κλεισµού των εργαστηρίων ακτινολογίας από την ευθύνη λει-
τουργίας υβριδικών συστηµάτων απεικόνισης».

Η όγδοη µε αριθµό 1077/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: « “ΙΑΝΟΣ”- Έναν χρόνο µετά ο απολογισµός».

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 8403/682/2-8-2021 ερώ-
τηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των αναφο-
ρών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τα αρδευτικά στους
ιδιώτες και ο λογαριασµός στους αγρότες».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε δύο λεπτά για ξεκίνηµα.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να προχωρήσει µε

ΣΔΙΤ τα καινούργια φράγµατα ή τον εκσυγχρονισµό των φραγ-
µάτων και τα δίκτυα άρδευσης και ύδρευσης. Έχει προεπιλέξει
να προχωρήσει µε ΣΔΙΤ, δίνοντας στην ουσία αυτές τις βασικές
υποδοµές για τον αγροτικό τοµέα σε ιδιώτες, γιατί παρ’ όλο που
δεν ιδιωτικοποιούνται, στην πράξη ιδιωτικοποιείται η διαχείριση
και οι πολίτες θα πρέπει να πληρώνουν σε αυτούς τους ιδιώτες
για πάρα πολλά χρόνια για τη χρήση των υποδοµών.

Είναι πάρα πολύ ευρεία η διασπορά των έργων αυτών. Δεν το
λέω θετικά, αλλά αρνητικά, γιατί είναι ευρεία η διασπορά των πο-
λιτών που θα δεχτούν τις επιπτώσεις από τα ΣΔΙΤ. Μιλάµε, δη-
λαδή, για την Ποταµιά Καστοριάς, το Μπούγα Δοµοκού, την
Αράχωβα, το δίκτυο Ηλείας από Αµαλιάδα-Πύργο και σε πολλές
άλλες περιοχές, τη ζώνη άρδευσης κατάντη του Αχελώου, το
φράγµα στο Δίλοφο Λάρισας, στο Μαθράκι της Λάρισας, στο Νε-
οχώρι και στο Γριζάνο και στο Αχλαδοχώρι Τρικάλων, στο Τίτανο
Καρδίτσας, στο Λασίθι, στη Μεσσηνία, στην Πέλλα.

Έχουµε στοιχεία πλέον από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία
εξέτασε δώδεκα έργα µε ΣΔΙΤ, συµπεριλαµβανοµένων τριών ελ-
ληνικών, του αυτοκινητοδρόµου «ΜΟΡΕΑΣ», συν της Ολυµπίας
Οδού και του Ε65 και βρήκε ότι τα ΣΔΙΤ δεν υπερτερούν µε κα-
νέναν τρόπο από τις άλλες συµβάσεις, έχουν τροµερές καθυστε-
ρήσεις και δεν αξιοποιούνται σωστά τα ευρωπαϊκά χρήµατα,
όπως είπε συγκεκριµένα, ενώ δεν υποβάλλονται ποτέ σε αξιολό-
γηση οικονοµικής αποδοτικότητας.

Οπότε είναι πολλές οι ερωτήσεις αυτής της αναπάντητης γρα-
πτής, που µετατράπηκε σε επίκαιρη, αλλά υπάρχουν και τέσσερα
έγγραφα που ζητάµε.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο, απλώς για να διαβάσω
τις ερωτήσεις επειδή ήταν γραπτή και είναι πολλές περισσότε-
ρες.

Ποια αρδευτικά έργα σκοπεύει να παραδώσει στους ιδιώτες
µέσω ΣΔΙΤ; Ποιο θα είναι το επιπλέον κόστος για τη χρήση του
νερού από τους αγρότες; Πόσο θα αυξηθεί το κόστος άρδευσης
για τους αγρότες; Έχει ενηµερώσει τους πολίτες για τις αυξή-
σεις στις τιµές της άρδευσης;

Πόσα χρήµατα δόθηκαν µέχρι τώρα και πόσα θα δοθούν σε
συµβούλους για τη σύνταξη των «οικονοµοτεχνικών µελετών»;

Ποιοι είναι οι όροι της σύµπραξης του δηµοσίου µε τον ιδιω-
τικό τοµέα για τα έργα αυτά; Ποιο θα είναι το όφελος για το δη-
µόσιο; Ποιες άλλες εναλλακτικές εξετάστηκαν;

Ποιος θα επωµιστεί το κόστος συµµετοχής των ιδιωτών στα
έργα; Για πόσα χρόνια;

Ποιος είναι ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης για τους Τοπικούς
και Γενικούς Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων, ΤΟΕΒ και
ΓΟΕΒ;

Ποιες είναι οι ενέργειες που έγιναν για τη µείωση της σπατά-
λης των υδατικών πόρων της χώρας στον αγροτικό τοµέα;

Συµβαδίζουν τα προκηρυσσόµενα έργα µε τα Σχέδια Διαχείρι-
σης Υδατικών Πόρων ΛΑΠ της χώρας; Θα ερωτηθεί η αρµόδια
Υπηρεσία Υδάτων του ΥΠΕN για τα έργα, αν ναι σε ποιο στάδιο;
Θα έχει τη δυνατότητα ουσιαστικής παρέµβασης;

Σε ποιο στάδιο θα αδειοδοτηθούν περιβαλλοντικά τα έργα;
Πριν ή µετά τη δηµοπράτηση; Πότε θα εκπονηθεί η µελέτη της
δέουσας εκτίµησης για τα έργα αυτά;

Και τα τέσσερα έγγραφα, όπως γνωρίζετε, είναι η οικονοµο-
τεχνική µελέτη για το αρδευτικό στους Τοξότες του ποταµού Νέ-
στου, οποιαδήποτε άλλη οικονοµοτεχνική µελέτη για τα
προκηρυσσόµενα έργα, η ανάλυση µεταβολής κόστους για τους
αγρότες στις δεκαοκτώ περιοχές που θα γίνουν τα αρδευτικά
έργα µέσω ΣΔΙΤ, η λίστα των έργων κατασκευής αρδευτικών δι-
κτύων, µαζί µε τα συνοδά έργα που θα χρηµατοδοτηθούν από
το Ταµείο Ανάκαµψης µαζί µε τα ποσά και το ποσοστό συµµετο-
χής των ιδιωτικών κεφαλαίων, δανειακών και µη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρσένη.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπήλιος) Λιβανός.
Κύριε Λιβανέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. Αν και το
χαµόγελο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Το χαµόγελο είναι για το
εξής: Ξέρετε πόσο είµαι µέσα στους χρόνους µου και πόσο σέ-
βοµαι το Κοινοβούλιο. Όµως, αγαπητέ µου κύριε Αρσένη, που
χαίροµαι πάντα να έρχοµαι να απαντώ στις ερωτήσεις σας, γιατί
είναι εύστοχες, νοµίζω ότι σήµερα υπερβάλατε εαυτόν. Έχετε
καταθέσει στο γραπτό κείµενο δεκαοκτώ ερωτήσεις και τώρα
µόλις µε ταχύτητα «κατοστάρι» σάς πήρε ενάµισι λεπτό, µόνο και
µόνο για να διατυπώσετε αυτές, οι οποίες θα θέλατε να απαντη-
θούν. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι ζητώ την ανοχή
σας. Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος. 

Επαναλαµβάνω ότι έχουµε έναν πολύ καλό κοινοβουλευτικό
διάλογο και αντιλαµβάνοµαι πλήρως τις οικολογικές σας ευαι-
σθησίες, κύριε Αρσένη, και το ενδιαφέρον που δείχνετε για τα
θέµατα που έχουµε στο Υπουργείο και αυτό φαίνεται και από τον
τρόπο που τοποθετείστε, αλλά και από τις ερωτήσεις που κάνετε.
Σας διαβεβαιώνω για µία ακόµα φορά ότι και εγώ βρίσκοµαι ακρι-
βώς στην ίδια κατεύθυνση. Το πράσινο αποτύπωµα του αγροτι-
κού τοµέα και η διαχείριση των επιπτώσεων της κλιµατικής
κρίσης είναι πολύ ψηλά στην ατζέντα και του Πρωθυπουργού και
της Κυβέρνησης και εµού προσωπικά. 

Η σωστή διαχείριση του νερού είναι σήµερα πιο επιτακτική από
ποτέ και η κατασκευή αρδευτικών έργων είναι, όχι µόνο ανα-
γκαία, αλλά πλέον επιβεβληµένη. Επειδή προέρχοµαι και από
έναν αγροτικό νοµό, σας διαβεβαιώνω ότι έχουν να γίνουν ου-
σιαστικά έργα από τη δεκαετία του ’50 και του ’60. 

Η επιλογή, λοιπόν, να προχωρήσουµε µέσω ΣΔΙΤ είναι ξεκά-
θαρα για λόγους ταχύτητας και αποτελεσµατικότητας. Δεν υπάρ-
χει η πολυτέλεια του χρόνου, αν πραγµατικά ενδιαφερόµαστε να
δώσουµε λύσεις και όχι απλά να συζητάµε µεταξύ µας στα
ασφαλή περιβάλλοντα της Αθήνας. Η αποτελεσµατικότητα εξα-
σφαλίζεται µε συγκεκριµένους όρους και προϋποθέσεις.

Προσπαθώντας να ενώσω λίγο τις ερωτήσεις σας και να δώσω
µαζεµένες απαντήσεις, θα ήθελα να αναφέρω τα εξής: 

Πρώτον, κανένα έργο υποδοµής του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων που θα υλοποιηθεί µέσω ΣΔΙΤ δεν θα
παραδοθεί στους ιδιώτες. Να ξεκαθαρίζουµε από την αρχή το
βασικό ερώτηµά σας. Μάλιστα όπως ξέρετε τα εν λόγω έργα θα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20851



συγχρηµατοδοτηθούν από το Ταµείο Ανάκαµψης. Επίσης, θα
υλοποιηθούν ως µη ανταποδοτικά έργα ΣΔΙΤ, δηλαδή δεν θα
είναι το µοντέλο αυτό που περιγράφατε τόση ώρα. Η αποπλη-
ρωµή του ιδιωτικού φορέα θα γίνει σε βάθος χρόνου µετά την
έναρξη της λειτουργίας τους, βάσει προκαθορισµένων προδια-
γραφών αποτελεσµάτων από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύ-
σεων. Πολύ καθαρά. Αυτό είναι το κεντρικό σας θέµα, αν έχω
καταλάβει καλά, που έχει και µια ιδεολογική βάση. Είναι ξεκά-
θαρο ότι δεν υπάρχει το στοιχείο της εµπορικής εκµετάλλευσης
και δεν θα υπάρξει καµµία πρόσθετη επιβάρυνση των αγροτών,
αναφορικά µε το κόστος τους. 

Δεύτερον, η σύνταξη των αρχικών επενδυτικών σχεδίων και οι
οικονοµοτεχνικές µελέτες έγιναν τηρώντας όλες τις διαδικασίες
νοµιµότητας όπως αυτές ορίζονται από τον ν.4412/2016 περί
προµηθειών. Πολύ συγκεκριµένα και χωρίς πολλά λόγια. 

Τρίτον, οι συµπράξεις θα έχουν τη µορφή µελέτης, κατα-
σκευής, χρηµατοδότησης, λειτουργίας και συντήρησης, µε 100%
πληρωµές διαθεσιµότητας. Σε προκαταρκτικό στάδιο εξετάστη-
καν µε όρους αποτελεσµατικότητας και µείωσης κινδύνων τα σε-
νάρια υλοποίησης των έργων µε την κλασική µέθοδο των
δηµοσίων έργων, όσο και µε αυτή των ΣΔΙΤ, που εµείς επιλέξαµε.
Το όφελος της κατασκευής των έργων µέσω ΣΔΙΤ είναι πολύ
προφανές νοµίζω στο σύνολο και του ελληνικού λαού και των
αγροτών, αλλά και των πτερύγων της Βουλής, πλην µόνο ίσως
µας ξεφεύγει, δεν έχουµε καταφέρει να πείσουµε εσάς, αφού
αποφεύγονται απολύτως οι χρονοβόρες διαδικασίες των δηµο-
σίων συµβάσεων και µε την αποπληρωµή του ιδιώτη σε βάθος
χρόνου εξασφαλίζεται η καλή κατασκευή και λειτουργία του
έργου µε απώτερα οφέλη προφανώς, την ορθολογικότερη
χρήση του νερού, την αποδοτικότητα των καλλιεργειών, τον µε-
τριασµό των επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής. 

Τέταρτον, ο χρόνος λειτουργίας των έργων αυτών από τους
ιδιώτες εκτιµάται στα είκοσι έως τριάντα χρόνια, µε µέσο όρο τα
είκοσι πέντε. Όπως προανέφερα, ως ωφελούµενοι οι αγρότες
δεν θα επωµιστούν κανένα κόστος κατασκευής.

Πέµπτον, για το θέµα των ΟΕΒ -νοµίζω πως σας το έχω ξανα-
πεί, ίσως να µην ήταν σε δική σας ερώτηση, αλλά το έχω ξαναπεί
µέσα στη Βουλή- εργαζόµαστε σκληρά τους τελευταίους µήνες,
για να φέρουµε στη διαβούλευση ένα νέο πλαίσιο λειτουργίας
των ΤΟΕΒ και των ΓΟΕΒ. Αυτό είναι απαραίτητο γιατί ο κανονι-
σµός είναι πάρα πολύ παλιός, δεν ανταποκρίνεται στις σύγχρο-
νες ανάγκες και αυτό το οποίο εµείς θέλουµε να δηµιουργή-
σουµε είναι ένα σύγχρονο, δίκαιο και αποτελεσµατικό ολοκλη-
ρωµένο µοντέλο οργάνωσης και λειτουργίας όλων αυτών των δη-
µόσιων αρδευτικών δικτύων. Έχουµε φτιάξει µια οµάδα που
λειτουργεί και συµµετέχουν σε αυτή εκπρόσωποι των ΤΟΕΒ όλης
της Ελλάδας. Έχω καλέσει το Κοινοβούλιο να έρθει να µου δώσει
προτάσεις και βεβαίως, το λέω και σε εσάς, για όποιες προτά-
σεις έχετε, είµαστε στη διάθεσή σας.

Έκτον, στο Υπουργείο µας έχει γίνει µακροχρόνιος σχεδια-
σµός δηµιουργίας αγροπεριβαλλοντικών υποδοµών: φράγµατα,
λιµνοδεξαµενές, έξυπνα αρδευτικά δίκτυα, εγγειοβελτιωτικά
έργα, έργα εξοικονόµησης ενέργειας. Στο πλαίσιο αυτό, το
Υπουργείο µας υλοποιεί το Ολοκληρωµένο Πρόγραµµα Υποδο-
µών Αγροτικής Ανάπτυξης το 4.3.1. του ΠΑΑ του 2014 - 2020, µε
προϋπολογισµό 2,2 εκατοµµυρίων ευρώ που επιτυγχάνουν εξοι-
κονόµηση νερού πολύ περισσότερο από το 10% των κριτηρίων
ένταξή τους στο ΠΑΑ. Άρα είµαστε ακριβώς µέσα στο πλαίσιο
που πρέπει να κινηθούµε και καλύτερα.

Έβδοµον, τα προκηρυσσόµενα έργα συµβαδίζουν µε τις γενι-
κές κατευθύνσεις των σχεδίων διαχείρισης υδατικών πόρων της
χώρας τα οποία βρίσκονται υπό αναθεώρηση και υπό ανάδραση. 

Όγδοον, φυσικά και θα τηρηθούν όλες οι προβλεπόµενες πε-
ριβαλλοντικές προϋποθέσεις, σε όποιο στάδιο κι αν αυτό το έργο
βρίσκεται και απαιτείται, και προφανώς, δεν θα υπάρχουν εκπτώ-
σεις καθόλου σε θέµατα περιβάλλοντος. 

Σας ξαναλέω ότι είµαστε στην απόλυτη διάθεσή σας για συγ-
κεκριµένες προτάσεις, αλλά όχι για κριτική που παραπέµπει σε
έναν άλλο κόσµο από αυτόν στον οποίο ζούµε, σαν να µη θέ-
λουµε να λύσουµε τα πραγµατικά προβλήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Αρσένη, έχετε και εσείς τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι µελετώ µε ενδιαφέρον πάντα τις

πρωτοβουλίες σας. Έχω δει πολλά θετικά σηµεία σε αυτές. Χαι-
ρέτισα την πρωτοβουλία σας για την επανασύσταση της Επιτρο-
πής Ερηµοποίησης.

Στο συγκεκριµένο θέµα δεν βλέπω τον οικολογικό χαρακτήρα
των έργων αυτών που περιγράφετε. Θα µιλήσω σαφέστατα για
τον Νέστο. Μέσα από το Εγκεκριµένο Σχέδιο Διαχείρισης Λεκα-
νών Απορροής Ποταµών του Υδατικού Διαµερίσµατος Θράκης η
οικολογική κατάσταση του Νέστου είναι κατώτερη της καλής για
όλα τα σηµεία δειγµατοληψίας και θεωρείται ένα ιδιαιτέρως τρο-
ποποιηµένο υδατικό σύστηµα. Γι’ αυτόν τον λόγο έχει υπαχθεί
στο άρθρο 4 της οδηγίας-πλαίσιο για τα ύδατα µε σκοπό να λη-
φθούν όλα τα αναγκαία µέτρα για την πρόληψη της περαιτέρω
υποβάθµισης και την επίτευξη της καλής κατάστασης. Εδώ
έχουµε ένα φράγµα σηµαντικής εκτροπής στην ουσία του ποτα-
µού από το δέλτα του όπου το νερό δεν θα φθάνει πάνω από το
50% στις αγροτικές περιοχές. Οπότε όχι, δεν συνάδει µε την οδη-
γία-πλαίσιο για τα ύδατα. Το λιγότερο. 

Επίσης, για τα έργα µέσω ΣΔΙΤ είπατε πως είναι ταχύτερες
από τις άλλες διαδικασίες. Κοιτάξτε, δεν χρειάζεται να το περι-
γράφουµε εµείς. Το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο το 2018 εξέ-
τασε αρκετά έργα, τρία εκ των οποίων ήταν ελληνικά, οι
αυτοκινητόδροµοι στους οποίους αναφέρθηκα. Τι συµπέρανε;
Ότι βλέπει σηµαντικές αδυναµίες στα έργα µέσω ΣΔΙΤ, όπως κα-
θυστερήσεις κατά την κατασκευή και σηµαντική αύξηση του κό-
στους. 

Για την υλοποίηση των συγκεκριµένων έργων, όλων, µαζί µε
τους αυτοκινητοδρόµους Ελλάδας, δαπανήθηκε 1,5 δισεκατοµ-
µύριο παραπάνω από δηµόσιους πόρους και 30% περίπου αυτού
διατέθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’ αυτό το Ευρωπαϊκό
Ελεγκτικό Συνέδριο συµπεραίνει ότι τα ΣΔΙΤ δεν έχουν αυτό που
εσείς περιγράφετε κάποια προτερήµατα έναντι των υπόλοιπων
συµβάσεων. Είσαστε εναντίον. Βέβαια, καταλαβαίνω την άποψή
σας, γιατί αυτή η απόφαση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνε-
δρίου ποτέ δεν έφτασε στον ελληνικό τύπο. Πέρασε στα ψιλά
γράµµατα -θυµίζω ήταν το 2008- όταν και ο ΣΥΡΙΖΑ είχε αγκα-
λιάσει πλέον τα ΣΔΙΤ και συνεχίζει να τα αγκαλιάζει.

Είναι µια σειρά από έργα αυτά τα οποία αιτούµαι. Επαναλαµ-
βάνω ότι ο λόγος που είναι τόσο πολλά τα ερωτήµατα και τα έγ-
γραφα είναι γιατί αυτή είναι µια αναπάντητη γραπτή ερώτηση.
Περιµέναµε έναν µε δύο µήνες να απαντηθεί. Δεν απαντήθηκε
και γι’ αυτό βρισκόµαστε εδώ και µετατράπηκε σε επίκαιρη,
οπότε µετατράπηκε αυτόµατα µε το σύνολο των γραπτών ερω-
τηµάτων καθώς και την αίτηση εγγράφων, γι’ αυτό σας καλώ να
καταθέσετε τα σχετικά έγγραφα στην Ολοµέλεια είτε τώρα είτε
τις επόµενες µέρες από το γραφείο σας.

Επίσης, µιας και µιλάµε για φράγµατα και είστε από την Αιτω-
λοακαρνανία, δεν µπορώ παρά να σας ρωτήσω την άποψή σας
για το φράγµα της Μεσοχώρας. Η ΔΕΗ λέει ότι προχωράει. Ο
Υπουργός Περιβάλλοντος µάς λέει ότι είναι θετικός. Εσείς ως Αι-
τωλοακαρνάνας το στηρίζετε; Γιατί, όπως ξέρετε, θα παραβιάσει
οκτώ αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εδώ είµαστε εκτός,
κύριε Αρσένη. Αν θέλει απαντάει ο κύριος Υπουργός. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Είναι πολύ ευχάριστο που
συζητάµε µαζί για όλα τα θέµατα. Είναι προφανές ότι εγώ είµαι
πάντοτε υπέρ της νοµιµότητας και του πλαισίου που δρα η ελλη-
νική Κυβέρνηση και το νοµικό µας σύστηµα. Δεν έχω δει αυτήν την
απόφαση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου, οπότε θα ήταν
χρήσιµο να µου τη δώσετε για να τη µελετήσω και αυτήν και να
δούµε ακριβώς τι γράφει. Είναι, όµως, σηµαντικό να αναφέρω ότι
η Ελλάδα κατετάγη για το 2020 στη δεύτερη θέση παγκοσµίως
στην κατηγορία «καλές διαγωνιστικές διαδικασίες» στον τοµέα
των ΣΔΙΤ από το Global Infrastructure Club, φορέα των G20, άρα
νοµίζω ότι δεν είναι κάτι δικό µας εδώ που το διαµορφώσαµε εµείς
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µόνοι µας, ενώ πολλά από τα υλοποιηµένα έργα ΣΔΙΤ έχουν λάβει
διεθνείς βραβεύσεις και αναγνώριση.

Ξέρετε κάτι, κύριε Αρσένη; Εγώ αφήνω τα κείµενα και τα στοι-
χεία που έχω να σας τα δώσω µετά, για να είµαι συνεπής ως
προς το τρίλεπτο, γιατί έχω απαντήσεις σε αυτά που δείχνουν
ότι η ανάλυσή σας για το κοµµάτι του Νέστου, παραδείγµατος
χάρη, είναι πίσω στο 2013. Θα σας το δώσω µετά. Αλλά εγώ δεν
έχω καταλάβει, µας κάνετε όλες αυτές τις ερωτήσεις και έρχοµαι
εγώ εδώ µε χαρά να σας απαντήσω, όπου τελικά ο στόχος ποιος
είναι; Να αναδείξουµε τι; Ότι τα έργα ΣΔΙΤ είναι πιο χρονοβόρα
και πιο κοστοβόρα από τα κλασικά δηµόσια έργα; Αυτή είναι η
θέση του κόµµατός σας; Αυτό δεν τεκµαίρεται από κάποια στοι-
χεία. Ο στόχος σας είναι να µην γίνουν αυτά τα έργα; Αυτό είναι
έναντι κάθε λογικής και του αγροτικού χώρου και της περιφερει-
ακής ανάπτυξης και του µοντέλου που οραµατιζόµαστε να βά-
λουµε τον αγρότη ως κέντρο και πρωτοπόρο στην ανάπτυξη, που
έρχεται τα επόµενα δέκα χρόνια στη χώρα µας µε καθετοποίηση,
µε προστιθέµενη αξία στα προϊόντα του κ.ο.κ..

Εάν υπάρχει κάτι άλλο πίσω από όλο αυτό, εγώ θα ήθελα πολύ
να το ακούσω και να το προσέξω και να το µελετήσω. Εάν θέλετε
απλά να κάνουµε αυτήν την άσκηση κοινοβουλευτικής γυµναστι-
κής, εγώ σας λέω ότι δεν ωφελεί. Εγώ χαίροµαι να έρχοµαι να
συζητάµε αυτά τα θέµατα στη Βουλή, αλλά νοµίζω ότι αποπρο-
σανατολίζει τους ίδιους τους αγρότες, τους ίδιους τους µετό-
χους των TOEB και την όλη συζήτηση που πρέπει να είναι προς
µια κατεύθυνση. Νοµίζω ότι αυτό το έχουµε κατακτήσει αυτούς
τους µήνες στο δικό µας Υπουργείο, να µη µιλάµε µε κοµµατικές
αντεγκλήσεις, αλλά να βλέπουµε ποια είναι τα πραγµατικά και
ουσιαστικά προβλήµατα.

Το πρόβληµα εδώ είναι ένα και συγκεκριµένα: Έχουµε φυσι-
κούς πόρους, συγκεκριµένα το νερό, ότι χάνεται πάρα πολύ νερό
χωρίς να το εκµεταλλεύεται κανείς, ότι µε τις γεωτρήσεις και όλη
αυτήν τη διαδικασία διαχείρισης των υδάτινων πόρων και των λοι-
πών υδάτινων πόρων δηµιουργούµε µόνο προβλήµατα και εµείς
έχουµε αποφασίσει να αλλάξουµε αυτήν την κατάσταση. Σας θέ-
λουµε όλα τα κόµµατα της Βουλής µαζί µας σε αυτόν τον αγώνα.
Έχουµε την πολιτική βούληση να κάνουµε αυτήν τη δουλειά.
Έχουµε πλέον και τα εργαλεία, έχουµε και το σχέδιο. Γιατί δεν
έρχεστε όλοι µε καλύτερες προτάσεις, να δούµε πώς θα πάµε
παρακάτω;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. Σας ευχαριστώ και τους δύο. Καλή συ-
νέχεια και καλή ξεκούραση.

Πάµε στην πρώτη µε αριθµό 1081/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Περικλή Μαντά προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Στελέ-
χωση ΕΣΥ µε νέο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό». 

Κύριε Μαντά, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από την πρώτη στιγµή που έγινε φανερός ο

κίνδυνος από την πανδηµία η Κυβέρνηση έχει εφαρµόσει πράγ-
µατι ένα ευρύ και εκτεταµένο σχέδιο για τη θωράκιση της χώρας
και του συστήµατος υγείας, πρωτίστως µε το πρόγραµµα εµβο-
λιασµού, το οποίο ήδη είναι σε µια εκτεταµένη πορεία. Σχεδόν
τα δύο τρίτα των Ελλήνων έχουν εµβολιαστεί και αν προσθέ-
σουµε και τους συµπατριώτες µας, οι οποίοι έχουν νοσήσει φυ-
σικά περίπου τα τρία τέταρτα του πληθυσµού µας είναι
εµβολιασµένο, άρα είµαστε σε µια πολύ καλή εξέλιξη. 

Ταυτόχρονα έχει κάνει τεράστιο έργο η Κυβέρνηση και το
Υπουργείο όσον αφορά την αύξηση σε κλίνες µονάδων εντατικής
θεραπείας. Από πεντακόσιες πενήντα περίπου τον Ιούλιο του
2019 πλέον έχουν ξεπεράσει τις χίλιες τριακόσιες. Όλοι θυµόµα-
στε παλαιότερα τι συνέβαινε το φθινόπωρο, όταν τριάντα πέντε
µε πενήντα άνθρωποι συµπατριώτες µας µε τις εποχικές γρίπες
έψαχναν κρεβάτια εντατικής θεραπείας. Τώρα πια δεν υπάρχουν
αυτά. Έχει υλοποιηθεί ένας πολύ σηµαντικός αριθµός προσλή-
ψεων επικουρικού προσωπικού και βέβαια οι εργαζόµενοι στον
τοµέα της υγείας, οι οποίοι έχουν δώσει όλον τους τον εαυτό,
έχουν καταφέρει και έχουν κρατήσει όρθιο το εθνικό σύστηµα.

Όσον αφορά όµως τις µονιµοποιήσεις για το ιατρικό προσω-
πικό, η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί ότι έναν µεγάλο αριθµό από
τους επαγγελµατίες υγείας που έχουν προσληφθεί µε επικουρικό
προσωπικό προτίθεται να µονιµοποιηθούν και µάλιστα να επιδο-
τηθούν µε έξτρα µοριοδότηση σε έναν διαγωνισµό ΑΣΕΠ, προ-
κειµένου να τρέξουν οι προσλήψεις αυτές. Ποιος είναι ο
σχεδιασµός και τι έχει κάνει το Υπουργείο µέχρι τώρα για αυτές
τις θέσεις;

Ένα δεύτερο σηµαντικό πρόβληµα που υπάρχει και αφορά
στις προσλήψεις, επιτρέψτε µου, είναι οι µεγάλες καθυστερή-
σεις. Έχουµε τεράστιες καθυστερήσεις λόγω γραφειοκρατίας
σε προκηρύξεις διαγωνισµών γιατρών οι οποίες τρέχουν τα τε-
λευταία χρόνια. Ενδεικτικά να σας πω -έχω κάποια στοιχεία από
τα νοσοκοµεία της πατρίδας µου, της Μεσσηνίας, το Νοσοκοµείο
Καλαµάτας και το Νοσοκοµείο Κυπαρισσίας, ότι για παράδειγµα
εκκρεµούν ακόµα προσλήψεις προκηρύξεων από τον Φεβρουά-
ριο του 2020, από τον Σεπτέµβριο του 2020 και ακόµα και από
τον Μάρτιο του 2018. Μάλιστα ενδεικτικά σάς λέω ότι στον δια-
γωνισµό του Μαρτίου του 2018 για οκτώ θέσεις στο Νοσοκοµείο
Καλαµάτας οι πέντε κηρύχθηκαν άγονες, οι τρεις προσλήψεις
έγιναν και η µια από τις τρεις ολοκληρώθηκε µετά από δύο χρό-
νια και οκτώ µήνες.

Αντίστοιχη κατάσταση υπάρχει και στο Νοσοκοµείο Κυπαρισ-
σίας, µόνο που εκεί έχουµε µεγαλύτερο ποσοστό άγονων προ-
κηρύξεων, που βέβαια ως νοσοκοµεία περιφέρειας αντιλαµβανό-
µαστε όλοι τις δυσκολίες που έχουµε σε αυτή την κατάσταση.

Θέλω, λοιπόν, να µας πείτε, κυρία Υπουργέ, ποιος είναι ο σχε-
διασµός έτσι ώστε κατ’ αρχάς να σταµατήσουµε τη γραφειοκρα-
τία που υπάρχει και να γίνουν όλα πολύ πιο γρήγορα, αφού και
η πρόθεση του Υπουργείου και της Κυβέρνησης είναι να γίνουν
αυτές οι προσλήψεις και ο σχεδιασµός υπάρχει και αφ’ ετέρου
τι κίνητρα έχετε σχεδιάσει ή σχεδιάζετε να δώσουµε για τα περι-
φερειακά νοσοκοµεία, ούτως ώστε να γίνουν πιο ελκυστικά για
τους νέους επιστήµονες της πατρίδας µας, προκειµένου να συµ-
µετέχουν στους διαγωνισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει η Ανα-
πληρώτρια Υπουργός Υγεία κ. Ασηµίνα Γκάγκα.

Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα, σιδερένια. Έχετε τρία λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα σε όλους.
Κατ’ αρχάς πράγµατι έχει γίνει πολλή δουλειά και από τους

συναδέλφους µου τους οποίους θέλω να ευχαριστήσω από αυτό
το Βήµα και από όλη την οργάνωση του Υπουργείου µε τις ΥΠΕ
και το Υπουργείο. Νοµίζω ότι καταφέραµε σαν κράτος να αντι-
µετωπίσουµε την πανδηµία µε καλό ρυθµό σε σχέση και µάλιστα
µε ευρωπαϊκές χώρες µε πολύ καλύτερα συστήµατα.

Όσον αφορά την ερώτησή σας είναι πραγµατικά πολύ εύστοχη
και δίνει τη δυνατότητα να αναφερθώ σε ουσιαστικές παρεµβά-
σεις που θέλουµε να κάνουµε και έχουµε δροµολογήσει για να
µπορέσουν οι δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας να είναι
επαρκώς στελεχωµένες σε όλη τη χώρα.

Τώρα, όσον αφορά την ερώτησή σας, είναι πραγµατικά πολύ
εύστοχη, γιατί µου δίνει τη δυνατότητα να αναφερθώ σε ουσια-
στικές παρεµβάσεις που θέλουµε να κάνουµε και έχουµε δροµο-
λογήσει, για να µπορέσουν οι υγειονοµικές δοµές του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας να είναι επαρκώς στελεχωµένες σε όλη τη
χώρα. 

Πρόκειται για παρεµβάσεις που ο σχεδιασµός τους είχε ολο-
κληρωθεί το προηγούµενο διάστηµα, αλλά δυστυχώς η πανδηµία
του COVID και όλα αυτά τα απανωτά κύµατα εξάρσεων δεν µας
άφησαν να ολοκληρώσουµε µέχρι τώρα, γιατί το µείζον θέµα
ήταν να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε την πανδηµία και τους
ασθενείς. Και για να δοθεί προτεραιότητα σε αλλαγές και µεταρ-
ρυθµίσεις στην υγεία, απαιτείται ένα σταθερό περιβάλλον.

Για να µπουν, λοιπόν, τα θεµέλια του νέου ΕΣΥ και να δοθούν
µόνιµες λύσεις σε χρόνιες παθογένειες και στρεβλώσεις του
ΕΣΥ, απαιτείται πρώτα από όλα έξοδος από την πανδηµία. Ελ-
πίζω ότι ήδη µε τον µαζικό εµβολιασµό, όπως είπατε, έρχεται η
σταθερότητα και είναι ώρα για την υλοποίηση των µεταρρυθµί-
σεων. Έχουµε, λοιπόν, σκληρή δουλειά, άµεσα και χωρίς καθυ-
στερήσεις.
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Διατυπώνετε στην ερώτηση δύο βασικά ερωτήµατα, αλλά και
ένα τρίτο για τις καθυστερήσεις και θα σας απαντήσω και σε
αυτό.

Το πρώτο είναι ο προγραµµατισµός µονιµοποίησης του προ-
σωπικού. Πιστεύω ότι εννοείτε το επικουρικό προσωπικό που
ήρθε και δούλεψε και στρατεύτηκε αυτό το διάστηµα της παν-
δηµίας, ενισχύοντας σηµαντικά όλες τις υγειονοµικές δοµές της
χώρας και αποτελείται από γιατρούς, νοσηλευτές και λοιπό προ-
σωπικό. 

Αρχικά θα ήθελα να εκφράσω την ευγνωµοσύνη µου στους συ-
ναδέλφους που στρατεύθηκαν και προσέφεραν τις υπηρεσίες
τους µε αυτοθυσία, γιατί τον πρώτο καιρό δεν ξέραµε τι ήταν
αυτό και πόσο κινδυνεύαµε. Σαφέστατα θέλουµε να δείξουµε έµ-
πρακτα την αναγνώριση γι’ αυτό το έργο που επιτέλεσαν και να
βοηθήσουµε παράλληλα και τη σωστή λειτουργία των νοσοκο-
µείων και των κέντρων υγείας. 

Δεν είναι βέβαια δυνατόν να µονιµοποιηθούν όλοι από τη µια
στιγµή στην άλλη και απαιτείται συγκεκριµένο σχέδιο που εφαρ-
µόζεται ήδη. Όσον αφορά το ιατρικό προσωπικό, θα σας πω
αυτά που έχουν ήδη γίνει. Έχουν δηµοσιευτεί από τον Φεβρουά-
ριο του 2020 έως τον Σεπτέµβριο του 2021, τώρα δηλαδή, προ-
κηρύξεις για µόνιµες θέσεις δύο χιλιάδων οκτακοσίων ενενήντα
οκτώ γιατρών κλάδου ΕΣΥ, σύµφωνα µε τα αιτήµατα των αναγ-
κών που έδωσαν τα νοσοκοµεία και ενέκριναν οι υγειονοµικές πε-
ριφέρειες. Περισσότεροι δε από δύο χιλιάδες νέοι γιατροί
διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων έχουν ήδη διοριστεί ή διορί-
ζονται µε τις παραπάνω προκηρύξεις.

Για το νοσηλευτικό και υπόλοιπο προσωπικό, δηµοσιεύτηκε
τον Αύγουστο 2020 η προκήρυξη του ΑΣΕΠ για την πλήρωση χι-
λίων διακοσίων εννέα θέσεων νοσηλευτικού και λοιπού προσω-
πικού. Τα αποτελέσµατα αναµένονται από το ΑΣΕΠ και πράγµατι
η διαδικασία του ΑΣΕΠ είναι αργή, όπως είναι αργή και η διαδι-
κασία των κρίσεων και θέλουµε να γυρίσουν πίσω στα νοσοκο-
µεία που καίγονται για τις θέσεις και θέλουµε να γίνονται
γρήγορα τα συµβούλια. 

Προχωρήσαµε επίσης στην άµεση µόνιµη πρόσληψη πεντακο-
σίων ενενήντα νοσηλευτών κατηγορίας ΤΕ, µετά από πρωτοβου-
λίες του Υπουργείου Υγείας τραβώντας από τους επιλαχόντες
µιας προηγούµενης προκήρυξης, της 2Κ/2019, ενώ µέχρι το
τέλος του τρέχοντος έτους δηµοσιεύεται προκήρυξη τεσσάρων
χιλιάδων νοσηλευτών σε θέσεις που υπηρετούν σήµερα αντίστοι-
χοι επικουρικοί, τηρώντας τη δέσµευση του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Και επιτρέψτε µου να σηµειώσω ότι οι
τέσσερις χιλιάδες θέσεις νοσηλευτών σε µία προκήρυξη δεν έχει
γίνει ποτέ στο παρελθόν. 

Τέλος, δροµολογείται προκήρυξη εννιακοσίων δέκα θέσεων
παραϊατρικού, διοικητικού και λοιπού προσωπικού για τα νοσο-
κοµεία σε θέσεις που αντιστοιχούν σε επικουρικούς που υπηρε-
τούν ήδη και αυτή θα έχει δηµοσιευτεί έως το τέλος του 2021. 

Μπορώ να σας µιλήσω για τα κίνητρα τώρα ή, αν θέλετε, στη
δευτερολογία. Εσείς πείτε µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στη δευτερολογία
σας, για να µη σας κουράζουµε.

Κύριε Μαντά, έχετε στη διάθεσή σας τρία λεπτά, για τη δευ-
τερολογία σας.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ ενδιαφέρον, κυρία Υπουργέ. Ευχαριστούµε για την ενη-

µέρωση όσον αφορά το κοµµάτι των προσλήψεων. 
Θα ήθελα να σας θέσω δύο τρία ζητήµατα, όσον αφορά στα

κίνητρα και µέσα από τη συζήτηση που κάνουµε και µε τους υγει-
ονοµικούς, αλλά και από την εµπειρία που έχουµε τουλάχιστον
κατά την περίοδο της πανδηµίας. 

Ένα σηµαντικό πρόβληµα που καθυστερεί πραγµατικά τη δια-
δικασία προκηρύξεων είναι ότι έχει καταργηθεί κάτι που ίσχυε
µέχρι πρότινος, όσον αφορά την έδρα των συµβουλίων προσλή-
ψεων, κρίσεων ιατρών κλάδου ΕΣΥ που ήταν τα νοσοκοµεία, στα
οποία ανήκαν οι θέσεις. 

Αυτό επί της ουσίας έχει δυσκολέψει την κατάσταση, διότι αν-
τιλαµβάνεστε κι εσείς ότι όταν η έδρα είναι στο νοσοκοµείο που
τρέχει τον διαγωνισµό, που χρειάζεται τους γιατρούς, είναι πολύ
πιο λογικό να τρέξει πιο γρήγορα η επιτροπή, να ετοιµάσει τους

φακέλους, να προχωρήσει τις διαδικασίες και άρα λοιπόν να µη
χάσει καθόλου χρόνο. Ίσως λοιπόν θα πρέπει εκεί να το σκε-
φτείτε να το επαναφέρουµε, γιατί µπορεί να βοηθήσει τη γρα-
φειοκρατία.

Επίσης, σύµφωνα µε σχετική διάταξη, ένας υποψήφιος ιατρός
έχει δικαίωµα, ενώ έχει διοριστεί σε ένα νοσοκοµείο, αν ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία αξιολόγησης σε άλλη προκήρυξη που είχε
θέσει υποψηφιότητα και η οποία είχε καθυστερήσει να ολοκλη-
ρωθεί, να αποχωρήσει από τη νοσηλευτική µονάδα που έχει διο-
ριστεί, µε αποτέλεσµα να διαιωνίζει ένα πρόβληµα στο
νοσοκοµείο όπου είχε πρωτοδιοριστεί. 

Αυτό θα πρέπει να το δούµε, µήπως µε την αποδοχή ενός για-
τρού σε µια θέση, αυτοµάτως να εξαιρείται από οποιαδήποτε
άλλη διαδικασία προκήρυξης είναι σε εξέλιξη, έτσι ώστε να µην
αναστατώνεται το οργανόγραµµα και γενικώς το σύστηµα των
προκηρύξεων και να έχουµε κενά και να τρέχουµε εκ των υστέ-
ρων.

Ταυτόχρονα, θα πρέπει ίσως να θεσµοθετηθεί ότι άµεσα και
ανεξαρτήτως των γενικών προκηρύξεων, όταν υπάρχουν θέσεις
κενές λόγω συνταξιοδότησης, να γίνεται ειδικά σε µονήρεις ει-
δικότητες άµεσα προκήρυξη των θέσεων, να µην έχουµε καθυ-
στερήσεις και να µην περιµένουµε συνολικά τις θέσεις µε τις
προκηρύξεις.

Και κλείνοντας για τα κίνητρα, κοιτάξτε, η αυτοδιοίκηση, ιδιαί-
τερα ο Β’ βαθµός, οι περιφέρειες, γνωρίζετε ότι έχουν δώσει
πάρα πολλά και έχουν στηρίξει οικονοµικά µέσα από τα περιφε-
ρειακά τους προγράµµατα τις δοµές υγείας ιδιαίτερα τους δε-
καοκτώ µήνες. Έχουν καλύψει, πέρα από υποδοµές και
εξοπλισµό, από τους προϋπολογισµούς µέχρι και επικουρικό
προσωπικό που έχουν προσλάβει τα νοσοκοµεία. 

Άρα, λοιπόν, µήπως θα πρέπει να κινητοποιήσουµε την πρω-
τοβάθµια και δευτεροβάθµια αυτοδιοίκηση και να θεσµοθετήσει
µε έναν τρόπο που και αυτοί, βεβαίως στο πλαίσιο των δυνατο-
τήτων τους, να µπορούν να προσφέρουν έξτρα κίνητρα, είτε είναι
οικονοµικά είτε είναι παροχές σε ιατρούς που θέλουν να συµµε-
τάσχουν σε διαγωνισµούς και να πάνε να δουλέψουν σε νοσοκο-
µεία των περιοχών τους. 

Με αυτόν τον τρόπο και µε πιθανόν άλλους τρόπους που εσείς
θα σκεφτείτε, γιατί νοµίζω ότι έχει ανοίξει στον δηµόσιο διάλογο
το τελευταίο διάστηµα το θέµα των κινήτρων, να βρούµε αυτά
τα κίνητρα που θα κάνουν τις θέσεις ελκυστικές, για να σταµα-
τήσουµε να έχουµε πλέον άγονες προκηρύξεις στο αέρα. Δεν
είναι δυνατόν το κράτος να έχει διασφαλίσει τα χρήµατα, να
υπάρχει πολιτική βούληση, το Υπουργείο να τρέχει τις θέσεις και
να είναι άγονες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ.
Γκάγκα.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Εγώ

σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Μαντά.
Νοµίζω ότι όσον αφορά τις καθυστερήσεις και τα συµβούλια

κρίσεων στα νοσοκοµεία, σας πρόλαβα, σας το είπα ήδη ότι προ-
σπαθούµε. 

Για το δεύτερο έχετε απόλυτο δίκιο, να µην έχουµε αυτές τις
µετακινήσεις, παίρνουµε τη µια θέση και µπορούµε ακόµη µε τις
προκηρύξεις. Άρα όταν δεχόµαστε τη θέση, για τρία τουλάχιστον
χρόνια -να µην είναι για πάντα, αλλά για κάποιο διάστηµα- να µην
µπορείς να υποβάλλεις, έχετε δίκιο.

Το τρίτο που θέλω να σας πω είναι ότι έχω ζητήσει ήδη από
τις υπηρεσίες του Υπουργείου τους καταλόγους των ανθρώπων
που θα συνταξιοδοτηθούν που τις έχουµε από τον Μάρτιο για να
προκηρύξουµε τις θέσεις. Άρα αυτά τα τρία τα έχουµε βάλει.

Τώρα όσον αφορά την προσέλκυση ειδικευµένου ιατρικού
προσωπικού σε νοσοκοµεία της περιφέρειας, είναι κεντρικός µας
στόχος η πλήρης ορθολογική στελέχωση σε όλη την Ελλάδα και
αυτό έχει αποδειχθεί, νοµίζω, ήδη από το µέγεθος των προσλή-
ψεων που έχει ήδη γίνει.

Σε συνεργασία µε τις ιατρικές εταιρείες και τους συλλόγους,
δηλαδή τους γιατρούς -τους ρωτάµε ποια είναι τα πράγµατα που
θα τους κάνουν να πάνε σε µια αποµακρυσµένη περιοχή- και σε
συνεργασία επίσης µε τις περιφέρειες και τους δήµους για οικο-
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νοµικά κίνητρα και στέγη που είναι πολύ σηµαντική, ειδικά σε
τουριστικές περιοχές όπου τα ενοίκια είναι πάρα πολύ ψηλά, κου-
βεντιάζουµε τα κριτήρια και τα τελειώνουµε για την είσοδο των
νέων γιατρών στο ΕΣΥ.

Έχουν ήδη δώσει επιδόµατα οι δήµοι. Αυτό πρέπει να το ξέ-
ρετε, για αποµακρυσµένες περιοχές. 

Επίσης επεξεργαζόµαστε διασύνδεση επιστηµονική µε πανε-
πιστηµιακές κλινικές ή µεγάλες κλινικές του ΕΣΥ, ώστε να µπορεί
να υπάρχει η συνεχής εκπαίδευση και να µην µένει κανείς πίσω
επειδή ήταν σε ένα µικρότερο περιφερειακό νοσοκοµείο. 

Άρα θέλουµε να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες των πολιτών
στις αποµακρυσµένες αυτές περιοχές και τα κίνητρα που σας
είπα είναι ειδικά επιστηµονικά, αλλά και οικονοµικά, η διασύν-
δεση µε τα µεγάλα κέντρα.

Επεξεργαζόµαστε µε τους συνεργάτες µου από την πρώτη
µέρα την υλοποίηση του σχεδίου µας µε στοχευµένες νοµοθετι-
κές παρεµβάσεις για τις οποίες σας µίλησα ήδη για το τι προ-
ετοιµάζουµε. Θα τα δείτε τώρα, άµεσα δηλαδή.

Επίσης, απαιτούνται και συγκεκριµένες ενέργειες που έχουν
ήδη προσδιοριστεί νοµοθετικά για συµµετοχή ιδιωτών εκεί που
πραγµατικά υπάρχει πρόβληµα και το έχουµε ξεκινήσει ήδη για
την αναισθησιολογία.

Αυτά, λοιπόν, τα κενά στις θέσεις, µε άµεσο τρόπο και χωρίς
καθυστερήσεις και χρονοβόρες διαδικασίες, θα καλυφθούν. Στό-
χος µας είναι πάντα η καθολική κάλυψη των ασθενών παντού σε
όλη την Ελλάδα, χωρίς κότσος για τον ασθενή, δηλαδή µια πραγ-
µατική δηµόσια υγεία. 

Συµµερίζοµαι την αγωνία σας για το σύστηµα υγείας και τα κί-
νητρα των γιατρών. Προέρχοµαι από τα σπλάχνα της δηµόσιας
υγείας που την υπηρετώ τριάντα χρόνια και φυσικά, θα συνεχίσω
να την υπηρετώ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Με βάση τις κατευθύνσεις του Πρωθυπουργού και τις προ-
γραµµατικές θέσεις της Κυβέρνησης και σε συνεργασία µε τον
Υπουργό και τον ΟΔΙΠΥ επίσης, εφαρµόζουµε βήµα-βήµα τον
χάρτη της υγείας για τη µετά-COVID εποχή. 

Στόχος µας είναι να υπάρχει σε σύντοµο διάστηµα µια διαφο-
ρετική εικόνα στην πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια περί-
θαλψη αξιοποιώντας το ικανό έµψυχο υλικό που έχουµε -έχουµε
καλούς και πολλούς γιατρούς στην Ελλάδα- και τα µέσα επίσης
που µας παρέχει η τεχνολογία και αναφέροµαι στον ψηφιακό φά-
κελο, που θα κάνει αυτή τη διασύνδεση εύκολη, άµεση και τις
υπηρεσίες υγείας καλύτερες σε όλη την Ελλάδα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, πριν φύγετε να σας θυµίσω ότι έχουµε µια εκ-

κρεµότητα µε τη Βυτίνα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ζω και
κοιµάµαι µε αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το κατά-
λαβα ότι ζείτε και κοιµάστε µε αυτή, γιατί έχουµε να την ολοκλη-
ρώσουµε ένα δύο χρόνια από τότε που αρχίσατε να κυβερνάτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Την ονειρεύοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το θέµα
είναι να µη µείνετε στα όνειρα, αλλά να πάτε στην υλοποίηση.
Γιατί βλέπω µόνο στα όνειρα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν υπάρχει µελέτη και
πάµε να κάνουµε µελέτη για εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, για να συνεχίσουµε και θα δούµε, γιατί πίστευα ότι θα
είχατε ολοκληρώσει εδώ.

Να ευχηθούµε και στην κ. Γκάγκα καλή επιτυχία, γιατί ήµασταν
αρκετό χρονικό διάστηµα συνάδελφοι στο «Σωτηρία».

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1075/20-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Υγείας, µε

θέµα: «Άµεση ανάγκη λειτουργίας της παιδιατρικής κλινικής στον
Νοµό Αργολίδας».

Τον λόγο έχει ο κύριος συνάδελφος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, και εγώ µε τη σειρά µου να ευχηθώ καλή θη-

τεία, δύναµη γιατί θα πρέπει να την έχετε, γιατί το ΕΣΥ θα πρέπει
να στηριχθεί.

Η ερώτησή µου σήµερα έχει δύο σκέλη. Το πρώτο είναι το γε-
νικότερο. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το τελευταίο διάστηµα αυξά-
νονται οι νοσηλείες σε παιδιατρικά περιστατικά ειδικά για ηλικίες
κάτω των δώδεκα λόγω του ότι δεν έχουν πρόσβαση στο εµβό-
λιο. Μάλιστα λένε ότι ένα στα τέσσερα παιδιά πιθανόν να χρει-
αστεί νοσηλεία. Αυτό είναι το γενικότερο θέµα το οποίο θα
πρέπει να το αντιµετωπίσετε γιατί στην Αθήνα και πιθανόν και
στη Θεσσαλονίκη να υπάρχουν παιδιατρικά νοσοκοµεία. Απ’ ό,τι
διάβασα, απ’ ό,τι έµαθα, απ’ ό,τι είδα σκέφτεστε να πάρετε κλίνες
από τον ιδιωτικό τοµέα για νοσηλεία non COVID περιστατικών
στον ιδιωτικό τοµέα και COVID στο δηµόσιο. 

Από την άλλη µεριά όµως υπάρχει και η περιφέρεια. Η Αργο-
λίδα, εκεί που εκλέγοµαι, έχει δύο νοσηλευτικές µονάδες. Με την
προκήρυξη που έγινε, µε τους πεντακόσιους τριάντα τέσσερις
γιατρούς ειδικευµένους που βγάλατε πριν λίγο καιρό, δόθηκε µία
θέση για το Άργος, µία θέση για το Ναύπλιο και µία θέση για το
Κέντρο Υγείας Κρανιδίου. 

Πέρα από αυτό υπάρχει και µια παιδιατρική κλινική η οποία
έχει τα τελευταία χρόνια δυο-τρεις φορές εγκαινιαστεί, αλλά δεν
έχει λειτουργήσει ποτέ. Το ζητούµενο είναι τώρα, που πιθανο-
λογώ ότι πιθανόν να έχουµε αύξηση νοσηλειών στα παιδιά της
Αργολίδας, δεν θα πρέπει να έχουµε µια κλινική να νοσηλευτούν;
Λογικό ακούγεται το αίτηµά µου. 

Από την άλλη µεριά, έτσι όπως υπάρχει η πολυδιάσπαση των
δοµών αυτή τη στιγµή παιδιατρική κλινική για να λειτουργήσει
δεν µπορεί, γιατί στο Άργος υπάρχει µόνο ένας επιµελητής Β’
και η θέση που προκηρύχθηκε πότε θα καλυφθεί, πότε θα έρθει;
Επικουρικοί δεν πάνε. Ιδιώτες έγινε πρόσκληση, αλλά κανένας
δεν πήγε µε αποτέλεσµα τώρα, εάν πρέπει να λειτουργήσει παι-
διατρική κλινική, πώς θα τη λειτουργήσετε; Τι σκέφτεστε να κά-
νετε γι’ αυτό και γενικότερα τι σκέφτεστε να κάνετε και για την
υπόλοιπη Ελλάδα, για την υπόλοιπη περιφέρεια που αντιµετωπί-
ζει τα ίδια προβλήµατα;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πάρα πολύ.
Όπως καταλαβαίνετε έχω ιδιαίτερη ευαισθησία στο θέµα.

Πρώτα απ’ όλα γιατί είµαι γιατρός και επίσης γιατί είµαι µητέρα,
γιατί είχα παιδιά µικρά, γιατί χρειάστηκε να τα πάω στο «Παίδων»
κάποια εποχή, γιατί όλοι χρειαζόµαστε νοσηλείες. 

Έχουµε µια πραγµατική πανδηµία που σ’ αυτό το κύµα φαίνε-
ται να απειλεί τα παιδιά άρα είµαστε µε το βλέµµα στραµµένο
στα σχολεία και παρακολουθούµε την εξέλιξη της διάδοσης και
της διασποράς της πανδηµίας σε δηµοτικά, γυµνάσια και λύκεια,
έχοντας ανά πάσα ώρα και στιγµή την επιχειρησιακή δυνατότητα
και ετοιµότητα για την αντιµετώπιση ενδεχόµενης έξαρσης. 

Παρ’ όλο που η σχολική χρονιά ξεκίνησε καλά, χωρίς ιδιαίτερα
προβλήµατα τις δύο πρώτες εβδοµάδες και το γεγονός αυτό
είναι θετικό και µας γεµίζει αισιοδοξία και ελπίζουµε ότι θα συ-
νεχιστεί, δεν έχουµε πολλές νοσηλείες παιδιών, σε καµµία περί-
πτωση όµως δεν µας εφησυχάζει. Το αντίθετο θα έλεγα, µάλιστα.
Γι’ αυτό έχουµε έτοιµο ένα πλάνο ανά υγειονοµική περιφέρεια,
ανά νοσοκοµείο και κέντρο υγείας. 

Πριν αναφερθώ συγκεκριµένα στο πλάνο του Υπουργείου
Υγείας θα ήθελα για µια ακόµη φορά και από αυτό το Βήµα να
απευθύνω έκκληση στα παιδιά και στους γονείς να εµβολιαστούν
γιατί αυτή είναι η πιο σίγουρη και γρήγορη ασπίδα προστασίας
για τα ίδια τα παιδιά, αλλά και για όλους τους υπόλοιπους, για
τους γονείς, για τους παππούδες, για όλη την οικογένεια, για
όλους τους φίλους. 

Στο πλαίσιο του σχεδιασµού που έχουµε για την αντιµετώπιση
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και της πανδηµίας και των παιδιατρικών προβληµάτων και τις
ανάγκες νοσηλείας αυξάνουµε τη δύναµη των κλινών των παιδια-
τρικών κλινικών αυξάνοντας τόσο τη δύναµη των απλών κλινών
για νοσηλεία COVID παράλληλα στις παιδιατρικές κλινικές, αλλά
και αυξάνοντας τις κλίνες ΜΕΘ για τη νοσηλεία παιδιών µε
COVID-19. Ορίζουµε κέντρα υγείας ειδικά για τη διαχείριση, υπο-
δοχή και εξέταση των ύποπτων περιστατικών και ενισχύουµε µε
ιατρικό προσωπικό ειδικότητες παιδιατρικής. 

Το να έχουµε έτοιµες δοµές παιδιατρικής είναι για µας δεδο-
µένο και αδιαπραγµάτευτο, δηλαδή η ετοιµότητα. Ένα πολύ ση-
µαντικό θέµα για µας είναι το να είναι τα τµήµατα που θα πάρουν
τα παιδιά ετοιµοπόλεµα, να είναι έµπειρα, να µην ξεκινήσουµε
άλλες δοµές αυτή τη στιγµή που δεν είναι έµπειρες. Άρα ξεκι-
νάµε µε το υπάρχον υλικό, τις µεγάλες κλινικές, που µπορούν να
έχουν τα παιδιά έναν συνδυασµό που έχουµε στην Αθήνα, που
όπως ξέρετε, τα δύο µεγάλα νοσοκοµεία είναι το ένα δίπλα στο
άλλο µέσα στο κέντρο της Αθήνας και εκεί βλέπουµε τα παιδιά
βασικά. Δεν έχουµε γεµίσει δοµές δηλαδή µε παιδιατρικές κλινι-
κές σε όλο το Λεκανοπέδιο.

Όπου υπάρχουν ελλείψεις θα καλυφθούν και θα παρέµβω
προσωπικά ώστε να εξασφαλίσω ότι δεν θα µείνει καµµία παιδια-
τρική κλινική χωρίς το απαραίτητο προσωπικό. Αυτό είναι και δέ-
σµευση του Πρωθυπουργού µας, που ενδιαφέρεται πάρα πολύ
και που έχει κάνει ήδη αρκετές συναντήσεις µε όλες τις παιδια-
τρικές εταιρείες και τους εκπροσώπους των παιδιάτρων για να
είµαστε όλοι σε ετοιµότητα. 

Αναφορικά τώρα µε την Αργολίδα και την παιδιατρική κλινική
αρχικά η Αργολίδα έχει το προνόµιο να διαθέτει δύο νοσοκοµει-
ακές µονάδες. Είπατε για την πολυδιάσπαση και θέλω και τη δική
σας θέση για την πολυδιάσπαση και πώς πρέπει να την αντιµε-
τωπίσουµε, αν πρέπει να την έχουµε ή αν θα πρέπει να την αλ-
λάξουµε. Αυτή τη στιγµή πράγµατι, όπως είπατε, η παιδιατρική
κλινική υπολειτουργεί από το 2012, ενώ από το 2015 έπαψε τε-
λείως να λειτουργεί. Άρα δεν την εγκαινιάζουµε ως καινούργια,
αλλά υπήρχε και σταµάτησε να λειτουργεί από το 2015. Το πρό-
βληµα αυτό το γνωρίζω. 

Δεσµεύοµαι ότι θα ξεπεράσουµε τις δυσκολίες και θα ξεκινή-
σει η λειτουργία της παιδιατρικής κλινικής στο Άργος το συντο-
µότερο δυνατό. Έχουµε ήδη προκηρύξει δύο µόνιµες θέσεις
παιδιάτρων και ήδη έχουν µετακινηθεί δύο παιδίατροι από κέντρα
υγείας. Και να θυµίσω ότι παράλληλα υπάρχουν, όπως είπατε και
εσείς, οι δύο παιδίατροι στο Νοσοκοµείο Ναυπλίου. 

Είµαι στέλεχος των περιφερειακών νοσοκοµείων, όπως είπα,
και ήδη είναι ζήτηµα υψηλής προτεραιότητας για µας και για τον
λόγο αυτό προωθούµε στοχευµένες νοµοθετικές παρεµβάσεις,
ώστε να δοθούν κίνητρα στους γιατρούς.

Να απαντήσω και στο δεύτερο ερώτηµα τώρα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε και

δευτερολογία, κυρία Υπουργέ.
Παρακαλώ να είναι εντός του χρόνου και οι Βουλευτές και οι

Υπουργοί.
Τον λόγο έχει ο κ. Πουλάς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το πρόβληµα µε την Αργολίδα είναι ότι η παι-

διατρική κλινική στο Άργος, µιας και δούλευα εκεί και γνωρίζω
πολύ καλά τα πράγµατα, τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια δεν δου-
λεύει. Δηλαδή υπήρχε µέχρι το 2004, µετά σταµάτησε να λειτουρ-
γεί, ήταν ένας γιατρός, έπαψε. Από τότε δεν έχει ξαναλειτουργή-
σει. 

Το ζητούµενο είναι τώρα, που το σίδερο καίει, εάν αύριο
έχουµε περιστατικά που χρειάζονται νοσηλεία, που θα πάνε.
Αυτό είναι το πρόβληµά µας, δηλαδή ότι πρέπει να το δούµε
άµεσα, τώρα. Γιατί µακροπρόθεσµα δεν θα διαφωνήσω, αλλά
υπάρχουν και άλλες λύσεις τις οποίες είµαι στη διάθεσή σας να
τις κουβεντιάσουµε και να δούµε συνολικά το πώς θα εξελιχθεί
η όλη ιστορία στον συγκεκριµένο νοµό µου. Γιατί, όπως είπατε
και εσείς, έχουµε δύο νοσηλευτικές µονάδες. Τρεις ηµέρες εφη-
µερεύει την εβδοµάδα το ένα και δύο ηµέρες εφηµερεύει το
άλλο, τα σαββατοκύριακα εναλλάξ. Είναι πράγµατα τα οποία
ακούγονται περίεργα, αλλά πρέπει κάποια στιγµή να δοθεί µία
λύση. 

Και αυτό που επιµένω, γι’ αυτό και κάνω και τις ερωτήσεις και
για το θέµα της παιδιατρικής και για άλλα προβλήµατα που
υπάρχουν, είναι ότι κάποια στιγµή θα πρέπει συνολικά να αντι-
µετωπίσουµε το πρόβληµα στην Αργολίδα.

Εγώ έχω προτείνει µία λύση η οποία ήταν ένα νέο νοσοκοµείο.
Αυτό το πρότεινα εγώ, αλλά προς το παρόν ακόµα δεν υπάρχει
κάτι. 

Το θέµα είναι ότι πρέπει εσείς τώρα, πρώτον, να δώσετε λύση
και, δεύτερον, µετά να δούµε και µακρύτερα το πώς θα εξελιχ-
θούν τα πράγµατα. Τελεία µε την Αργολίδα. 

Στο γενικότερο τώρα πλαίσιο στη βόρεια Ελλάδα, αυτή τη
στιγµή υπάρχουν πάρα πολλά κρούσµατα, υπάρχει µεγάλο πο-
σοστό ανεµβολίαστων ανθρώπων. Δεν πήγε καλά το πρόγραµµα
του εµβολιασµού στη βόρεια Ελλάδα. Συνέπεια αυτών είναι ότι
θα έχουµε αυξηµένες νοσηλείες παιδιών. 

Είδατε χαρακτηριστικό παράδειγµα σε ένα σχολείο της Θεσ-
σαλονίκης. Την Παρασκευή ήταν δύο τα κρούσµατα. Μέσα στο
Σαββατοκύριακο έγιναν τέσσερα. Μετά έφτασαν είκοσι, πενήντα.
Έκλεισε το σχολείο. Κάποια από αυτά θα χρειαστούν νοσηλεία.
Η Θεσσαλονίκη µπορεί να αντέξει µε τα παιδιατρικά νοσοκοµεία
που έχει αυτή τη στιγµή, αν αυξηθούν οι νοσηλείες των περιστα-
τικών µε COVID; 

Αυτή είναι, δηλαδή, η ερώτησή µου κι επιµένω σε αυτό, γιατί
δεν µπορεί να πηγαίνουµε κατόπιν εορτής να κάνουµε πράγµατα.
Πρέπει πριν να φροντίσουµε να έχουµε εξασφαλίσει κλίνες, για
να µπορούν τα παιδιά του κάθε Έλληνα να νοσηλευτούν εκεί που
πρέπει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία Υπουργέ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ.
Έχετε απόλυτο δίκιο και αυτό υπάρχει ακριβώς στο σχέδιο,

γιατί κανείς µας δεν θέλει να κινδυνέψει κανένα παιδί. Γι’ αυτό
σας είπα ότι θέλουµε να πάµε σε κλινικές που είναι οργανωµένες
ήδη και ξεκινάµε από εκεί. 

Δεν θα σας απαντήσω για το συνολικό σχέδιο της Ελλάδας,
γιατί θα βγω τελείως εκτός χρόνου. Θα σας απαντήσω για την
Πελοπόννησο. 

Η έξαρση της πανδηµίας είναι κάτι που απευχόµαστε όλοι και
γι’ αυτό είναι πολύ σηµαντικό να εµβολιαστούµε. Ο εµβολιασµός
δεν έχει πάει άσχηµα, αλλά θέλουµε παραπάνω να πείσουµε τον
κόσµο και προσπαθούµε και µε τους δήµους και τις κοινότητες
και την Εκκλησία και τους ανθρώπους που σε τοπικές κοινωνίες
επηρεάζουν τον κόσµο, να τους βάλουµε ταγούς και να τους βά-
λουµε να οδηγήσουν την κοινωνία στον εµβολιασµό. 

Σε περίπτωση έξαρσης της πανδηµίας θα διατεθούν κλίνες και
από άλλα περιφερειακά νοσοκοµεία. Αναλυτικότερα, θα χρησι-
µοποιηθούν σαράντα τρεις απλές παιδιατρικές κλίνες, που θα
είναι: είκοσι µία στο Γενικό Νοσοκοµείο Πατρών -αυτά είναι ήδη
τακτοποιηµένα-, δεκαέξι κλίνες στο Νοσοκοµείο Ιωαννίνων, όπου
η ΥΠΕ, όπως ξέρετε, είναι µεγάλη, µε δυνατότητα ανάπτυξης επι-
πλέον κλινών εφόσον κριθεί αναγκαίο, και έξι κλίνες στο Γενικό
Νοσοκοµείο Καλαµάτας. Σύµφωνα µε το σχεδιασµό µας θα
υπάρχουν διαθέσιµες τρεις παιδιατρικές ΜΕΘ για COVID στο Νο-
σοκοµείο Πατρών και υπάρχει επιπλέον δυνατότητα µετατροπής
πρόσθετων ΜΕΘ παίδων και εφήβων κλινών. Ωστόσο να επανα-
λάβω ότι δεν νοµίζω ότι θα φτάσουµε εκεί. Εάν φτάσουµε πάν-
τως, είµαστε έτοιµοι. 

Αυτό που βλέπουµε µέχρι στιγµής είναι ότι και τα παιδιά και οι
γονείς έχουν δείξει υπευθυνότητα και νοµίζω ότι θα πάµε καλά.
Όµως, έχουµε προετοιµαστεί για κάθε ενδεχόµενο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 8108/19-7-2021 ερώ-

τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Δράµας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξαν-
θόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Συνεχιζόµενη
υποβάθµιση και υποστελέχωση του Νοσοκοµείου Δράµας σε ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό - Κυβερνητική απροθυµία για
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ουσιαστική ενίσχυσή του - Ανάθεση καθαριότητας σε εργολά-
βους - Σχέδια συγχώνευσης και κατάργησης µονάδων και κλινι-
κών του νοσοκοµείου».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τις θερµές µου ευχές για ευόδωση της

προσπάθειας και να πάνε όλα καλά. Θα αντιµετωπίσετε την κρίση
και την επίκριση τη δική µου για πεπραγµένα άλλων, γιατί αυτή
η ερώτηση κατατέθηκε, λόγω του ότι στη Δράµα είχαµε πολύ σο-
βαρά προβλήµατα µε τον κορωνοϊό, το Φεβρουάριο του 2021 και
έµεινε αναπάντητη. Επανήλθα τον Ιούνιο του 2021 µετά από τεσ-
σεράµισι µήνες. Δεν ευτύχησαν να έχω απάντηση από τον οµό-
λογό σας, τον κ. Κικίλια. Στις 15 Ιουλίου την επανακατέθεσα και
τη µετέτρεψα πλέον σε επίκαιρη. Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, υπάρ-
χει πλειάδα ερωτηµάτων που δεν προσιδιάζουν σε µία προφο-
ρική διαδικασία, αλλά είναι απότοκο της συµπεριφοράς του
Υπουργείου. 

Κυρία Υπουργέ, γνωρίζει όλη η Ελλάδα ότι η Δράµα είναι µία
από τις πλέον πληγείσες περιοχές της Ελλάδας από την πανδη-
µία. Το εφιαλτικό δίµηνο Νοεµβρίου - Δεκεµβρίου µετρήσαµε
πάνω από τριακόσιους νεκρούς στην περιοχή µας. Και οι νεκροί
για µας δεν είναι στατιστικά µεγέθη. Στην επαρχία είναι άνθρωποι
που είναι γείτονες, φίλοι, συµµαθητές πελάτες και καταλαβαίνετε
ότι το νέφος του τρόµου επικάθησε βαρύ πάνω από την πόλη.
Ατυχώς, σε αυτή την πολύ δύσκολη στιγµή φάνηκε η ανεπάρκεια
του νοσοκοµείου και οι πολύ σοβαρές αδυναµίες που επέδειξε
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Η κατάσταση εκτός ελέγχου προκύπτει όχι µόνο από τα θύ-
µατα αλλά και απ’ αυτή καθ’ αυτή την πραγµατικότητα, που ανα-
δεικνύουν τα δηµοσιεύµατα, η αποτύπωση της εποχής εκείνης,
όπως καταγράφεται στις ανακοινώσεις του σωµατείου, στις ανα-
κοινώσεις των ιατρών του νοσοκοµείου. Παρά τις προσπάθειες
της διοικήτριας του νοσοκοµείου να διασκεδάσει τις ανησυχίες,
η πανδηµία επέµεινε. Η Οµοσπονδία Ενώσεων Νοσοκοµειακών
Γιατρών µε ανακοίνωσή της στις 28-11-2020 εξηγούσε στον κ.
Κοντοζαµάνη και στον κ. Κικίλια τότε ότι το πρόβληµα δεν είναι
της Δράµας και ότι είναι του νοσοκοµείου. Υπήρξαν δηµοσιεύ-
µατα του κ. Τέλλογλου στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Και εν πάση περι-
πτώσει, αντιλαµβάνεστε ότι όλη αυτή η ιστορία είχε το τραγικό
αποτέλεσµα που σας ανέφερα. 

Ο Ιατρικός Σύλλογος είναι στην προµετωπίδα της προσπά-
θειας αυτής για την εύρεση λύσης. Υπάρχει έλλειψη µοριακού
συστήµατος RT PCR και έχουµε καθυστέρηση στην ανίχνευση
και την καταγραφή των κρουσµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σας
είπα ότι ήταν γραπτή και έχει πλειάδα ερωτηµάτων. Γι’ αυτό πα-
ρακαλώ να έχω τη στοιχειώδη κατανόησή σας. 

Υπήρξε ένα θέµα µε τις φιάλες οξυγόνου, το οποίο όµως, απ’
όσο έχω πληροφορηθεί, αποκαταστάθηκε. Υπάρχουν απαράδε-
κτες δηλώσεις της τότε πολιτικής ηγεσίας που αφορούν τους πο-
λίτες της Δράµας και την κατάστασή της ΜΕΘ και σας ζητώ µε
το ερωτηµατολόγιό µου να τις διευκρινίσετε και να τις απαντή-
σετε. Και τέλος, ζητώ για να µην αναφέρω τα είκοσι ερωτήµατα,
να καταθέσετε µε το αίτηµα της κατάθεσης των εγγράφων την
αλληλογραφία του νοσοκοµείου της 4ης ΥΠΕ και των υπηρεσιών
του Υπουργείου σχετικά µε τις ανάγκες του Νοσοκοµείου Δρά-
µας, τις προκηρύξεις θέσεων µονίµων και συµβασιούχων ιατρών
και νοσηλευτικού προσωπικού που έγιναν για το Νοσοκοµείο
Δράµας και τα έγγραφα για την πρόσληψη και την ανάληψη υπη-
ρεσίας, την αλληλογραφία των αρµοδίων υπηρεσιών για την
ανάγκη προµήθειας µοριακού αναλυτή και όλα τα υγειονοµικά
έγγραφα για τις ενδεχόµενες αναφορές γιατρών σχετικά µε την
εσπευσµένη προµήθεια φιαλών οξυγόνου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ για την ερώτηση. 
Όπως ξέρετε, είµαι γιατρός στο σύστηµα υγείας τριάντα χρό-

νια. Δεν ήµουν στο Υπουργείο, αλλά ήµουν στο ΚΕΣΥ. Ως Πρό-
εδρος του ΚΕΣΥ και ως πνευµονολόγος µάχιµη ανέβηκα στη βό-
ρεια Ελλάδα πέρυσι στο δεύτερο κύµα, που ήταν πραγµατικά
θανατηφόρο για τη βόρεια Ελλάδα, και η κατάσταση ήταν µια
κατάσταση που δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί από πολλές άλλες
χώρες της Ευρώπης. Δηλαδή, να σας πω ότι νοσοκοµεία που
ήταν φτιαγµένα για να έχουν τριάντα ασθενείς µε λοιµώξεις του
αναπνευστικού, το πολύ, βρέθηκαν µε εκατόν εβδοµήντα. Αυτές
είναι οι συνθήκες της πανδηµίας. Η Ιταλία αντίστοιχα τους έβαλε
σε σκηνές και πέθαιναν σωρηδόν. Εµείς -δόξα τω Θεώ- δεν χρει-
άστηκε να το κάνουµε. Προβλήµατα υπήρξαν και τα είδα µε τα
µάτια µου. Πράγµατι, το οξυγόνο, άµα είναι ένα σύστηµα που
είναι φτιαγµένο για τριάντα λοιµώξεις το χρόνο και ξαφνικά έχει
εκατόν εβδοµήντα σε µία στιγµή που χρειάζονται όλοι οξυγόνο,
όπως καταλαβαίνετε, θα υπάρξουν προβλήµατα. Λύθηκαν γρή-
γορα. 

Άρα νοµίζω ότι, σε σχέση µε το τι συνέβη σε άλλα κράτη της
Ευρώπης, τα καταφέραµε πολύ καλά. Και ναι, τα µικρά νοσοκο-
µεία πιέστηκαν πιο πολύ στη βόρεια Ελλάδα µε το κύµα. Είναι
γεγονός. Παρ’ όλα αυτά, νοµίζω ότι η αντιµετώπιση ήταν καλή.

Για το PCR θα το δω. Δεν το ξέρω αν υπάρχει ή όχι.
Με ρωτήσετε στην ερώτηση που έχω στα χέρια µου αν θα κλεί-

σει το νοσοκοµείο. Αυτό µπορώ να σας το πω πολύ καθαρά. Δεν
θα κλείσει το νοσοκοµείο. Η Δράµα έχει νοσοκοµείο και θα συ-
νεχίσει να έχει, όπως θα έχει η Καβάλα, η Αλεξανδρούπολη και
όλες οι άλλες πόλεις. Δεν θα κάνουµε καµµία µείωση λειτουρ-
γιών και δραστηριοτήτων που να αφορά τµήµατα και κλινικές και
νοµίζω ότι προχωράµε συγκροτηµένα στο χάρτη υγείας. 

Να σας πω τώρα τι έχουµε κάνει για την ενίσχυση του νοσο-
κοµείου σε αυτά τα δύο χρόνια της Κυβέρνησης. Ενισχύσαµε το
νοσοκοµείο µε προσωπικό. Έγιναν προκηρύξεις τριάντα µόνιµων
θέσεων κλάδων γιατρών ΕΣΥ. Οι δέκα από αυτές το 2020 και εί-
κοσι το 2021. Και µιλάµε για µόνιµες θέσεις γιατρών. Οι πέντε
είναι σε βαθµό διευθυντή. Οι επτά σε βαθµό επιµελητή Α’ και δε-
καοκτώ σε βαθµό επιµελητή Β’. 

Και οι ειδικότητες είναι αναισθησιολογία, παθολογία, πνευµο-
νολογία, καρδιολογία και ουρολογία. 

Μιλώντας για το επικουρικό προσωπικό, προχωρήσαµε επίσης
σε προσλήψεις δεκατεσσάρων γιατρών διαφόρων ειδικοτήτων
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, σαράντα δύο νοσηλευτών
και βοηθών νοσηλευτών και σαράντα ένα άτοµα που είναι παραϊ-
ατρικό προσωπικό και όλα αυτά εν µέσω πανδηµίας και όχι υπό
κανονικές συνθήκες. 

Είµαστε τώρα εδώ για την επόµενη µέρα, για το ΕΣΥ που θέ-
λουµε να υπάρχει από εδώ και πέρα και για τα νοσοκοµεία της
χώρας, όχι µόνο της Δράµας, αλλά όλα τα νοσοκοµεία της
χώρας και το τέλος του έτους, όπως είπα ήδη, προκηρύσσουµε
τέσσερις χιλιάδες θέσεις νοσηλευτικών ειδικοτήτων και εννιακό-
σιες δέκα θέσεις λοιπού παραϊατρικού προσωπικού. Να είστε σί-
γουρος ότι σε αυτές τις θέσεις περιλαµβάνονται και θέσεις
επικουρικών που δουλεύουν αυτή τη στιγµή στα νοσοκοµεία και
φυσικά θέλουµε να τους κρατήσουµε και για να τους ανταµεί-
ψουµε για την προσπάθειά τους και γιατί τα νοσοκοµεία χρει-
άζονται ανθρώπους. 

Οι συµβάσεις ήδη των ανθρώπων που είναι επικουρικοί παρα-
τείνονται µε τροπολογία που κατατίθεται και θα τους δοθεί, επί-
σης, η δυνατότητα µονιµοποίησης µέσω του αντίστοιχου
διαγωνισµού του ΑΣΕΠ. Είπαµε ήδη για τα κίνητρα που θέλουµε
να δώσουµε στους γιατρούς και προωθούµε τις αντίστοιχες ρυθ-
µίσεις.

Και τώρα θα αναφερθώ στις υποδοµές. Στο Νοσοκοµείο Δρά-
µας δόθηκαν 6,5 εκατοµµύρια ευρώ για προµήθεια ιατροτεχνο-
λογικού εξοπλισµού και υλοποιήθηκαν ή υλοποιούνται αυτά τα
τελευταία δύο χρόνια, και 6,5 εκατοµµύρια ευρώ από το επόµενο
ΕΣΠΑ έχουν ήδη εγκριθεί από το Υπουργείο Υγείας για την επέ-
κταση του ΤΕΠ και της ΜΕΘ. 

Εγκρίνεται η προµήθεια καινούργιου µαγνητικού τοµογράφου
που είναι 1 εκατοµµύριο ευρώ, αξονικού τοµογράφου αξίας
500.000 ευρώ και υπέρηχου αξίας 300.000 ευρώ. Θα δοθούν επί-
σης 2 µε 2,5 εκατοµµύρια για ανακατασκευή των κτηρίων του νο-
σοκοµείου και για να στεγαστούν νέες, αλλά και υφιστάµενες
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δραστηριότητες, όπως, παραδείγµατος χάριν, θάλαµοι αρνητι-
κής πίεσης που είδατε ότι χρειάστηκαν στον COVID και κυρίως
για να αποκαταστήσουµε θέµατα αδειοδοτήσεων, όπως, παρα-
δείγµατος χάριν, το φαρµακείο που δεν έχει άδεια. Αυτά θα χρη-
µατοδοτηθούν από το ΕΣΠΑ της περιφέρειας και από το Ταµείο
Ανάκαµψης. 

Και για να µη σας κουράσω πολύ, θα αναφέρω επίσης στα
υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Ξαν-
θόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, θα επιµείνω,
γιατί η τραγικότητα της κατάστασης δεν επιτρέπει σε κανέναν
µας να καλυπτόµαστε πίσω από στατιστικά µεγέθη και ποσά. Η
Δράµα περνάει ένα δεύτερο µίνι lockdown. Είναι επιβαρυµένη
περιοχή. Είµαστε πρώτοι σε θανάτους πλέον ανά εκατό χιλιάδες
κατοίκους. Οι συσκέψεις στον ιατρικό σύλλογο είναι συνεχείς και
µάλιστα ο Πρόεδρος του Ιατρικού Συλλόγου Αθηνών, από όσο
πληροφορήθηκα, την Τετάρτη. Υπάρχει ένα αίτηµα πανδραµινό
να κηρυχθεί το Νοσοκοµείο της Δράµας άγονο για να επισπευ-
σθούν οι διαδικασίες. Αυτό δεν αποτελεί αντικείµενο της ερώτη-
σης, αλλά είναι σε συνέχεια των όσων είπατε. 

Κινητοποιήθηκε όλη η κοινωνία της Δράµας σε ένα πανδρα-
µινό συλλαλητήριο για να στηρίξει τον αγώνα των νοσοκοµει-
ακών απέναντι στην κυβερνητική αδιαφορία. Επανήλθε η κλινική
COVID στο Νοσοκοµείο της Δράµας µε ό,τι αυτό σηµαίνει ότι µε-
τατρέπεται το ΕΣΥ στο σύστηµα µιας νόσου. 

Όλα αυτά τα στοιχεία είναι που θέλω να καταστήσω γνωστά
σε εσάς για να αντιληφθείτε ότι τα πράγµατα δεν επιδέχονται
καµµίας αναβολής. Σας λέω το εξής και σαν γιατρός θα µε κα-
ταλάβατε πάρα πολύ καλά: Ήρθε εγκύκλιος του νοσοκοµείου
που ζητάει από οκτώ γιατρούς να εκπαιδευτούν αυτοβούλως σε
ταχύρρυθµα σεµινάρια διασωληνώσεων. Και ρώτησαν βέβαια οι
άνθρωποι αν θα έχουν ευθύνες ποινικές και τι θα γίνει. Καταλα-
βαίνετε ότι οι ουσιαστικές λύσεις απαιτούν µακροπρόθεσµη
στρατηγική και επίσπευση των διαδικασιών. Και εκεί θα κριθείτε,
κύρια Υπουργέ, και όχι στις καλές προθέσεις για τις οποίες κα-
νείς µας δεν αµφιβάλλει και γιατί είστε πολίτης της ελληνικής δη-
µοκρατίας και γιατί είστε γιατρός. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Θέλω

να σας πω ότι µας βοηθάει πάρα πολύ το γεγονός ότι συζητάτε
το θέµα της εκπαίδευσης στα ΤΕΠ. Όπως ξέρετε προκηρύχθη-
καν θέσεις γιατρών στα ΤΕΠ τα οποία ΤΕΠ πρέπει να µπορούν
αυτόνοµα να κάνουν καλά τους αρρώστους που έρχονται µε
επείγοντα προβλήµατα, γι’ αυτό είναι τα ΤΕΠ. Υπάρχει δε ΦΕΚ
από το 2007 το οποίο λέει ότι όλοι οι γιατροί στα νοσοκοµεία
πρέπει να έχουν πιστοποιητικό για καρδιοαναπνευστική αναζωο-
γόνηση και δεν το κάνουµε. Άρα ένα από τα πρώτα πράγµατα -
και το λέω επειδή είµαι γιατρός µάχιµη- που πρέπει να
κοιτάξουµε είναι ότι δεν νοείται να φτάνει άρρωστος σε νοσοκο-
µείο και να µην είναι όλοι οι γιατροί εκπαιδευµένοι να κάνουν µια
περίδεση τραύµατος, να κάνουν διαχείριση αεραγωγού και να
µπορούν να σώσουν τη ζωή του. 

Τα προγράµµατα, λοιπόν, αυτά για την εκπαίδευση της διαχεί-
ρισης του αεραγωγού τα ξεκινάω εγώ ότι θα τα κάνω σε όλα τα
νοσοκοµεία και θεωρώ ότι πρέπει να τα στηρίξουµε όλοι, γιατί
είναι πάρα πολύ σηµαντικά και σώζουν ζωές. Άρα δεν µπορώ να
καταλάβω πώς ένας γιατρός µπορεί να πει «δεν θέλω να εκπαι-
δευτώ» ή «γιατί θα εκπαιδευτώ». Θα εκπαιδευτώ γιατί είµαι για-
τρός στα ΤΕΠ και γιατί στα ΤΕΠ πρέπει να είµαι ετοιµοπόλεµος
και να µπορώ να σώσω τη ζωή κάποιου ανθρώπου. Αν έρθει κά-
ποιος και χρειάζεται διαχείριση αεραγωγού, θα πρέπει να κάνω
διαχείριση αεραγωγού. Γι’ αυτό είµαι στα ΤΕΠ. 

Συγγνώµη που το λέω, αλλά νοµίζω ότι αυτό είναι το βασικό
νόηµα. Και νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι που θέλουµε να κάνουµε
και το κάνουµε µε την πανεπιστηµιακή κλινική για τα επείγοντα
του «Αττικού» που είναι άνθρωποι εκπαιδευµένοι, που έχουν πι-
στοποίηση. 

Κάνουµε αντίστοιχα σεµινάρια µε το ΕΚΑΒ σε όλη την Ελλάδα

για τη διαχείριση του τραύµατος, που νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ
σηµαντική. Σκεφτείτε ότι γίνονται χιλιάδες τροχαία ατυχήµατα
κάθε χρόνο στην Κρήτη, στη Σίφνο, στη Δράµα, οπουδήποτε
µπορείτε να φανταστείτε, σε ορεινές περιοχές που είναι δύο
ώρες µακριά από το νοσοκοµείο. Δεν πρέπει να εκπαιδεύσουµε
µόνο τους γιατρούς. Πρέπει να εκπαιδεύσουµε τους πολίτες που
καταλαβαίνουν να µπορούν να κάνουν µια περιδίνηση, να µπο-
ρούν να σταµατήσουν την αιµορραγία και να φτάσει ο ασθενής,
ο τραυµατίας ζωντανός στο νοσοκοµείο. 

Άρα αυτά είναι πράγµατα που πρέπει όχι να συζητήσουµε,
αλλά να βοηθήσουµε όλοι να γίνουν και να είµαστε πάρα πολύ
θετικοί σε αυτό. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και γίνεται σε
όλες τις χώρες του κόσµου. Θέλουµε και εθελοντές να λάβουν
µέρος σε αυτά τα σεµινάρια και τους ίδιους τους γιατρούς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Να στελεχώσετε και το ΕΚΑΒ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Φυ-

σικά να στελεχώσουµε και το ΕΚΑΒ.
Αλλά ακούστε, για τα επείγοντα πρέπει να είναι άνθρωποι παν-

τού. Παραδείγµατος χάριν, στη Χίο δεν είναι το ασθενοφόρο παν-
τού, άρα είναι σηµαντικό να έχουµε εκπαιδευµένους ανθρώπους
και στα ΤΕΠ και παντού.

Τώρα, να σας απαντήσω στα υπόλοιπα για τη Δράµα, αν θέ-
λετε να τα ακούσετε. Σηµειώνω το άγονο και σηµειώνω τα PCR.
Να σας θυµίσω ότι εξακολουθούµε να είµαστε σε περίοδο παν-
δηµίας και εµείς στο νοσοκοµείο θέλαµε να γυρίσουµε πίσω σε
νορµάλ λειτουργία και θα γυρίσουµε εν µέρει, αλλά δεν µπορεί
να µη θεραπεύσουµε τους ασθενείς µε COVID. Άρα όλα τα νο-
σοκοµεία καλούνται αυτή τη στιγµή να διαχειριστούν και τα δύο.
Είναι ανθρώπινο και πρέπει να το κάνουµε και για τους µεν αρ-
ρώστους και για τους δε. 

Αυτά που έχουν γίνει στο Νοσοκοµείο της Δράµας είναι ότι:
Αναβαθµίστηκε, όπως είπατε, η παροχή οξυγόνου και να σας θυ-
µίσω ότι αυτό ήταν πάρα πολύ σηµαντικό. Αντικαταστάθηκε ο
τρόπος που γίνεται η διαχείριση ηλεκτρικής ενέργειας, το δίκτυο
παροχής ατµού, οι ανελκυστήρες, οι ανεµογεννήτριες. Διαµορ-
φώθηκε ξεχωριστό ΤΕΠ για το ορθοπεδικό που είναι σηµαντικό
ειδικά επειδή υπάρχει πανδηµία. Έγινε η προσπέλαση των ΑΜΕΑ
εύκολη και στον εξωτερικό και στον εσωτερικό χώρο του νοσο-
κοµείου. Δηµιουργήθηκαν χώροι αναµονής περιστατικών COVID
ξεχωριστά. Άλλαξε η ανακύκλωση των µηχανηµάτων των κλινών,
του χαρτιού και τα λοιπά και έγινε µε απόλυτα τακτοποίηση του
αρχείου του νοσοκοµείου που δεν είχε γίνει ποτέ. Έγινε νέος
χώρος ανάπαυσης, εστίασης και µελέτης των γιατρών. Έγιναν
τουαλέτες ΑΜΕΑ που δεν είχαν γίνει. Σας λέω τα πιο απλά, αλλά
για την καθηµερινή ζωή των αρρώστων και των επισκεπτών είναι
σηµαντικά. Επίσης έγινε η αποκατάσταση φύτευσης περιµετρικά
του νοσοκοµείου. 

Αυτό που θέλω να σας πω, λοιπόν, είναι ότι στηρίζουµε το Νο-
σοκοµείο της Δράµας, όπως στηρίζουµε όλα τα νοσοκοµεία. Πι-
στεύω απόλυτα ότι και οι γιατροί και όλοι οι υγειονοµικοί είµαστε
δοσµένοι σε αυτό που κάνουµε και ότι οι υπηρεσίες υγείας πρέ-
πει να υπάρχουν παντού στη χώρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης δια-
βίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύουν της 22-9-2021, ποινική δικογραφία που αφορά στον τέως
Υφυπουργό Πολιτικής Προστασίας και Διαχείρισης Κρίσεων Νι-
κόλαο Χαρδαλιά. 

Συνεχίζουµε τώρα µε την πέµπτη µε αριθµό 1063/17-9-2021
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού A’ Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σοβαρές καταγγελίες για την
τοποθέτηση κοντέινερ από τον Δήµο Αθηναίων ως προσωρινών
σχολικών αιθουσών των 153ου και 154ου Νηπιαγωγείου Αθηνών
στα Πατήσια».

Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου σχετίζεται µε ένα µείζον θέµα,
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το οποίο έχει προκύψει στην περιοχή στα Πατήσια. Συγκεκρι-
µένα, ο Δήµος Αθηναίων τέλη του 2020 έλαβε µία απόφαση, η
οποία υλοποιήθηκε το καλοκαίρι, σε σχέση µε την τοποθέτηση
κάποιων κοντέινερ για τη στέγαση µαθητών προσχολικής ηλικίας
σε ένα αδόµητο οικόπεδο, το οποίο βρίσκεται στα Πατήσια στην
οδό Ιακωβάτων.

Η απόφαση υλοποιήθηκε κατόπιν έκδοσης µιας αρχικής
άδειας έγκρισης εργασιών µικρής κλίµακας στις 30 Μαΐου του
2021, η οποία δεν προέβλεπε ότι στο οικόπεδο όπου θα τοποθε-
τηθούν τα κοντέινερ θα προβεί το σχετικό συνεργείο σε κοπή
δέντρων. Παρ’ όλα αυτά, το συνεργείο προέβη στον χώρο και
άρχισε να κόβει δέντρα. Αυτό προκάλεσε, βεβαίως, την εντονό-
τατη διαµαρτυρία των κατοίκων, γιατί πρόκειται για ένα πάρκο
αναψυχής, τον µοναδικό πνεύµονα στην περιοχή, η οποία είναι
ιδιαίτερα πυκνοκατοικηµένη και αστικά βεβαρηµένη. Ακολού-
θησε µια καταγγελία στην Πολεοδοµία ενός κατοίκου, ο οποίος
είναι και πολιτικός µηχανικός και ο οποίος διαπίστωσε πολλές
πληµµέλειες.

Δυστυχώς, αυτή η απόφαση υλοποιήθηκε υπό καθεστώς και
αδιαφάνειας, διότι ο δήµος δεν ήρθε σε δηµόσια διαβούλευση
µε τους κατοίκους, αλλά χαρακτηρίζεται και το έργο από πλήθος
παρατυπιών, όπως είναι το γεγονός ότι δεν υπάρχει διαπιστωτική
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου ως προς την ύπαρξη εναλ-
λακτικών κατάλληλων κτηρίων που θα µπορούσαν να στεγάσουν
τους µαθητές, παρά το γεγονός ότι η Αντιπολίτευση στο δηµο-
τικό συµβούλιο είχε προτείνει µια λίστα µε εναλλακτικά κτήρια,
τα οποία ο δήµαρχος, ο δήµος, η πλειοψηφία, εν πάση περιπτώ-
σει, τα απέρριψε συλλήβδην και αναιτιολόγητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα θερµοπαρακαλούσα για την ανοχή σας,
διότι είναι ένα πολύ σύνθετο πρόβληµα, το οποίο έχει πάει ήδη
στη δικαιοσύνη. Ευχαριστώ πάρα πολύ.

Επίσης, δεν υπάρχει πρακτικό καταλληλότητας του χώρου για
το ένα νηπιαγωγείο, το 153ο, ενώ για το 154ο, το άλλο νηπιαγω-
γείο, υπάρχει ένα πρακτικό καταλληλότητας, το οποίο είναι παν-
τελώς αναιτιολόγητο και ανεπέρειστο, στερείται ερεισµάτων,
διότι σκανδαλωδώς -θα έλεγα- το πρακτικό αυτό χαρακτηρίζει
ότι το οικόπεδο είναι κατάλληλο για να στεγάσει τους µαθητές
στα κοντέινερ, παρά το γεγονός ότι το οικόπεδο γειτνιάζει µε
ετοιµόρροπο κτήριο, το οποίο, µάλιστα, βρίσκεται πολύ κοντά
στις γραµµές του τρένου. Μόλις 11,5 µέτρα, δηλαδή, από τα κον-
τέινερ είναι οι γραµµές του τρένου, υπάρχει ετοιµόρροπο κτήριο
για το οποίο έχουν γίνει πάρα πολλές καταγγελίες στην Αστυνο-
µία, στην Εισαγγελία Πρωτοδικών έχει σφραγιστεί, έχει σφραγι-
στεί και η παρακείµενη παιδική χαρά και υπάρχει και πρατήριο
καυσίµων. Και, παρ’ όλα αυτά, η αρµόδια επιτροπή θεώρησε ότι
ο χώρος είναι κατάλληλος χωρίς να αναφέρει καν τα δικαιολο-
γητικά που προσκόµισε ο δήµος.

Αφού έγινε η καταγγελία στην Πολεοδοµία από τον κάτοικο, ο
οποίος έκανε εξαιρετική µελέτη ως µηχανικός, ήρθε ο δήµος,
εξέδωσε µια δεύτερη άδεια αναθεωρητική της πρώτης, µόλις δε-
καεπτά µέρες µετά την καταγγελία του µηχανικού, όπου προβλέ-
πει τότε τις εργασίες κοπής δέντρων. Μιλάµε για τριάντα επτά
δέντρα και χωρίς να έχει προηγηθεί καν τεχνική έκθεση µηχανι-
κού ή γεωπόνου, όπως απαιτεί η σχετική νοµοθεσία. 

Καταλαβαίνετε ότι όλο αυτό προκάλεσε την εντονότατη δια-
µαρτυρία των κατοίκων, οι οποίοι έχουν προσφύγει ήδη στο Δι-
οικητικό Εφετείο, έχουν καταθέσει αίτηση ακύρωσης µε αίτηση
χορήγησης ασφαλιστικών µέτρων για αναστολή εκτέλεσης των
αποφάσεων.

Και, βεβαίως, να πούµε ότι πέρα από την υποβάθµιση του οι-
κιστικού περιβάλλοντος και την επιδείνωση των όρων διαβίωσης
των κατοίκων, ο ίδιος ο Συνήγορος του Πολίτη έχει αναφέρει,
έχει επισηµάνει ότι έχει δεχθεί πλήθος καταγγελιών και αναφο-
ρών σε σχέση µε αυτές τις fast track λύσεις, οι οποίες δεν µπο-
ρούν να υποκαταστήσουν σε καµµία περίπτωση τις κτηριακές
υποδοµές, ότι δεν πληρούνται συνήθως κτηριολογικές προδια-
γραφές και προϋποθέσεις και ότι τίθεται σε κάθε περίπτωση σε
κίνδυνο αυτή τη στιγµή η ασφάλεια και η υγεία των µαθητών απ’
αυτά τα οποία σας περιέγραψα και, βεβαίως, πρόκειται για ένα

άκρως αντιπαιδαγωγικό µέτρο. 
Δυστυχώς, έχει υλοποιηθεί η απόφαση του δήµου, η οποία

έχει παραβιάσει και υπουργική απόφαση του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, το οποίο τι κάνει; 

Και εδώ έρχεται και η δική σας αρµοδιότητα, κύριε Υπουργέ,
δηλαδή του Υπουργείου Περιβάλλοντος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε λίγο.
Δυστυχώς, αυτή η απόφαση, η οποία εκδόθηκε επί της θητείας

του κ. Οικονόµου, µεταβιβάζει αρµοδιότητες στις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του Δήµου τις πολεοδοµικές να το πούµε -είναι οι ΥΔΟΜ-
, ώστε αυτές οι υπηρεσίες να παρακάµπτουν διαδικασίες και να
προβαίνουν σε ταχείες εγκρίσεις χωρίς να πληρούνται κριτήρια
και όροι που θέτει η πολεοδοµική νοµοθεσία. 

Σας ρωτάω, λοιπόν, κατά λόγου αρµοδιότητάς σας τι θα κά-
νετε, προκειµένου να ελέγξετε τη νοµιµότητα αυτού του έργου,
γιατί οφείλετε ως εποπτεύων όργανο και αυτό το λέει και ο νόµος
του «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι σκο-
πεύετε να κάνετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς θέλω να κάνω µια οριζόντια πα-

ρατήρηση σε ό,τι αφορά ελλείψεις κτηρίων για να καλύψουν
ανάγκες σχολικών υποδοµών. Είναι µια µεγάλη έλλειψη οριζόντια
και ισχύει σε όλη την Ελλάδα. Ακριβώς αυτή η έλλειψη κτηριακών
υποδοµών κατάλληλων που να πληρούν προδιαγραφές για να
καλυφθούν ανάγκες της σχολικής και προσχολικής εκπαίδευσης
έχει αναδείξει αδυναµίες και ιδιαιτερότητες σαν και αυτές που
αναφέρετε. 

Θέλω να σας πω ότι σε ό,τι αφορά την κάλυψη έκτακτων αναγ-
κών σε προσωρινό χρόνο, όπως ορίζεται από εγκυκλίους, τέσ-
σερα χρόνια για αίθουσες προκατασκευών συν δύο χρόνια
παράταση µε συγκεκριµένες απαιτήσεις και µε έγκριση άδειας
δόµησης µικρής κλίµακας, τηρουµένων, όµως, κάποιων κατ’ ελά-
χιστων προδιαγραφών που οφείλουν να τηρούν. 

Σε ό,τι αφορά τα θέµατα που θέσατε, βεβαίως, θα ελεγχθούν.
Αναφερθήκατε στην υπηρεσία δόµησης του δήµου. Θέλω να σας
πω ότι οι πολεοδοµίες οι παλιές σήµερα και σε επίπεδο δήµου
υπηρετούνται ως αρµοδιότητες από τις υπηρεσίες δόµησης που
αναφερθήκατε και εσείς, οι οποίες είναι υποχρεωµένες, όµως,
να τηρούν όλες τις προϋποθέσεις και προδιαγραφές αδειοδότη-
σης κάθε κτηρίου για οποιαδήποτε χρήση και για τις χρήσεις που
αναφερθήκατε. 

Τώρα µια πολύ γρήγορη αναφορά θα κάνω στο πώς προέκυψε
το πρόβληµα που αναφέρεστε στην ερώτησή σας.

Από το σχολικό έτος 2018 - 2019 φοιτούν υποχρεωτικά σε νη-
πιαγωγείο τα νήπια που συµπληρώνουν την ηλικία των πέντε
ετών την 31η Δεκεµβρίου του έτους εγγραφής, ενώ η φοίτηση
για τα νήπια ηλικίας τεσσάρων ετών προβλέφθηκε υποχρεωτική
σταδιακά κατά δήµους εντός τριετίας, δηλαδή από το σχολικό
έτος 2021 - 2022. Με δύο υπουργικές αποφάσεις του 2018 και
2019 ορίστηκαν οι δήµοι, µεταξύ των οποίων ήταν και ο Δήµος
Αθηναίων, στους οποίους η δίχρονη προσχολική εκπαίδευση
έγινε υποχρεωτική από τα σχολικά έτη 2018 - 2019 και 2019 -
2020 αντίστοιχα. 

Η εφαρµογή, όµως, της υποχρεωτικής δίχρονης προσχολικής
εκπαίδευσης ανεστάλη µέχρι την έναρξη ισχύος του σχολικού
έτους 2021 - 2022 για ορισµένους δήµους και µεταξύ αυτών και
για τον Δήµο Αθηναίων. 

Υπεύθυνος για τις κτηριακές υποδοµές των σχολείων πρωτο-
βάθµιας εκπαίδευσης είναι ο εκάστοτε δήµος, σύµφωνα µε τον
Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, ν.3463/2006. Έτσι, λοιπόν, ο
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Δήµος Αθηναίων µε στόχο την αποτελεσµατική εφαρµογή της
υποχρεωτικής δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης από το σχο-
λικό έτος 2021 - 2022 προχώρησε σε κατάλληλο σχεδιασµό από
τον Σεπτέµβριο του 2019 λαµβάνοντας κυρίως υπ’ όψιν τις εξής
παραµέτρους: 

Πρώτα, τον αριθµό των αιτήσεων εγγραφών για τα νήπια και
τα προνήπια κατά την περσινή και φετινή σχολική χρονιά. Οι φε-
τινές εγγραφές ανέρχονται σε πέντε χιλιάδες πεντακόσιες ενε-
νήντα οκτώ -τρεις χιλιάδες εκατόν ενενήντα οκτώ νήπια και δύο
χιλιάδες τετρακόσια προνήπια-, ενώ κατά την προηγούµενη σχο-
λική χρονιά από τις έξι χιλιάδες εξακόσιες ενενήντα έξι αιτήσεις
χίλια πεντακόσια είκοσι ένα παιδιά δεν µπόρεσαν να φοιτήσουν
στις υπάρχουσες σχολικές µονάδες. 

Δεύτερον, το γεγονός ότι δύο διαγωνιστικές διαδικασίες κατά
το έτος 2020 για µίσθωση κατάλληλων χώρων απέβησαν άγονες.

Και, τρίτον, η απαλλοτρίωση χώρων και ο χαρακτηρισµός των
ως άνω σχολείων, καθώς και η ανέγερση σχολείων δεν µπορεί
να ολοκληρωθεί σε τόσο µικρό χρονικό διάστηµα. 

Ο Δήµος Αθηναίων στο πλαίσιο της συνεργασίας και επικοινω-
νίας µε το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων και µε τη Δι-
εύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Α’ Αθήνας προσδιόρισε
τον αριθµό αιθουσών που απαιτείται για να καλυφθούν οι τρέ-
χουσες ανάγκες για τη δίχρονη φοίτηση των νηπίων. 

Ειδικότερα προβλέφθηκε ότι απαιτούνται σαράντα δύο οικί-
σκοι σε εννέα αδόµητα οικόπεδα, οκτώ οικίσκοι σε τρεις άδειους
χώρους σχολείων και επτά υφιστάµενες αίθουσες από έξι σχο-
λεία. Στη συνέχεια ο Δήµος Αθηναίων προέβη σε δηµοπράτηση
για την εκτέλεση του έργου µε τίτλο «προσωρινές εγκαταστάσεις
στέγασης σε αδόµητα οικόπεδα για την κάλυψη επειγουσών
αναγκών της δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης του Δήµου
Αθηναίων» -ίσως είναι αυτό που αναφέρατε- βάσει του άρθρου
220 του ν.4610/2019, το οποίο χρηµατοδοτείται από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων. 

Θέλω να σας πω -επειδή αναφερθήκατε στη διαγωνιστική δια-
δικασία, στις διαδικασίες αδειοδότησης και επισηµάνατε παρα-
λείψεις, λάθη ή και άλλες καταστάσεις που δεν µπορώ να
γνωρίζω γιατί εξελίσσονται σε ό,τι αφορά τους ελέγχους- ότι σε
κάθε διαδικασία µπορεί να είναι προσωρινά τα µέτρα αλλά αυτό
δεν σηµαίνει ότι καθένας µπορεί να κάνει ό,τι να ’ναι, όπου να
’ναι και όπως να ’ναι εγκαταστάσεις ειδικά όταν αφορούν σε σχο-
λικές µονάδες µε όλες τις ιδιαιτερότητες και τις ευαισθησίες που
εµπεριέχονται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε,
κύριε Υπουργέ. Έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Θα τοποθετηθώ
στην πορεία και θα σας απαντήσω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τελει-

ώσαµε τον πρώτο κύκλο. Θέλω να είστε εντός του χρόνου, σας
παρακαλώ.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Θα το προσπαθήσω, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να το προ-

σπαθήσετε πολύ.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Θα προσπαθήσω όσο µπορώ.
Κύριε Υπουργέ, από τη µία είπατε ότι δεν γνωρίζετε ακριβώς

τις παρατυπίες και από την άλλη όµως ότι είναι ο κατάλληλος
χώρος. Λοιπόν η υπουργική απόφαση ορίζει ότι θα πρέπει να έχει
προηγηθεί πέρα από την τεχνική έκθεση του µηχανικού ή του γε-
ωπόνου για την κοπή των δέντρων -που εδώ δεν υπάρχει- η σχε-
τική γνωµοδότηση του συµβουλίου αρχιτεκτονικής και ότι αυτές
οι κατασκευές επίσης διαρκούν, όπως είπατε εσείς πολύ σωστά
βάσει του σχετικού νόµου, τέσσερα χρόνια.

Όπως αναφέρει το δικόγραφο, το οποίο είναι πενήντα σελίδες
-το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο που έχω- δεν έχει
καθοριστεί καν η χρονική διάρκεια χρήσεως των προκατασκευα-
σµένων αιθουσών. Σαν να έχουµε δηλαδή εδώ τώρα µία λύση η
οποία θα διαιωνίζεται επ’ αόριστον. Άρα καταλαβαίνετε ότι ο

δήµος εδώ έχει παραβιάσει και τη νοµοθεσία, έχει παραβιάσει
και την υπουργική απόφαση του Υπουργείου Περιβάλλοντος.
Προβαίνει σε λύσεις οι οποίες επιδεινώνουν τους όρους διαβίω-
σης των κατοίκων. Δεν έχει υποβάλει καν διάγραµµα κάλυψης,
ούτε θέση επί σκαριφήµατος υπάρχουσας κατάστασης όπως
απαιτεί ακριβώς το άρθρο 220 του ν.4610/2019. Επίσης δεν ανα-
φέρει, όπως είπα, τη χρονική διάρκεια. Ως προς την κοπή των
δέντρων δεν υπεβλήθη καν ειδική τεχνική έκθεση του µηχανικού.
Το δε υποβληθέν τοπογραφικό διάγραµµα δεν συµπίπτει µε τη
γενική τεχνική έκθεση του µηχανικού.

Και όλα αυτά µε το πρόσχηµα της πανδηµίας και της έκτακτης
ανάγκης, ενώ ο δήµαρχος είχε δύο χρόνια ολόκληρα για να βρει
τους κατάλληλους χώρους. Και κατάλληλοι χώροι υπάρχουν,
απλά δεν έχουν αξιοποιηθεί. Και παρ’ όλο που τους εντόπισε η Αν-
τιπολίτευση, τους αρνήθηκε χωρίς -επαναλαµβάνω- αιτιολογία.

Εδώ λοιπόν παραβιάζεται ευθέως το άρθρο 24 παράγραφος
2 του Συντάγµατος ως προς την υποβάθµιση του οικιστικού πε-
ριβάλλοντος και την επιδείνωση των όρων διαβίωσης των κατοί-
κων. Και επίσης -το ξέρετε πολύ καλύτερα από εµένα- τα
κοντέινερ είναι ενεργοβόρες κατασκευές. Άρα εδώ δεν µιλάµε
απλά για ένα έργο το οποίο θέτει σε κίνδυνο την υγεία και τη σω-
µατική ακεραιότητα των µαθητών, αλλά δεν πληροί καν τα κρι-
τήρια που απαιτούν οι ευρωπαϊκές οδηγίες για τα ενεργειακά
ουδέτερα κτήρια. Έχουµε κατασκευές που εκπέµπουν και πολύ
διοξείδιο του άνθρακα. 

Εύχοµαι -το είπατε στην πρωτολογία σας και θα το κρατήσω-
πραγµατικά να προβείτε σε αυτόν τον έλεγχο νοµιµότητας όπως
απαιτεί ο σχετικός νόµος. Γιατί ναι µεν µεταβιβάστηκαν οι αρµο-
διότητες σε αυτές τις υπηρεσίες, αλλά οι υπηρεσίες αυτές έχουν
αυθαιρετήσει. Και έχουν αυθαιρετήσει γιατί δεν έχουν αιτιολο-
γήσει ούτε στο πρακτικό καταλληλότητας ούτε στις άδειες και
έχουν παραβλέψει προϋποθέσεις που απαιτεί ο νόµος. Σας
καλώ, λοιπόν, σήµερα να δεσµευθείτε ότι θα προβείτε σε έλεγχο
νοµιµότητας, ότι θα παγώσει ουσιαστικά όλο αυτό το οποίο γί-
νεται, όλα αυτά τα έργα και ότι θα βρεθούν οι κατάλληλοι χώροι
για να στεγαστούν οι µαθητές. Γιατί εδώ συντρέχουν λόγοι δη-
µοσίου συµφέροντος και είναι και η υγεία των µαθητών, είναι και
το γεγονός ότι υποβαθµίζεται το οικιστικό και χάνουν οι κάτοικοι
το µοναδικό πάρκο, τον µοναδικό πνεύµονα που είχαν στην διά-
θεσή τους µέσα σε αυτή την περιοχή. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά ορισµένα έγ-
γραφα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κυρία συνάδελφε, το ότι δίνουµε τη δυνατότητα κατ’
εξαίρεση και για συγκεκριµένο χρόνο προσωρινές κατασκευές,
που και αυτές ως προσωρινές κτηριακές κατασκευές οφείλουν
να πληρούν προδιαγραφές για λειτουργία τέτοιων µονάδων,
αυτό δεν σηµαίνει ότι ο καθένας µπορεί να κάνει ό,τι θέλει. 

Αναφερθήκατε πριν στο τοπογραφικό διάγραµµα, διάγραµµα
δόµησης και σε άλλες διαδικασίες που είναι προαπαιτούµενες
της άδειας έγκρισης µικρής κλίµακας για αυτές τις προκατα-
σκευές. Κι αν κάποιος δεν τα έχει τηρήσει, παρανόµως εκτελεί
εργασίες. Δεν ξέρω τις πενήντα σελίδες που αναφερθήκατε στις
καταγγελίες. Δεν τις γνωρίζω. Αλλά σε κάθε περίπτωση όποια
καταγγελία, πρέπει να ελέγχεται στο σύνολό της αν πληροί τις
προϋποθέσεις νοµιµότητας όταν εκδίδεται µία άδεια από την οι-
κεία υπηρεσία δόµησης που ανήκει -ξαναλέω- σε κάθε δήµο και
στο συγκεκριµένο έργο που συζητάµε.

Σε ό,τι αφορά βέβαια το Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο του
Δήµου Αθηναίων, για να αναφερθώ σε ό,τι αφορά την καταλλη-
λότητα χρήσεων στους χώρους που αναφερθήκατε, και σύµ-
φωνα µε το διάταγµα του 1987 η χρήση γης στην περιοχή της
οδού Ιακωβάτων είναι αυτή της κατοικίας και σε αυτήν επιτρέ-
πονται µεταξύ άλλων και τα κτήρια εκπαίδευσης. Επιπλέον
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σωστά αναφερθήκατε στο άρθρο 220 του ν.4610/2019 το οποίο
αναφέρει τη δυνατότητα προσωρινής τοποθέτησης τέτοιων κα-
τασκευών για τέσσερα χρόνια µε δυνατότητα παράτασης δύο
χρόνων. Προκατασκευασµένες σχολικές αίθουσες νηπιαγωγείων
µε προδιαγραφές -ξαναλέω- όµως, χωρίς να σηµαίνει ότι επειδή
είναι προσωρινές πρέπει να είναι και ακατάλληλες.

Σε ό,τι αφορά τις προκατασκευασµένες αίθουσες είναι µεταξύ
άλλων εγκεκριµένου τύπου, πληρούν τις απαιτούµενες προδια-
γραφές από πλευράς ασφάλειας στατικής αλλά και µηχανολογι-
κής και βεβαίως πληρούν και πρέπει να πληρούν τις απαιτήσεις
προσβασιµότητας, πυροπροστασίας. Αναφερθήκατε και στα θέ-
µατα ενεργειακά. Και η θέση τους ακόµη µέσα στο οικόπεδο θα
πρέπει να είναι µε συγκεκριµένους κανόνες και όχι ανεξέλεγκτα. 

Επίσης απαιτείται σύµφωνη -νοµίζω αναφερθήκατε και εσείς-
γνώµη τριµελούς επιτροπής, η οποία συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών για τον έλεγχο πληρό-
τητας των κριτηρίων καταλληλότητας. Σε ό,τι αφορά την χωρο-
ταξική κατανοµή, το συγκεκριµένο οικόπεδο έχει κριθεί οµόφωνα
ακατάλληλο µε το από 19-03-2021 πρακτικό επιτροπής καταλλη-
λότητας αδόµητου οικοπέδου. Είπατε ότι υπάρχουν ασάφειες ή
και όχι σύννοµες αποφάσεις σε αυτήν την επιτροπή. Δεν το γνω-
ρίζω. Λέω µόνο ότι υπάρχει απόφαση επιτροπής. Αν συντρέχουν
προϋποθέσεις ακαταλληλότητας πρέπει να ελεγχθούν.

Σε ό,τι αφορά το εν λόγω ακίνητο δεν αποτελεί κοινόχρηστο
χώρο πρασίνου, αλλά αποτελεί αδόµητο οικόπεδο, στο οποίο πα-
λαιότερα λειτουργούσε το βιοµηχανικό συγκρότηµα Μηναΐδη-
Φωτιάδη και κατεδαφίστηκε λόγω κακής κατάστασης µετά την
αγορά από τον Δήµο Αθηναίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ελάχιστα την ανοχή σας. 
Το πάρκινγκ και η διαµόρφωση πρασίνου αποτελούσε προσω-

ρινή παρέµβαση µέχρι την αξιοποίηση του χώρου για την κάλυψη
ουσιαστικών αναγκών του δήµου και των δηµοτών.

Θέλω επίσης να σας πω -και δεν θέλω να πάρω άλλον χρόνο-
ότι τέτοιου είδους παρεµβάσεις και µέχρι να δοθεί η δυνατότητα
να αποκτήσουν κτήρια τα οποία θα πληρούν όλες τις προδιαγρα-
φές και µόνιµες κτηριακές εγκαταστάσεις µε αγορά οικοπέδων
που δεν υπάρχουν -και επειδή έχω περάσει από χώρους αυτοδι-
οίκησης µπορώ να σας πω υπεύθυνα ότι παντού υπάρχουν ελ-
λείψεις εγκαταστάσεων κτηριακών λόγω έλλειψης οικοπέδων
µέσα στα οποία και είναι προαπαιτούµενα θα πρέπει να αναπτυχ-
θούν αυτές οι σχολικές µονάδες- θα πρέπει οποιαδήποτε εγκα-
τάσταση προσωρινή µεν ασφαλής δε να πληροί κατ’ ελάχιστον
τις προδιαγραφές που και εσείς αναφερθήκατε από την πλευρά
σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1062/17-9-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Συρµαλένιου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επιτακτικό το αίτηµα
ανοίγµατος των σµυριδωρυχείων Νάξου».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε λίγες µέρες µπαίνουµε στον Οκτώβριο του

2021 και παρά τις υποσχέσεις της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου σας ήδη από τον Μάιο του τρέχοντος έτους και προς το
σωµατείο των σµυριδεργατών, αλλά και προς τον Δήµο Νάξου
και µικρών Κυκλάδων, ακόµα δεν έχει δοθεί η έγκριση να ανοί-
ξουν τα σµυριδωρυχεία, µε αποτέλεσµα να υπάρχει πολύ µεγάλη
ανασφάλεια σε εκατοντάδες σµυριδωρύχους και στις οικογέ-
νειές τους.

Όπως γνωρίζετε, επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είχαµε θεσµοθε-
τήσει την υποχρέωση να ανοίγουν τα σµυριδωρυχεία µέχρι το
τέλος του πρώτου εξαµήνου µε τη λήψη βεβαίως των απαραίτη-
των µέτρων ασφάλειας. 

Τα τελευταία δύο χρόνια, η Κυβέρνηση έχει επιλέξει αντί να
ανοίγει τα ορυχεία, να εφαρµόζει το µοντέλο συλλογής-επιλογής
της ήδη εξορυχθείσας σµύριδας, ενώ ταυτόχρονα έχει αφαιρέσει
και από πολλούς σµυριδεργάτες τα δεδουλευµένα ένσηµα. 

Επειδή η κατάσταση αυτή δεν µπορεί να συνεχιστεί, επειδή
δεν µπορεί να συνεχιστεί η ανασφάλεια και επειδή δεν µπορεί να
συνεχιστεί το να µην ανοίγουν τα ορυχεία, πρέπει επιτέλους να
δοθεί µια βιώσιµη προοπτική για την εξόρυξη της σµύριδας και
ταυτόχρονα να δούµε και µια ολιστική ανάπτυξη της ορεινής
Νάξου, που είναι το πιο «καθυστερηµένο» τµήµα του νησιού.

Εµείς, λοιπόν, ρωτάµε τα εξής: Πρώτον, θα προχωρήσετε επι-
τέλους στο άνοιγµα των σµυριδωρυχείων για το 2021 διασφαλί-
ζοντας και µια ποσότητα στους οκτώ χιλιάδες τόνους, έτσι ώστε
να καλυφθούν όλοι οι σµυριδεργάτες ασφαλιστικά; 

Θα αποκαταστήσετε την αδικία του 2019 αποδίδοντας στους
σµυριδεργάτες τα ένσηµα που τους αφαιρέθηκαν; Θα ληφθούν
όλα τα ενδεδειγµένα µέτρα για την ασφαλή λειτουργία των ορυ-
χείων, έτσι ώστε να αρθούν οριστικά οι όποιες ενστάσεις για τον
κίνδυνο ατυχήµατος; 

Δεύτερον, θα προχωρήσει επιτέλους η εκπόνηση µιας ευρύ-
τερης µελέτης µε την προοπτική βιώσιµης λειτουργίας των σµυ-
ριδωρυχείων αφ’ ενός και αφ’ ετέρου αυτά να λειτουργούν ως
οργανικό τµήµα µιας ολιστικής ανάπτυξης της ορεινής Νάξου ή
τελικά προτίθεστε διά της διολισθήσεως να καταργήσετε ορι-
στικά την εξορυκτική δραστηριότητα; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε, και για τον χρόνο. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η σµύριδα της Νάξου υπήρξε ένα από τα

σηµαντικότερα ελληνικά ορυκτά για µεγάλη περίοδο, καθώς η
Νάξος αποτελεί τη µοναδική σµυριδοπαραγωγική περιοχή στην
Ευρώπη και µια από τις ελάχιστες στον πλανήτη. 

Οι εφαρµογές του συγκεκριµένου ορυκτού είναι πάρα πολλές,
µετά από βιοµηχανική επεξεργασία. Αν και δεν υπάρχει πλέον
µεγάλη ζήτηση στην αγορά, η σµύριδα, ή αλλιώς κατά την τοπική
διάλεκτο το σµυρίγλι, εξορύσσεται ακόµη και σήµερα. Αναγνω-
ρίζουµε τη σηµασία της εξορυκτικής δραστηριότητας σµύριδας
για την οικονοµική, κοινωνική και πολιτική ζωή των κατοίκων του
νησιού. Ωστόσο, προέχει η ασφάλεια και η προστασία της υγείας
των εργαζοµένων στα σµυριδωρυχεία. 

Διαχρονικά µέχρι και το έτος 2018, έχουν εντοπιστεί σηµαντι-
κές ελλείψεις, οι οποίες καθιστούν επικίνδυνη τη λειτουργία των
σµυριδωρυχείων για τους εργαζόµενους και την ευρύτερη πε-
ριοχή. Ειδικότερα, έχει εντοπιστεί παράλειψη έκδοσης πολλών
απαιτούµενων νοµιµοποιητικών στοιχείων, όπως η απόφαση έγ-
κρισης περιβαλλοντικών όρων, η έγκριση τεχνικής µελέτης,
άδειες γοµωτών και χειριστών µηχανηµάτων. Επιπλέον, δεν λή-
φθηκε µέριµνα ώστε να τηρούνται τα µέτρα ασφαλείας που εκ-
δίδονται από την υπηρεσία του Σώµατος Επιθεωρητών Νοτίου
Ελλάδος για κάθε ορυχείο σµύριδας. 

Επίσης, καταγράφηκαν ελλείψεις στον αερισµό, στον φωτισµό
και στην υποστήριξη ορόφων υπογείων και απουσία δεύτερης
εξόδου διαφυγής σε περίπτωση κινδύνου. Δεν υπήρχε κάποια
πρόβλεψη για τη διαχείριση εξορυκτικών στερεών αποβλήτων
και ούτε προδιαγραφές ποιότητας σµύριδας µε επιστηµονικά
κριτήρια. Το γραφείο σµυριδωρυχείων παρουσίαζε σηµαντικότα-
τες ελλείψεις σε υποδοµές και υποστελέχωση σε τεχνικό προ-
σωπικό. Τέλος, καταγράφηκαν καταλήψεις σε εγκαταστάσεις
εναέριας µεταφοράς σµύριδας και αυξηµένοι κίνδυνοι για τους
περίοικους και τους διερχόµενους. Οι καταγγελίες ήταν πολλές,
ενώ δεν πρέπει να ξεχνάµε και το θανατηφόρο δυστύχηµα του
σµυριδεργάτη κατά την εργασία του το 2016.

Για τους λόγους αυτούς, από το 2018 οι επιθεωρητές µεταλ-
λείων του Σώµατος Επιθεώρησης Νοτίου Ελλάδος είναι αντίθετοι
µε την εκτέλεση µεταλλευτικών εργασιών εξόρυξης σµύριδας
Νάξου. 

Με στόχο να αποκατασταθούν οι όποιες ελλείψεις και να λη-
φθούν τα απαραίτητα µέτρα που θα κατοχυρώσουν την ασφαλή
επαναλειτουργία σµυριδωρυχείων και για τους εργαζόµενους,
αλλά και για τους κατοίκους και διερχόµενους στην περιοχή, η
παύση των εργασιών τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή ήταν επι-
τακτική και αναπόφευκτη.
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Επειδή χειρίστηκα και πέρυσι προσωπικά, αγαπητέ συνά-
δελφε, το θέµα και µε στόχο να δώσουµε διέξοδο, αναγνωρίζον-
τας την ανάγκη µέσα σε αυτές τις ιδιαιτερότητες που ανέφερα
και τις οποίες γνωρίζετε, δώσαµε διέξοδο και λύσεις και πέρυσι
και πρόπερσι και στην ίδια κατεύθυνση θα κινηθούµε και φέτος.
Όµως, για να µπορέσουµε να λειτουργήσουµε µε ασφάλεια και
για να µην υπάρχουν άλλες παρενέργειες, χρειάζεται εκσυγχρο-
νισµός, βελτιώσεις, περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις, αναβάθµιση
του εξοπλισµού και άλλα πολλά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όµως, επαναλαµβάνω ότι µέχρι τότε υπάρχει και είναι σε εξέ-
λιξη σχεδιασµός, όπως και τα προηγούµενα δύο χρόνια, για την
ασφαλιστική κάλυψη των εργαζοµένων.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για µια

σειρά από ζητήµατα που αφορούν την ασφαλή λειτουργία των
ορυχείων, τα οποία και δέχοµαι. Δεν δέχοµαι, όµως, ότι το θανα-
τηφόρο ατύχηµα έγινε εντός των ορυχείων. Δεν είχε καµµία
σχέση. Ήταν ατύχηµα που έγινε εκτός του χώρου των ορυχείων
και αυτό χρησιµοποιήθηκε ως πρόσχηµα τα δύο τελευταία χρό-
νια, για να µην ανοίξουν τα ορυχεία.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι ότι το 2019 είχαν εγγρα-
φεί 270.000 ευρώ στον προϋπολογισµό του Υπουργείου από τη
δική µας Κυβέρνηση για την αποκατάσταση κτηριακών υποδο-
µών και εγκαταστάσεων των σµυριδωρυχείων, καθώς επίσης και
για τη βελτίωση των συνθηκών ασφαλείας. Δεν ξέρω εάν αξιο-
ποιήσατε αυτά τα χρήµατα για να προχωρήσετε έγκαιρα στην
αποκατάσταση όλων αυτών των ελλείψεων, για τις οποίες µας
µιλάτε τώρα. Ένα πρώτο θέµα είναι αυτό. 

Το δεύτερο θέµα έχει σχέση µε το ότι θα επαναφέρω τα ερω-
τήµατά µου για τον εναέριο, διότι τον Ιούλιο του 2019, στις 31
Ιουλίου, µετά τις εκλογές, όταν είχατε αναλάβει, κατέθεσα ερώ-
τηση, γιατί είχαν πέσει κάποιοι πυλώνες και καταστράφηκε ολο-
σχερώς ο εναέριος ο οποίος µετέφερε τη σµύριδα. Δεν πήρα
καµµία ουσιαστική απάντηση γι’ αυτό το θέµα και καµµία δέ-
σµευση από την πλευρά του Υπουργείου σας. Διερωτώµαι, λοι-
πόν, τι έχετε κάνει ως Υπουργείο µετά από τρία χρόνια για να
αντιµετωπιστούν όλες αυτές οι ελλείψεις τις οποίες εσείς ανα-
φέρετε. Αυτό είναι ένα ερώτηµα. 

Το δεύτερο ερώτηµα είναι το εξής: Σε σχέση µε την ολιστική
µελέτη του θέµατος, εµείς είχαµε αναθέσει µελέτη στο ΙΓΜΕ,
προκειµένου να δούµε τη συνολική αξιοποίηση της µελέτης
αυτής και για τη βιώσιµη λειτουργία των σµυριδωρυχείων, αλλά
και για να δούµε συνολικά την αξιοποίηση της σµύριδας για µια
ολιστική ανάπτυξη για την ορεινή Νάξο. Απ’ ό,τι βλέπω, λοιπόν,
είµαστε στο σηµείο «µηδέν». Κι εσείς µας λέτε τώρα µετά από
όλο αυτό το διάστηµα ότι θα ξαναλειτουργήσει φέτος το θέµα
της σµύριδας µε τον ίδιο τρόπο. 

Κατ’ αρχάς, έχετε αποκαταστήσει το ασφαλιστικό δικαίωµα που
το 2019 κρίθηκε ότι οι εργαζόµενοι θα παίρνουν, µε βάση το
άρθρο 98 του ν.4685/2020, µέχρι εβδοµήντα πέντε ένσηµα και ότι
η υπόλοιπη ποσότητα θα ανήκει στο κράτος; Το έχετε λύσει αυτό
το θέµα; Διότι και σ’ αυτό το ζήτηµα υπάρχει µεγάλη αντίδραση
από τους σµυριδεργάτες. Και όπως ξέρετε πολύ καλά, έξι χωριά
στην ορεινή Νάξο, περίπου τετρακόσιες οικογένειες, περιµένουν
αυτή τη στιγµή να δουν την απόφαση της Κυβέρνησης. Και βε-
βαίως δεν είναι ικανοποιηµένοι µε το να κάνουν διαλογή επί της
ήδη εξορυχθείσας σµύριδας και µάλιστα µε αυτούς τους όρους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Συρµαλένιε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε ότι υπάρχουν ιδιαιτερότητες σε

θέµατα ασφάλειας στις εγκαταστάσεις ως έχουν. Δεν είναι θέµα
απαίτησης 200.000-250.000 ευρώ για να αποκτηθεί η καταλλη-
λότητα των εγκαταστάσεων στην εικόνα που βρίσκονται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ως ξεκίνηµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Σέβοµαι απόλυτα και γνωρίζω τα χωριά που αναφέ-
ρατε και ξέρω τις ιδιαιτερότητες που υπάρχουν. Όπως και τα δύο
προηγούµενα χρόνια τουλάχιστον και κατ’ ελάχιστον για την
ασφαλιστική κάλυψη που αναφερθήκατε και εσείς, µε τον προ-
σφορότερο τρόπο από πλευράς νοµιµότητας και φέτος γίνεται
η κίνηση να καλυφθούν ασφαλιστικά όλοι οι εργαζόµενοι. Θέλω
να σας πω ότι κατά το έτος 2019 και 2020 για λόγους ασφαλείας
δεν επιτράπηκε η λειτουργία των σµυριδωρυχείων και αποφασί-
σαµε την απασχόληση των εργατών στη διαλογή ποσοτήτων που
είχαν ήδη εξορυχθεί. Μ’ αυτή τη ρύθµιση εξασφαλίστηκε ισότιµα
για όλους το σµυριδεργατικό δικαίωµα και καλύφθηκαν οι προ-
ϋποθέσεις για την παροχή ασφαλιστικής ικανότητας στον ενιαίο
φορέα κοινωνικής ασφάλισης από τον φορέα. 

Ανάλογη προσπάθεια γίνεται και φέτος από το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και για το 2021. Ειδικότερα για την απασχόληση των
σµυριδεργατών στη διαλογή της ήδη εξορυγµένης σµύριδας
αποφασίστηκε µε το άρθρο 98, παράγραφος 2 του ν.4685/2020
η ικανοποίηση των ασφαλιστικών δικαιωµάτων τους µε υπολογι-
σµό την παράδοση εκατόν πενήντα στατήρων σµύριδας β’ ποι-
ότητας από κάθε δικαιούχο σµυριδωρύχο που ισούται µε
εβδοµήντα πέντε ηµέρες ασφάλισης σ’ αυτό που αναφερθήκατε
ανά άτοµο, ανεξαρτήτως της πραγµατικής ποσότητας που κατέ-
γραψε ο καθένας.

Σε ό,τι αφορά τις τρέχουσες εξελίξεις για την επαναλειτουργία
των ορυχείων, αναφέρω τα εξής: Η µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων για την εκµετάλλευση των σµυριδωρυχείων Νάξου
έλαβε θετική γνωµοδότηση από το Κεντρικό Συµβούλιο Περιβαλ-
λοντικής Αδειοδότησης και αναµένεται η έκδοση απόφασης Έγ-
κρισης Περιβαλλοντικών Όρων. Παράλληλα, στο πλαίσιο της
µερικής αποκατάστασης του περιβάλλοντος του µεταλλευτικού
χώρου των σµυριδωρυχείων προτάθηκε και φέτος διαλογή σµύ-
ριδας από παλαιές αποθέσεις στείρων, χωρίς να πραγµατοποι-
ηθούν εργασίες εξόρυξης. Τους λόγους τους ανέφερα και
ευθέως έχουν να κάνουν µε την ασφάλεια λειτουργίας και εξό-
ρυξης.

Σε σχέση µε τα υπάρχοντα, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι εκ µέ-
ρους του Υπουργείου Περιβάλλοντος έχουν υπάρξει συζητήσεις.
Και πέρυσι έγινε αυτό και µε τον δήµαρχο, για να βρεθεί η προ-
σφορότερη καλύτερη λύση, ώστε µε νόµιµο τρόπο να ασφαλί-
σουµε και κατ’ ελάχιστον να εξασφαλίσουµε τα ασφαλιστικά
δικαιώµατα των εργαζοµένων, αλλά παράλληλα να υπάρξει ένας
συνολικός σχεδιασµός αναβάθµισης και εκσυγχρονισµού, για να
µπορούν να λειτουργούν µε ασφάλεια και προοπτική τα σµυρι-
δορυχεία της Νάξου. 

Αυτό θέλει πιο αποφασιστική στάση από όλους και από την το-
πική κοινωνία, για να έχουµε προοπτική. Συµφωνώ µαζί σας ότι
πρέπει να λυθεί οριστικά ένα πρόβληµα, γιατί σίγουρα δεν είναι
ό,τι καλύτερο έτσι όπως λειτουργεί, αλλά κατ’ ελάχιστον µέχρι
να αποκτηθεί αυτή η δυνατότητα, η διασφάλιση των ασφαλιστι-
κών δικαιωµάτων και η κάλυψή τους είναι το ελάχιστο που οφεί-
λουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την τέταρτη µε αριθµό 8432/686/4-8-

2021 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Συνεχίζεται η
παράβαση νοµιµότητας και οι αδιαφανείς διαδικασίες εις βάρος
του δηµοσίου συµφέροντος στον Φορέα Διαχείρισης Στερεών
Αποβλήτων (ΦΟΔΣΑ) Ιονίων Νήσων».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ταγαρά, η ερώτηση αυτή έχει υποβληθεί γραπτά, δεν

απαντήθηκε από τις αρχές Αυγούστου, όπως ανέφερε και ο Πρό-
εδρος και µάλιστα είναι η δεύτερη φορά που υποβλήθηκε, γιατί
η πρώτη είχε υποβληθεί στις 9 Φεβρουαρίου. Καταλαβαίνετε ότι
είναι αδύνατον να συζητήσουµε για τόσα πολλά ζητήµατα λει-
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τουργίας ενός σηµαντικού φορέα, όπως είναι ένας Φορέας Δια-
χείρισης Στερεών Αποβλήτων, στη διαδικασία µιας επίκαιρης
ερώτησης. Αν έχετε να µας καταθέσετε κάποια έγγραφα, παρα-
καλώ να το πείτε εξ αρχής, διότι αλλιώς δεν µπορεί να εξελιχθεί
η διαδικασία.

Θα µπω στα θέµατα της ουσίας, διότι το οφείλω, λέγοντάς σας
ορισµένα βασικά θέµατα τυπικών προβληµάτων.

Κατ’ αρχάς νοµίζω ότι γνωρίζετε και εσείς ότι όλα έχουν ξεκι-
νήσει από τον νόµο 4685, από τον αντιπεριβαλλοντικό νόµο του
κ. Χατζηδάκη, όταν αφαιρέθηκε η αρµοδιότητα της διαχείρισης
απορριµµάτων από τους δήµους και στο Νότιο Αιγαίο και στα
Ιόνια Νησιά –µιλάµε για µία καταστατική αρµοδιότητα των
δήµων- και δόθηκε σε έναν φορέα, στον οποίο, µε τα λίγα ή τα
πολλά, τις περισσότερες επιλογές τις έχει η περιφέρεια. Να µην
κοροϊδευόµαστε.

Σ’ αυτή, λοιπόν, τη λειτουργία του ΦΟΔΣΑ Ιονίων έχουν απο-
καλυφθεί πάρα πολλά προβλήµατα. Το πρώτο ήταν ότι δεν συγ-
κροτήθηκε ποτέ νόµιµα η Γενική Συνέλευση του Φορέα. Το
δεύτερο είναι ότι οι εκπρόσωποι από το Περιφερειακό Συµβού-
λιο, από την Περιφέρεια Ιονίων, δεν ορίστηκαν ορθώς. Άρα, το
διοικητικό συµβούλιο δεν συγκροτήθηκε νόµιµα. Το τρίτο είναι
ότι δεν καλύφθηκε η θεσµική εκπροσώπηση ώστε να υπάρχει εκ-
πρόσωπος της αυτοδιοίκησης από όλες τις περιφερειακές ενό-
τητες. Ως αποτέλεσµα, ο Υφυπουργός Εσωτερικών τότε ο κ.
Λιβάνιος ξεκαθάρισε ότι είναι διάταξη αναγκαστικού δικαίου να
εκπροσωπούνται όλοι οι δήµοι. Δεν εκπροσωπούνται. Ως εκ τού-
του, η διοίκηση του ΦΟΔΣΑ συνεχίζει να λειτουργεί µη συµµορ-
φούµενη µε το θεσµικό πλαίσιο και τις διατάξεις και τις
αποφάσεις, ακόµα και του Υφυπουργού της Κυβέρνησής σας.

Προχωρήσαµε, πρώτον, σε µία ανάθεση µέσω προγραµµατι-
κής σύµβασης σε φορέα άλλης περιφέρειας. Αυτό πρακτικά δη-
λώνει ότι κανένας δήµος δεν µπορούσε να βοηθήσει. Αυτό,
ξέρετε, είναι προσβλητικό. Μάλιστα, θυµάµαι τον Δήµο της Κε-
φαλονιάς που λειτουργούσε την εγκατάσταση. Το αναθέτει, λοι-
πόν, σε έναν άλλον ΦΟΔΣΑ στη ΔΙΑΔΥΜΑ µε πολύ περίεργη
διαδικασία και ταυτόχρονα ένα έργο το οποίο εξελισσόταν µε
έναν προϋπολογισµό σαφέστατα µικρότερο, αυξάνεται και δίνε-
ται και η δυνατότητα προαίρεσης, δηλαδή διπλασιασµού του
προϋπολογισµού.

Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Υφυπουργέ, αυτά δεν είναι πράγ-
µατα τα οποία αντιστοιχούν στο κράτος δικαίου και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Όµως, όλα αυτά τα κάνουν διοικήσεις και
επιτρέψτε µου να σας πω ότι τα Υπουργεία τους επιτρέπουν. Επι-
τρέπουν στη διοίκηση του ΦΟΣΔΑ να λειτουργεί έτσι.

Τελικά, µε τεχνικές λεπτοµέρειες οι οποίες δεν ορίστηκαν
ποτέ, έγινε ένας διαγωνισµός -και να το πούµε ξεκάθαρα- µε υπό-
θεση ότι το έργο αυτό θα µελετηθεί στη συνέχεια και µε προδια-
γραφές και στόχους που δεν έχουν καθοριστεί ακόµα. Και µέσα
σε όλα αυτά προέκυψε ότι θα σχεδιάσετε στα Ιόνια Νησιά και µία
µονάδα παραγωγής δευτερογενούς καυσίµου. Δηλαδή, θα βγά-
ζετε και υλικό για καύση στα Ιόνια Νησιά, κάτι το οποίο, όπως
καταλαβαίνετε, είναι απολύτως παράλογο. Σας ρωτώ ευθέως να
µας πείτε σε ποια εγκατάσταση θα χρησιµοποιηθούν αυτά τα
υλικά, διότι δεν µιλάµε απλά για έργα 20 εκατοµµυρίων που είναι
πόροι του ελληνικού λαού, αλλά µιλάµε και για µία ουτοπική αδιέ-
ξοδη σχεδιαστική διαδικασία.

Το θέµα πάντως είναι ότι ο φορέας εκεί, ενώ δεν έχει νόµιµη
εκπροσώπηση ή συγκρότηση οργάνων, συνεχίζει να αποφασίζει
µε διαχείριση δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ για αδιέξοδες διαδι-
κασίες όσον αφορά τη διαχείριση στερεών αποβλήτων, παρ’ ότι
υπήρχαν προσφυγές δηµοτικών συµβούλων και κατά της νοµι-
µότητας των πράξεων που δηµιουργούν επιπλέον προβλήµατα
στη λειτουργία του ΦΟΣΔΑ. 

Άρα πήρατε µία πολιτική απόφαση -και αυτή είναι η ερώτηση,
για να ολοκληρώσω και µε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε- να αφαι-
ρέσετε την αρµοδιότητα από την αυτοδιοίκηση, να υποτιµήσετε
την τοπική κοινωνία και τη γνώση των τοπικών φορέων, να κάνετε
αναθέσεις µε προαίρεση δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ µε πε-
ρίεργο φυσικό αντικείµενο που δεν αντιστοιχεί στη διαχείριση
των απορριµµάτων και τώρα υπάρχει ένα σοβαρότατο αδιέξοδο
στην αρχή της διαχείρισης απορριµµάτων στα Ιόνια. 

Πείτε µου ό,τι γνωρίζετε, κύριε Υφυπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δυστυχώς,

οι ερωτήσεις που δεν έχουν απαντηθεί έχουν πολλά ερωτήµατα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, θα προσπαθήσω
να είµαι όσο γίνεται πιο αναλυτικός.

Η σύσταση και λειτουργία του Φορέα Διαχείρισης Στερεών
Αποβλήτων Ιονίων Νήσων είναι νόµιµη. Ειδικότερα, µε την υπ’
αριθµόν 57715/13381/4-8-2020 πράξη του Θεµατικού Αντιπερι-
φερειάρχη Περιβάλλοντος Ενέργειας και Χωροταξίας Περιφέ-
ρειας Ιονίων Νήσων, διαπιστώθηκε η νόµιµη σύσταση του φορέα
µε διακριτικό τίτλο «ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων Α.Ε.».

Σε ό,τι αφορά τη νοµιµότητα σύστασης του διοικητικού συµ-
βουλίου του ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων, επισηµαίνω ότι ο
ν.4685/2020, άρθρο 93, παράγραφος 6, είναι σαφής και ορίζει
ότι το διοικητικό συµβούλιο αποτελείται από επτά µέλη, τον πε-
ριφερειάρχη, δύο µέλη περιφερειακού συµβουλίου και τέσσερα
µέλη που εκλέγονται από τους εκπροσώπους των δήµων που
συµµετέχουν στη Γενική Συνέλευση.

Επίσης, έχουν εκδοθεί και οι τέσσερις διαπιστωτικές πράξεις
για την Κεφαλλονιά, τη Ζάκυνθο, τη Λευκάδα και την Κέρκυρα,
που απαιτούνται σύµφωνα µε το προηγούµενο άρθρο, παράγρα-
φος 9 του νόµου 4685, για την κατάργηση των προϋφιστάµενων
νοµικών προσώπων και την περιέλευση της περιουσίας στον
ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων. Συνεπώς η όλη διαδικασία έχει υλοποιηθεί
νόµιµα.

Επίσης, ο ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων κατέστη καθολικός διάδοχος
όλης της κινητής και ακίνητης περιουσίας και ανέλαβε όλα τα δι-
καιώµατα και τις υποχρεώσεις των προκατόχων λειτουργούντων
τοπικών ΦΟΔΣΑ της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων, συµπεριλαµβα-
νοµένης της Εταιρείας Διαχείρισης Αποβλήτων Κεφαλονιάς και
Ιθάκης, ΕΔΑΚΙ.

Για τη µεταβίβαση της κινητής και ακίνητης περιουσίας των
υποδοµών διαχείρισης αποβλήτων συντάσσεται πρωτόκολλο πα-
ράδοσης-παραλαβής και στη συνέχεια η απόφαση του συντονι-
στή της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης, καθώς και
απόσπασµα της έκθεσης απογραφής που περιγράφει την περι-
ουσία που αποκτάται, καταχωρίζεται ατελώς στα οικεία βιβλία
του υποθηκοφυλακείου ή κτηµατολογικού γραφείου. Εποµένως
δεν προβλέπεται από την ισχύουσα νοµοθεσία απόφαση δηµο-
τικού συµβουλίου.

Σε ό,τι αφορά την προγραµµατική σύµβαση του ΦΟΔΣΑ Ιονίων
Νήσων µε την εταιρεία «Διαχείριση Απορριµµάτων Δυτικής Μα-
κεδονίας Ανώνυµη Εταιρεία», «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.», αυτή είναι νόµιµη,
διότι αποτελεί φορέα διαχείρισης στερεών αποβλήτων µε τεχνική
επάρκεια και εµπειρία στην υλοποίηση συγχρηµατοδοτούµενων
έργων διαχείρισης αποβλήτων. Ο νεοϊδρυθείς ΦΟΔΣΑ Ιονίων
Νήσων δεν διαθέτει ακόµη την απαιτούµενη τεχνική επάρκεια και
προσωπικό για την επιτυχή εκτέλεση των εργασιών του. Για τον
λόγο αυτό και ακριβώς επειδή τα έργα διαχείρισης αποβλήτων
είναι εξειδικευµένα, ο ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων σύναψε προγραµ-
µατική σύµβαση µε τη «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.», ώστε αυτή να υποστηρί-
ξει την υλοποίηση του συγκεκριµένου έργου µε το οικείο
περιφερειακό σχέδιο διαχείρισης αποβλήτων.

Ειδικότερα, η «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.» ανέλαβε την παροχή υποστήρι-
ξης σε όλα τα στάδια διαχείρισης των δηµόσιων συµβάσεων για
την υλοποίηση του έργου µε τίτλο: «Ολοκληρωµένη διαχείριση
αποβλήτων Κεφαλλονιάς», καθώς και στο έργο µε τίτλο: «Εγκα-
τάσταση επεξεργασίας αστικών στερεών αποβλήτων Κέρκυρας».
Η προγραµµατική αυτή σύµβαση ελέγχθηκε και εγκρίθηκε από
το Ελεγκτικό Συνέδριο µε την υπ’ αριθµόν 813/7-12-2020 από-
φασή του. Θα σας την καταθέσω µαζί µε άλλα συνηµµένα, αγα-
πητέ συνάδελφε, για να είναι σε γνώση σας. Επίσης, δεν έχει
περιέλθει σε γνώση της Ενιαίας Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Συµβάσεων οποιαδήποτε πληροφορία - καταγγελία για την προ-
γραµµατική σύµβαση µέχρι τουλάχιστον αυτήν τη στιγµή. 

Η αµοιβή της «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.» είναι 43.000 ευρώ συν ΦΠΑ και
περιλαµβάνει όλες τις διαδικασίες µέχρι και την υπογραφή της
σύµβασης µε τον ανάδοχο του έργου. Ο βασικός λόγος της µη
συµπερίληψης της αµοιβής της «ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε.» στην προγραµ-
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µατική σύµβαση για τον ρόλο της ως διευθύνουσας υπηρεσίας
για την υλοποίηση του έργου είναι ότι αυτή µπορεί να µη χρει-
αστεί, διότι µέχρι τότε µπορεί να έχει στελεχωθεί επαρκώς ο
ΦΟΔΣΑ Ιόνιων Νήσων και να εκτελέσει µόνος του το έργο. Όπως
είπα, όµως, θα καταθέσω -και είναι στη διάθεσή σας, αγαπητέ
συνάδελφε- και την απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου και η
προγραµµατική σύµβαση, αλλά και άλλα στοιχεία, που έχετε ζη-
τήσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ενέργειας και Περιβάλλοντος
κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φά-
µελλε, έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι γεγονός ότι χρειάζεται πολύ
µεγάλη προσπάθεια, κύριε Υπουργέ, για να κατανοήσουµε πώς
γίνεται να έχετε τόσες πολλές παραβάσεις του θεσµικού πλαι-
σίου. Δεν ξέρω αν ζούµε στο 1960 ή στο 1950, αλλά θα σας θυ-
µίσω κάτι: Πρώτον, ο έλεγχος νοµιµότητας ενός φορέα της
αυτοδιοίκησης δεν γίνεται από την περιφέρεια. Άρα δεν µπορεί
τη νοµιµότητα να την ελέγχει ο θεµατικός αντιπεριφερειάρχης,
αλλά η αποκεντρωµένη διοίκηση. Δεν θα ξεχάσουµε και αυτά
που ξέρουµε. 

Η αποκεντρωµένη διοίκηση, λοιπόν, µε την ειδική επιτροπή του
άρθρου 152 στις 28-5-2021 µε τις αποφάσεις 4 και 5 έκανε δε-
κτές τις προσφυγές και έκρινε ότι υπάρχει έλλειψη νοµιµότητας
στη σύσταση και τη λειτουργία του ΦΟΔΣΑ. Άρα η αρµόδια επι-
τροπή της αποκεντρωµένης διοίκησης έχει αποφασίσει. Εσείς
πού το βρήκατε ότι άλλος κρίνει τη νοµιµότητα και µάλιστα ο αν-
τιπεριφερειάρχης; Δεν υπάρχει θεσµικό πλαίσιο. 

Δεύτερο ζήτηµα, είπατε ότι εκπροσωπούνται όλοι ορθώς. Δη-
λαδή διαψεύδετε τον κ. Λιβάνιο, συνάδελφό σας Υφυπουργό, ο
οποίος ρητά ξεκαθάρισε ότι πρέπει να εφαρµοστεί το 236 του
νόµου 4555. Βρείτε τα λίγο µέσα στην Κυβέρνηση. Είναι έγγραφο
του κ. Λιβάνιου αυτό.

Τρίτο ζήτηµα, µας είπατε ότι δεν έχει επαρκές προσωπικό ο
ΦΟΔΣΑ και πρέπει να πάει σε έναν άλλο ΦΟΔΣΑ. Άλλο σάς ρώ-
τησα. Οι δήµοι λειτουργούσαν τις εγκαταστάσεις και έχουν
επαρκές προσωπικό και τεχνογνωσία. Για ποιον λόγο η Κυβέρ-
νηση αποφάσισε να υποτιµήσει τους δήµους της περιοχής και
τους κατοίκους και να συνεργαστεί µε έναν φορέα άλλης περι-
φέρειας και όπως αναφέρατε εσείς χωρίς να έχει ξεκαθαρίσει
και τον προϋπολογισµό; Δηλαδή παίρνει κάποιος ένα συµβόλαιο
πλέον στο ελληνικό δηµόσιο µε τη λογική «βλέποντας και κάνο-
ντας»; Και έχετε συµβάσεις µε προαίρεση 20 εκατοµµυρίων
ευρώ για αναδόχους έργων «βλέποντας και κάνοντας»;

Τέταρτο ζήτηµα, που σας ρώτησα: Έχετε µέσα στις συµβάσεις
πρόβλεψη για παραγωγή δευτερογενούς καυσίµου. Όµως αυτό
δεν προβλέπεται στον περιφερειακό σχεδιασµό, αντίκειται στις
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν προβλέπουν καύση
και ταυτόχρονα προβλέπετε ενίσχυση διαλογής στην πηγή. Άρα
είστε σε αντίθεση και µε την ευρωπαϊκή οδηγία. 

Τι γίνεται λοιπόν στον ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων; Πάρτι; Πείτε µας
πού τηρείται η νοµιµότητα; Έναν τοµέα πείτε µας. Στην εκπρο-
σώπηση δεν τηρείται. Στις αναθέσεις δεν τηρείται. Στη στρατη-
γική δεν τηρείται. Πού τηρείται, κύριε Υφυπουργέ;

Και εδώ υπάρχει σοβαρότατο ζήτηµα. Η διοίκηση του φορέα
αγνοεί προκλητικά το γράµµα και το πνεύµα των αποφάσεων της
αποκεντρωµένης και συνεχίζει να παρανοµεί, δηµιουργώντας τε-
τελεσµένα, που αφορούν τη διαχείριση δηµόσιων πόρων. 

Βρήκα την απόφαση 62/2021 που αναθέτει τη συντήρηση των
εγκαταστάσεων στον εργολάβο που έχει το διπλανό έργο, γιατί
είναι άµεσο, λέει, το πρόβληµα, επειδή υπήρχαν βλάβες το 2020,
πέρυσι δηλαδή. Από πού προκύπτει το επείγον; Και η αιτιολογία
είναι ότι δεν έχουν την τεχνογνωσία για να µπορέσουν να το λύ-
σουν το θέµα. Εσείς, όµως, µας είπατε ότι έκαναν σύµβαση µε
άλλον φορέα για να πάρουν τεχνογνωσία. Τι γίνεται ακριβώς
εκεί; Και επίσης χαρακτηρίζουν τη φωτιά την περσινή ως κατε-
πείγουσα ανάγκη και λένε ότι δεν µπορούσαν να ξεκινήσουν νω-
ρίτερα διαγωνιστική διαδικασία. 

Και έχω και άλλα. Διάλεξαν τον ίδιο εργολάβο αυτόν που κάνει
τη συντήρηση, γιατί, λέει, αλλιώς θα ελλοχεύει κίνδυνος ατυχη-
µάτων και κατανοµή ευθυνών µεταξύ των εργολάβων. Είναι δυ-
νατόν δηλαδή για ένα έργο να παίρνουµε τον εργολάβο της
διπλανής πολυκατοικίας για να µην συγκρουστούν τα αυτοκίνητά
τους; Κάτι τέτοιο µας λέτε. Είναι πράγµατα αυτά που γίνονται
στο ελληνικό δηµόσιο το 2021; Για να µην πω ότι έχουν χαρακτη-
ρίσει κατεπείγουσα τη λειτουργία του χώρου υγειονοµικής
ταφής για να αποφύγουν διαδικασίες δηµοσιότητας και διαφά-
νειας λόγω COVID. 

Kαι βλέπουµε ότι συνεχίζονται όλα αυτά µε πάρα πολλές πρά-
ξεις. Εγκρίθηκε πρακτικό ανάθεσης διαγωνισµού, το οποίο όµως
έχει αναιρεθεί από την επιτροπή του άρθρου 152 και ακυρώθηκε
η συγκρότηση αυτής της διαγωνιστικής διαδικασίας, για να µην
πω ότι υπήρχε µέχρι και σύµβαση, όπως βλέπω εδώ του ΦΟΔΣΑ,
µε την περιφέρεια για την αποκατάσταση ζηµιών από τον «ΙΑΝΟ».

Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υφυπουργέ, ο
λόγος για τον οποίο κάνουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο είναι διότι
δεν τηρείται η νοµιµότητα, υπάρχει θέµα διαχείρισης δηµοσίου
χρήµατος, άρα ευθύνης πολιτικών προσώπων και ταυτόχρονα
υπάρχει σοβαρό πρόβληµα προσανατολισµού, διότι το µόνο που
βλέπουµε είναι αναθέσεις σε εργολάβους µε περίεργες διαδικα-
σίες µέχρι και για καύση στα Ιόνια. Είστε και οι δύο Υφυπουργοί
εδώ. Δεν το έχω δει πουθενά στην Ευρώπη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, πολλά πράγµατα βλέπουµε στην Ευρώπη

που δεν υπάρχουν εδώ. Επιτέλους όµως πρέπει και εµείς σε ένα
πρόβληµα διαχρονικό, που η επίλυσή του έχει καθυστερήσει
απαράδεκτα, να δώσουµε τέλος όχι αυτοσχεδιάζοντας, έστω και
ακολουθώντας αυτά που χρόνια έχουν ακολουθήσει οι Ευρω-
παίοι που αναφέρεστε. 

Αναφερθήκατε στο θέµα της δευτερογενούς παραγωγής καυ-
σίµου και στον στόχο που τίθεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση του
υπολείµµατος στο 10%. Γνωρίζετε και εσείς ότι για να µπορέ-
σουµε να πετύχουµε υπόλειµµα τελικώς που θα πάει για θάψιµο,
για τη διαχείριση, µόνο ένας τρόπος υπάρχει, αν πριν έχει υπάρ-
ξει δευτερογενής παραγωγή καυσίµου, αν έχει αξιοποιηθεί ενερ-
γειακά η ποσότητα των απορριµµάτων για να καταλήξουµε στο
υπόλειµµα του 10% που θα πάει για διαχείριση. Διαφορετικά δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση να πετύχουµε το 10%. Και όχι εµείς,
αυτό κάνουν οι απ’ έξω πριν από εµάς. 

Αναφερθήκατε σε θέµατα οικονοµικά, σε ό,τι αφορά την εκτί-
µηση του κόστους επέκτασης προϋπολογισµού. Αυτά θα κριθούν
στη διαγωνιστική διαδικασία που είναι σε εξέλιξη και θα δούµε
και το τίµηµα γιατί όλα προχωρούν και θα ολοκληρωθούν σύν-
τοµα, οπότε θα έχουµε και τα αποτελέσµατα της διαγωνιστικής
διαδικασίας. 

Εγώ σας είπα ότι από πλευράς διαγωνιστικών διαδικασιών και
προγραµµατικών συµβάσεων το έγγραφο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου που σας κατέθεσα, για να είναι στη διάθεσή σας σχετικά
µε τη διαγωνιστική διαδικασία µέχρι αυτή τη στιγµή τουλάχιστον
δεν αναφέρεται σε κάποιο πρόβληµα. Σας κατέθεσα και την προ-
γραµµατική σύµβαση και την πηγή χρηµατοδότησης. Για ό,τι
άλλο είµαστε εδώ και στη διάθεσή σας. Και να τα δούµε πώς θα
καταλήξουν. 

Σε ό,τι αφορά τον ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων έκανε ένα βασικό
βήµα επίλυσης ενός προβλήµατος διαχρονικού. Το τι συνέβαινε
µε τα σκουπίδια καλοκαίρια και χειµώνες και τουριστικές περιό-
δους, χωρίς να δίνουµε λύση, το ξέρουµε όλοι µας. Δεν νοµίζω
ότι περιποιεί τιµή σε κανέναν µας να καθυστερούµε άλλο. Όλα
θα κριθούν από το αποτέλεσµα και σε ό,τι αφορά τα οικονοµικά
αλλά και σε ό,τι αφορά τα περιβαλλοντικά. Στα τεύχη δηµοπρά-
τησης για την κατασκευή του έργου προβλέφθηκε δικαίωµα προ-
αίρεσης για επιπλέον εργασίες επέκτασης των εγκαταστάσεων
ή και λήψη πρόσθετου εξοπλισµού. Η άσκηση δικαιώµατος επα-
φίεται στη διακριτική ευχέρεια της αναθέτουσας αρχής.

Για τα έργα που ανατίθενται µε το σύστηµα µελέτης κατα-
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σκευής και µε κριτήριο ανάθεσης την πλέον συµφέρουσα προ-
σφορά από οικονοµικής άποψης βάσει της σχέσης ποιότητας
τιµής, όπως και στην περίπτωση µας, οι υποψήφιοι οικονοµικοί
φορείς µε την τεχνική τους προσφορά καταθέτουν οριστική µε-
λέτη για τις εργασίες προσαρµογής που αναφέρονται στην προ-
αίρεση, όπως αντίστοιχα κάνουν και για το συµβατικό αντικείµενο
της κατασκευής του έργου. Με τη µελέτη αυτή η τεχνική προ-
σφορά οριστικοποιείται το αντικείµενο της προαίρεσης από τον
κάθε οικονοµικό φορέα και αυτό δεσµεύεται να εφαρµόσει αν το
δικαίωµα προαίρεσης τελικά ασκηθεί.

Σχετικά µε τη διαγωνιστική διαδικασία, για την οποία συζητά
η αναθέτουσα αρχή, θα ακολουθήσει το υπόδειγµα διακήρυξής
της για µονάδα επεξεργασίας απορριµµάτων µε το σύστηµα µε-
λέτης κατασκευής και το άρθρο 86 του ν.4412/2016 µε τη λει-
τουργία εγκατάστασης και προαίρεση εργασιών προσαρµογής,
το οποίο έχει εγκριθεί από την Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµο-
σίων Συµβάσεων. Επισηµαίνω στο σηµείο αυτό ότι εφόσον το δι-
καίωµα προαίρεσης ασκηθεί από τον ΦΟΔΣΑ Ιονίων Νήσων αυτό
θα γίνει σε κάθε περίπτωση και µε τέτοιον τρόπο, ώστε να είναι
συµβατή η διαχείριση των αποβλήτων και µε το περιφερειακό
σχέδιο αλλά και µε το Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων.

Αγαπητέ συνάδελφε, νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι µας ότι στο
θέµα της διαχείρισης των αποβλήτων και των απορριµµάτων
είναι ένα κρίσιµο στοίχηµα που µετά από πάρα πολλές καθυστε-
ρήσεις οφείλουµε όλοι να δώσουµε διέξοδο, βεβαίως µε αντικει-
µενικότητα, βεβαίως µε διαφάνεια, αλλά και µε αποτέλεσµα για
να λυθεί ένα πρόβληµα που τόσο πολύ µας έχει ταλαιπωρήσει
και βεβαίως δεν περιποιεί τιµή και για κανέναν µας, κύριε Πρό-
εδρε, και γι’ αυτό ακριβώς κινούµαστε στην κατεύθυνση γρή-
γορα να δώσουµε λύση και διέξοδο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1060/16-9-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Ηγουµενίδη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Επικείµενες ενέργειες της ελ-
ληνικής πλευράς για τις γερµανικές αποζηµιώσεις στη βάση του
πορίσµατος της ελληνικής Βουλής».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρά το ότι δεν αφορά το χαρτοφυλάκιο σας

και δεν είναι στην ερώτηση, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε
το γεγονός της ηµέρας, τον σεισµό που είχαµε σήµερα µε επί-
κεντρο το κέντρο του Νοµού Ηρακλείου. Περιµένοντας την
πλήρη και ολοκληρωµένη εικόνα δεν θα σταθώ καθόλου ούτε
στο ενδιαφέρον του Προέδρου του κόµµατός µας, ούτε στις οδη-
γίες που έδωσε ή τη δράση που από σήµερα κιόλας ξεκίνησε ο
ΣΥΡΙΖΑ για την ανακούφιση των πληγέντων. Θέλω να σταθώ,
όµως, σε ένα γεγονός, ότι οι κάτοικοι του Ηρακλείου ζουν µε
τους σεισµούς πολλούς µήνες τώρα. Πολλές φορές µιλήσαµε
και ζητήσαµε την έγκαιρη παρέµβαση του κράτους. Στις 28 Ιου-
λίου οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ Ηρακλείου καταθέσαµε αναφορά
για το θέµα να κηρυχθεί η περιοχή «σεισµόπληκτη», αίτηµα του
δήµου, αίτηµα των πολιτιστικών συλλόγων, των φορέων της πε-
ριοχής, επιστηµόνων κ.λπ.. Παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση κώ-
φευσε.

Σήµερα είχαµε µια πρώτη δυσφορία των ίδιων των κατοίκων
που µαζεύτηκαν στον σταθµό συγκέντρωσης και δεν υπήρχε κα-
ρέκλα να καθίσουν, υπερήλικες άνθρωποι. Δεν υπήρχε ένα µπου-
κάλι νερό. Λέω ότι ήταν µια πρώτη δυσφορία. Χρησιµοποιώ µια
πολύ ήπια λέξη για τις πρώτες ώρες του γεγονότος.

Επιτρέψτε µου να κλείσω αυτή την παρένθεση µε µια εντελώς
προσωπική αναφορά. Θα ήθελα να εκφράσω τη θλίψη µου για
τον άδικο θάνατο του φίλου και συντοπίτη µας που σκοτώθηκε
σήµερα του Ιάκωβου Τσαγκαράκη. Να ευχηθώ στην οικογένειά
του δύναµη και υποµονή. Να ευχηθώ γρήγορη και πλήρη ανάρ-
ρωση στους τραυµατίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, όλα καλά, αλλά έχετε και µια ερώτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Έρχοµαι στην ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ σας
καταλαβαίνω, όλα τα κατανοώ, αλλά πέρασαν τα δύο λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Η ερώτησή µου αφορά το θέµα
των γερµανικών αποζηµιώσεων και της διεκδίκησης των γερµα-
νικών οφειλών από το κράτος της Γερµανίας. Πολλές φορές
έχουµε έρθει και έχουµε συζητήσει αυτό το θέµα και Βουλευτές
και άλλων κοµµάτων. Σήµερα ωστόσο νοµίζω ότι χρειαζόµαστε
καθαρές, σαφείς απαντήσεις για σαφείς ενέργειες, για το πώς
θα δώσουµε µια συνέχεια στο πόρισµα της Βουλής. Μετά την τε-
λευταία απάντηση την απορριπτική στάση της Γερµανίας στη ρη-
µατική διακοίνωση της Ελλάδας το ίδιο το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών σε προηγούµενη ερώτησή µας απάντησε ότι οι αξιώσεις
είναι και θα παραµείνουν έγκυρες, πολιτικά και νοµικά απαρά-
γραπτες.

Σήµερα θα ήθελα να µου εξηγήσετε στην πράξη τι σηµαίνει
αυτό το «πολιτικά και νοµικά απαράγραπτες». Πώς και ποιες είναι
οι ενέργειες που σκοπεύει να προχωρήσει η ελληνική Κυβέρνηση
µέσα στο πλαίσιο µιας ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής, ώστε
πραγµατικά να µείνουν και να διεκδικηθούν αυτές οι πολιτικά και
νοµικά απαράγραπτες διεκδικήσεις;

Πέρα από αυτό το θέµα και το πώς σκοπεύει να προχωρήσει
η Κυβέρνηση στη νοµική διεκδίκηση αυτών των απαιτήσεων της
Ελλάδας από τη Γερµανία, υπάρχει βασισµένη στα ιστορικά αρ-
χεία του Υπουργείου Εξωτερικών µελέτη που µιλάει για σύσταση
ειδικού γραφείου στο Υπουργείο Εξωτερικών για τις γερµανικές
αποζηµιώσεις µε στόχο να συγκεντρωθεί, να αξιοποιηθεί το αρ-
χειακό υλικό τόσο στην κατεύθυνση της διεθνοποίησης όσο και
της έµπρακτης κινητοποίησης και διεκδίκησης των αξιώσεων της
χώρας. Σ’ αυτά θα ήθελα να µου απαντήσετε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΡΑΓΚΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερι-

κών): Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιότιµοι Βουλευτές, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, στέκοµαι µε ιδιαίτερη χαρά στην ερώτησή σας,
γιατί µου δίνετε τη δυνατότητα να ξεκαθαρίσω τη στάση µας
απέναντι σε ένα θέµα το οποίο ταλανίζει όλη την κοινωνία µας
και πολύ περισσότερο τη Βουλή, το θέµα των πολεµικών αποζη-
µιώσεων από τους δύο παγκόσµιους πολέµους σχετικά µε τη
Γερµανία.

Στέκοµαι επίσης µε ιδιαίτερη ευαισθησία απέναντι στο θέµα
µε το οποίο ξεκινήσατε που είναι ο σεισµός ο οποίος έπληξε σή-
µερα το πρωί το Ηράκλειο. Νιώθουµε την ίδια ευαισθησία µε
εσάς. Μας στεναχωρεί πάρα πολύ αυτό το οποίο συνέβη. Ελπί-
ζουµε ότι θα περιοριστούµε µόνον σε υλικές ζηµιές από αυτό το
κακό το οποίο µας βρήκε σήµερα το πρωί.

Σε ό,τι αφορά το θέµα για το οποίο βρίσκοµαι σήµερα εδώ, οι
σχέσεις της Ελλάδας µε τη Γερµανία όπως ξέρετε είναι πολύ
καλές και ταυτόχρονα είναι πολύ σύνθετες. Είµαστε σύµµαχοι
και εταίροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και στο ΝΑΤΟ. Η συ-
νεργασία µας έχει αναπτυχθεί σε πολλούς τοµείς, όπως µεταξύ
άλλων στην οικονοµία, στις επενδύσεις, το µεταναστευτικό κ.λπ..
Σ’ αυτό έχει συντελέσει το θεσµοθετηµένο από το 2017 σχέδιο
δράσης καθώς και οι συχνές επαφές σε πολύ υψηλό επίπεδο. Το
σχέδιο δράσης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές είναι και ο βασικός
οδικός χάρτης πάνω στον οποίο κινείται η οικονοµική διπλωµατία
στη σχέση της µε τη Γερµανία.

Ωστόσο παραµένουν διαφορές ανάµεσα στις χώρες µας. Εδώ
εντάσσεται και το θέµα της πώλησης και εξαγωγής υποβρυχίων
από τη Γερµανία στην Τουρκία την παύση του οποίου έχει ζητή-
σει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Δένδιας µε επιστολή του προς τον
οµόλογό του κ. Μάας από τον Οκτώβριο του 2020. Η στάση µας
στο ζήτηµα αυτό παραµένει αταλάντευτη.

Χθες, 26 Σεπτεµβρίου, έγιναν κοινοβουλευτικές εκλογές στη
Γερµανία. Είµαστε εν µέσω διεργασιών που θα οδηγήσουν στον
σχηµατισµό της νέας γερµανικής κυβέρνησης. Εν αναµονή των
εξελίξεων, σας διαβεβαιώνω ότι η Ελλάδα θα εξακολουθήσει να
θέτει το ζήτηµα των γερµανικών πολεµικών οφειλών και στη νέα
αυτή κυβέρνηση.

Αναφορικά µε την ερώτηση την οποία κάνατε πιο ευθέως θέλω
να σας τονίσω ότι οι αξιώσεις µας έναντι της Γερµανίας, κύριε
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Ηγουµενίδη, είναι και θα παραµείνουν έγκυρες, πολιτικά και νο-
µικά, απαράγραπτες, ενεργές και διεκδικήσιµες µε κάθε µέσο
µέχρι την ικανοποίηση τους. Η ανωτέρω θέση µας έχει διατυπω-
θεί επισήµως, αλλά και επαναλαµβάνεται στη γερµανική πλευρά
µε κάθε ευκαιρία και σε κάθε επίπεδο. Στο πλαίσιο αυτό εντάσ-
σονται όλες οι απαιτούµενες ενέργειες της χώρας µας.

Θα ήθελα επίσης να υπενθυµίσω ότι σε συνέχεια της έκθεσης
της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεκδί-
κηση των γερµανικών οφειλών το 2016 και της σχετικής απόφα-
σης της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων Απρίλιος του 2019
επιδόθηκε ρηµατική διακοίνωση προς το γερµανικό Υπουργείο
Εξωτερικών στις 4-6-2019 µε την οποία η ελληνική Κυβέρνηση
κάλεσε την γερµανική κυβέρνηση να προσέλθει σε διαπραγµα-
τεύσεις για την επίλυση του εκκρεµούς ζητήµατος των αξιώσεων
της Ελλάδας για οφειλές της οµοσπονδιακής δηµοκρατίας της
Γερµανίας από τους δύο παγκόσµιους πολέµους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε και
δευτερολογία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΡΑΓΚΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερι-
κών): Χρειάζοµαι µόνο είκοσι δευτερόλεπτα για να ολοκληρώσω
την πρωτολογία µου.

Όπως είναι γνωστό, στις 18-10-2019 η γερµανική πλευρά
απέρριψε µε ρηµατική διακοίνωση την ελληνική πρόσκληση, επα-
ναλαµβάνοντας την πάγια θέση ότι δεν προσέρχεται σε διαπραγ-
µατεύσεις. 

Με νέα ρηµατική διακοίνωση στις 29-1-2020 που επέδωσε ο
Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εξωτερικών στον εδώ Γερ-
µανό Πρέσβη, τονίστηκε ότι για την Ελλάδα το ζήτηµα θα παρα-
µείνει ανοικτό µέχρι την οριστική ικανοποίηση των εν λόγω
αξιώσεων. 

Θεωρούµε λοιπόν ότι οι αξιώσεις της Ελλάδας για οφειλές της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας από τους δύο παγ-
κόσµιους πολέµους εκφράζουν τη συντριπτική πλειοψηφία της
Βουλής των Ελλήνων και αντανακλούν την επιθυµία του ελληνι-
κού λαού. Θα συνεχίσουµε να τις προβάλλουµε µε κάθε πρό-
σφορο µέσο µέχρι την ικανοποίησή τους. 

Στόχος µας φυσικά είναι η επίλυση του ζητήµατος αυτού µε
αµοιβαία αποδεκτό τρόπο που θα προκύψει µέσα από διαπραγ-
µάτευση και διάλογο µε τη Γερµανία. 

Τέλος, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι οι αρµόδιες υπηρε-
σίες του Υπουργείου Εξωτερικών ασχολούνται συστηµατικά µε
όλες τις πτυχές της πολύπλοκης αυτής διαφοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι η

συζήτηση όσον αφορά τις ρηµατικές διακοινώσεις έχει εξαντλη-
θεί, διότι τόσο η κυβέρνηση της Γερµανίας όσο και η πλειοψηφία
της γερµανικής βουλής τις απορρίπτουν. Κλείνει την πόρτα η
πλειοψηφία της γερµανικής βουλής σε µια διακρατική συζήτηση
και συνεννόηση ενός µείζονος ιστορικού και εθνικού ζητήµατος.
Αυτό είναι το πρώτο, νοµίζω, που πρέπει να κρατήσουµε. 

Άρα, ανεξαρτήτως αποτελέσµατος των εκλογών, ανεξαρτήτως
γερµανικών εκλογών, η στάση του κράτους αυτού είναι ενιαία
και απορριπτική στις διεκδικήσεις της Ελλάδας. 

Δεύτερον, είπατε και δεν ήθελα να αναφερθώ σήµερα σε αυτό,
αλλά όπως µιλήσατε για τις σχέσεις µας µε τη Γερµανία και σε
σχέση µε την Τουρκία, συνολικά η τακτική του Υπουργείου Εξω-
τερικών και της Κυβέρνησης βεβαίως, δεν είναι αυτοτελές το
Υπουργείο Εξωτερικών, προκεχωρηµένο δυτικό φυλάκιο η χώρα
µας. Αποτρέψαµε την πραγµατικά πρωτοφανή σε διάρκεια αµφι-
σβήτηση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων από την Τουρκία µε
τη στάση που κρατήσατε; Μιλάµε για τη σύνδεση της Τουρκίας
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εξασφαλίσατε κυρώσεις στην Τουρ-
κία, εφόσον παραβιάζει το Διεθνές Δίκαιο;

Χάσατε την ευκαιρία ακόµα και µε την εκλογή του Μπάιντεν,
δίνοντάς τα όλα -όπως ακριβώς το είπα, δεν το παίρνω πίσω,
προκεχωρηµένο δυτικό φυλάκιο-, να πιέσουν µε την αλλαγή της
κυβέρνησης οι Αµερικάνοι τούς εξ ανατολών συµµάχους στο
ΝΑΤΟ. Εν πάση περιπτώσει, ας µην αναφερθούµε σε όλα αυτά
τα θέµατα. 

Η Γερµανία, λοιπόν, απαντάει αρνητικά στις διεκδικήσεις µας
και το ερώτηµα είναι το εξής. Θα διεκδικήσουµε νοµικά τις απο-
ζηµιώσεις από το κράτος της Γερµανίας, ναι ή όχι; Το ερώτηµα
είναι ποια είναι η νοµική προετοιµασία της ελληνικής Κυβέρνη-
σης; 

Βάση -φαντάζοµαι δεν το αρνείστε- είναι το πόρισµα της ελ-
ληνικής Βουλής. Ποια είναι όµως η νοµική προετοιµασία για τη
διεθνοποίηση του ζητήµατος, για την πίεση αποδοχής αυτού του
αιτήµατος;

Και θα αναφερθώ σε ένα τελευταίο, το οποίο είναι αίτηµα φο-
ρέων. Υπάρχει το δικαστικό ένσηµο, το εννέα τοις χιλίοις επί του
αιτούµενου κατά την αγωγή ενός ποσού. Η προσφυγή στη δι-
καιοσύνη για τα θύµατα της ναζιστικής και φασιστικής θηριωδίας
καθίσταται µε το δικαστικό ένσηµο για πολλούς απαγορευτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το αίτηµα λοιπόν είναι να εξαιρούνται του δικαστικού ενσήµου

οι αγωγές για αποζηµίωση λόγω ψυχικής οδύνης, ανεξαρτήτως
ποσού ή αρµοδιότητας, όταν η αιτία θανάτου είναι εγκλήµατα
πολέµου, ολοκαυτώµατα και λοιπά. Αυτό είναι το αίτηµα για κα-
τάργηση του δικαστικού ενζύµου για τις γερµανικές αποζηµιώ-
σεις. Είναι αίτηµα του Εθνικού Συµβουλίου Διεκδίκησης των
Οφειλών. Είναι αίτηµα ενώσεων θυµάτων. 

Είναι αίτηµα στο οποίο ο κ. Τσιάρας, ο Υπουργός Δικαιοσύνης
της Κυβέρνησής σας, απάντησε «δίκαιο, σωστό» και λοιπά, δεν
αναφέροµαι σε όλο, «και σύντοµα θα αναλάβουµε νοµοθετική
πρωτοβουλία». Ξέρετε πότε το είπε; Πριν από είκοσι µήνες. Πόσο
είναι το σύντοµα για την Κυβέρνησή σας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΡΑΓΚΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερι-

κών): Κύριε Ηγουµενίδη, στην Κυβέρνησή µας δεν τα κάνουµε
όλοι όλα. Θέµατα που άπτονται του Υπουργείου Δικαιοσύνης δεν
θα τα απαντήσω εγώ. Εγώ θα απαντήσω θέµατα τα οποία άπτον-
ται του Υπουργείου Εξωτερικών.

Θα ξεκινήσω από το δευτερεύον κοµµάτι το οποίο αναφέρατε,
πρωτεύον για την εξωτερική µας πολιτική, που είναι η σχέση µας
µε την Τουρκία. Θα αφιερώσω µόνον δέκα δευτερόλεπτα για να
µπορέσω να αφιερώσω τον χρόνο που απαιτείται στη δευτερο-
λογία µου στην απάντηση στο ερώτηµά σας για το οποίο ήρθαµε
σήµερα εδώ.

Με τη γειτονική χώρα έχουµε κόκκινες γραµµές και έχουµε και
θετική ατζέντα. Κανείς δεν µπορεί να κατηγορήσει αυτή την Κυ-
βέρνηση ότι δεν έχει αποτελεσµατική εξωτερική πολιτική, ιδιαί-
τερα σε ό,τι αφορά τη γειτονιά µας. Και είµαι περήφανος που
εγώ ηγούµαι της θετικής ατζέντας µε την Τουρκία, όταν οι άλλοι
συνάδελφοί µου ασχολούνται µε τις κόκκινες γραµµές και µε τα
θέµατα τα οποία µπορούµε να κάνουµε και µπορούµε να µην κά-
νουµε µαζί τους.

Τώρα σε ό,τι αφορά το θέµα για το οποίο βρεθήκαµε εδώ, το
εκκρεµές ζήτηµα των γερµανικών πολεµικών οφειλών, έχει τεθεί
επανειληµµένα από την Ελλάδα προς τη γερµανική πλευρά επι-
σήµως και σε κάθε επίπεδο. Δεν αποτελεί συγκυριακή απαίτηση
και το γεγονός ότι εσείς εκφράζετε την αντιπολίτευση κι εγώ
είµαι Υπουργός της Κυβέρνησης δεν σηµαίνει ότι δεν µπορούµε
να συµφωνήσουµε σε αυτά τα οποία συµφωνούµε. 

Υπάρχει σύµπνοια σε αυτό το θέµα. Πιστεύουµε κι εµείς αυτό
που πιστεύετε κι εσείς, δηλαδή ότι οι πολεµικές αποζηµιώσεις
υφίστανται. Είναι ένα θέµα το οποίο εκκρεµεί. Η θέση µας είναι
σαφής και σταθερή. Οι καταστροφικές συνέπειες για τη χώρα
µας, εξαιτίας των δύο παγκοσµίων πολέµων, δεν έχουν διαγρα-
φεί από την ιστορική µνήµη. Ιδιαίτερη θέση στο πλαίσιο αυτό βε-
βαίως έχουν και οι µαρτυρική τόποι της Κατοχής.

Πρόσφατα, τον Μάρτιο του 2021, έλαβε χώρα συζήτηση στην
οµοσπονδιακή βουλή της Γερµανίας ψηφισµάτων των κοµµάτων
Die Linke και των Πρασίνων, αντίστοιχα, µε αφορµή την ογδοη-
κοστή επέτειο εισβολής της Βέρµαχτ στην Ελλάδα και αναφορά
στο ζήτηµα των αποζηµιώσεων και επανορθώσεων. Τα εν λόγω
ψηφίσµατα δεν κατόρθωσαν να συγκεντρώσουν την απαιτού-
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µενη πλειοψηφία στη γερµανική βουλή, αλλά συζητήθηκαν ευ-
ρέως και αναλύθηκαν σε γερµανικά και ελληνικά µέσα µαζικής
επικοινωνίας. 

Το γεγονός ότι το ζήτηµα συνεχίζει να απασχολεί τις κοινωνίες
της Ελλάδος και της Γερµανίας δείχνει τη σηµασία του. Θεω-
ρούµε ότι οι σχετικές διαπραγµατεύσεις σαφέστατα θα επιδρού-
σαν θετικά στην περαιτέρω προώθηση των µακροχρόνιων και
πολυεπίπεδων ελληνογερµανικών σχέσεων προς όφελος και των
δύο χωρών.

Κλείνω αναφέροντας ότι για την Ελλάδα -και τονίζοντάς το,
κύριε Ηγουµενίδη- το θέµα των γερµανικών πολεµικών οφειλών
παραµένει ανοικτό µέχρι την ικανοποίηση των αξιώσεών µας.

Υπάρχει η εθνική συναίνεση στην οποία αναφέρθηκα προηγου-
µένως, όταν είπα ότι συµφωνούµε στην πράξη και η βούληση
προς τούτο. Οι ενέργειες του Υπουργείου Εξωτερικών της
χώρας µας γίνονται µε υπευθυνότητα και συνέπεια, µε συντονι-
σµό όλων των συναρµόδιων υπηρεσιών, που σηµαίνει την υπη-
ρεσιακή ηγεσία, την πολιτική διεύθυνση, την ειδική νοµική
υπηρεσία, την ελληνική Πρεσβεία στο Βερολίνο και λοιπά, αλλά
και σε συνεργασία µε την κοινωνία των πολιτών που επίσης µπο-
ρεί και πρέπει να διαδραµατίσει έναν ρόλο στο θέµα αυτό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 1066/17-9-2021 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Ιωάννινων του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Καθαρισµός και προ-
στασία του αισθητικού δάσους Ιωαννίνων».

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση αφορά την προστασία του

αισθητικού δάσους των Ιωαννίνων, ενός σηµαντικού πνεύµονα
πρασίνου και αναψυχής µέσα στην πόλη, που έχει έναν πολύ κα-
θοριστικό ρόλο στη διατήρηση της ισορροπίας και της βιωσιµό-
τητας του περιβάλλοντος, του κλίµατος και της ζωής στον αστικό
ιστό και, βεβαίως, παίζει σηµαντικό ρόλο και στο κοµµάτι της πε-
ριβαλλοντικής ρύπανσης που είναι σηµαντική, καθώς είναι γνω-
στό το πρόβληµα της αιθαλοµίχλης τους χειµερινούς µήνες σε
όλο το λεκανοπέδιο.

Έχει µια έκταση χιλίων στρεµµάτων και περιβάλλεται σχεδόν
εξολοκλήρου από κατοικίες γεγονός που δηµιουργεί την ανάγκη
της δηµιουργίας µιας ζώνης πυροπροστασίας στην περιοχή. 

Κάθε χρόνο γίνονται κάποιες εργασίες καθαρισµού βεβαίως
από ανθρώπους που δεν έχουν τις απαραίτητες γνώσεις και τις
αρµοδιότητες. Τη διετία 2017 - 2019 εργάζονταν στο δασύλλιο
µέσω του προγράµµατος κοινωφελούς εργασίας τριάντα πέντε
άτοµα διαφόρων ειδικοτήτων που είχαν γι’ αυτόν τον σκοπό εκ-
παιδευτεί από τους υπαλλήλους του δασαρχείου. Ήταν ένα πρό-
γραµµα του ΣΥΡΙΖΑ µε πέντε χιλιάδες εξήντα έξι εργαζοµένους,
το οποίο δυστυχώς σταµάτησε. Προσέφεραν σύµφωνα µε όλα
τα δεδοµένα σηµαντικό έργο, αλλά δεν συνεχίστηκε. 

Το 2020 ζητήθηκαν από το Υπουργείο 20.000 ευρώ για τη συν-
τήρηση των δεξαµενών πυροπροστασίας και 100.000 ευρώ για
τις απαραίτητες ετήσιες εργασίες καθαρισµού όµως το Υπουρ-
γείο δεν έστειλε καθόλου χρήµατα. Σύµφωνα και µε την Πολιτική
Προστασία της Περιφέρειας Ηπείρου σε επίσκεψή µας πράγµατι
δεν στάλθηκαν τα απαραίτητα χρήµατα ούτε έγιναν οι αναγκαίες
προσλήψεις των συµβασιούχων υπαλλήλων και έτσι εκ των ενόν-
των η ίδια προσέφερε τεχνική βοήθεια για να λειτουργήσουν οι
υδατοδεξαµενές. 

Από την άλλη µεριά οι εργασίες αυτές είναι σύνθετες διότι εµ-
πλέκονται ο δήµος -παιδικές χαρές, αθλητικά όργανα- η ΔΕΥΑΙ,
που είναι υπεύθυνη για τις υδατοδεξαµενές, η Δασική και Πυρο-
σβεστική Υπηρεσία, που ελέγχει τους πυροσβεστικούς κρου-
νούς, τα πυροφυλάκια για τους εθελοντές και πολλές φορές
προκύπτουν, όπως ξέρετε, πολύ σοβαρά προβλήµατα συντονι-
σµού µε αποτέλεσµα σοβαρότατες καθυστερήσεις.

Βεβαίως αυτά τα θέµατα δεν αφορούν µόνο το αισθητικό
δάσος των Ιωαννίνων, διότι στο παρελθόν έχουµε κάνει πολλές
κοινοβουλευτικές ερωτήσεις και για άλλα αστικά δάση, όπως για

το δάσος του Σέιχ Σου, ή για τα προβλήµατα που υπήρχαν στον
βόρειο τοµέα της Αθήνας παρόµοιας υφής. 

Σας ζητάω, λοιπόν, να τοποθετηθείτε και να δεσµευτείτε ότι
θα υπάρξει σταθερή χρηµατοδότηση ώστε να είναι εφικτές οι ερ-
γασίες αυτές όλη τη διάρκεια του χρόνου και ξεχωριστή χρηµα-
τοδότηση για το δίκτυο πυρόσβεσης. Θα φροντίσετε για την
έγκαιρη πρόσληψη προσωπικού ικανού να προσφέρει εργασία
σε όλη τη διάρκεια του έτους, εξειδικευµένο και σε δασοτεχνικές
εργασίες και, βεβαίως, για την προµήθεια ευέλικτων αυτοκινήτων
που να µπορούν να αποµακρύνουν τα υπολείµµατα; Και τι θα κά-
νετε για τον αποτελεσµατικό συντονισµό όλων των εµπλεκόµε-
νων φορέων στους οποίους αναφέρθηκα -όχι µια τυπική
σύσκεψη κάθε Μάη- προκειµένου να είναι διακριτοί οι ρόλοι και
ξεκάθαρο το πλάνο γι’ αυτού του τύπου τις εργασίες, που όπως
είπα δεν αφορούν µόνο το συγκεκριµένο αισθητικό άλσος, αλλά
όλα τα άλλα που είναι µέσα στις αστικές περιοχές;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, προερχόµαστε και οι δύο από τον ίδιο τόπο,

από τα όµορφα και ευλογηµένα Γιάννενα. Γνωρίζουµε πάρα πολύ
καλά τις ανησυχίες και τις προσπάθειες των ανθρώπων του Δα-
σαρχείου Ιωαννίνων, της Πυροσβεστικής, της Πολιτικής Προστα-
σίας της Περιφέρειας, του Δήµου των Ιωαννίνων αλλά και των
εθελοντικών οργανώσεων, σχετικά µε τα αστικά µας άλση και δα-
σύλλια.

Ξέρουµε απ’ έξω και ανακατωτά και οι δύο, φαντάζοµαι, τα
προβλήµατα του τόπου µας και καλό είναι να συνεργαζόµαστε
έτσι ώστε να δίνουµε λύσεις στα προβλήµατα και αναβαθµίζουµε
την ποιότητα ζωής των κατοίκων.

Από την τοποθέτησή σας απορρίπτω αυτό που είπατε ότι δη-
λαδή κάθε χρόνο οι υπάλληλοι του Δασαρχείου Ιωαννίνων προ-
βαίνουν σε εργασίες καθαρισµού κ.λπ. χωρίς να έχουν τις
απαραίτητες γνώσεις και αρµοδιότητες. Από πού προκύπτει
αυτό; Γιατί υποτιµάτε τους υπαλλήλους του Δασαρχείου Ιωαννί-
νων; Γιατί υποτιµάτε τους συµπολίτες µας; Και γνώσεις έχουν,
και ρόλο έχουν, και αρµοδιότητες έχουν, και τα µέσα έχουν και
θα σας τα πω αµέσως. 

Πρώτα απ’ όλα δεν είναι τα ποσά µόνο αυτά που είπατε. Και,
επίσης, θα ήθελα να µου διευκρινίσετε, παρακαλώ, στη δευτε-
ρολογία σας αυτό που είπατε ότι πήγατε µε την Πολιτική Προ-
στασία της Περιφέρειας στο αισθητικό δάσος και εκεί σας είπαν
οι εκπρόσωποι της περιφέρειας ότι δεν γίνεται σωστά η δουλειά,
δεν γίνονται οι καθαρισµοί, δεν γίνεται αραιώσεις. Θα ήθελα να
µου το διευκρινίσετε. Δεν το κατάλαβα έτσι όπως το είπατε. Είπε
η Περιφέρεια Ηπείρου -θα ήθελα να το ξέρω υπεύθυνα- ότι το
Δασαρχείο Ιωαννίνων και οι συναρµόδιοι φορείς και οι εµπλεκό-
µενοι µε το έργο του καθαρισµού του δάσους και της πυροπρο-
στασίας του δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους; Θα ήθελα να µου
το διευκρινίσετε αυτό, παρακαλώ. 

Ακούστε λοιπόν για τα χρήµατα, ας έρθω πρώτα στο πεζό, που
όµως είναι και ουσιαστικό, τα χρήµατα και οι πιστώσεις που
έχουµε δώσει. Κατ’ αρχάς το Δασαρχείο Ιωαννίνων εκτελεί δύο
έργα µε προϋπολογισµό 33.733 ευρώ για καλλιεργητικές, υλο-
τοµικές εργασίες και εργασίες καθαρισµού στα δηµόσια αισθη-
τικά δασύλλια της πόλης των Ιωαννίνων πρωτίστως στο αισθη-
τικό δάσος των χιλίων στρεµµάτων της πόλης µας. Πέραν των
άλλων συντηρούν το δασικό οδικό δίκτυο. Και, επίσης, θέλω να
σας πω ότι ολοκληρώνεται αυτό το έργο µέσα στον Οκτώβριο,
ξεκίνησε τον Μάιο. 

Επίσης εγκρίθηκε η µελέτη «Δασοκοµικές εργασίες στη θέση
Μεϊντάνι» προϋπολογισµού 11.000 ευρώ. Είναι ένα έργο πολύ
σηµαντικό που ενισχύει την πυροπροστασία. Όπως επίσης ο
Δήµος Ιωαννιτών έχει λάβει σχεδόν 70.000 ευρώ από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών για δράσεις πυροπροστασίας. Ξέρουµε όλοι ότι
το µεγαλύτερο δάσος είναι αυτό, το µεγαλύτερο µέρος των χρη-
µάτων πηγαίνουν εκεί. 

Ενδεχοµένως κάποιος µπορεί να ισχυριστεί ότι τα χρήµατα
αυτά είναι λίγα. Εγώ θα πω ότι σαφώς χρειάζονται και περισσό-
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τερα. Το έχουµε υπ’ όψιν και θα το κάνουµε. Βεβαίως θα δώ-
σουµε και περισσότερα χρήµατα διότι για πρώτη φορά στη δα-
σική µας ιστορία εµείς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος τι
φροντίσαµε να κάνουµε; Να χρηµατοδοτήσουµε µε 70 εκατοµ-
µύρια ευρώ διαχειριστικές µελέτες. Να ξέρουµε επιτέλους στα
δάση, είτε βρίσκονται εντός των ορίων οικισµών είτε βρίσκονται
εκτός, ποια είναι η βιοµάζα που έχει συσσωρευθεί, ποια είναι η
καύσιµη ύλη, πώς θα υλοτοµηθεί το κάθε δάσος, ποιο είναι το
αποτύπωµά του στο περιβάλλον και όχι µόνο, αλλά και στην οι-
κονοµική και κοινωνική ζωή των τόπων µε τα οποία γειτνιάζει. 

Και κάτι ακόµα. Λέτε εδώ στην ερώτησή σας τι θα κάνουµε για
την προµήθεια οχηµάτων 4Χ4. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι υπέ-
γραψα απόφαση µε την οποία χρηµατοδοτούνται από 30.000
ευρώ τα Δασαρχεία Ιωαννίνων, το Δασαρχείο Κόνιτσας, Δασαρ-
χείο Μετσόβου. Είχαν πάρα πολλά χρόνια να πάρουν οχήµατα.
Και λυπάµαι να πω ότι επί τεσσεράµισι χρόνια η δική σας κυβέρ-
νηση δεν έδωσε ούτε πατίνι σε αυτά τα δασαρχεία. Να που όµως
εµείς το κάνουµε πράξη. 

Και δεν σταµατάµε εδώ. Στη δευτερολογία µου θα σας πω και
τα υπόλοιπα, πως σχεδιάζουµε πλέον µε έναν ενιαίο τρόπο, µε
ενιαία κριτήρια και µε µεγάλη χρηµατοδότηση για όλα τα δασαρ-
χεία της χώρας να επιτελέσουν το ρόλο τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Τζούφη.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Υφυπουργέ, προτιµήσατε να µε µα-

λώσετε και όχι να απαντήσετε στα ερωτήµατα που σας έθεσα! 
Ξέρουµε πολύ καλά την προσπάθεια που κάνουν οι δασικές

υπηρεσίες, οι οποίες, όπως γνωρίζετε και όπως γνωρίζω, είναι
εξαιρετικά υποστελεχωµένες. Θα έπρεπε και θα όφειλαν να είναι
καλύτερα στελεχωµένες, γιατί η πρόληψη πραγµατικά σώζει το
δάσος, ενώ γνωρίζουµε ότι όταν προκύψει µια πυρκαγιά το κό-
στος είναι -και το γνωρίσαµε τη χρονιά που πέρασε- ανυπέρ-
βλητο και στο ζωικό κεφάλαιο και στο δασικό κεφάλαιο και στη
γεωργική γη. Δεν θέλω να έρθω σε αυτό. 

Αναφερθήκατε σε κάποια συγκεκριµένα πράγµατα. Ήµουν
σαφής και είπα το εξής: Η Δασική Υπηρεσία παλαιότερα είχε τη
δυνατότητα αυτού του προσωπικού, στο οποίο αναφέρθηκα, το
οποίο εκπαίδευαν οι δασικές υπηρεσίες και έτσι µπορούσε να
είναι πολύ πιο αποτελεσµατικό. Αυτή η δυνατότητα έπαψε να
υπάρχει και αυτό που γίνεται είναι ότι ανατίθεται σε κάποιον ερ-
γολάβο και µάλιστα µε πόρους οι οποίοι είναι από άλλα προ-
γράµµατα, για να µπορέσει να κάνει αυτόν τον στοιχειώδη
καθαρισµό. Και, βεβαίως, αυτό δεν είναι επαρκές διότι χρειαζό-
µαστε κόσµο ο οποίος να είναι εκπαιδευµένος, εξειδικευµένος
για να µπορεί να κάνει πολύ καλύτερη τη δουλειά του. 

Το δεύτερο που σας είπα είναι ότι υπάρχει ένα σοβαρότατο
πρόβληµα συντονισµού όλων των υπηρεσιών, που καθένας έχει
ένα κοµµάτι, µε αποτέλεσµα να υπάρχει πολύ µεγάλη δυσκολία.
Θα µπορούσα να αναφέρω και πιο συγκεκριµένα παραδείγµατα
για το αν δουλεύαν ή δεν δούλευαν οι υδατοδεξαµενές και τα τε-
χνικά προβλήµατα που υπήρχαν που εκ των ενόντων προσπα-
θούσαν διάφοροι από τις διάφορες υπηρεσίες να τα επιλύσουν.
Αυτά, λοιπόν, µπορεί να είναι κρίσιµα. Άρα θα πρέπει να υπάρξει
µία συγκεκριµένη φόρµα συνεργασίας όλων αυτών των υπηρε-
σιών, η οποία, όπως σας είπα πριν, αναδεικνύεται και σε άλλες
περιοχές που έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες ερωτήσεις. 

Τώρα σχετικά µε το τι κάναµε εµείς και τι κάνατε εσείς. Να σας
θυµίσω εδώ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µονιµοποίησε δύο χιλιάδες διακόσιους
πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης, προσέλαβε εννιακόσι-
ους πενταετούς και διπλασίασε τους εποχικούς παρ’ ότι είχε σο-
βαρά θέµατα οικονοµικής ασφυξίας. 

Να σας θυµίσω ότι τον Απρίλιο έκανα ερώτηση διότι αυθαιρέ-
τως ελαττώθηκαν οι οργανικές θέσεις των πυροσβεστών στον
Νοµό Ιωαννίνων κατά σαράντα και µάλιστα χθες υπήρχε και συγ-
κεκριµένη διαδήλωση των πυροσβεστών µε το σύνθηµα «καλο-
καίρι στις φωτιές, τον χειµώνα στις ψευτιές», διεκδικώντας τα
δικαιώµατά τους για να µπορέσουν να κάνουν σωστά τη δουλειά
τους. 

Το τελευταίο που θέλω να σας πω -γιατί αναφερθήκατε στο τι
κάναµε ή τι δεν κάναµε- είναι το εξής. Στο Περιφερειακό Πρό-

γραµµα Ηπείρου και σχετικά µε την πολιτική προστασία, το 2018
είχε εκδοθεί πρόσκληση ενίσχυσης των δοµών πολιτικής προ-
στασίας και των δοµών καταπολέµησης των δασικών πυρκαγιών
τριών εκατοµµυρίων ευρώ, για τον εξοπλισµό του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος και την Περιφέρεια Ηπείρου και για την προµήθεια
επιβατηγών οχηµάτων και ειδικού εξοπλισµού, υποέργα από τα
οποία µόνο ένα µετά από δυόµισι χρόνια έχει υλοποιηθεί µε
τριάντα οχήµατα µεταφοράς, που πράγµατι τα δεκαοκτώ προ-
ορίζονται για παραχώρηση στους δήµους. 

Επίσης, υπάρχει περιφερειακό σχέδιο για την προσαρµογή
στην κλιµατική αλλαγή, υποχρέωση της περιφέρειας από το
2016. Έχει εγκριθεί από το Περιφερειακό Συµβούλιο µετά από
εισήγηση της Διεύθυνσης Περιβάλλοντος. Η Περιφέρεια Ηπεί-
ρου έχει συνάψει σύµβαση µε τεχνικό σύµβουλο για την εκπό-
νηση, αλλά εκεί βρισκόµαστε. Δεν έχουµε πιο συγκεκριµένα
πράγµατα που είναι πάρα πολύ σηµαντικά, διότι η κλιµατική αλ-
λαγή είναι µπροστά µας και τα θέµατα είναι ανοιχτά.

Και δύο τελευταίες παρατηρήσεις. Εκδηλώθηκαν πολλές πυρ-
καγιές φέτος στον Νοµό Ιωαννίνων και, ευτυχώς, χάρη στην
ηρωική προσπάθεια όλων των ανθρώπων, που έδωσαν την ψυχή
τους, δεν είχαµε σηµαντικές απώλειες. Υπήρξε και αστική πυρ-
καγιά στο Γιαννιώτικο Σαλόνι ή αλλιώς Πάρκο Πυρσινέλλα, που
από τετραετίας από τον ΣΥΡΙΖΑ είχε παραχωρηθεί στον Δήµο
Ιωαννιτών χωρίς ακόµη να έχει φροντιστεί και αξιοποιηθεί. Και
πέρυσι είχε υπάρξει φωτιά κοντά στο Κέντρο Προστασίας Ασύ-
λου Ανιάτων, πολύ κοντά στον αστικό ιστό. 

Εποµένως ζητώ από εσάς συγκεκριµένες δεσµεύσεις, πόρους
και ενέργειες και όχι να µας µαλώνετε. Εδώ πρέπει να γίνει συγ-
κεκριµένη και συνειδητή προσπάθεια να υλοποιηθούν και να µη
µένουν στα χαρτιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όχι βέβαια, δεν σας µαλώνω. Αυτό έλειπε. Και, επιπλέον, εγώ

δεν µπαίνω ποτέ στο τι κάνατε εσείς, τι κάναµε εµείς, στο ένας
έκανε περισσότερα, ο άλλος έκανε λιγότερα. Απλώς βάζω κά-
ποια πράγµατα στη θέση τους και χαίροµαι πραγµατικά που
βλέπω ότι µε έναν εύσχηµο τρόπο πήρατε πίσω αυτή την πρώτη
σας τοποθέτηση, ότι οι υπάλληλοι του Δασαρχείου Ιωαννίνων δεν
έχουν τις απαραίτητες γνώσεις, για να κάνουν τους καθαρισµούς
και τα σχέδια πυροπροστασίας. Χαίροµαι που το πήρατε πίσω,
διότι ήταν προσβλητικό. 

Εµείς τιµάµε και τους πυροσβέστες, τιµάµε και τους δασικούς
υπαλλήλους τιµάµε και τα στελέχη της Πολιτικής Προστασίας
της Περιφέρειας. Τιµάµε και τους δηµοτικούς υπαλλήλους. Τι-
µάµε όλους εκείνους, όπως και τους εθελοντές, οι οποίοι αγωνι-
ούν για το δάσος ή για το άλσος που είναι δίπλα στο σπίτι τους. 

Τώρα, ας γίνουµε λίγο πιο συγκεκριµένοι σε σχέση µε κάτι που
είπατε. Γιατί φύγατε από το αισθητικό δάσος των Ιωαννίνων και
µιλάγατε για την Πυροσβεστική και για γενικότερα θέµατα, για
την πολιτική προστασία. Ας γίνουµε, λοιπόν, συγκεκριµένοι στο
θέµα το οποίο θέσατε στην ερώτησή σας και µετά το εγκαταλεί-
ψατε. 

Πριν από την έναρξη της φετινής αντιπυρικής περιόδου, ολο-
κληρώθηκε ο ετήσιος έλεγχος και η συντήρηση των υδατοδεξα-
µενών αλλά και του δικτύου πυρόσβεσης. Εκεί επισηµαίνω ότι,
ναι, υπήρξαν δυσλειτουργίες. Τα είδαµε. Διαπιστώθηκαν κυρίως
στην αυτόµατη τροφοδοσία του δικτύου της πυρόσβεσης. Αντι-
µετωπίστηκαν τα προβλήµατα, λύθηκαν τα προβλήµατα µε τη συ-
νεργασία του Δασαρχείου που έκανε πολύ καλή δουλειά -ελπίζω
να µην το αµφισβητείτε και αυτό-, της Πυροσβεστικής και, βε-
βαίως, της Πολιτικής Προστασίας της Περιφέρειας που διέθεσε
χρήµατα και προσωπικό. Οι εργασίες καθαρισµού στο δάσος των
Ιωαννίνων υλοποιήθηκαν από τη Δασική Υπηρεσία µε τη συν-
δροµή της Πυροσβεστικής και προσωπικού φοιτητών στο πλαί-
σιο της πρακτικής άσκησης πάνω στο αντικείµενο της δασικής
τους επιστήµης και διαφόρων εθελοντικών οργανώσεων. Έγιναν
αραιώσεις, έγιναν καθαρισµοί, έγιναν κλαδεύσεις για την αποµά-
κρυνση δέντρων µεγάλου ύψους, που βρίσκονταν σε όλη την πε-
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ρίµετρο του αισθητικού δάσους, σε µια ζώνη τελικού πλάτους
δέκα έως είκοσι µέτρων και για τη δηµιουργία στεγασµένης
ζώνης για την προστασία των σπιτιών που γειτνιάζουν µε το
δάσος.

Και µιας που αναφέρθηκα σε αυτό, θέλω να σας ενηµερώσω
για το εξής. Ξέρουµε και βλέπουµε και θέλουµε και θα το εφαρ-
µόσουµε και το οργανώνουµε και τώρα ήδη το εφαρµόζουµε να
έχουµε ενιαία κριτήρια για έναν τρόπο έγκαιρης, γρήγορης αν-
τιµετώπισης προβληµάτων σε σχέση µε τους καθαρισµούς των
αλσυλλίων. Σήµερα υπέγραψα µια εγκύκλιο που απέστειλα σε
όλα τα δασαρχεία της χώρας, µε την οποία τους λέµε ότι θα πρέ-
πει µέσα σε είκοσι ηµέρες τα δασαρχεία να απαντούν στο ηλε-
κτρονικό µήνυµα που θα στέλνει ο οποιοσδήποτε πολίτης και θα
λέει: «Στην αυλή µου», µιλώντας για εκτός ορίων οικισµό, «υπάρ-
χει ένα δέντρο που είτε είναι γερασµένο είτε είναι άρρωστο είτε
έχει γείρει είτε είναι επικίνδυνο.» Μέσα σε είκοσι µέρες το Δα-
σαρχείο θα πρέπει να κάνει αυτοψία και να δώσει την άδεια. Αν
δεν το κάνει σε είκοσι µέρες το Δασαρχείο, θεωρείται ότι υπάρχει
µια σιωπηρή συναίνεση και έγκριση αυτής της επέµβασης. Μι-
λάµε για κλαδέµατα, µιλάµε για κοπές και καθαρισµούς σε
αυλές, σε κήπους, σε ελαιώνες, αµπέλια, σε υδρονοµικές εκτά-
σεις. 

Είναι µια µικρή µεν µεταρρύθµιση, αλλά µε πολύ µεγάλη ση-
µασία. Όσοι µάς ακούν και έχουν ασχοληθεί µε το θέµα γνωρί-
ζουν ότι µέχρι τώρα δυσκολεύονταν πάρα πολύ να κλαδέψουν
το άρρωστο το δέντρο που βρισκόταν στην αυλή τους ή εκείνο
που είχε γείρει και ακουµπούσε τη στέγη τους.

Και καταλήγοντας να σας πω και το εξής. Τώρα που οι δασικές
υπηρεσίες έφυγαν, φεύγουν και γίνεται η µετάβαση από τις απο-
κεντρωµένες διοικήσεις σε εµάς, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος,
τώρα πια εµείς είµαστε σίγουροι και έτοιµοι να "τρέξουµε" πολύ
πιο γρήγορα πράγµατα που κολλούσαν στη γραφειοκρατία. Σας
έδωσα ένα µικρό παράδειγµα µε τα κλαδέµατα των δέντρων. 

Εµάς µας ενδιαφέρει ο ενιαίος και αποτελεσµατικός σχεδια-
σµός και κάτι τελευταίο -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-, η συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής
Κρίσης, δεδοµένου ότι βάζουµε πλέον στη διόπτρα µας και τη
µεγάλη προτεραιότητα που είναι να αντιµετωπίσουµε την κλιµα-
τική κρίση, ενισχύοντας τη βιοποικιλότητα και αυξάνοντας την
ποιότητα της ζωής των κατοίκων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε την έβδοµη µε αριθµό 1076/20-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση της Βουλευτού Πιερίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Ελισσάβετ (Μπέττυς) Σκούφα προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Οι καστανοκαλλιεργητές της
Πιερίας δοκιµάζονται σκληρά. Απαραίτητη η στήριξή τους».

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, όπως λέει και ο τίτλος

της επίκαιρης ερώτησης που κατέθεσα, οι καστανοπαραγωγοί
της Πιερίας αλλά και ολόκληρης της χώρας και δοκιµάζονται
σκληρά και ασφυκτιούν και αγωνιούν. Συγκεκριµένα, αρχές Σε-
πτέµβρη επιδόθηκαν ειδοποιητήρια πληρωµών από τις κατά τό-
πους διευθύνσεις δασών προς τους κατά καστανοκαλλιεργητές
µε ασφυκτική προθεσµία ενός µήνα, προκειµένου οι καλλιεργη-
τές να καταβάλουν το τίµηµα χρήσης. Σε περίπτωση που δεν κα-
ταβάλουν το αναθεωρηµένο βάσει της νέας ΚΥΑ τίµηµα χρήσης
και σε περίπτωση που δεν τοποθετήσουν σταθερά και κτιστά
ορόσηµα -άρα µιλάµε για επιπλέον κόστος για τη χάραξη των
ορίων των καστανοπεριβόλων τους, τη στιγµή που, προσέξτε,
υπάρχει ήδη διαµορφωµένη ηλεκτρονική βάση δεδοµένων µε τις
συντεταγµένες του κάθε χωραφιού-, θα αποσυρθούν τα παρα-
χωρητήρια, θα κηρυχθούν έκπτωτοι και, επιπλέον, θα πληρώσουν
πρόστιµο 3.000 ευρώ ανά στρέµµα. Η προθεσµία λήγει για την
καταβολή του τιµήµατος χρήσης στις 9 Οκτώβρη. 

Πρόβληµα πρώτο. Ήδη µε ηλεκτρονική επιστολή µου προς το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας στις 26 Ιανουαρίου τρέ-
χοντος έτους, εκφράζοντας φυσικά το σύνολο των καστανοπα-
ραγωγών της χώρας, ζητήσαµε η τελευταία ΚΥΑ του 2020 να έχει
αναδροµική ισχύ, ούτως ώστε να µη δηµιουργηθούν καστανο-
καλλιεργητές δύο ταχυτήτων αυξάνοντας την άνιση αντιµετώ-

πιση της ίδιας οµάδας καστανοπαραγωγών από το Υπουργείο. 
Πρόβληµα δεύτερο. Η καταβολή του τιµήµατος χρήσης έρχε-

ται σε µία περίοδο κατά την οποία οι καστανοκαλλιεργητές για
πέµπτη συνεχόµενη χρονιά δοκιµάζονται από δύο ασθένειες, από
τη σφήκα καστάνου και από πέρυσι και από τη φαιά σήψη του
καστάνου. Και προσθετικά αυτές οι ασθένειες επέφεραν µείωση
της παραγωγής πέρυσι -προσέξτε- στο 80% .

Αυτό το πρόβληµα αφορά επτά χιλιάδες στρέµµατα µόνο στην
Πιερία και αφορά καστανοκαλλιεργητές που δεν καστανοκαλ-
λιεργούν από χόµπι. Είναι το µοναδικό εισόδηµα των συγκεκρι-
µένων οικογενειών.

Πρώτο ερώτηµα: σκοπεύετε να αναπροσαρµόζεται την προ-
αναφερθείσα ΚΥΑ, ώστε να έχει αναδροµική ισχύ; Και, δεύτερον,
επιθυµητό: σκοπεύετε να αναστείλετε την καταβολή του συγκε-
κριµένου τιµήµατος ή, τέλος πάντων, να δώσετε παράταση στην
καταβολή του τιµήµατος τουλάχιστον µέχρι να ξανααναληφθούν
οι απαιτούµενες ενέργειες από το Υπουργείο για την αντιµετώ-
πιση των δύο ασθενειών; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητή κυρία Σκούφα, το θέµα της στήριξης των καστανοκαλ-

λιεργητών µας έχει απασχολήσει ιδιαιτέρως το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος όπως, βεβαίως, έχει απασχολήσει και ιδιαιτέρως τους
Βουλευτές που προέρχονται από περιοχές όπου υπάρχουν αυτές
οι καλλιέργειες κάστανου. Με τον κ. Φώντα Μπαραλιάκο, τον Βου-
λευτή µας και συντοπίτη σας, µε τον κ. Σάββα Χιονίδη και την κ.
Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου το έχουµε συζητήσει πάρα πολλές
φορές. Γνωρίζουµε τα θέµατα και πολύ καλώς τα θέτετε και εσείς
και ανησυχείτε και εσείς, όπως και όλοι µας, για να στηρίξουµε
έναν κλάδο που τον θεωρούµε σηµαντικό. Είναι επτά χιλιάδες
στρέµµατα στην Πιερία. Σε ολόκληρη την Ελλάδα υπάρχουν τε-
τρακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα καλλιέργειας, όπως και
στην Αρκαδία πολλά που είναι και νοστιµότατα. Παράγονται σχε-
δόν κάθε χρόνο δεκαοκτώ χιλιάδες τόνοι κάστανου.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να είµαστε δίπλα στους καστανοκαλ-
λιεργητές και το αποδείξαµε αυτή την ΚΥΑ στην οποία αναφέρε-
στε εσείς, την κοινή υπουργική απόφαση και αντιλαµβάνοµαι ότι
την αποδέχεστε και τη θεωρείτε καλή από την κοινή υπουργική
απόφαση που φέραµε και υπογράψαµε, διότι µειώσαµε την τιµή
που έπρεπε οι καστανάδες να πληρώνουν για την καστανοκαλ-
λιέργεια για τις παραχωρούµενες εκτάσεις.

Εµείς, λοιπόν, εξορθολογήσαµε µε τον τρόπο και το τίµηµα
χρήσης αυτών των εκτάσεων στο 10% της αξίας της δασικής γης
και θεωρήσαµε -αυτό έλεγε η κοινή υπουργική απόφαση- ότι σε
καµµία περίπτωση δεν εκχερσώνεται η υφιστάµενη δασική βλά-
στηση. Αντιθέτως θεωρήσαµε µε αυτή την κοινή υπουργική από-
φαση και το ξέρουνε οι καστανοκαλλιεργητές αυτό, ότι
εφαρµόζονται καλλιεργητικά µέτρα σε αυτές τις εκτάσεις. 

Σας θυµίζω βέβαια ότι η δική σας Κυβέρνηση είχε κάνει κάτι
διαφορετικό, έχει κάτι άλλο. Θεωρούσε την καστανοκαλλιέργεια
επέµβαση στο δάσος και επέβαλλε καταβολή ανταλλάγµατος
χρήσης. Μάλιστα ήταν πολύ υψηλότερο αυτό το αντάλλαγµα
χρήσης και έπρεπε οι καστανάδες να πληρώνουν πολύ περισσό-
τερα χρήµατα από αυτό που εµείς τελικά φέραµε ως ρύθµιση και
χαίροµαι που την αποδέχεστε και την επικαλείστε αυτή τη ρύθ-
µιση.

Ήταν µια σηµαντική οικονοµική βοήθεια για αυτούς τους πα-
ραγωγούς, γιατί όντως κάποιοι από αυτούς τους καλλιεργητές
αντλούν το µοναδικό τους εισόδηµα από αυτή την καλλιέργεια. 

Εµείς, λοιπόν, ικανοποιήσαµε το αίτηµά τους για να µειώσουµε
το κόστος τους, αλλά και για τις δόσεις. Εµείς, λοιπόν, φέραµε
τριάντα δύο τριµηνιαίες ισόποσες δόσεις σε βάθος οκταετίας,
µε ελάχιστη δόση τα 100 ευρώ. Αυτό µας το αναγνωρίζουνε.

Ξέρω και για τους ασθενείς που είπατε και, βεβαίως, µας απα-
σχολεί ιδιαιτέρως το θέµα της αναδροµικότητας. Όλους αυτούς
τους µήνες δεν καθίσαµε µε σταυρωµένα τα χέρια. Έχουµε ανα-
θέσει στην οµάδα εργασίας νοµικών, εν είδει νοµοπαρασκευα-
στικής που λειτουργεί σε εµάς, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
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και Ενέργειας, για να βρούνε µια λύση. Είναι σύνθετο το πρό-
βληµα. Παρ’ όλα αυτά εµείς ψάχνουµε τη λύση και στη δευτερο-
λογία µου θα σας την αναφέρω. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ξεκινώντας από τους τρεις συναδέλ-

φους µου που αναφέρατε δεν ξέρω τι ακριβώς έχετε συζητήσει
στο Υπουργείο. Θα αναφερθώ στις ενέργειες του δικού µου βου-
λευτικού γραφείου που ήδη έχει καταθέσει πέντε µέσα κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, τρεις ερωτήσεις και προς το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και προς το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.
Σαφώς θα µου πείτε ότι δεν είστε αρµόδιος για αγροτικά θέµατα,
αλλά όταν πάµε να επιβάλλουµε κάτι -δικαιολογηµένα εγώ θα
πω- πρέπει να δούµε σε τι πλαίσιο το επιβάλλουµε και ποια είναι
η υπαρκτή κατάσταση και τα υπαρκτά προβλήµατα των ανθρώ-
πων που καλούνται να πληρώσουν ένα τίµηµα. Άρα πέντε είναι
τα κοινοβουλευτικά µέσα ελέγχου από πλευράς µου. 

Αναφερθήκατε -επιτρέψτε µου- λαθεµένα, εν µέρει σωστά, στην
αναθεωρηµένη ΚΥΑ, η οποία µας βρίσκει σύµφωνους. Δεν ανα-
φερθήκατε, όµως, σε κάτι πάρα πολύ βασικό για το οποίο πάλι επι-
τρέψτε µου το πρώτο ενικό. Με ενέργειες του βουλευτικού
γραφείου και ενέργειες των δύο Βουλευτών των προηγούµενων
συναδέλφων επί ΣΥΡΙΖΑ και επί υπουργίας του κ. Φάµελλου κα-
τορθώσαµε και να χρηµατοδοτηθεί πρόγραµµα από το Πράσινο
Ταµείο κατά τα έτη 2017 και 2018 και να εξαπολυθεί ωφέλιµο έν-
τοµο στην Πιερία εισαγόµενο µάλιστα από την Ιταλία, γιατί δεν εί-
χαµε άλλο µέσο καταπολέµησης το 2018 και το 2019. Από το 2020
και µετά; Σε µία εκ των ερωτήσεων η απάντηση είναι ότι µε από-
φαση Υπουργού απεντάσσεται το πρόγραµµα βιολογικής καταπο-
λέµησης της σφήκας καστανιάς και εξαπολύεται στην Πιερία. 

Ξαναλέω ότι θα αναφερθώ -γιατί είναι σύνθετη η κατάσταση-
σε κάτι αντίστοιχο που συνέβη και µε το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Το 2018 και το 2019 σε συνεργασία µε το Μπενάκειο
Φυτοπαθολογικό Ινστιτούτο εξαπολύεται στην Πιερία και από το
2020 τελειώνει το πρόγραµµα και η χρηµατοδότηση και υλοποί-
ησή του και από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Άρα από το 2020 οι καστανοκαλλιεργητές της Πιερίας που
εδώ και πέντε χρόνια, πέρυσι σαν τέταρτη χρονιά -είναι σηµαν-
τικό αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν είναι µισθωτοί, δεν παίρνουν
σταθερά εισοδήµατα, το µόνο τους εισόδηµα είναι η καστανο-
καλλιέργεια- έχουν µείωση 80% της παραγωγής και φέτος δεν
γνωρίζουν πόση θα είναι. 

Και να αναφερθώ στο εξής, ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
κ. Βορίδης συγκάλεσε τηλεδιάσκεψη και µπράβο του µε δηµάρ-
χους στην οποία ήµουν η µόνη Βουλευτής που ενώ ανέδειξε το
θέµα κοινοβουλευτικά, δεν προσκλήθηκα και υποσχέθηκε de
minimis σαν αποζηµίωση. Δεν καταβλήθηκαν τα de minimis. 

Τι ζητάµε; Ξαναλέω, ζητάµε να ανασταλεί η καταβολή του συγ-
κεκριµένου τιµήµατος χρήσης ή να δοθούν πιο διευρυµένες προ-
θεσµίες, τουλάχιστον µέχρι να υπάρξει κάποια κίνηση και από
πλευράς Υπουργείου ότι αφού έχετε δύο ασθένειες, σας ρηµά-
ζουν τις καλλιέργειες, κάτι κάνουµε και εµείς! Δεν απαιτεί µόνο
το κράτος να το πληρώνετε. 

Δεύτερον, ζητάµε αναδροµική ισχύ της ΚΥΑ για να µην πλη-
ρώνει ο ένας 80 ευρώ το στρέµµα ο διπλανός του µε βάση την
προηγούµενη 300 ευρώ ανά στρέµµα. Τρίτον, να υπάρξει µείωση
ή και διαβάθµιση του προστίµου των τριάντα τριών 3.000 ευρώ
ανά στρέµµα. Δεν είναι δυνατόν για µικροπαραβάσεις να πλη-
ρώνω τρία χιλιάρικα και ο άλλος που έχει χτίσει βίλα πάλι να πλη-
ρώνει τρία χιλιάρικα ανά στρέµµα. 

Επίσης δεν δύναστε ή αν δεν επιθυµείτε να δώσετε αναδρο-
µική ισχύ, τουλάχιστον να παραχωρήσετε στους δικαιούχους τη
δυνατότητα να παραιτηθούν του δικαιώµατος και να ανακληθούν
οι αποφάσεις παραχώρησης χωρίς καµµία επίπτωση, εφόσον δεν
έχουν προηγηθεί πρωτόκολλα εγκατάστασης και δεν έχει αλλοι-
ωθεί ο δασικός χαρακτήρας των εκτάσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υφυπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.
Εµάς µας ενδιαφέρει πάρα πολύ να σταθούµε δίπλα στην πρω-

τογενή παραγωγή, στους παραγωγούς και ιδιαίτερα στους κα-
στανοκαλλιεργητές. Γι’ αυτό άλλωστε, όπως και εσείς πολύ
σωστά αναγνωρίσατε, κάναµε µία µεγάλη κίνηση µε το να µει-
ώσουµε το τίµηµα της χρήσης αυτών των εκτάσεων στο 10% της
δασικής αξίας τους. Αυτό έδωσε µεγάλη ανάσα στους καστανο-
καλλιεργητές και αφού ο νοµός έχει αρκετούς και δραστήριους
καστανάδες δεν είµαι σίγουρος ότι σας το έχουν µεταφέρει.

Πάµε να δούµε τώρα την αναδροµικότητα. Εδώ και µήνες το
έχουµε ψάξει πάρα πολύ. Η δική µας η απόφαση είναι να βρεθεί
λύση περί αναδροµικότητας. Σας το λέω ξεκάθαρα. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Τελειώνει η προθεσµία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Το ξέρω ότι τελειώνει η προθεσµία.
Ποιο είναι το ζήτηµα; Υπάρχουν κάποια νοµικά ζητήµατα που

πρέπει να ξεπεράσουµε. Ποια είναι αυτά; Σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία δεν θεωρείται ότι υπάρχει κάποιο χρονικό
ορόσηµο που να δικαιολογεί την αναδροµική ισχύ του τιµήµατος
χρήσης για κάποιο εύλογο χρονικό διάστηµα από το παρελθόν.

Εµείς, όµως -το λέω ξανά- επεξεργαζόµαστε νοµικές λύσεις,
διότι θέλουµε να διευκολύνουµε και άλλο τους καστανοκαλλιερ-
γητές και µε αυτή την κοινή υπουργική απόφαση που υπογρά-
ψαµε, βεβαίως, καθορίσαµε και κάποια άλλα πράγµατα που είναι
πολύ σηµαντικά σε σχέση και µε την ευθύνη ελέγχου της υγείας
των καστανιών, που αναφέρατε και εσείς για την ασθένειά τους.
Και, βεβαίως, χρειάζεται και οι καστανοκαλλιεργητές να προβαί-
νουν στην περιποίηση των δέντρων, στον εµβολιασµό, στον κα-
θαρισµό της άγριας βλάστησης, σε συµπληρωµατικές φυτεύσεις
καστανοδένδρων ή σε άλλα δασοκοµικά διαχειριστικά µέτρα.

Πρέπει, επίσης, να λαµβάνουν όλα τα προληπτικά και κατα-
σταλτικά µέτρα, σύµφωνα µε τους όρους του παραχωρητηρίου
ή τις υποδείξεις της αρµόδιας δασικής υπηρεσίας για να προ-
στατεύουν αποτελεσµατικά την καλλιέργειά τους.

Πρέπει να ελέγχουν την προέλευση του φυτευτικού υλικού για
τυχόν προσβολές από τη µελάνωση, το έλκος της καστανιάς και
από το έντοµο της σφήκας της καστανιάς που έχει προκαλέσει
όντως προβλήµατα και σε συνεργασία µε το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και τους φορείς του να λαµβάνουν αµέσως -
πρώτα να τους δίνουν την ειδοποίηση-, να προχωρούν στα µέτρα
θεραπείας και προστασίας του δέντρου. 

Επίσης, εµείς θα χρηµατοδοτήσουµε, χρηµατοδοτούµε σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης -θα σας τα πει
αυτά και ο κ. Σπήλιος Λιβανός- µέτρα καταπολέµησης παρασιτι-
κών και παθογόνων οργανισµών. 

Άρα, όπως σας είπα και νωρίτερα, εν κατακλείδι, όλα τα θέ-
µατα εξετάζονται. Θέλουµε να υποστηρίξουµε, να ενισχύσουµε
και άλλο τους καστανάδες και πιστεύω ότι σύντοµα θα είµαστε
σε θέση να κάνουµε ανακοινώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η δεύτερη

µε αριθµό 1078/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων µε θέµα: «Άµεσα µέτρα απορρόφησης των οινοσταφύλων
- Στήριξη αµπελουργών, οινοποιητικών και συνεταιριστικών επιχει-
ρήσεων», δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος του κυρίου Βου-
λευτή.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 1065/17-9-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού A’ Ανατολικής Αττικής του
ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Δυνατότητα αποζηµίωσης πυρόπληκτων ενοικιαστών
επαγγελµατικών χώρων», δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος της
κυρίας Βουλευτού.

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 7880/8-7-2021 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ποια η πρόοδος των υδατικών έργων στη Θεσσαλία;».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Καλησπέρα, κύριε Αµυρά. Καλή εβδοµάδα να έχουµε. Ας ελ-
πίσουµε να βγάλουµε κάποιο καλό αποτέλεσµα από αυτή τη συ-
ζήτηση. Ίσως είναι και καλή σύµπτωση που είστε σήµερα εδώ
και όχι ο κ. Σκρέκας.

Είναι µια ερώτηση, η οποία υποβλήθηκε στις 9 Ιουλίου. Δεν
απαντήθηκε γραπτά. Είναι µεγάλη ερώτηση και αυτή. Παρακο-
λουθεί την πρόοδο έργων. Ενηµερώστε µας αν θα καταθέσετε
κάποιο έγγραφο, γιατί καταλαβαίνω ότι δεν µπορείτε να αναφερ-
θείτε σε όλα αυτά. Χρειάζεται µια λεπτοµερής παρακολούθηση
των εκκρεµοτήτων.

Έχει απαντήσει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στις 30
Ιουλίου και το Υπουργείο Υποδοµών στις 2 Αυγούστου. Όµως,
το Υπουργείο Περιβάλλοντος δεν απάντησε και επειδή η πρώην
Ειδική Γραµµατεία Υδάτων, Γενική Γραµµατεία Περιβάλλοντος
τώρα, παρακολουθεί τα Σχέδια Διαχείρισης Λεκανών Απορροής,
καταλαβαίνετε ότι ήταν πολύ κρίσιµο και χρειαζόµαστε τη δική
σας απάντηση.

Ποιο είναι το περιεχόµενο; Συζητάµε για την πρόοδο των
έργων υδατικών πόρων στη Θεσσαλία. Έχουµε το Αναθεωρη-
µένο Σχέδιο του 2017, γνωρίζουµε το πολύ µεγάλο πρόβληµα ελ-
λείµµατος Θεσσαλίας, τη διαµάχη που έχει προκύψει σχετικά µε
την αρχική λύση της εκτροπής του Αχελώου, που περιλήφθηκε
στο σχέδιο του 2014, και την απόφαση της ολοµέλειας του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας το 2014, που εκδόθηκε φυσικά µετά
από τις προδικαστικές διαδικασίες του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
και το ισχύον σήµερα Σχέδιο Διαχείρισης του 2017. 

Εδώ να πούµε ότι πρόσφατα, τον Δεκέµβριο, το Συµβούλιο
Επικρατείας εξέτασε το σχέδιο αυτό, το επικύρωσε, απέρριψε
τις προσφυγές της Περιφέρειας Θεσσαλίας και της Περιφερει-
ακής Ένωσης Δήµων και, µάλιστα, ανέφερε ότι το σενάριο είναι
απολύτως συµβατό µε την οδηγία, υπήρξε επαρκής τεχνική επι-
στηµονική αξιολόγηση, έχουν κριθεί όλα τα κριτήρια της διαβού-
λευσης και τα έργα είναι πλήρως κοστολογηµένα. Εν πάση
περιπτώσει, τα ξέρετε µάλλον, γιατί υπάρχει πλέον απόλυτη θω-
ράκιση στον σχεδιασµό.

Εκτός, όµως, από το θέµα της εκτροπής, γιατί καλό είναι να
µην ασχολούµαστε µόνο µε αυτό -αυτό ίσως ήταν και το λάθος
της περιοχής- έχουµε σηµαντικά θέµατα σε εκκρεµότητα. Θα τα
πω σε τίτλους για να προλάβω:

Πρώτον, το θέµα της εξοικονόµησης ή του περιορισµού της
υπερκατανάλωσης στην άρδευση. Είναι µεγάλο θέµα. Πρέπει να
βρούµε µια διαδροµή επίλυσης. 

Το δεύτερο είναι ότι παρ’ ότι εντάσσονται έργα φαίνεται αρ-
δευτικά -µπορεί να είναι µικρά, πάντως κάτι γίνεται- σε κάθε πε-
ρίπτωση, όµως, δεν έχουµε κανένα αποτύπωµα αρδευτικής
οικονοµίας. 

Το σηµαντικό είναι ότι υπάρχει µια σειρά από έργα της δεύτε-
ρης δέσµης που είχαν δροµολογηθεί και από το 2014. Αναφέρω:
Φράγµα Αγιονερίου, Ναρθάκι, Κακλιτζόρεµα, Δελέρια, Ληθαίου,
τα οποία φαίνεται ότι καθυστερούν ή είναι στα αζήτητα και δεν
υπάρχει και καµµία αναφορά στα φράγµατα της τρίτης δέσµης
και αναφέροµαι στο Φράγµα Πύλης, Παλαιοδερλί, Χαµηλό Μου-
ζακίου, Καλούδα, Νεοχωρίτη, Καλού Νερού, Αγίου Αντωνίου. Εν
πάση περιπτώσει, είναι πολλά. Ας τα πούµε χρονικά µε βάση την
εισαγωγή τους στα σχέδια διαχείρισης. Γι’ αυτό ονοµάζονται
πρώτη, δεύτερη, τρίτη φάση. Γι’ αυτά δεν υπάρχει καµµία ανα-
φορά.

Και φαίνεται ότι δεν υπάρχει και καµµία ωρίµανση στα υπό-
λοιπα έργα λιµνοδεξαµενών -ας τα πούµε έτσι-, τα πιο ήπια έργα,
τα πιο οικοσυστηµατικά, ενώ δεν ξέρω αν έχετε ενηµερωθεί,
αλλά µια προγραµµατική σύµβαση που ξεκινήσαµε µε πολλή δυ-
σκολία στη µέση του 2019, µε περιφέρεια, Δήµο Κιλελέρ, Δήµο
Λάρισας και την Εγνατία Οδό, η Εγνατία Οδός µάς έστειλε έγ-
γραφο ότι διέκοψε, που ήταν το µόνο έργο ενίσχυσης υδροφο-
ρέων που ξεκινήσαµε στην περιοχή. 

Άρα ας ξεκινήσουµε έτσι -και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, µέχρι
στιγµής-: Τι γνωρίζετε; Πού βρίσκεται; Το παρακολουθείτε; Τι
πρωτοβουλίες έχετε πάρει;

Υπολειπόµαστε πολύ, κύριε Αµυρά -αυτό οφείλουµε να το πα-
ραδεχτούµε- από στόχους που έχει η Ευρώπη και θα θέλαµε και
εµείς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ ουσιαστική η ερώτησή σας, κύριε Φάµελλε. Θα σας

δώσω απάντηση σε όλα, αρκεί να έχω και λίγη ανοχή από το
Προεδρείο. Ούτως ή άλλως είναι η τελευταία επίκαιρη εδώ. Νο-
µίζω έχουµε τη δυνατότητα λίγο παραπάνω να µιλήσουµε.

Τις τρεις τελευταίες δεκαετίες, λοιπόν, όντως η Θεσσαλία ζει
τις επιπτώσεις της µη ορθολογικής διαχείρισης των υπόγειων και
επιφανειακών υδάτων µε την υπεράντληση, βεβαίως, και τις ανε-
ξέλεγκτες γεωτρήσεις. Αυτή, λοιπόν, η ανορθολογική διαχείριση
επηρεάζει αρνητικά πάνω από όλα το περιβάλλον, διαταράσσει
την ισορροπία των υδατικών οικοσυστηµάτων και έχει, βεβαίως,
δυσµενείς επιπτώσεις στην αγροτική οικονοµία. 

Το θέµα δεν είναι αν θα γίνει η λεγόµενη, όπως παλαιότερα
είχε καθιερωθεί να λέγεται, εκτροπή του Αχελώου. Το θέµα µας
είναι, βεβαίως, ότι ο Θεσσαλικός Κάµπος ερηµοποιείται. Το υδα-
τικό ισοζύγιο είναι αρνητικό, ο υδροφόρος ορίζοντας υποβαθµι-
σµένος και επιβαρυµένος. Εποµένως δεν χρειάζονται εδώ
πρόχειρες λύσεις µε µεγάλο κόστος. Χρειάζεται σοβαρή δουλειά
και λύσεις τεκµηριωµένες που να έχουν πραγµατικά απόδοση και
στο εγγύς µέλλον αλλά και σε δεύτερο χρόνο. 

Πάµε να δούµε λίγο όλα τα σηµαντικά βήµατα. Στη δεύτερη
αναθεώρηση των ΣΛΑΠ έχουµε εντάξει ως υποχρέωση -θα
έλεγα- των µελετητών να συµπεριλάβουνε και τους παράγοντες
της κλιµατικής κρίσης, όπως, επίσης, και των ακραίων φαινοµέ-
νων. Στη µεθοδολογία τους πλέον είναι υποχρεωµένοι και λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν αυτούς τους δύο νέους παράγοντες. 

Βεβαίως, έχουµε και τα Σχέδια Διαχείρισης Κινδύνων Πληµµύ-
ρας. Ανοικτός είναι ο διαγωνισµός για την πρώτη αναθεώρησή
τους, ώστε να προληφθούν και να αντιµετωπιστούν οι κίνδυνοι
των πληµµυρών. 

Έχουµε, βεβαίως, και το Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο και µετά
θα έλθω και στην πρώτη, τη δεύτερη και την τρίτη δέσµη και θα
σας πω και για τα συγκεκριµένα έργα ένα προς ένα πού βρισκό-
µαστε. Έχουµε και το Εθνικό Επιχειρησιακό Σχέδιο για το Πόσιµο
Νερό. Είναι σε φάση εκπόνησης µε τη σύµπραξη των Υπουρ-
γείων Ανάπτυξης, Υγείας και Εσωτερικών, ώστε κάθε οικισµός
να έχει και επαρκή ποσότητα νερού, αλλά και αναβαθµισµένη
ποιότητα, να έχει καλά χαρακτηριστικά το νερό. 

Επίσης, µε µια υπουργική απόφαση που πρόσφατα υπέγραψα
δεσµευόµαστε για πρώτη φορά για την πολιτική διαχείριση υπη-
ρεσιών ύδατος και καταρτίζουµε τις ετήσιες εκθέσεις για τα
ύδατα, ώστε να ξέρουµε σε όλη την Ελλάδα πού γίνεται τι, ποια
είναι τα κριτήρια της τιµολόγησης, ποια είναι τα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά, ποια είναι τα αποθέµατα τα ποσοτικά, ποια είναι η
αναλογία και το ισοζύγιο των υδατικών οικοσυστηµάτων. 

Πάµε να δούµε λίγο από την πρώτη δέσµη µέτρων. Ως γνω-
στόν, η πρώτη δέσµη µέτρων έχει ως στόχο -το είπατε και εσείς-
τη µείωση της κατανάλωσης του αρδευτικού νερού, να περιορι-
στούν οι απώλειες, να γίνει εξορθολογισµός των µεθόδων άρ-
δευσης και να αλλάξει το αρδευτικό µοντέλο. Πάµε, λοιπόν. 

Όσον αφορά τα Αρδευτικά Σµοκόβου, το Υπουργείο Υποδο-
µών προχωρά τα έργα. Στις 9 Ιουλίου υπεγράφη σύµβαση µε
προθεσµία ολοκλήρωσης τους τριάντα ένα µήνες. Στη δράση
4.3.1 του ΠΑΑ, του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 -
2020, µε τίτλο «Υποδοµές Εγγείων Βελτιώσεων» έχουν ενταχθεί
δεκαεννιά έργα ύψους 22.633.000 ευρώ, µε στόχο τη µείωση της
κατανάλωσης κατά τουλάχιστον 40%.

Όσον αφορά τον εξορθολογισµό λειτουργίας υφιστάµενων δι-
κτύων άρδευσης του Νοµού Τρικάλων, στις 9 Σεπτεµβρίου εγ-
κρίθηκε ο προϋπολογισµός 6.142.000 ευρώ για την υλοποίησή
του. Άµεσα υπογράφεται τις επόµενες ηµέρες σύµβαση.

Πάµε στη δεύτερη δέσµη µέτρων. Επιτρέψτε εδώ δύο παρα-
τηρήσεις. Υπάρχει ένα λάθος στα στοιχεία που αναφέρετε στην
ερώτησή σας. Το προβλεπόµενο όφελος από τη δεύτερη δέσµη
µέτρων είναι 40 εκατοµµύρια κυβικά µέτρα ανά έτος. Το λέει και
η πρώτη αναθεώρηση των ΣΔΛΑΠ. Εσείς την έχετε υπογράψει,
εσείς την έχετε τρέξει. Επίσης όλα τα έργα που θα σας αναφέρω
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παρακάτω ήταν να ξεκινήσουν από τα τέλη του 2014. Δεν ξεκί-
νησαν. Ξεκινούν τώρα.

Πάµε να δούµε, λοιπόν, ποια: Μεταφορά και διανοµή νερού Λί-
µνης Κάρλας. Το έργο έχει ολοκληρωθεί. Τα υπολειπόµενα συ-
νοδά έργα µε προϋπολογισµό 15 εκατοµµυρίων ευρώ
προβλέπονται στον διεθνή διαγωνισµό που έγινε από την Περι-
φέρεια Θεσσαλίας. Είχε καταληκτική ηµεροµηνία πριν από λίγες
µέρες, στις 20 Σεπτεµβρίου αυτής της χρονιάς. Το Φράγµα Αγιο-
νερίου ολοκληρώθηκε µελέτη κόστους-ωφέλειας. Όσο αφορά το
Φράγµα Ληθαίου το ποσοστό υλοποίησης του έργου είναι πάνω
από τα 80%. Όσο αφορά τα Φράγµατα Ναρθάκι και Κακλιτζό-
ρεµα υλοποιούνται ήδη από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε ΣΔΙΤ. Για το Φράγµα Δελερίων εκπονείται η µε-
λέτη από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Και
τώρα όσον αφορά στο Θυροφράγµα Γυρτώνης και στο Φράγµα
Μαυροµάτι τα έργα ολοκληρώθηκαν επί των ηµερών σας, κύριε
Φάµελλε. Αλλά υπάρχει µια σηµαντική λεπτοµέρεια. Δεν προβλέ-
πονταν στην αναθεώρηση των ΣΔΛΑΠ. Το ίδιο ισχύει και για τους
Ταµιευτήρες Λιβαδότοπου, Αµπελακίων, Αγιόκαµπου, Κοιλάδας,
Αγίων Αναργύρων. Δεν προβλέπονταν στην αναθεώρηση των
ΣΔΛΑΠ που έγινε όταν ήσασταν στο Υπουργείο Περιβάλλοντος.
Παρ’ όλα αυτά έχουµε προχωρήσει εµείς στην κατασκευή ση-
µαντικών έργων τα οποία δεν είχαν προβλεφθεί. Είναι το Φράγµα
Μπελµά, η Λιµνοδεξαµενή Ξεριάς, οι Ταµιευτήρες Καστρίου και
Γλαύκης τα οποία έχουν ολοκληρωθεί.

Για την τρίτη δέσµη µέτρων και για τις υπόλοιπες ερωτήσεις
θα απαντήσω στη δευτερολογία γιατί έχω φτάσει ήδη τα έξι
λεπτά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουµε

αργήσει έτσι και αλλιώς απ’ ό,τι βλέπετε.
Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ,

όπως έχετε καταλάβει πολλά από τα έργα τα οποία αναφέρατε
κατά σύµπτωση όλα ενεργοποιούνται τον Σεπτέµβριο ή έστω
τώρα. Και υπάρχουν πολλές εντάξεις. 

Να πούµε το εξής: Η εκτίµηση είναι ότι για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα οι φορείς είχαν άρνηση στην υλοποίηση των σχεδίων δια-
χείρισης λεκανών απορροής του 2017. Να το παραδεχτούµε
αυτό. Και αυτό οφείλεται στο ότι αυτή η ιστορία, το φάντασµα
του Αχελώου, εµπόδιζε τους φορείς -και υπάρχει πολιτική ευθύνη
για αυτό- να ασχοληθούν µε αυτά που έπρεπε και µας έλεγε η
Ευρώπη. Εµείς κάναµε το καθήκον µας και πιστεύω ότι έχει αυτό
αποδειχτεί και από το Συµβούλιο Επικρατείας πολλαπλώς και
από ευρωπαϊκές διαδικασίες.

Το ερώτηµα είναι, η Κυβέρνηση και τα στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι έτοιµα να συνεχίσουν αυτό που ξεκίνησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Δεν πήρατε θέση για τον Αχελώο. Θα πρέπει να πάρετε
θέση και ως πρόσωπο πρέπει να πάρετε θέση. Αλλά αυτά που
ξεκινήσαµε εµείς ήταν ξεκάθαρα η διέξοδος της περιοχής. Και
σε αυτή την κατεύθυνση πρέπει να δουλέψετε και εσείς τώρα.
Γι’ αυτό και κάνουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Βλέπουµε ότι εντάσσονται τα έργα τα αρδευτικά. Ξέρετε γιατί
δεν είχαν ενταχθεί µέχρι τώρα, κύριε Αµυρά; Γιατί πολύ απλά η
Ευρωπαϊκή Ένωση είχε θέσει ως αίρεση το ότι δεν είχαµε κάνει
αναθεώρησή του ΣΔΛΑΠ και γι’ αυτό είχε κλείσει το ΠΑΑ. Δεν εν-
τασσόντουσαν έργα. Απελευθερώθηκαν µετά τα 2017 όλα αυτά.
Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τα απελευθέρωσε. Δεν γλιτώσαµε µόνο
από µνηµόνια και άλλα δεινά τη χώρας µας. Οι σχεδιασµοί δια-
χείρισης νερού, οι σχεδιασµοί διαχείρισης πληµµύρας, οι σχε-
διασµοί διαχείρισης απορριµµάτων έγιναν επί κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν γίνονταν τα προηγούµενα χρόνια και οι Ευρω-
παίοι µάς είχαν βγάλει κόκκινη κάρτα. 

Τώρα, όµως, που τα ξεπεράσαµε όλα αυτά, το πρώτο ερώτηµα
είναι: Πότε θα τελειώσει η δεύτερη αναθεώρηση. Θα ήθελα µια
δέσµευση και για τα σχέδια διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας και
για τα σχέδια διαχείρισης λεκανών απορροής. Διότι αυτό που
δεν έχετε αναφέρει -εγώ σας το δίνω ως πληροφορία- είναι ότι
πρέπει να συνδυαστούν όχι µόνο µε τις προδιαγραφές -που καλά
κάνετε και το έχετε, υποχρεωτικό είναι- αλλά και µε τα σχέδια
προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή που έπρεπε να έχουν πα-

ρουσιάσει οι περιφέρειες και να είναι αυτά πλέον η προαίρεση
για το ΕΣΠΑ, για το ΠΕΠ και για το Ταµείο Ανάκαµψης. Μην κά-
νουµε έργα µη ανθεκτικά, νοµίζω ότι καταλαβαινόµαστε.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι, τελικά τι θα γίνει µε τον Αχελώο. Ο
κ. Σκρέκας ως Υπουργός έχει τοποθετηθεί υπέρ της εκτροπής κι
εδώ στη Βουλή. Ήταν και προεκλογικό ανάγνωσµα. Έγιναν πολ-
λές συσκέψεις για να ξεκινήσει η εκτροπή ξανά το 2019. Συµµε-
τείχα και εγώ σε τέτοιες συσκέψεις. Ο κ. Γεραπετρίτης ήταν τότε
ο συντονιστής της συζήτησης, όχι της απόφασης.

Υπάρχει όµως πλέον η απόφαση 2228/2020 που επιβεβαιώνει
τον σχεδιασµό διαχείρισης που είχα και εγώ την τιµή τότε να υπο-
γράψω ή την ευθύνη, πείτε το όπως θέλετε. Γνωρίζετε τελικά τι
θα γίνει µε αυτό το θέµα από τη µεριά της Κυβέρνησης; Διότι εί-
δαµε ότι ο Πρωθυπουργός τελικά ήρθε να παραδεχθεί στη συ-
νέντευξή του στην έκθεση και να βάλει τίτλους τέλους, όπως
λένε, τα τοπικά µέσα ενηµέρωσης, σε µία ιστορία που καθυστέ-
ρησε τη Θεσσαλία µε ευθύνη άλλων κοµµάτων, όχι του ΣΥΡΙΖΑ -
πάρτε το και ως αυτοκριτική, εµείς θα το δεχτούµε εάν κάνετε
αυτοκριτική για τον Αχελώο- γιατί λέει ότι αυτό το έργο τεχνικά
και συνταγµατικά είναι εξαιρετικά δύσκολο. 

Εµείς λέµε απλά: Θα µπούµε στην ευρωπαϊκή κανονικότητα;
Διότι τελικά απ’ ότι φαίνεται στη διαχείριση του νερού της Θεσ-
σαλίας ο «Μένουµε Ευρώπη» ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, διότι αυτοί που αν-
τιµάχονταν το ευρωπαϊκό σχέδιο διαχείρισης λεκανών απορροής
δεν ήταν στον ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς τώρα σας δίνουµε µία ευκαιρία.
Εφόσον ωρίµασε ο σχεδιασµός, εφόσον όλες οι αιρέσεις δεν
υπάρχουν πλέον, µπορούµε τώρα να µπούµε στον δρόµο της
διαχείρισης υδάτων; Γιατί πράγµατι είναι υπερβολικά κρίσιµο το
θέµα της λειψυδρίας, του αρνητικού ισοζυγίου -το αναγνωρί-
ζουµε όλοι- αλλά πρέπει επιτέλους να δώσουµε λύσεις και το
οφείλουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα.

Ελπίζω να έχω γίνει κατανοητός στο πλαίσιο της συµβολής
στην επίλυση ενός προβλήµατος που για ευθύνες άλλων κοµµά-
των, του παλιού δικοµµατισµού καθυστέρησαν τη Θεσσαλία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αρχίσω µε το ζήτηµα του Αχελώου και της λεγόµενης

εκτροπής. Αυτή είναι η ερώτηση του ενός εκατοµµυρίου. Μετά
την ακύρωση από το Συµβούλιο της Επικρατείας της απόφασης
έγκρισης περιβαλλοντικών όρων του έργου θα επικαιροποιηθεί
η µελέτη και επικαιροποιείται η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων για το φράγµα της Μεσοχώρας και τη λειτουργία υδροη-
λεκτρικού εργοστασίου της ΔΕΗ, ώστε να προχωρήσει η
υλοποίησή του σύµφωνα µε τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού
και του Υπουργού Περιβάλλοντος. Στο πλαίσιο εκπόνησης της
δεύτερης αναθεώρησης των σχεδίων διαχείρισης λεκανών απορ-
ροής ποταµών, η οποία είναι ήδη σε εξέλιξη, η Κυβέρνηση έχει
δεσµευθεί να επανεξετάσει -και το κάνει- και ζητήµατα µερικής
µεταφοράς νερού από τον Αχελώο -αυτό που λέγαµε παλιά
«εκτροπή του Αχελώου»- λαµβάνοντας φυσικά υπ’ όψιν τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Είναι τρίτη ή η τέταρτη
φορά που το λέω µέσα στο Κοινοβούλιο αυτό.

Και για να µην αφήσω αναπάντητα τα υπόλοιπα, θα σας πω
λίγο για την τρίτη δέσµη των µέτρων που έχει µεγάλη σηµασία,
διότι αφορά σε πρόσθετα πολύ σηµαντικά έργα ταµίευσης υδά-
των. Κατ’ αρχάς να πω ότι υπάρχει ένα λάθος στην ερώτησή σας.
Λέτε σύµφωνα µε την πρώτη αναθεώρηση των ΣΔΛΑΠ το όφελος
θα είναι 255 εκατοµµύρια κυβικά µέτρα ανά έτος, ενώ θα είναι
125 εκατοµµύρια κυβικά. Απλά σας το λέω για να έχουµε τα ίδια
στοιχεία. 

Πάµε να δούµε λίγο πού βρίσκονται τα έργα ταµίευσης; Το
φράγµα Πύλης είναι υπό εκπόνηση και η µελέτη από την περιφέ-
ρεια. Τα φράγµατα Παλαιοδερλί και Νεοχωρίτη υλοποιούνται
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε ΣΔΙΤ. Οι ταµιευτήρες
Καλού Νερού, Αγίου Αντωνίου, φράγµα Τιτάνων παρά το γεγο-
νός ότι δεν προβλέπονταν στη δική σας αναθεώρηση, βρίσκονται
σε πρόγραµµα υλοποίησης µε ΣΔΙΤ. Αλλά πρέπει και εσείς να
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αναγνωρίσετε. Εγώ αναγνώρισα κάποια έργα που έγιναν επί των
ηµερών σας. Αλλά πρέπει να αναγνωρίσετε και εσείς ότι εµείς
τρέχουµε πάρα πολλά έργα που δεν υπήρχαν καν στην αναθεώ-
ρηση, δεν προβλέπονταν. Οι ταµιευτήρες Κερασούλας Τρικάλων
δεν προβλεπόταν στα ΣΔΛΑΠ ούτε καν στην αναθεώρηση τους,
αφού δεν προβλεπόταν στα αρχικά σχέδια. 

Τέλος, προχωράµε έργα τεχνητού εµπλουτισµού υδάτων σε
Κιλελέρ, Χάλκη, Πλατύκαµπο και στη λιµνοδεξαµενή στο Παλαι-
οµοναστήρι. Στις 15 Ιουνίου η Εγνατία Οδός κατέθεσε αίτηµα
λύσης, καθώς δεν µπορούσε να ανταποκριθεί λόγω τεχνικών και
διοικητικών αλλαγών και δυσκολιών. Δεν µείναµε άπραγοι. Ακο-
λούθησε η υπογραφή αρκετών προγραµµατικών συµβάσεων για
να καλύψουµε το κενό. Ποιες είναι αυτές; Στο έργο του τεχνητού
εµπλουτισµού στην περιοχή Κιλελέρ, Χάλκη, Πλατύκαµπου, Νί-
καιας Λάρισας συµβαλλόµενοι είναι -υπεγράφησαν αυτές- η Πε-
ριφέρεια Θεσσαλίας, το δικό µας Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, ο Δήµος Κιλελέρ και η ΔΕΠΑΝ. 

Στο έργο άντλησης νερού από τον ποταµό Πηνειό για άρδευση
των περιοχών Κοιλάδας του Δήµου Λαρισαίων και Αγίων Αναρ-
γύρων και της Δηµοτικής Ενότητας Κραννώνα του Δήµου Κιλε-
λέρ συµβαλλόµενοι είναι η Περιφέρεια Θεσσαλίας, το δικό µας
Υπουργείο, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο Δήµος
Κιλελέρ, ο Δήµος Λαρισαίων και η ΔΕΠΑΝ. 

Τα σχέδια και των δύο προγραµµατικών συµβάσεων εγκρίθη-
καν πρόσφατα, στις 20 Σεπτεµβρίου, µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, του Κώστα Σκρέκα, µε πιστώσεις ύψους
1.692.000 ευρώ να έχουν ήδη εξασφαλιστεί από το Υπουργείο
Ανάπτυξης.

Είµαστε στη διάθεσή σας για οτιδήποτε άλλο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, µήπως µπορούµε

να έχουµε αυτό το κείµενο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δεν το έχω τώρα µαζί µου. Εννοείτε το κείµενο των προ-
γραµµατικών συµβάσεων; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να
έχω τον λόγο για να διευκρινίσω κάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-
χει διευκρίνιση τώρα, κύριε Φάµελλε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Φάµελλε, ό,τι είναι, θα σας το καταθέσω. Πάντα
καταθέτω ό,τι µου ζητάτε. Αυτό είναι κάτι που γνωρίζετε. Και το
κάνω όχι επειδή µου το ζητάτε εσείς, αλλά γιατί αυτή είναι η ευ-
θύνη µας και ο ρόλος µας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επειδή δεν απαντήθηκε γραπτά και
επειδή εκτιµώ ότι είναι κρίσιµα και σοβαρά… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Εννοείτε ότι θέλετε σε κείµενο αυτά που είπα; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Βεβαίως!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μπορείτε να µας τα δώσετε αυτά,

τη λίστα, τον απολογισµό σε ένα γραπτό κείµενο στα Πρακτικά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Αύριο κιόλας θα σας τα στείλω.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ωραία, ευχαριστώ πολύ. Αυτό

ήθελα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να πω και κάτι τελευταίο
που δεν αφορά, όµως, αυτή την ερώτηση, αλλά έχει σηµασία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έτσι όπως
έχουµε φτάσει τώρα, ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Φάµελλε, επειδή είχατε έναν διάλογο µε τον κ. Τα-
γαρά για την καύση και µάλιστα απευθυνθήκατε σε εµένα, γι’
αυτό ζήτησα να πάρω τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για να είστε ενήµερος το είπα! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Το ξέρω! Μα, είµαι ενήµερος!
Να σας πω ποιο είναι το µοντέλο που προκρίνω και αγαπώ

εγώ; Το µοντέλο της Δανίας. Η Δανία ήταν πρωτοπόρος στην
καύση. Φυσικά έφυγε από την καύση και πήγε στη µηδενική πα-
ραγωγή αποβλήτων µε επαναχρησιµοποίηση και ανακύκλωση.

Βέβαια, όσον αφορά για την καύση που είπατε, κάνετε ένα
λάθος, όταν λέτε ότι η Ευρώπη δεν κάνει καθόλου καύση. Οι Γερ-
µανοί…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν έχει στρατηγική την καύση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Άλλο αυτό. Βεβαίως. Διότι η Γερµανία περισσότερο καίει,
παρά ανακυκλώνει. Η δε Γαλλία έχει εκατόν σαράντα µονάδες
καύσης απορριµµάτων, κύριε Πρόεδρε, για ενέργεια. Απλά πε-
ριγράφω την κατάσταση, τα στοιχεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων
ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.51’ λύεται η συνεδρίαση για
την προσεχή Τετάρτη 29 Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 8.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.
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